

**Ven. Members of the Sangha, Ven. Theras
Valued Upasaka, valued Upasika**

**This is a Work Edition!
1.Edition 26.09.2020**

**Do not share it further except for editing and
working purposes within the transcription
project on sangham.net.
Only for personal use.**

**If you find any mistake or like to join the merits
please feel invited to join here:
<http://sangham.net/index.php/board,85.0.html>**

or Upasika Norum on sangham.net

Anumodana!

សូមថ្វាយបង្គំចំពោះព្រះសង្ឃ,
ជំរាបសួរឧបាសក និងឧបាសិកាទាំងអស់

**នេះគឺជាសេចក្តីព្រាងច្បាប់ការបោះពុម្ពផ្សាយ!
1.Edition 26.09.2020**

សូមកុំចែករំលែកបន្ថែមទៀត ប្រសិនបើមិនមែនសម្រាប់ការ
កែសម្រួលនៅ **sangham.net** និងកិច្ចការនេះ។
សូមគិតថាលោកអ្នកត្រូវបានអញ្ជើញដើម្បីចូលរួមបុណ្យកុសលនេះ
និងសូមប្រាប់ពួកយើងអំពីកំហុស និងប្រើវេទិកានេះ :
<http://sangham.net/index.php/board,85.0.html>

ឬប្រាប់ឧបាសិកា Norum នៅលើ sangham.net

សូមអនុមោទនា!

សុត្តន្តបិដក ខុទ្ទកនិកាយ

ពុទ្ធវង្ស

សូមនមស្ការ ចំពោះព្រះមានព្រះភាគ អរហន្តសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះអង្គ
នោះ។

រតនចង្កមនកំណូ

[១] គ្រានោះ សហម្បតិព្រហ្ម ជាអធិបតីនៃលោក ធ្វើអញ្ជូលី
អាណាចនាព្រះសម្ពុទ្ធជា ពួកសត្វក្នុងលោកនេះ មានធូលី គឺ
ភាគាទិក្ខិលេសក្នុងភ្នែកស្រាលស្តើងហើយ សូមព្រះអង្គសម្តែងធម៌
សូមព្រះអង្គអនុគ្រោះពួកសត្វនេះ។ ពួកព្រហ្មធ្វើអញ្ជូលី អាណាចនា
ព្រះមានព្រះភាគ ជាអធិបតីនៃលោក ខ្ពង់ខ្ពស់ជាងនរជនថា ពួក
សត្វក្នុងលោកនេះ មានប្រាជ្ញា មានធូលី គឺភាគាទិក្ខិលេសក្នុងភ្នែក
ស្រាលស្តើងហើយ សូមព្រះអង្គសម្តែងធម៌ សូមព្រះអង្គអនុគ្រោះ
ពួកសត្វនេះ។

សូមព្រះសុគតសម្តែងធម៌ សូមសម្តែងព្រះនិព្វានឈ្មោះអមតៈ
បពិត្រព្រះនាយក សូមព្រះមានព្រះភាគសម្តែងធម៌ ដើម្បី
អនុគ្រោះដល់សត្វលោកទាំងឡាយ។

ព្រះតថាគត ទ្រង់បរិបូណ៌ដោយវិជ្ជា និងចរណៈ ជាភាទិ
បុគ្គល ទ្រទ្រង់នូវពន្លឺ ទ្រទ្រង់នូវរាងកាយជាទីបំផុត ព្រះអង្គ
ឥតមានបុគ្គលផ្ទឹមបាន ទ្រង់មានសេចក្តីករុណាកើតឡើង
ក្នុងសត្វទាំងពួង។ ព្រះមានព្រះភាគជាសាស្តា ទ្រង់ព្រះ
សណ្តាប់ពាក្យនោះហើយ ក៏ទ្រង់ពោលនូវពាក្យនេះថា

ទ្វារនៃព្រះនិព្វាននោះ របើកហើយ សត្វទាំងឡាយណា មាន
សោតប្បសាទ សត្វទាំងនោះ ចូររបញ្ចេញនូវសទ្ធាចុះ ម្នាលព្រហ្ម
តថាគតសម្គាល់នូវសេចក្តីនឿយលំបាក បានជាមិនសម្តែង
ធម៌ដ៏ឧត្តម ដែលតថាគតស្ងាត់ហើយ ចំពោះមនុស្ស
ទាំងឡាយ។

សម័យនោះ ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់អនុគ្រោះដល់ពួក
វេនេយ្យសត្វ ព្រះអង្គទ្រង់ជាអ្នកប្រាជ្ញដ៏ប្រសើរ ទ្រង់ពុទ្ធដំណើរទៅ
អំពីដើមអដបាលនិគ្រោធ។ ព្រះអង្គស្តេចចូលទៅកាន់ក្រុង
ពារាណសី ដោយព្រះពុទ្ធដំណើរតាមលំដាប់ គ្រានោះ
ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់គង់លើបល្ល័ង្កដ៏ប្រសើរនោះឯង។

ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ញ៉ាំងធម្មចក្រ គឺទុក្ខសច្ច ១ ទុក្ខសមុប្បាទសច្ច ១ និរោធសច្ច ១ មគ្គសច្ចដ៏ឧត្តម ១ ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅដល់ពួកបញ្ចវគ្គិយភិក្ខុ។ លុះព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ញ៉ាំងធម្មចក្រនោះឲ្យប្រព្រឹត្តទៅហើយ គ្រានោះ ពួកគសី គឺបញ្ចវគ្គិយភិក្ខុទាំងនោះ គឺកោណ្ឌញ្ញៈ ភទ្ទិយៈ វប្បៈ មហានាម អស្សជិ ព្រមទាំងពួកព្រហ្ម និងទេវតា ១៨ កោដិ ក៏បានត្រាស់ដឹងនូវធម៌ក្នុងបឋមសន្និបាត។ គ្រានោះឯង ពួកបញ្ចវគ្គិយភិក្ខុទាំងអស់ ព្រមទាំងពួកព្រហ្ម និងទេវតា ១៨ កោដិ ដែលព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ណែនាំពន្យល់ដោយធម្មចក្រនោះ និងដោយធម៌ដទៃទៀត ក៏បានលុះសោតាបក្តិផលក្នុងបឋមសន្និបាតនោះ តាមលំដាប់។ ព្រះសាស្តា ស្តេចទៅកាន់ក្រុងរាជគ្រឹះ ដោយពុទ្ធដំណើរតាមលំដាប់។ ព្រះពុទ្ធជាអ្នកប្រាជ្ញដ៏ប្រសើរ ទ្រង់គង់នៅក្នុងវេន្ទ្រវនមហាវិហារ ព្រះបាទពិម្ពិសារ ទ្រង់ឮដំណឹងនោះហើយ ក៏ស្តេចចូលទៅគាល់ព្រះមានព្រះភាគ។ ព្រះរាជាមានពួកបរិវារច្រើន ចំនួន ១១ ម៉ឺនរូប កាន់ប្រទីប គ្រឿងក្រអូបធ្មប និងផ្កាកម្រងជាដើម បូជាព្រះមានព្រះភាគ។ ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់សម្តែងទោសនៃកាម ក្នុងទីប្រជុំនោះឯង លុះចប់ទេសនា ព្រះរាជាភើតសេចក្តីរីករាយក្នុងកាលនោះ។ ពួកសត្វ ៨ ម៉ឺន ៤ ពាន់រូប បានត្រាស់ដឹងធម៌ ព្រះរាជាជាពុទ្ធបិតា លុះឮដំណឹងនោះហើយ ទើបបញ្ជូនទូត ៩ រូបទៅ។ ទូតទាំងឡាយព្រមទាំងបរិវារ ៩ ពាន់ ក៏សូមផ្សសនឹងព្រះមុនី ពួកទូតទាំងនោះមានបរិវារ ៩ ពាន់ ក៏បានលុះព្រះអរហត្ត។ ក្នុងកាលជាខាងក្រោយបំផុត កាឡទាយិមានបរិវារមួយពាន់ កាន់យកភេទជាភិក្ខុហើយ លោកក៏នឹមន្តព្រះមានព្រះភាគមក។ ព្រះពុទ្ធជាសក្យដ៏ប្រសើរ ទ្រង់ទទួលនឹមន្តហើយ ក៏ស្តេចទៅកាន់ផ្លូវធំ ស្តេចទៅជាមួយនឹងភិក្ខុពីរម៉ឺនរូប។ ព្រះអង្គស្តេចទៅកាន់ក្រុងកបិលវត្ត ដោយព្រះដំណើរតាមលំដាប់ ទ្រង់ធ្វើបាដិហារិយ៍ត្រង់ឆ្នេរស្ទឹងរោហិណិ។ ព្រះមានព្រះភាគ ជាសក្យៈដ៏ប្រសើរ ទ្រង់គង់ត្រង់កណ្តាលនៃបល្ល័ង្កនោះ សម្តែងមហាវេស្សន្តរជាតក ថ្វាយព្រះវរិបិតា ពួកសត្វ ៨ ម៉ឺន ៤ ពាន់រូប ក៏បានត្រាស់ដឹងនូវធម៌។

ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតានុ៎ះ មិនបានដឹងដូច្នោះថា ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់ឧត្តមជាងនរជនដូចម្តេច ឥទ្ធិពល និងបញ្ញាពល តើដូចម្តេច ពុទ្ធពល របស់ព្រះសាស្តា ជាប្រយោជន៍ដល់សត្វលោកដូចម្តេច។ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតានុ៎ះ មិនបានដឹងដូច្នោះថា ព្រះពុទ្ធអង្គនេះ ទ្រង់ឧត្តមជាងនរជនបែបនេះ ឥទ្ធិពល និងបញ្ញាពលបែបនេះ ពុទ្ធពលរបស់ព្រះសាស្តា ជាប្រយោជន៍ សត្វលោកបែបនេះ។

(ព្រះសាស្តា ទ្រង់ជ្រាបអធ្យាស្រ័យនៃមនុស្ស និងទេវតាទាំងនោះ ដូច្នោះហើយ) ទើបទ្រង់ព្រះចិន្តាថា បើដូច្នោះ តថាគតនឹងសម្តែង នូវពុទ្ធពលដ៏ប្រសើរ និម្មិតទីចម្រុះ ប្រដាប់ដោយកែវព្វដ៏អាកាស។

ទេវតាទាំងឡាយណា គឺភុម្មទេវតាក្តី មហារាជិកទេវតា ក្តី តារក្តី ឡើយទេវតាក្តី យាមទេវតាក្តី តុសិតទេវតាក្តី និម្មានតិទេវតាក្តី បរិនិម្មិតវសតិទេវតាក្តី ព្រហ្ម ទាំងឡាយណាក្តី ពួកទេវតា និងព្រហ្មទាំងនោះ រីករាយ ហើយ បានធ្វើនូវសំឡេងឲ្យពួកដរពេងខ្លួនខ្លាវ។ ផែនដី ព្រមទាំងទេវលោក ក៏ភ្លឺព្រោងព្រាត ទាំងពួកសត្វនរក នៅក្នុងលោកនូវដ៏ច្រើន ក៏ឥតមានអ្វីបិទបាំង ទាំង ដង្ហើមដ៏ខ្លាំងក្លាទៀតសោត ក៏ខ្ចាត់ខ្ចាយចេញក្នុង កាលនោះ គេអាចមើលឃើញនូវបាដិហារ្យជាអស្ចារ្យ បាន។ ពន្លឺដ៏ធំទូលាយលើសលុប កើតឡើងដល់ពួក ទេវតា គន្ធព្វ មនុស្ស និងអារក្ស។ ព្រះសាស្តា ព្រះអង្គ ឧត្តមជាងសត្វ មិនមានអ្នកណាមួយប្រសើរលើស តែង ដឹកនាំសត្វដែលទេវតា និងមនុស្សតែងបូជា មាន អានុភាពច្រើន មានបុញ្ញលក្ខណៈច្រើន ទ្រង់សម្តែង បាដិហារ្យជាអស្ចារ្យ ផ្សាយទៅក្នុងលោកទាំងពីរ គឺ លោកនេះ និងលោកដទៃផង ក្នុងទិសខាងក្រោម ទិស ខាងលើ និងទិសទទឹងផង។

ព្រះជិនស្រី ជាសាស្តាចារ្យ ទ្រង់ហោះទៅព្វដ៏ផ្ទៃអាកាស ទ្រង់និម្មិតភ្នំ សិរេនុជាទីរីករាយ ឲ្យជាទីចម្រុះក្នុងទីប្រជុំនោះ។ ទេវតាទាំងមួយ ម៉ឺនលោកធាតុនោះ ក៏បានក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះតថាគត ក្នុង សំណាក់នៃព្រះជិនស្រី ហើយធ្វើពុទ្ធបូជា។

គ្រានោះ ព្រះពុទ្ធមានចក្ខុអង្គនោះ ទ្រង់ឧត្តមជាងនរ ដែលទេវតាដ៏ប្រសើរអារាធនាហើយ ក៏ទ្រង់ពិចារណានូវ អត្ត ព្រះលោកនាយក ទ្រង់និម្មិតទីចម្រុះ តាក់តែងដោយរតនៈទាំងអស់ សម្រេចដោយល្អហើយ។ ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ស្ងាត់ក្នុងបាដិហារ្យ ៣ យ៉ាង គឺ ឥន្ទ្របាដិហារ្យ ១ អាទេសនាបាដិហារ្យ ១ អនុសាសនី បាដិហារ្យ ១ ព្រះលោកនាយក ទ្រង់និម្មិតទីចម្រុះ តាក់តែងដោយរតនៈទាំងអស់ សម្រេចល្អហើយ។

ព្រះអង្គទ្រង់សម្តែង (នូវបាដិហារ្យ) លើទីចម្រុះ សម្រេចដោយកែវ លើភ្នំសិរេនុដ៏ឧត្តមដោយលំដាប់ ដូចជាសសរនៃលោកធាតុទាំង មួយម៉ឺន។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់និម្មិតទីចម្រុះ ជាវិការៈនៃមាសសុទ្ធ

ត្រង់ខាងនៃទីចង្រ្កមដ៏សម្រេចដោយកែវ កន្លងលោកធាតុមួយ ម៉ឺន។ ទ្រង់និម្មិតនូវថែវទាំងឡាយ ជាវិការៈនៃមាសសុទ្ធ មានមេ ដម្បូល និងផ្ទោងប្រព្រឹត្តទៅ ក្រាលដោយក្តារមាស ត្រង់ចំហៀង ទាំងសងខាង (នៃរតនចង្រ្កម និងសុវណ្ណចង្រ្កមនោះ)។ ព្រះសម្តេច ទ្រង់និម្មិតរតនចង្រ្កមដ៏ពោរពាសដោយខ្សាច់ ជាវិការៈនៃកែវមណី និងកែវមុក្តា ញ៉ាំងទិសទាំងពួងឲ្យភ្លឺព្រោងព្រាត ហាក់ដូចជា ព្រះអាទិត្យរះឡើង។ ព្រះសម្តេច ជាអ្នកប្រាជ្ញ ទ្រង់មានលក្ខណៈដ៏ ប្រសើរ ៣២ ប្រការ ទ្រង់រុងរឿងក្នុងទីចង្រ្កមនោះ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់ ចង្រ្កមលើទីចង្រ្កម។ ទេវតាទាំងអស់ មកប្រជុំគ្នាហើយរោយរាយនូវ ផ្កាមន្ទារៈ ផ្កាល្អក និងផ្កាបារិច្ឆត្តកព្រឹក្សជាទិព្វក្នុងទីចង្រ្កម។ ពួកទេវតាមួយម៉ឺនលោកធាតុ ដែលមកប្រជុំគ្នា បានឃើញ ព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ ក៏មានចិត្តត្រេកអររីករាយ ហើយក្រាប ថ្វាយបង្គំ។ ទេវតាទាំងឡាយណា ជាន់តារក្តីងូផង ជាន់យាមៈផង ជាន់តុសិតផង ទេវតាជាន់និម្មានរតីផង ទេវតាជាន់រសវតីផង ទេវតាទាំងនោះ មានចិត្តអណ្តែតខ្ពស់ឡើង មានចិត្តរីករាយ រមិលមើលព្រះលោកនាយក។

ពួកទេវតា ពួកគន្ធព្វ ពួកមនុស្ស និងពួកអារក្ស ពួក នាគ ពួកគ្រុឌ ទាំងពួកកិន្ទរ ក៏ឃើញព្រះសម្តេចម្ចាស់ ទ្រង់មានព្រះទ័យអនុគ្រោះដោយប្រយោជន៍ ដល់ សត្វលោកនោះ ហាក់ដូចជាមណ្ឌលព្រះចន្រ្ទខ្ពស់ត្រដែត ព្រះអាកាស។

ពួកព្រហ្មជាន់អាកាស្សរៈផង ជាន់សុភកិណ្ណៈផង ជាន់វេហប្បូលៈផង ជាន់អកនិដ្ឋៈផង ស្លៀកសំពត់សសុទ្ធ ឈរផ្តងអញ្ជូលី។

(ពួកព្រហ្មទាំងនោះ) បញ្ចេញនូវផ្កា**មន្ទារៈ**មានពណ៌ ៥ ដ៏លាយដោយលំអិតខ្លឹមចន្ទន៍ផង បង្វិលត្រវិសំពត់ ទាំងឡាយផង ព្រះអាកាសក្នុងកាលនោះ (ហើយពោល ថា) អើហ្ន៎ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់អនុគ្រោះដោយប្រយោជន៍ ដល់សត្វលោក។

ព្រះអង្គជាសាស្តាចារ្យផង ជាទង់ផង ជាទង់ជ័យផង ជា ប្រាសាទផង ជាទីពឹងប្រព្រឹត្តទៅខាងមុខផង ជាប្រទីបរបស់ពួក សត្វផង ទ្រង់ឧត្តមជាងសត្វដើង ២ ផង។ ពួកទេវតាក្នុងមួយម៉ឺន លោកធាតុ ដែលមានឫទ្ធិច្រើន មានចិត្តត្រេកអរ ស្រស់ស្រាយ រីករាយ មកចោមរោម ហើយថ្វាយបង្គំ។ ពួកទេវតា និងពួក ទេពកញ្ញា មានចិត្តជ្រះថ្លា មានចិត្តត្រេកអរ បូជាព្រះសម្តេច ទ្រង់ ប្រសើរជាងនរៈ ដោយផ្កាមានពណ៌ ៥។ ពួកទេវតាទាំងឡាយ

មានចិត្តជ្រះថ្លា មានចិត្តត្រេកអរ ឃើញព្រះអង្គ ក៏នាំគ្នាបូជា ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ប្រសើរជាងនរៈ ដោយផ្កាមានពណ៌ ៥ (ហើយពោល ថា) ឱហ្ន៎! អស្ចារ្យចម្លែកណាស់ គួរឲ្យព្រើរោមក្នុងលោក ឯសេចក្តី អស្ចារ្យគួរឲ្យព្រើរោមបែបនេះ មិនដែលកើតឡើងសោះឡើយ។ ពួក ទេវតាទាំងនោះ អង្គុយក្នុងភពរបស់ខ្លួនៗ រីករាយខ្លាំង ព្រោះឃើញ នូវសេចក្តីអស្ចារ្យព្រះអាកាស។ ពួកអាកាសដ្ឋកទេវតា ពួកភ្នំដ្ឋក ទេវតា និងពួកទេវតាដែលនៅអាស្រ័យព្រះស្នៅ និងឈើជាថ្នាំ ត្រេកអរស្រស់ស្រាយ រីករាយខ្លាំង នាំគ្នាផ្គងអញ្ជូលនិមស្តារ។ ទាំង ពួកនាគដែលមានអាយុវែង មានបុណ្យច្រើន មានឫទ្ធិច្រើន ក៏ រីករាយ ថ្វាយបង្គំបូជាព្រះពុទ្ធដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ជាងនរៈដែរ។ ចម្រៀង ទាំងឡាយប្រព្រឹត្តទៅព្រះអាកាស ជាផ្លូវនៃខ្យល់ ពួកទេវតាក៏រាយ ស្តារ ព្រោះឃើញនូវសេចក្តីអស្ចារ្យព្រះអាកាស ស័ង្ក ស្រឡៃ សំភោជន៍ ច្រើន ក៏ប្រគំលាន់ឮឡើង ក្នុងកណ្តាលអាកាស ព្រោះឃើញនូវ សេចក្តីអស្ចារ្យព្រះអាកាស។ ការព្រើរោមកើតឡើងដល់ពួកយើង ក្នុងថ្ងៃនេះ ចម្លែកពេកណាស់ហ្ន៎ ពួកយើងបាននូវការសម្រេច ប្រយោជន៍ដ៏ទៀងទាត់ ខណៈ ឈ្មោះថាពួកយើងបានទាន់ហើយ។ បីតិក៏កើតឡើងដល់ទេវតាទាំងនោះ ក្នុងខណៈនោះឯង ព្រោះពួក ពាក្យថាព្រះពុទ្ធ ទេវតាទាំងនោះ ឈរផ្គងអញ្ជូល ពោលសរសើរថា ព្រះពុទ្ធ។ ពួកសត្វផ្សេងៗ ផ្គងអញ្ជូល ញ៉ាំងសំឡេងទ្រហឹងអីងកង សំឡេងសាធុការ សំឡេងហើរឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងកណ្តាលអាកាស។

ទេវតាទាំងឡាយ ច្រៀង ហួច ប្រគំ ទះដៃ រាំ ជម្រុះនូវផ្កា មន្ទាររៈ មានពណ៌ ៥ ដែលលាយច្រឡំដោយលំអិតនៃ ខ្លឹមចន្ទន៍។

(ហើយពោលថា) បពិត្រព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ លក្ខណៈនៃចក្រ ទង់ជ័យ កែវរជិរ ទង់ជ្រុង តាក់តែងដោយកង្វេរ កំពុងចម្រើន ត្រង់ព្រះបាទទាំងគូរបស់ព្រះអង្គ។ ព្រះមានព្រះភាគ ឥតមាន បុគ្គលស្មើ ចំពោះព្រះរូបផង សីលផង សមាធិផង ប្រាជ្ញាផង ព្រះអង្គស្មើដោយព្រះពុទ្ធ ដែលមិនមានបុគ្គលស្មើ ចំពោះវិមុត្តិ និង ការញ៉ាំងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ។ កម្លាំងក្នុងព្រះកាយនៃព្រះអង្គ ជាកម្លាំងប្រក្រតី ស្មើនឹងកម្លាំងដំរី ១០ ព្រះអង្គឥតមានបុគ្គល ប្រៀបធៀបស្មើ ដោយកម្លាំងនៃឫទ្ធិ ក្នុងការញ៉ាំងធម្មចក្រឲ្យ ប្រព្រឹត្តទៅ។ អ្នកទាំងឡាយ ចូរនាំគ្នាក្រាបថ្វាយបង្គំនូវព្រះ មហាមុនី ព្រះអង្គបរិបូណ៌ដោយគុណទាំងពួង ប្រកបដោយអរិយៈ ទាំងពួង ទ្រង់មានករុណាជាទីពឹងនៃលោក។ ព្រះអង្គជាបុគ្គលគួរ ទទួលនូវកិច្ចទាំងពួងរបស់ពួកជន គឺការក្រាបសំពះ ការស្ញើច ការថ្វាយបង្គំ ការសរសើរ ការនិមស្តារ និងការបូជា។ ជនទាំងឡាយ

ណាមួយ ក្នុងលោក ដែលគួរគេថ្វាយបង្គំ ឬជនទាំងឡាយណា គួរ
 ដល់ការថ្វាយបង្គំ បពិត្រព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ ព្រះអង្គជាបុគ្គល
 ប្រសើរបំផុតជាងជនទាំងអស់នោះ បុគ្គលស្មើនឹងព្រះអង្គមិនមាន
 ឡើយ។ ព្រះសារីបុត្រមានប្រាជ្ញាច្រើន ជាអ្នកឈ្លាសក្នុងសមាធិ និង
 ឈាន បិតនៅលើភ្នំគិដ្ឋក្នុង ឃើញព្រះលោកនាយក។ សំឡឹងមើល
 ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ប្រសើរជាងនរៈ ហាក់ដូចជាដើមរាំងភ្នំ ដែលមាន
 ផ្ការីកស្កុះស្កាយ ដូចព្រះចន្ទ្រកណ្តាលអាកាស ឬដូចជាព្រះអាទិត្យ
 ត្រង់ជាក់។ ឃើញព្រះលោកនាយក មានរស្មីផ្សាយចេញ ១ ព្យាម
 រុងរឿងដូចឈើប្រចាំទ្វីប ឬដូចព្រះអាទិត្យស្រទន់ ដែលទើបនឹងរះ
 ឡើង។ ខណៈនោះ ព្រះសារីបុត្រ បានប្រជុំពួកភិក្ខុចំនួន ៥០០ រូប
 ជាអ្នកមានសោឡសកិច្ចធ្វើហើយ ជាតាទិបុគ្គល ជាព្រះខីណាស្រព
 ប្រាសចាកមន្ទិល ហើយសម្តែងនូវបាដិហារិយៈ ឈ្មោះលោកប្បសាទ
 នៈថា ពួកយើងនឹងទៅក្នុងទីនោះ ហើយថ្វាយបង្គំព្រះជិនស្រី។
 លោកទាំងឡាយចូរមក យើងទាំងអស់គ្នា នឹងទៅសាកសួរព្រះ
 ជិនស្រី បានចូបព្រះលោកនាយកហើយ នឹងបន្ទោបង់នូវសេចក្តី
 សង្ឃឹម។ ឯពួកភិក្ខុទាំងនោះ ជាអ្នកមានប្រាជ្ញាចាស់ក្លា សង្រួម
 ឥន្ទ្រិយ ក៏ទទួលព្រមថា សាធ្ម ហើយប្រដាប់បាត្រ និងចីវរ ដើរទៅ
 ជាប្រញាប់។ ព្រះសារីបុត្រមានប្រាជ្ញាច្រើន (បិតនៅ) ក្នុងការ
 ទូន្មានដ៏ឧត្តម ក៏ចូលទៅរក (ព្រះមានព្រះភាគ) ដោយឫទ្ធិ
 ជាមួយនឹងព្រះខីណាស្រពទាំងឡាយ ដែលជាអ្នកប្រាសចាកមន្ទិល
 មានឥន្ទ្រិយទូន្មាន។ ព្រះសារីបុត្រ ដែលមានពួកភិក្ខុទាំងនោះ
 ហែហម ជាអ្នកមានពួកដ៏ធំ ចូលទៅដោយឫទ្ធិ ដូចទេវតាកាល
 លេងសប្បាយព្វដ៏អាកាស។ ពួកភិក្ខុទាំងនោះ ជាអ្នកមានវត្តល្អ
 ប្រកបដោយសេចក្តីគោរព ប្រកបដោយសេចក្តីកោតក្រែង
 អត់ទ្រាំនូវការក្អក និងកណ្តាស់ ចូលគាល់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ។ លុះចូលទៅ
 គាល់ហើយ ក៏បានឃើញព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ជាលោកនាយក មានព្យាយាម
 ទ្រង់ហោះទៅព្វដ៏អាកាស ហាក់ដូចជាព្រះចន្ទ្រនាកណ្តាលអាកាស។
 ឃើញព្រះលោកនាយក រុងរឿងដូចឈើប្រចាំទ្វីប ដូចផ្លេកបន្ទោរ
 ព្វដ៏អាកាស ឬដូចព្រះអាទិត្យត្រង់ជាក់។ ភិក្ខុទាំង ៥០០ រូប ឃើញ
 ព្រះលោកនាយក ទ្រង់ផ្លាស្តាត ដូចអន្លង់ទឹក ឬដូចផ្កាឈូកដែល
 រីកស្កុះស្កាយ ក៏ត្រេកអរ ស្រស់ស្រាយ រីករាយ ហើយផ្តងអញ្ជូលិ ក្រាប
 ថ្វាយបង្គំព្រះបាទា ដ៏ប្រដាប់ដោយលក្ខណៈនៃចក្ររបស់ព្រះសាស្តា។
 ព្រះសារីបុត្រ មានប្រាជ្ញាច្រើន ប្រាកដស្មើដោយផ្កាស្មៅកន្ទុយដំរី
 ជាអ្នកឈ្លាសក្នុងសមាធិ និងឈាន ក្រាបថ្វាយបង្គំនូវព្រះ
 លោកនាយក។ ព្រះមោគ្គល្លាន មានឫទ្ធិច្រើន ឥតមានបុគ្គល
 ស្មើដោយកម្លាំងនៃឫទ្ធិ ប្រាកដស្មើដោយផ្កាឧប្បលខៀវ ប្រៀប
 ដូចជាកាលមេឃគំទរ។ ព្រះមហាកស្សបត្ថេរ រុងរឿងដូចជាមាស
 ដែលព្រះសាស្តាសរសើរ លើកតម្កើងតំកល់ក្នុងឋានៈដ៏ប្រសើរ ខាង

ធុតង្គគុណ។ ឯព្រះអនុរុទ្ធ ជាអ្នកប្រសើរជាងពួកបុគ្គលមានចក្ខុ
 ទិព្វ មានពួកច្រើន ជាអ្នកប្រសើរក្នុងញាតិ បិតានៅក្នុងទិដិក
 ព្រះមានព្រះភាគ។ ព្រះឧបាលិ អ្នកឈ្លាសក្នុងអាបក្ខិ និងអនាបក្ខិ
 ទាំងអាបក្ខិនៅកែបាន ដែលព្រះសាស្តាសរសើរតាំងទុកថា ជាអ្នក
 ប្រសើរខាងវិន័យ។ ភិក្ខុជាកូននៃនាងមន្តានី ប្រាកដនាមថា បុ
 ណ្ណៈ អ្នកចាក់ធ្លុះនូវអត្ថដ៏ល្អិតល្អន់ ប្រសើរជាងពួកធម្មកថិកជា
 អ្នកមានពួក។ ព្រះមុនីទ្រង់ឈ្លាសក្នុងពាក្យឧបមា ទ្រង់ជ្រាបនូវ
 ចិត្តនៃភិក្ខុទាំងឡាយនុ៎ះ ទ្រង់មានព្យាយាមធំ កាត់នូវសេចក្តី
 សង្ស័យ ទ្រង់សម្តែងនូវគុណរបស់ព្រះអង្គ។ ទីបំផុតនៃអសង្ខេយ្យ
 ទាំងឡាយណា ដែលបុគ្គលដឹងមិនបាន អសង្ខេយ្យទាំងនោះ មាន
 ៤ ប្រការ អសង្ខេយ្យទាំងនុ៎ះ គឺពួកសត្វ ១ អាកាស ១ ចក្ខុវិទ្យាមិន
 មានទីបំផុត ១ ពុទ្ធករណដែលប្រមាណមិនបាន ១ បុគ្គលមិនអាច
 ដឹងបានឡើយ។ (ព្រះសាស្តាទ្រង់ត្រាស់ថា) ការដែលតថាគតធ្វើប្តូរ
 ប្លែកៗណា ការធ្វើប្តូរប្លែកៗនុ៎ះ នឹងទុកជាហេតុអស្ចារ្យក្នុងលោក
 ដូចម្តេចបាន ព្រោះហេតុជាអស្ចារ្យចម្លែក គួរព្រឺរោមដទៃទៀត
 នៅមានច្រើន។ កាលដែលតថាគត នៅជាទេវបុត្រឈ្មោះ សន្តសិតៈ
 ក្នុងពួកទេវបុត្រជាន់តុសិត កាលនោះ ទេវតាមួយម៉ឺនលោកធាតុ
 មកប្រជុំគ្នា ធ្វើអញ្ជូលិអាវាធនាតថាគតថា បពិត្រព្រះអង្គមាន
 ព្យាយាមធំ កាលនេះគួរដល់ព្រះអង្គហើយ សូមព្រះអង្គទ្រង់កើត
 ក្នុងផ្ទៃនៃព្រះមាតា ចម្លងមនុស្សលោក ព្រមទាំងទេវលោក សូម
 ទ្រង់ត្រាស់ដឹងនូវព្រះនិព្វានឈ្មោះអមតៈ។ កាលណា តថាគតច្បុក
 ចាកពួកទេវតាជាន់តុសិត មកចាប់បដិសន្ធិក្នុងផ្ទៃ (នៃមាតា)
 កាលនោះ លោកធាតុមួយម៉ឺន និងព្រះធរណីញាប់ញ័រ។ កាលដែល
 តថាគតប្រសូតចាកផ្ទៃមាតា ក៏ដឹងខ្លួនច្បាស់លាស់ ពួកទេវតា
 ញ័រសាធុការឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ លោកធាតុមួយម៉ឺនញាប់ញ័រ។ តថាគត
 មិនមានបុគ្គលស្មើ ក្នុងការចុះកាន់គភ៌ព្រះមាតានៃតថាគត ជា
 បុគ្គលប្រសើរបំផុត ក្នុងការប្រសូតចាកផ្ទៃមាតា ក្នុងការត្រាស់ដឹង
 និងការញ័រធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ។ ឱ! ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ
 មានគុណដ៏ធំជាអស្ចារ្យក្នុងលោកពេកណាស់ លោកធាតុមួយម៉ឺន
 ញាប់ញ័រ អស់វារៈ ៦ លើក។ ពន្លឺដ៏ធំក៏កើតមាន ទាំងសេចក្តីអស្ចារ្យ
 គួរព្រឺរោមក៏កើតឡើង។ សម័យនោះ ព្រះជិនស្រីមានព្រះភាគ
 ជាចម្បងក្នុងលោក ប្រសើរជាងនរៈ ទ្រង់ចង្រ្កមបង្ហាញឲ្យ
 មនុស្សលោក ព្រមទាំងទេវលោក មើលឃើញដោយប្តូរ។ ព្រះ
 លោកនាយក ចង្រ្កមក្នុងទីចង្រ្កម ទ្រង់មានព្រះបន្ទូល ទ្រង់មិន
 ត្រឡប់វិញ ត្រង់ពាក់កណ្តាល ហាក់ដូចជាចង្រ្កមក្នុងទីចង្រ្កម
 ប្រវែង ៤ ហត្ថ។ ព្រះសារីបុត្រមានប្រាជ្ញាច្រើន ឆ្លៀវឆ្លាសក្នុងសមាធិ
 និងឈាន ជាអ្នកដល់នូវបារមីនៃប្រាជ្ញា បានក្រាបបង្គំទូលសួរព្រះ
 លោកនាយកដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ ទ្រង់ប្រសើរ

ជាងនេះ អភិវឌ្ឍន៍របស់ព្រះអង្គ តើដូចម្តេច បពិត្រព្រះអង្គមាន ព្យាយាម ពោធិញ្ញាណដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ ព្រះអង្គប្រាថ្នាតាំងពីក្នុង កាលណា។ ទាន សីល នេក្ខម្មៈ បញ្ញា និងវិរិយៈ តើដូចម្តេច ខន្តិ សច្ចៈ និងអធិដ្ឋាន មេត្តា និងឧបេក្ខា តើដូចម្តេច។ បពិត្រ ព្រះអង្គមានព្យាយាមធំ ជាលោកនាយក បារមី ១០ តើដូចម្តេច ឧបបារមី ១០ ដែលបរិបូណ៌ តើដូចម្តេច បរមត្ថបារមី ១០ ដែល បរិបូណ៌ តើដូចម្តេច។ អធិបតីធម៌ទាំងឡាយ អធិដ្ឋាននូវកតិកម្ម ដូចម្តេច បារមីទាំងឡាយ ដូចម្តេច អ្នកប្រាជ្ញទាំងឡាយក្នុងលោក តើដូចម្តេច។ មេត្តា ករុណា មុទិតា និងឧបេក្ខា តើដូចម្តេច ព្រះពុទ្ធទ្រង់បំពេញពុទ្ធធម៌ដ៏ពេញលេញ ដូចម្តេច។ ព្រះពុទ្ធទ្រង់ មានព្រះសូរសៀងពីរោះ ដូចជាសត្វករវិក ទ្រង់ញ្ជ័ងហឫទ័យ (នៃ ពួកសត្វ) ឲ្យរលត់ ញ័ងមនុស្សលោក ព្រមទាំងទេវលោក ឲ្យ ស្រស់ស្រាយ ដែលព្រះសារីបុត្តសាកសួរហើយ ទ្រង់ដោះស្រាយដល់ព្រះ សារីបុត្រនោះវិញ។

ព្រះសម្តេច ទ្រង់ប្រកាសនូវរឿង **[រឿងដែលលោកចងទុក គឺគោត្រ អាយុ ដើមពោធិព្រឹក្ស សារកសាវិកាសន្តិបាត ឧបដ្ឋាក មាតា បិតា បុត្រ ភរិយាជាដើម។ អដ្ឋកថា]** ដែលព្រះជិនស្រីជាអតីតពុទ្ធទាំងឡាយ ទ្រង់សម្តែង ចងទុកហើយ ដែលជាប់តមកតាំងពីព្រះពុទ្ធទីបង្ក ជា ប្រយោជន៍ក្នុងលោក ព្រមទាំងទេវលោក ដោយប្រាជ្ញា ដែលប្រព្រឹត្តទៅតាមបុព្វេនិវាស។

អ្នកទាំងឡាយ ចូរតាំងចិត្តប្រុងស្តាប់ (នូវពុទ្ធវង្សទេសនា) របស់ តថាគត ជាគ្រឿងញ័ងបីតិ និងបាមោជ្ជៈឲ្យកើត បន្ទោបង់នូវស គឺសេចក្តីសោកបាន ជាហេតុបាននូវសម្បត្តិទាំងពួង។ អ្នក ទាំងឡាយ ចូរប្រតិបត្តិនូវមគ្គ ជាគ្រឿងញ័ងញ័ងនូវសេចក្តីស្រវឹង បន្ទោបង់នូវសេចក្តីសោក អាចដោះខ្លួនឲ្យរួចចាកសង្សារ ជា គ្រឿងអស់ទៅនៃទុក្ខទាំងពួងបាន ដោយគោរពចុះ។

ចប់ រតនចង្កុមនក័ណ្ឌ។

ទីបង្ការពុទ្ធវង្ស ទី១

[២] ក្នុង ៤ អសង្ខេប និងមួយសែនកប្ប មាននគរឈ្មោះ អមរវតី ជានគរគួរពិតពិលរមិលមើល ជាទីរីករាយនៃចិត្ត ជានគរ បរិបូណ៌ដោយបាយ និងទឹក ទាំងមិនស្ងាត់ ដោយមានសំឡេង ១០ យ៉ាង គឺសំឡេងដំរី សំឡេងសេះ សំឡេងស្តរ សំឡេងស័ង្ក និង សំឡេងរថជាដើម។ ទាំងជានគរគឺកកដោយសំឡេង ដែល

ប្រកបដោយបាយ និងទឹកថា ចូរស៊ី ចូរផឹក ជានគរសម្បូណ៍ដោយសត្វ និងគ្រឿងឧបករណ៍ទាំងពួង បរិបូណ៌ដោយការងារគ្រប់យ៉ាង។ បរិបូណ៌ដោយកែវ ៧ ប្រការ កុះករដោយជនជាតិផ្សេងៗ សម្រេច (ដោយគ្រឿងបរិភោគ និងឧបកោគទាំងពួង) ដូចជានគរនៃទេវតា ជាទីនៅនៃជនអ្នកមានបុណ្យទាំងឡាយ។ វេលានោះមានសុមេធាព្រាហ្មណ៍ នៅក្នុងនគរអមរវតី ជាអ្នកសន្សំនូវទ្រព្យដ៏ច្រើនកោដិ មានទ្រព្យ និងស្រូវច្រើន។ ជាអ្នករៀនមន្ត ចងចាំនូវមន្ត ដល់នូវក្រើយនៃវេទទាំង ៣ ដល់នូវបារមីក្នុងលក្ខណៈផង ក្នុងគម្ពីរឥតិហាសៈផង ក្នុងធម៌របស់ព្រាហ្មណ៍ផង។ កាលនោះគាត់នៅក្នុងទីស្ងាត់ ក៏គិតយ៉ាងនេះថា ធម្មតាករព្រឹទ្យកែងនាំមកនូវសេចក្តីទុក្ខ ការបែកធ្លាយសរីរៈ ក៏នាំមកនូវសេចក្តីទុក្ខដូចគ្នា (សេចក្តីស្លាប់ប្រកបដោយមោហៈ នាំមកនូវទុក្ខ រូបដែលជញ្ជាញ់ហើយ ក៏នាំមកនូវទុក្ខ) អាត្មាអញ មានជាតិជាធម្មតា មានជរាជាធម្មតា មានព្យាធិជាធម្មតា អាត្មាអញនឹងស្វែងរកព្រះនិព្វាន ដែលមិនចាស់ មិនស្លាប់ ជាទីក្សេមក្សាន្ត។ បើដូច្នោះ អាត្មាអញគួរតែលះបង់កាយស្គយនេះ ដែលពេញដោយសាកសពផ្សេងៗ ជាអ្នកមិនអាឡោះអាឡើយ មិនមានសេចក្តីត្រូវការហើយនឹងចេញទៅ។ ផ្លូវនោះនឹងមានពិត ផ្លូវនោះមិនមែនជាមិនមានហេតុទេ បុគ្គលអាចទៅបាន អាត្មាអញនឹងស្វែងរកផ្លូវនោះដើម្បីដោះខ្លួនចាកភព។ កាលបើទុក្ខមាន សុខក៏មាន យ៉ាងណាកាលបើភពមាន ការប្រាសចាកភព បុគ្គលគួរតែប្រាថ្នារក ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ កាលបើក្តៅមាន ត្រជាក់ដទៃក៏មានយ៉ាងណាកាលបើភ្លើង ៣ ប្រការមាន ព្រះនិព្វានដែលបុគ្គលគួរប្រាថ្នា ក៏មានយ៉ាងនោះដែរ។ កាលបើបាបមាន បុណ្យក៏មាន យ៉ាងណាកាលបើជាតិមាន ព្រះនិព្វានមិនមានជាតិ ដែលបុគ្គលគប្បីប្រាថ្នាក៏មានយ៉ាងនោះដែរ។ បុរសដែលប្រឡាក់លាមក ឃើញស្រះពេញដោយទឹក ហើយមិនស្វែងរកស្រះ ទោសនោះ មិនមែនជាទោសនៃស្រះទេ យ៉ាងណាមិញ កាលបើស្រះ គឺព្រះនិព្វានមានហើយ បុគ្គលមិនស្វែងរកស្រះ សម្រាប់លាងនូវកិលេសជាមន្ទិលចេញទេ ទោសនោះ មិនមែនជាទោសនៃស្រះ គឺព្រះនិព្វានទេ គឺជាទោសរបស់បុរស ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បុរសដែលត្រូវសត្រូវទាំងឡាយ ចោមព័ទ្ធហើយ កាលបើផ្លូវសម្រាប់រត់ទៅ មាន តែបុរសនោះ មិនរត់ទៅ ទោសនោះមិនមែនជាទោសនៃផ្លូវទេ យ៉ាងណា បុគ្គលត្រូវកិលេសរូបវិតហើយ កាលបើផ្លូវព្រះនិព្វានមាន តែមិនស្វែងរកផ្លូវនោះ ទោសនោះមិនមែនជាទោសនៃផ្លូវនិព្វានទេ គឺជាទោសរបស់បុគ្គលនោះឯង យ៉ាងនោះដែរ។ បុរសដែលមានជំងឺ កាលបើពេទ្យមាន តែមិនឲ្យពេទ្យនោះព្យាបាលជំងឺនោះទេ ទោសនោះ មិនមែនជាទោសនៃពេទ្យទេ យ៉ាងណា បុគ្គលត្រូវជំងឺ គឺកិលេសទាំងឡាយ

បៀតបៀនហើយ ដល់នូវសេចក្តីទុក្ខ មិនស្វែងរកអាចារ្យ ទោសនោះ មិនមែនជាទោសនៃអាចារ្យទេ គឺជាទោសរបស់បុគ្គលនោះ ឯង យ៉ាងនោះដែរ។ (បើដូច្នោះ) គួរតែអាត្មាអញ លះបង់កាយស្អុយនេះ ដែលពេញដោយសាកសពផ្សេងៗ ចេញ គប្បីជាអ្នកមិនមានសេចក្តីអាឡោះអាលីយ មិនមានសេចក្តីត្រូវការរូប ហើយចេញទៅ។ បុរសបានស្រាយសាកសព ដ៏គួរខ្ពើមរអើម ដែលជាប់ពូជក គប្បីជាអ្នកមានសេចក្តីសុខ នៅតាមទំនើងខ្លួន មានអំណាចខ្លួនឯង យ៉ាងណាមិញ។ អាត្មាអញ គួរតែលះបង់កាយស្អុយនេះ ដែលជាទីប្រមូលមកនូវសាកសពផ្សេងៗ ចេញ ហើយគប្បីជាអ្នកមិនអាឡោះអាលីយ មិនមានសេចក្តីត្រូវការ ចេញទៅ យ៉ាងនោះដែរ។ បុរសស្ត្រីទាំងឡាយ ទៅបន្ទោបង់នូវករិសៈ ក្នុងបង្កន់ហើយ ឥតមានអាឡោះអាលីយ ឥតមានសេចក្តីត្រូវការ ដើរចេញទៅ យ៉ាងណាមិញ ឯអាត្មាអញ នឹងលះបង់នូវកាយស្អុយនេះ ដែលពេញដោយសាកសពផ្សេងៗ ចេញទៅ ដូចបុរសស្ត្រីទាំងឡាយ ដែលបន្ទោបង់វច្ឆៈក្នុងបង្កន់ ដូច្នោះឯង។ ម្ចាស់ទូកទាំងឡាយ តែងលះបង់ទូកចាស់ ដែលពុកផុយ លេចចូលទឹក ឥតមានអាឡោះអាលីយ ឥតត្រូវការវិញ យ៉ាងណាមិញ អាត្មាអញនឹងលះបង់នូវកាយនេះ ដែលមានវន្ត ៩ ហូរជានិច្ច ហើយចេញទៅ ដូចជាម្ចាស់ទូក លះចោលទូកចាស់ ដូច្នោះឯង។ បុរសកាលដើរទៅជាមួយនឹងពួកចោរ យកទ្រព្យជាប់ទៅផង ឃើញភ័យអំពីការខូចខាតទ្រព្យ ក៏លះបង់ហើយដើរទៅ យ៉ាងណា កាយនេះ ក៏មានឧបមាស្មើដោយមហាចោរ អាត្មាអញនឹងលះបង់កាយនេះចេញ ព្រោះខ្លាចខូចខាតកុសលធម៌ យ៉ាងនោះដែរ។ លុះតថាគតគិតឃើញយ៉ាងនេះហើយ ក៏ឲ្យទ្រព្យជាច្រើនរយកោដិ ដល់ពួកជនដែលមានទីពឹង និងពួកជនដែលឥតទីពឹង ហើយចូលទៅកាន់ព្រៃហិមពាន្ត។ មានភ្នំមួយឈ្មោះធម្មិក នៅជិតព្រៃហិមពាន្ត តថាគតធ្វើអាស្រម សាងបណ្ណសាលា ក្បែរភ្នំនោះ។ តថាគតនិម្មិតនូវទីចម្រុះ ដែលប្រាសចាកទោស ៥ ប្រការ នៅក្បែរអាស្រមបទនោះ នាំមកនូវអភិញ្ញាពលៈ ដែលប្រកបដោយគុណ ៨ ប្រការ។ លះបង់សំពត់សាដក ដែលប្រកបដោយទោស ៩ ប្រការ ក្នុងអាស្រមបទនោះ ស្លៀកសំពត់សម្បុកឈើ ដែលប្រកបដោយគុណ ១២ ប្រការវិញ។ លះបង់បណ្ណសាលា ដែលប្រកបដោយទោស ៨ ប្រការ ចូលទៅកាន់គល់ឈើ ដែលប្រកបដោយគុណ ១០ យ៉ាង។ លះបង់ស្រូវដែលគេព្រោះ គេដាំ ដោយមិនសេសសល់ កាន់យកផ្លែឈើដែលជ្រុះឯង បរិបូណ៌ដោយគុណច្រើនប្រការ។ តថាគតផ្តងព្យាយាម ក្នុងអាស្រមបទនោះ (ញ៉ាំងយប់ និងថ្ងៃឲ្យកន្តងទៅ) ក្នុងទីអង្គុយ ទិលរ និងទីចម្រុះ បានលុះអភិញ្ញាពលៈ ក្នុងរវាង ៧ ថ្ងៃ។ កាលតថាគតសម្រេចអភិញ្ញាហើយ ជាអ្នកមានវសិ ក្នុងសាសនានៃ

តាមស កាលនោះ ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមទីបង្អួរ ជានាយកនៃលោក ទ្រង់កើតឡើង។ កាលព្រះពុទ្ធចាប់បដិសន្ធិផង ប្រសូតផង កាល ត្រាស់ដឹងផង សម្តែងធម្មចក្រផង តថាគតជាអ្នកឆ្លែតស្តាប់ស្តល់ ដោយសេចក្តីត្រេកអរក្នុងឈាន ប៉ុន្តែមិនបានឃើញនូវនិមិត្តទាំង ៤ ឡើយ។ ពួកមហានគ្គបច្ចុប្បន្នប្រទេស មានចិត្តត្រេកអរ និងមន្ត ព្រះតថាគត បាននាំគ្នាជម្រះផ្លូវជាទីមក នៃព្រះតថាគតនោះ។ សម័យនោះឯង តថាគតចេញអំពីអាស្រមរបស់ខ្លួន កាលរលាស់ ចិវរសម្បកឈើ ហោះទៅឯអាកាស តថាគតឃើញជនកំពុងតែ ពេញចិត្ត ត្រេកអរ ស្រស់ស្រាយ រីករាយ ក៏ចុះអំពីអាកាស ហើយសួរ មនុស្សទាំងឡាយក្នុងខណៈនោះថា មហានគ្គត្រេកអរ ស្រស់ស្រាយ រីករាយ ពេញចិត្ត ជម្រះផ្លូវ គន្លង ប្រឡាយ ដើម្បីអ្នកណា។ ពួកជន ទាំងនោះ ដែលតថាគតសួរហើយ ក៏ឆ្លើយប្រាប់ថា ព្រះពុទ្ធដ៏ប្រសើរ ក្នុងលោក ជាព្រះជិនស្រី ព្រះនាមទីបង្អួរ ជាលោកនាយក ទ្រង់ កើតឡើងហើយ ពួកយើងខ្ញុំជម្រះផ្លូវ គន្លង ប្រឡាយ ដើម្បីព្រះពុទ្ធ ទីបង្អួរនោះ។ បិតាកើតឡើងដល់តថាគត ក្នុងខណៈនោះ ព្រោះតែ ពួកក្សត្រ ព្រះពុទ្ធ តថាគតទន្ទេញថា ព្រះពុទ្ធ ព្រះពុទ្ធ ដូច្នោះហើយ ក៏បាននូវសោមនស្ស។ តថាគតបិតនៅក្នុងប្រទេសនោះ ត្រេកអរ មានចិត្តតក់ស្លុត គិតថា អាត្មាអញនឹងបណ្តុះពូជកុសល ក្នុង បុព្វក្ខេត្តនេះ កុំឲ្យខណៈកន្លងទៅទទេឡើយ។ (លុះគិតដូច្នោះហើយ ក៏និយាយទៅរកមហានគ្គថា) បើអ្នកទាំងឡាយ ជម្រះផ្លូវថ្វាយព្រះ ពុទ្ធ ចូរឲ្យឱកាសមួយដល់អាត្មាផង អាត្មានឹងជម្រះផ្លូវប្រឡាយ ដែរ។ កាលនោះ ពួកជនទាំងនោះ ក៏ឲ្យឱកាសមួយដល់តថាគត ដើម្បីជម្រះផ្លូវ តថាគតគិតថា ព្រះពុទ្ធ ព្រះពុទ្ធ ដូច្នោះ ជម្រះផ្លូវ បណ្តើរ ក្នុងឱកាសនោះ។ កាលដែលឱកាស (ផ្លូវ) របស់តថាគត ធ្វើមិនទាន់សម្រេចនៅឡើយ ស្រាប់តែព្រះជិនស្រី ជាអ្នកប្រាជ្ញធំ ព្រះនាមទីបង្អួរ ស្តេចយាងមកតាមផ្លូវ ជាមួយនឹងព្រះខីណាស្រព ៤ សែនរូប សុទ្ធតែជាអ្នកបានអភិញ្ញា ៦ ជាតាទីបុគ្គល ប្រាសចាក មន្ទិល។ ការក្រោកទទួល(ព្រះសាស្តា) ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ សួរទាំងឡាយ ជាច្រើន ក៏លាន់ឮឡើងគគ្រឹកគគ្រេង ពួកមនុស្ស និងទេវតា ក៏ ត្រេកអរ ញ៉ាំងសាធុការឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ។ ពួកទេវតាឃើញពួកមនុស្ស ឯពួកមនុស្សក៏ឃើញពួកទេវតា ទេវតា និងមនុស្សទាំងពីរពួកនេះ បានផ្គងអញ្ជូលី ដើរដង្ហែព្រះតថាគត។ ពួកទេវតាប្រគំតូរ្យតន្ត្រីទិព្វ ទាំងឡាយ ពួកមនុស្ស ក៏ប្រគំតូរ្យតន្ត្រី ជារបស់មនុស្សទាំងឡាយ ពួកទេវតា និងមនុស្សទាំងពីរក្រុមនេះ ប្រគំក្លែងដង្ហែព្រះ តថាគត។ ពួកទេវតាដែលបិតនៅព្រះអាកាស ក៏រោយរាយផ្កា**មន្ទារ** រៈ ផ្កាល្អក ផ្កាបរិច្ឆេត្តកព្រឹក្សជាទិព្វ ព្រះអាកាស អំពីទិសតូច ទិសធំ។ ពួកទេវតាដែលបិតនៅព្រះអាកាស ក៏រោយរាយលំអិត ខ្លឹមចន្ទន៍ទិព្វផង គ្រឿងក្រអូបដ៏ប្រសើរទាំងអស់ផង អំពីទិសតូច

ទិសធំ ព្រះអាកាស។ ពួកមនុស្សដែលបិតនៅលើផែនដី ក៏រោយរាយ ផ្កាចម្ប៉ា ផ្កាស្រល់ ផ្កាក្នុង ផ្កាខ្លីង ផ្កាបុសនាគ និងផ្កាកាកេស អំពី ទិសតូចទិសធំ។ តថាគតវិសាយសក់ត្រង់ប្រទេសនោះ ហើយក្រាល ចិររសម្បកឈើ និងកំណត់ស្បែកលើភក់ ហើយ ដេកផ្កាប់មុខ(អធិដ្ឋានថា) សូមព្រះពុទ្ធ ព្រមទាំងពួកសិស្ស ជាន់ អាត្មាអញយាងទៅចុះ សូមកុំជាន់ភក់ឡើយ ការមិនជាន់លើភក់ នោះ នឹងជាប្រយោជន៍ដល់អាត្មាអញ។ កាលតថាគតដេកលើ ផែនដី ក៏មានសេចក្តីត្រិះរិះដោយចិត្តយ៉ាងនេះថា បើអាត្មាអញ ប្រាថ្នាដុតកិលេសទាំងឡាយ របស់អញ ក្នុងថ្ងៃនេះក៏បាន។ តែថា ប្រយោជន៍អ្វី អាត្មាអញធ្វើឱ្យជាក់ច្បាស់នូវធម៌ ដោយភេទដែលគេ មិនស្គាល់ ក្នុងទីនេះ អាត្មាអញគប្បីដល់នូវសព្វញ្ញតញ្ញាណ ជាអ្នក រួចស្រឡះចាកកិលេស ញ័រលោក ព្រមទាំងទេវលោក ឱ្យរួចរងោះ (ចាកសង្សារ)។ ប្រយោជន៍អ្វី អាត្មាអញជាបុរស សម្តែងកម្លាំងឆ្លង ទៅម្នាក់ឯង អាត្មាអញគួរដល់នូវសព្វញ្ញតញ្ញាណ ចម្លង មនុស្សលោក ព្រមទាំងទេវលោក។ អាត្មាអញនឹងបានដល់នូវ សព្វញ្ញតញ្ញាណ ចម្លងប្រជុំជនច្រើន ដោយអធិការនេះ ដែល អាត្មាអញធ្វើចំពោះព្រះពុទ្ធ ជាបុរសខ្ពង់ខ្ពស់។ តថាគតនឹងកាត់ ខ្សែសង្សារ កម្ពាត់បង់ភពទាំង ៣ ឡើងជិះលើនាវាគឺធម៌ នឹង ចម្លងមនុស្សលោក ព្រមទាំងទេវលោក។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមទីបង្ក ទ្រង់ជ្រាបច្បាស់នូវលោក ទ្រង់គួរទទួលត្រឿងបូជាទាំងឡាយ ទ្រង់ ឈរក្បែរសិរៈរបស់តថាគត ត្រាស់ពាក្យនេះថា (ម្ចាស់ភិក្ខុ ទាំងឡាយ) អ្នកទាំងឡាយ ចូរមើលតាបសនេះ ជាដំបូលមានតបៈ ដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ តាបសនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធក្នុងលោក ក្នុង កប្បប្រមាណមិនបាន អំពីកប្បនេះទៅ។ សត្វនេះ នឹងចេញចាក ក្រុងឈ្មោះកបិលវត្ត ជាទីរីករាយ តម្កល់ព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ អង្គុយទៀបគល់អជបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយាសដែលនាង សុជាតាថ្វាយក្នុងទីនោះ នឹងចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញរា។ ព្រះជិនស្រី នោះ បានទទួលបាយាសទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញរាហើយ នឹងត្រឡប់ មកតាមផ្លូវដែលគេតាក់តែងយ៉ាងប្រសើរ (អង្គុយ) ទៀបគល់ ពោធិព្រឹក្ស លំដាប់នោះ តាបសមានយសធំនេះ ធ្វើប្រទក្សិណពោធិ មណ្ឌល នឹងបានត្រាស់ដឹងនូវអនុត្តរសម្តែងិញ្ញាណ ទៀបគល់ អស្សត្ថព្រឹក្ស។ ព្រះជនិកាមាតារបស់តាបសនេះ នឹងមាននាមថា ព្រះនាងមាយាទេវី ព្រះបិតា ព្រះនាមសុទ្ធោទនៈ ឯតាបសនេះ នឹង មានឈ្មោះថា ព្រះគោតម អគ្គសាវ័កទាំងពីររូប គឺកោលិកៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់ រម្ងាប់ មានចិត្តខ្ជាប់ខ្ជួន ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាកឈ្មោះអានន្ត នឹងបម្រើ ព្រះជិនស្រីនេះ។ អគ្គសាវ័កពីររូប គឺនាងខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណា ១ ជា អ្នកមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្ត

ខ្ជាប់ខ្ជួន។ ឈើជាទីត្រាស់ដឹងរបស់ព្រះមានព្រះភាគនោះ ហៅថា អស្សត្តព្រឹក្ស ឯឧបាសកជាឧបដ្ឋាកដ៏ប្រសើរពីរូប គឺចិត្តៈ ១ ហត្ថា ឡូវកៈ ១។ នាងនន្ទមាតា និងនាងឧត្តរា ជាឧបដ្ឋាយិកាដ៏ប្រសើរ ព្រះគោតមមានយសនោះ មានព្រះជន្ម ១០០ វស្សា។ ពួកមនុស្ស និងទេវតា លុះឮពាក្យព្យាករណ៍របស់ព្រះពុទ្ធទីបង្អួច ទ្រង់ស្វែងរក គុណដ៏ធំ ឥតមានបុគ្គលស្មើនេះហើយ ក៏រីករាយ ដោយគិតថា សុមេធាបសនេះ ជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហើរទាំងឡាយ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ ពួកលោក ព្រមទាំងទេវលោក ទាំងមួយម៉ឺន លោកធាតុ ទះដៃផង សើចផង ផ្គងអញ្ជូនមស្សារផង ពោលថា បើពួកយើងមួយមក្នុងក្នុងសាសនាព្រះលោកនាថនេះ ក្នុង កាលជាអនាគត ពួកយើងនឹងបានសម្រេចក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រ នៃព្រះគោតមនេះ។ ពួកមនុស្ស កាលឆ្លងស្ទឹង បើម្នាក់កំពុង ចំពោះមុខហើយ តែងកាន់យកកំពុងខាងក្រោម ក៏ឈ្មោះថា ឆ្លងស្ទឹងធំដែរ យ៉ាងណាមិញ ពួកយើងទាំងអស់គ្នា បើម្នាក់ព្រះ ជិនស្រីនេះហើយ ក្នុងកាលជាអនាគត គង់នឹងបានសម្រេចក្នុងទី ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមនេះ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ ព្រះពុទ្ធទីបង្អួច ទ្រង់ជ្រាបច្បាស់នូវលោក គួរទទួលគ្រឿងបូជា ទ្រង់សរសើរអំពើរបស់ តថាគតហើយ ទ្រង់លើកព្រះបាទខាងស្តាំ។ សាវ័កទាំងឡាយណា ជា បុត្រនៃព្រះជិនស្រីក្នុងទីនោះ ពួកសាវ័កទាំងនោះ ក៏ធ្វើប្រទក្សិណ តថាគត ពួកទេវតា ពួកមនុស្ស ពួកអសុរ ពួកយក្ស ក៏ក្រាប ថ្វាយបង្គំតថាគត ហើយចៀសចេញទៅ។ កាលព្រះលោកនាយក ព្រមទាំងព្រះសង្ឃ កន្លងនូវការឃើញរបស់តថាគតទៅ តថាគតក៏ ក្រោកចាកទីដេក ហើយពែនភ្នែកក្នុងកាលនោះ។ តថាគត ជា អ្នកមានសេចក្តីសុខ ដោយសេចក្តីសុខ រីករាយដោយបាមោជ្ជៈ ផ្សព្វផ្សាយដោយបីតិ អង្គុយពែនភ្នែកក្នុងកាលនោះ។ តថាគត អង្គុយពែនភ្នែក គិតយ៉ាងនេះ ក្នុងកាលនោះថា អាត្មាអញជាអ្នក ស្នាក់ក្នុងឈាន ដល់នូវត្រើយនៃអភិញ្ញា។ ក្នុងលោកធាតុទាំងមួយ ពាន់ មិនមានពួកតសី ស្មើដោយអាត្មាអញឡើយ អាត្មាអញ ឥតមានបុគ្គលស្មើក្នុងឥទ្ធិធម៌ទាំងឡាយ អញបាននូវសេចក្តីសុខ បែបនេះ។ ក្នុងកាលដែលតថាគតអង្គុយពែនភ្នែក គិតយ៉ាងនេះ ពួកមហាព្រហ្មដែលនៅអាស្រ័យក្នុងលោកធាតុមួយម៉ឺន ក៏ញ្ជ្រង សំឡេងខ្លាំងឲ្យលាន់ឮថា លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ និមិត្តទាំងឡាយណា ក្នុងកាលជាទីពត់ភ្នែកនៃពោធិសត្វទាំងឡាយ ប្រាកដក្នុងកាលមុន និមិត្តទាំងនោះ ក៏ប្រាកដក្នុងថ្ងៃនេះ។ ត្រជាក់ក៏ស្ងាត់បាត់ទៅ ទាំងក្តៅក៏ស្ងប់រម្ងាប់ និមិត្តទាំងនោះ ក៏ ប្រាកដក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ លោកធាតុទាំងមួយម៉ឺន ក៏ឥតមានសំឡេង ឥតរីករ វិនិមិត្ត ទាំងនោះ ក៏ប្រាកដក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ

ប្រាកដ។ ខ្យល់ធំទាំងឡាយក៏ឈប់បក់ ស្ទឹងទាំងឡាយក៏ឈប់ហូរ
និមិត្តទាំងនោះក៏ប្រាកដក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជា
ព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ផ្កាទាំងពួងដែលកើតលើគោក កើតក្នុងទឹក ក៏
រីកក្នុងខណៈនោះ ផ្កាទាំងអស់នោះ ក៏បញ្ចេញផ្កាក្នុងថ្ងៃនេះ លោក
នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ រលីទាំងឡាយក្តី ឈើទាំងឡាយក្តី
ទ្រទ្រង់នូវផ្លែ ក្នុងខណៈនោះ រលី និងឈើទាំងអស់នោះ ក៏បញ្ចេញ
ផ្លែក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ កែវ
ទាំងឡាយ ដែលបិតនៅព្នងអាកាសក្តី បិតនៅលើផែនដីក្តី ដែល
រុងរឿងក្នុងខណៈនោះ កែវទាំងនោះ ក៏រុងរឿងក្នុងថ្ងៃនេះ លោក
នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ គ្រឿងតូរ្យតន្ត្រីទាំងឡាយ ជា
របស់មនុស្ស និងជាទិព្វ ដែលប្រគល់ក្នុងខណៈនោះ តូរ្យតន្ត្រីទាំងពីរ
នោះ ក៏លាន់ឮឡើងក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ
ប្រាកដ។ ផ្កាវិចិត្រទាំងឡាយ រុះរាយចុះអំពីអាកាស
ក្នុងខណៈនោះ ផ្កាវិចិត្រទាំងនោះ ក៏ប្រាកដក្នុងថ្ងៃនេះ លោក
នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ មហាសមុទ្រក៏ស្រកចុះ
លោកធាតុទាំងមួយម៉ឺនក៏ញាប់ញ័រ ក្នុងខណៈនោះ មហាសមុទ្រ
និងលោកធាតុទាំងពីរនោះ ក៏លាន់ពួកដរាបក្នុងថ្ងៃនេះ លោក
នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ភ្លើងក្នុងនរកទាំងមួយម៉ឺនក៏
រលត់ក្នុងខណៈនោះ ភ្លើងទាំងនោះ ក៏រលត់ក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹង
បានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ព្រះអាទិត្យប្រាសចាកមន្ទិល ផ្កាយ
ទាំងពួងក៏ប្រាកដ ព្រះអាទិត្យ និងផ្កាយទាំងនោះ ក៏បានប្រាកដ
ក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ក្នុងកាលគ្មាន
ភ្លៀង ទឹកក៏ផុសផុលឡើងលើផែនដី ក្នុងខណៈនោះ ទឹកក៏ផុស
ឡើងលើផែនដី ក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ
ប្រាកដ។ ពួកផ្កាយទាំងឡាយក៏រុងរឿង ផ្កាយនក្ខត្តបុគ្គលទាំងឡាយ
ប្រកបដោយព្រះចន្ទខែវិសាខ (ក៏រុងរឿង) ក្នុងមណ្ឌលនៃអាកាស
លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ចំណែកឯពួកសត្វនៅក្នុង
រន្ធពួកសត្វដេកក្នុងជ្រោះ ក៏ចេញចាកលំនៅរបស់ខ្លួន ពួកសត្វ
ទាំងអស់នោះ ក៏បោះបង់លំនៅចោលក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបាន
ត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ សេចក្តីអផ្សកមិនមានដល់សត្វ
ទាំងឡាយ សត្វទាំងឡាយជាអ្នកត្រេកអរក្នុងខណៈនោះ ពួកសត្វ
ទាំងអស់នោះ ជាអ្នកត្រេកអរក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជា
ព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ រោគទាំងឡាយដ៏ស្រាលៗ ក៏ស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ទាំង
សេចក្តីស្រេកឃ្លានក៏វិនាសទៅ ការស្ងប់រោគ និងការវិនាសសេចក្តី
ស្រេកឃ្លានទាំងនោះ ក៏ប្រាកដក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជា
ព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ រោគក៏ស្រាកស្រាន្តទៅ ទោសៈ មោហៈ ក៏បាត់បង់
ទៅក្នុងកាលនោះ រោគ និងកិលេសទាំងអស់នោះ ក៏ប្រាសចេញទៅ
ក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ឯភ័យមិន

មានក្នុងកាលនោះ ការមិនមានភ័យនុ៎ះ ក៏ប្រាកដក្នុងថ្ងៃនេះ ព្រោះហេតុនោះ ទើបយើងដឹងថា លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ដូច្នោះខ្ញុំខ្លាត់ខ្លាយទៅខាងលើ ការខ្លាត់ខ្លាយដូច្នោះក៏ប្រាកដក្នុងថ្ងៃនេះ ព្រោះហេតុនោះ ទើបពួកយើងដឹងថា លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ក្លិនស្អុយក៏ជាតំចេញ ក្លិនទិព្វក៏ផ្សាយទៅ ក្លិនទិព្វនោះ ក៏ផ្សាយចេញក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ពួកទេវតាទាំងពួង រៀរលែងតែអរូបព្រហ្មចេញ ដែលប្រាកដ ពួកទេវតាទាំងអស់នោះ ក៏ប្រាកដក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ពួកសត្វនរកទាំងអម្បាលម៉ាន ដែលប្រាកដក្នុងខណៈនោះ ពួកសត្វនរកទាំងអស់នោះឯង ក៏ប្រាកដក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ក្នុងកាលនោះ ជញ្ជាំងទាំងឡាយក្តី សន្ទុះទ្វារទាំងឡាយក្តី ភ្នំទាំងឡាយក្តី ជាគ្រឿងរារាំង មិនមានឡើយ កំពែង សន្ទុះទ្វារ និងភ្នំទាំងឡាយនោះ ក៏ក្លាយទៅជាអាកាស (ប្រាកដ) ក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ចុតិ និងឧបបត្តិ មិនមានក្នុងខណៈនោះ និមិត្តទាំងនោះ ក៏ប្រាកដក្នុងថ្ងៃនេះ លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ (និមិត្តទាំងនេះ ក៏ប្រាកដដល់សត្វទាំងឡាយ ដើម្បីត្រាស់ដឹងនូវអនុត្តរសម្តោធិញ្ញាណ) ពួកសត្វពោលថា (បពិត្រសុមេធាតាបស) សូមលោកផ្ទុះព្យាយាមឱ្យមាំមួនឡើង កុំត្រឡប់ កុំថយក្រោយឡើយ ពួកយើងដឹងច្បាស់នូវហេតុនុ៎ះថា លោកនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ តថាគតលុះព្រាហ្មក្សរបស់ជនទាំងពីរពួក គឺព្រះពុទ្ធ និងទេវតាទាំងមួយម៉ឺនចក្រវាឡហើយ ក៏ក្រេកអរស្រស់ស្រាយ រីករាយ គិតក្នុងកាលនោះយ៉ាងនេះថា ធម្មតាព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ មិនដែលមានព្រះពុទ្ធដីកាបែកជាពីរទេ ព្រះជិនស្រីទាំងឡាយ មិនដែលមានព្រះពុទ្ធដីកាឥតអំពើទេ ព្រះពុទ្ធដីការបស់ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ មិនដែលឃ្លៀងឃ្លាតទេ អាត្មាអញនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ។ ដុំដីដែលគេចោលទៅព្រះអាកាស ទៀងតែធ្លាក់មកលើផែនដីវិញយ៉ាងណា ពាក្យរបស់ព្រះពុទ្ធដ៏ប្រសើរទាំងឡាយ ក៏ទៀងទាត់ប្រាកដយ៉ាងនោះដែរ។ ព្រះបន្ទូលរបស់ព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ មិនចេះឃ្លៀងឃ្លាត អាត្មាអញនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធប្រាកដ សេចក្តីស្តាប់របស់សព្វសត្វទៀងទាត់ប្រាកដយ៉ាងណា ព្រះបន្ទូលរបស់ព្រះពុទ្ធប្រសើរទាំងឡាយ ទៀងទាត់ប្រាកដដូច្នោះដែរ។ កាលដែលរាត្រីអស់ទៅ ព្រះអាទិត្យទៀងតែងរះឡើងយ៉ាងណា ព្រះបន្ទូលរបស់ព្រះពុទ្ធដ៏ប្រសើរទាំងឡាយ ក៏ទៀងទាត់ប្រាកដយ៉ាងនោះដែរ។ សិហៈ ដែលចេញអំពីដំណេក តែងបន្តិសំឡេងយ៉ាងណា ព្រះបន្ទូលរបស់ព្រះពុទ្ធដ៏ប្រសើរទាំងឡាយ ក៏ទៀងទាត់ប្រាកដយ៉ាងនោះដែរ។ ការសម្រាលគភ៌នៃស្រីដែលមានគភ៌ធ្ងន់ ជារបស់ទៀងទាត់យ៉ាងណា ព្រះបន្ទូលរបស់

ព្រះពុទ្ធដ៏ប្រសើរទាំងឡាយ ក៏ទៀងទាត់ប្រាកដយ៉ាងនោះដែរ។ បើ ដូច្នោះ អាត្មាអញ នឹងជ្រើសរើសរកពុទ្ធការកធម៌ទាំងឡាយ ពី ខាងនេះ ពីខាងនោះ គឺខាងលើ ខាងក្រោម ទិសទាំង ១០ ដរាបដល់ធម្មធាតុ។ កាលនោះ តថាគតកំពុងជ្រើសរើស ក៏បាន ឃើញទានបារមីជាដំបូង ជាគន្លងធំ ដែលពោធិសត្វទាំងឡាយអំពី បូរាណ ធ្លាប់សន្សំមក (ហើយទូន្មានខ្លួនឯងថា ម្ចាស់ សុមេធបណ្ឌិត) អ្នកចូរសមាទាន ធ្វើនូវទានបារមីជាដំបូងនេះឲ្យ មាំមួន បើអ្នកចង់លុះនូវពោធិញ្ញាណ ចូរបំពេញនូវទានបារមីចុះ។ ក្នុងដៃមានទឹកពេញ បុគ្គលណាមួយផ្តាច់ចុះ ចាក់មិនឲ្យសល់ទឹក ទឹកមិនដក់នៅក្នុងក្តមនោះយ៉ាងណា អ្នកបើឃើញពួកស្លុមមក ទោះថោកទាប ខ្ពង់ខ្ពស់ ឬមធ្យម ចូរឲ្យទានកុំឲ្យសេសសល់ ឲ្យ ដូចជាក្តមដែលគេផ្តាច់ដូច្នោះ។ ពុទ្ធធម៌ទាំងឡាយ មិនមែនមាន ត្រឹមប៉ុណ្ណោះទេ អាត្មាអញនឹងជ្រើសរើសរកពុទ្ធធម៌ដទៃទៀត ដែល ជាធម៌ញ្ញៀងពោធិញ្ញាណឲ្យសម្រេច។ កាលនោះ តថាគតកំពុង ជ្រើសរើសរក ក៏ឃើញសីលបារមីទី ២ ដែលពោធិសត្វទាំងឡាយអំពី បូរាណ ធ្លាប់សេព ធ្លាប់អាស្រ័យមក (ហើយទូន្មានខ្លួនឯងថា ម្ចាស់ សុមេធបណ្ឌិត) អ្នកឯងចូរសមាទាន ធ្វើសីលបារមីទី ២ នេះ ឲ្យ មាំមួន បើអ្នកចង់លុះនូវពោធិញ្ញាណ ចូរបំពេញនូវសីលបារមីចុះ។ សត្វចាមរី (កាលឃើញ) រោមកន្តយចំពាក់នឹងរបស់អ្វីមួយ ស៊ីស្លាប់ ក្នុងទីនោះ មិនព្រមផ្តាច់កន្តយចោលឡើយ យ៉ាងណាមិញ អ្នកចូរ បំពេញនូវសីលទាំងឡាយ ក្នុងភូមិទាំង ៤ ចូររក្សាសីលសព្វកាល ឲ្យ ដូចជាសត្វចាមរីរក្សាកន្តយ យ៉ាងនោះចុះ។ ពុទ្ធធម៌ទាំងឡាយ មិនមែនមានត្រឹមតែប៉ុណ្ណោះទេ អាត្មាអញនឹងជ្រើសរើសរក ពុទ្ធធម៌ដទៃទៀត ដែលជាធម៌ញ្ញៀងពោធិញ្ញាណឲ្យសម្រេច។ កាលនោះ តថាគតកំពុងជ្រើសរើសរក ក៏បានឃើញនេក្ខម្មបារមីទី ៣ ដែលពោធិសត្វទាំងឡាយអំពីបូរាណ ធ្លាប់សេព ធ្លាប់អាស្រ័យ មក (ហើយទូន្មានខ្លួនឯងថា ម្ចាស់សុមេធបណ្ឌិត) អ្នកចូរ សមាទាន ធ្វើនេក្ខម្មបារមីទី ៣ នេះឲ្យមាំមួន បើអ្នកចង់លុះនូវ ពោធិញ្ញាណ ចូរបំពេញនូវនេក្ខម្មបារមីចុះ។ បុរសដែលជាប់នៅក្នុង គុកអស់កាលយូរ ត្រូវសេចក្តីទុក្ខបៀតបៀនហើយ រមែងមិនញ្ញៀង សេចក្តីត្រេកអរ ឲ្យកើតឡើងក្នុងគុកនោះទេ រមែងស្វែងរកការរួច (ចាកគុកនោះ) យ៉ាងណា អ្នកចូរឃើញនូវភពទាំងអស់ ដូចជាគុក ចុះ ចូរបែរមុខទៅរកនេក្ខម្មៈ ដើម្បីរួចចាកភព យ៉ាងនោះដែរ។ ពុទ្ធធម៌ទាំងឡាយ មិនមែនមានត្រឹមតែប៉ុណ្ណោះទេ អាត្មាអញនឹង ជ្រើសរើសរកពុទ្ធធម៌ដទៃទៀត ដែលជាធម៌ញ្ញៀងពោធិញ្ញាណឲ្យ សម្រេច។ កាលនោះ តថាគតកំពុងជ្រើសរើសរក ក៏បានឃើញ បញ្ញាបារមីទី ៤ ដែលពោធិសត្វទាំងឡាយអំពីបូរាណ ធ្លាប់សេព ធ្លាប់អាស្រ័យមក (ហើយទូន្មានខ្លួនឯងថា ម្ចាស់សុមេធបណ្ឌិត)

អ្នកចូរសមាទាន ធ្វើបញ្ជាបារមីទី ៤ នេះ ឲ្យមាំមួន បើអ្នកចង់ដល់
 នូវពោធិញ្ញាណ ចូរបំពេញនូវបញ្ជាបារមីចុះ។ ភិក្ខុកាលប្រព្រឹត្ត
 បិណ្ឌបាត មិនរំលងនូវត្រកូលទាំងឡាយ ទោះថាខ្លាច ខ្ពង់ខ្ពស់
 ឬមធ្យម រមែងបានចង្ហាន់ល្អមញ្ជ្រងអត្តភាពឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ
 យ៉ាងណា អ្នកបើសាកសួរជនជាអ្នកប្រាជ្ញសព្វកាល នឹងដល់នូវ
 បញ្ជាបារមីហើយ នឹងបានលុះនូវពោធិញ្ញាណមិនខាន ក៏យ៉ាងនោះ
 ដែរ។ ពុទ្ធធម៌ទាំងឡាយ មិនមែនមានត្រឹមប៉ុណ្ណោះទេ អាត្មាអញ
 នឹងជ្រើសរើសរកពុទ្ធធម៌ដទៃទៀត ដែលជាធម៌ញ្ជ្រងពោធិញ្ញាណឲ្យ
 សម្រេច។ កាលនោះ តថាគតកំពុងជ្រើសរើសរក ក៏បានឃើញវិរិយ
 បារមីទី ៥ ដែលពោធិសត្វទាំងឡាយអំពីបូរាណធ្លាប់សេព ធ្លាប់
 អាស្រ័យមក (ហើយទូន្មានខ្លួនឯងថា ម្នាលសុមេធបណ្ឌិត) អ្នកចូរ
 សមាទាន ធ្វើវិរិយបារមីទី ៥ នេះឲ្យមាំមួន បើអ្នកចង់លុះនូវ
 ពោធិញ្ញាណ ចូរបំពេញនូវវិរិយបារមីចុះ។ សត្វសីហៈ ជាស្តេចនៃម្រឹក
 មានព្យាយាមមិនរួញរា មានចិត្តផ្តង្កូងសព្វកាល ក្នុងការអង្គុយ
 ឈរ ងើរ យ៉ាងណា អ្នកគួរផ្តង្កូងព្យាយាមឲ្យមាំមួន ក្នុងភព
 ទាំងពួងយ៉ាងនោះចុះ លុះដល់នូវវិរិយបារមីហើយ នឹងបានសម្រេច
 ពោធិញ្ញាណមិនខានឡើយ។ ពុទ្ធធម៌ទាំងឡាយ មិនមែនមានត្រឹម
 ប៉ុណ្ណោះទេ អាត្មាអញនឹងជ្រើសរើសរកពុទ្ធធម៌ដទៃទៀត ដែលជា
 ធម៌ញ្ជ្រងពោធិញ្ញាណឲ្យសម្រេច។ កាលនោះ តថាគតកំពុង
 ជ្រើសរើសរក ក៏បានឃើញខន្តិបារមីទី ៦ ដែលពោធិសត្វទាំងឡាយ
 អំពីបូរាណធ្លាប់សេព ធ្លាប់អាស្រ័យមក (ហើយទូន្មានខ្លួនឯងថា
 ម្នាលសុមេធបណ្ឌិត) អ្នកចូរសមាទាន ធ្វើនូវខន្តិបារមីទី ៦ នេះ ឲ្យ
 មាំមួន អ្នកកុំមានចិត្តបែកជាពីរ ក្នុងខន្តិបារមីនោះ នឹងបាន
 ដល់នូវពោធិញ្ញាណមិនខានឡើយ។ ធម្មតាផែនដី រមែងអត់ទ្រាំ
 ចំពោះវត្តទាំងពួង ទោះស្អាតក្តី មិនស្អាតក្តី ដែលគេដាក់ចុះហើយ
 រមែងមិនធ្វើនូវសេចក្តីថ្កោលថ្កាក់ និងសេចក្តីត្រេកអរឡើយ
 យ៉ាងណា។ អ្នកក៏គួរអត់ទ្រាំនូវការរាប់អាន និងការមើលងាយ
 របស់ពួកជនទាំងពួង យ៉ាងនោះដែរ លុះដល់នូវខន្តិបារមីហើយ
 នឹងបានសម្រេចសម្តោធិញ្ញាណមិនខានឡើយ។ ពុទ្ធធម៌ទាំងឡាយ
 មិនមែនមានត្រឹមប៉ុណ្ណោះទេ អាត្មាអញនឹងជ្រើសរើសរកពុទ្ធធម៌
 ដទៃទៀត ដែលជាធម៌ញ្ជ្រងពោធិញ្ញាណឲ្យសម្រេច។ កាលនោះ
 តថាគតកំពុងជ្រើសរើសរក ក៏បានឃើញសច្ចបារមីទី ៧ ដែល
 ពោធិសត្វទាំងឡាយអំពីបូរាណ ធ្លាប់សេព ធ្លាប់អាស្រ័យមក (ហើយ
 ទូន្មានខ្លួនឯងថា ម្នាលសុមេធបណ្ឌិត) អ្នកចូរសមាទាន ធ្វើសច្ច
 បារមីទី ៧ នេះឲ្យមាំមួន កុំមានពាក្យបែកជាពីរ ក្នុងសច្ចបារមី
 នោះ នឹងបានសម្រេចសម្តោធិញ្ញាណមិនខានឡើយ។ ធម្មតា
 ផ្កាយព្រឹក ជាជញ្ជីងរបស់លោក ព្រមទាំងទេវលោក រមែងមិន
 ឃ្លាតចាកវិថី ក្នុងរដូវភ្លៀង ឬហេមន្តរដូវឡើយយ៉ាងណា។ អ្នកកុំ

ឃ្លាតចាកវិថី ក្នុងសច្ចៈទាំងឡាយ យ៉ាងនោះដែរ លុះដល់នូវ
សច្ចៈបារមីហើយ នឹងបានសម្រេចសម្តោចិញ្ញាណមិនខានឡើយ។
ពុទ្ធធជម៌ទាំងឡាយ មិនមែនមានត្រឹមប៉ុណ្ណោះទេ អាត្មាអញនឹង
ជ្រើសរើសរកពុទ្ធធជម៌ដទៃទៀត ដែលជាធម៌ញ្ញៀងពោធិញ្ញាណឲ្យ
សម្រេច។ កាលនោះ តថាគតកំពុងជ្រើសរើសរក ក៏បានឃើញ
អធិដ្ឋានបារមីទី ៨ ដែលពោធិសត្វទាំងឡាយអំពីបូរាណ ធ្លាប់សេព
ធ្លាប់អាស្រ័យមក (ហើយទូន្មានខ្លួនឯងថា ម្នាលសុមេធបណ្ឌិត)
អ្នកចូរសមាទាន ធ្វើអធិដ្ឋានបារមីទី ៨ នេះ ឲ្យមាំមួន អ្នកកុំ
ញាប់ញ័រក្នុងអធិដ្ឋានបារមីនោះ នឹងបានសម្រេចសម្តោចិញ្ញាណ
មិនខានឡើយ។ ភ្នំថ្មឥតកម្រើក តាំងនៅស៊ប់ មិនរញ្ជួយដោយ
ខ្យល់ដ៏ខ្លាំងក្លា រមែងតាំងនៅក្នុងទីរបស់ខ្លួនដដែលយ៉ាងណា អ្នក
ចូរកុំកម្រើក ក្នុងអធិដ្ឋានបារមីសព្វកាល យ៉ាងនោះដែរ លុះដល់
នូវអធិដ្ឋានបារមីហើយ នឹងបានសម្រេចសម្តោចិញ្ញាណមិនខាន
ឡើយ។ ពុទ្ធធជម៌ទាំងឡាយ មិនមែនមានត្រឹមប៉ុណ្ណោះទេ
អាត្មាអញនឹងជ្រើសរើសរកពុទ្ធធជម៌ដទៃទៀត ដែលជាធម៌ញ្ញៀង
ពោធិញ្ញាណឲ្យសម្រេច។ កាលនោះ តថាគតកំពុងជ្រើសរើសរក ក៏
ឃើញមេត្តាបារមីទី ៩ ដែលពោធិសត្វទាំងឡាយអំពីបូរាណ ធ្លាប់
សេព ធ្លាប់អាស្រ័យមក (ហើយទូន្មានខ្លួនឯងថា ម្នាល
សុមេធបណ្ឌិត) អ្នកចូរសមាទាន ធ្វើមេត្តាបារមីទី ៩ នេះ ឲ្យ
មាំមួន អ្នកចូរកុំឲ្យមានបុគ្គលដទៃស្នើដោយមេត្តា បើអ្នកចង់លុះ
នូវពោធិញ្ញាណ។ ធម្មតាទឹក រមែងផ្សព្វផ្សាយត្រជាក់ស្តើ ចំពោះជន
ទាំងល្អទាំងអាក្រក់ រមែងកម្ចាត់បង់នូវចូលី និងមន្ទិលយ៉ាងណា។
អ្នកចូរចម្រើនមេត្តាឲ្យស្តើ ចំពោះមិត្ត និងសត្រូវ យ៉ាងនោះដែរ
លុះដល់នូវមេត្តាបារមីហើយ នឹងបានសម្រេចសម្តោចិញ្ញាណ
មិនខានឡើយ។ ពុទ្ធធជម៌ទាំងឡាយ មិនមែនមានត្រឹមប៉ុណ្ណោះទេ
អាត្មាអញនឹងជ្រើសរើសរកពុទ្ធធជម៌ដទៃទៀត ដែលជាធម៌ញ្ញៀង
ពោធិញ្ញាណឲ្យសម្រេច។ កាលនោះ តថាគតកំពុងជ្រើសរើសរក
ក៏បានឃើញឧបេក្ខាបារមីទី ១០ ដែលពោធិសត្វទាំងឡាយអំពី
បូរាណ ធ្លាប់សេព ធ្លាប់អាស្រ័យមក (ហើយទូន្មានខ្លួនឯងថា ម្នាល
សុមេធបណ្ឌិត) អ្នកចូរសមាទាន ធ្វើឧបេក្ខាបារមីទី ១០ នេះ ឲ្យ
មាំមួន អ្នកគួរជាបុគ្គលដូចជាជញ្ជីងដ៏មាំមួន នឹងបានសម្រេច
ពោធិញ្ញាណមិនខានឡើយ។ ធម្មតាផែនដី តែងព្រងើយកន្តើយ
ចំពោះវត្តមិនស្អាតក្តី ស្អាតក្តី ដែលគេដាក់ចុះហើយ តែងរៀបចាក
សេចក្តីក្រោធ និងសេចក្តីត្រេកអរ ចំពោះវត្តទាំងពីរនោះ យ៉ាងណា
អ្នកចូរធ្វើខ្លួនឲ្យដូចជាជញ្ជីង ចំពោះសុខ និងទុក្ខ សព្វកាល
យ៉ាងនោះដែរ អ្នកលុះដល់នូវឧបេក្ខាបារមីហើយ នឹងបានសម្រេច
សម្តោចិញ្ញាណពុំខាន។ ធម៌ទាំងឡាយណា ជាគ្រឿងញ្ញៀង
ពោធិញ្ញាណឲ្យសម្រេច ធម៌ទាំងនោះ មានក្នុងលោកត្រឹមតែប៉ុណ្ណោះ

ពុទ្ធការកធម៌ដទៃ ក្រៅអំពីបារមី ១០ នោះ មិនមានទេ អ្នកចូរ
 តាំងនៅក្នុងបារមីធម៌ទាំង ១០ នោះ ឲ្យមាំមួនចុះ។ កាលតថាគត
 ពិចារណានូវបារមីធម៌ទាំងនេះ ដោយសភាវសរសលក្ខណៈ ផែនដី
 ទាំងមួយម៉ឺនលោកធាតុ ក៏ញាប់ញ័រ ដោយគេជះនៃធម៌។ ផែនដី
 កម្រើក បន្លឺឡើង ដូចជាឃ្នាបអំពៅ ដែលត្រូវគេគាប ឬចក្កយន្ត
 ប្រេង ត្រូវគេគាបហើយ (រមែងវិលញ័រ) យ៉ាងណា ផែនដីក៏ញាប់ញ័រ
 យ៉ាងនោះដែរ។ បរិស័ទរបស់ព្រះពុទ្ធ មានចំនួនប៉ុន្មាន ក្នុងទីដែល
 អង្គាសបរិស័ទនោះ ក៏ញាប់ញ័រ ដេកជ្រប់លើផែនដី ក្នុងទីអង្គាស
 នោះ។ ឆ្នាំងជាច្រើនពាន់ និងក្នុងជាច្រើនរយ ក៏ទង្ហិចគ្នាបែក
 ខ្ទេចខ្ទីអស់ ក្នុងទីនោះ។ ពួកមហាជន មានចិត្តរន្ធត់តក់ស្លុត
 ភិតភ័យ ភ្ញាក់ផ្អើល មានចិត្តញ័រចំប្រប់ មកប្រជុំគ្នាហើយ ចូលទៅ
 គាល់ព្រះពុទ្ធទីបង្ករ (ហើយទូលសួរថា) បពិត្រព្រះអង្គ មានចក្ក
 ហេតុល្អ ឬហេតុអាក្រក់ ដូចម្តេច នឹងមានដល់មនុស្សលោក លោក
 ទាំងមូល ត្រូវសេចក្តីអន្តរាយបៀតបៀនហើយ សូមព្រះអង្គទ្រង់
 មេត្តាប្រោស បន្ទោបង់សេចក្តីអន្តរាយនោះចេញ។ គ្រានោះ ព្រះ
 មហាមុនីទីបង្ករ ទ្រង់ញ័រមហាជនទាំងនោះ ឲ្យយល់ច្បាស់ថា អ្នក
 ទាំងឡាយ ចូរកុំមានសេចក្តីរង្រៀស កុំខ្លាចចំពោះការញាប់ញ័រ
 ផែនដីនេះឡើយ។ ដ្បិតតថាគតបានព្យាករក្នុងថ្ងៃនេះថា
 សុមេធបណ្ឌិតនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ ក្នុងលោក (ក្នុងកាល
 ជាអនាគត) សុមេធបណ្ឌិតនុ៎ះ កំពុងពិចារណាធម៌ ដែលព្រះ
 ជិនស្រីអំពីបូរណ ធ្លាប់សេពមក។ កាលសុមេធបណ្ឌិតពិចារណា
 ធម៌ គឺពុទ្ធកិរិយា ដោយឥតសេសសល់ ព្រោះហេតុនោះ បានជាផែនដី
 ទាំងមួយម៉ឺនលោកធាតុក្នុងលោក ព្រមទាំងទេវលោកញាប់ញ័រ។
 (ចិត្តនៃមហាជន) កំលត់ស្ងប់ក្នុងខណៈនោះភ្លាម ព្រោះបានស្តាប់
 ព្រះបន្ទូលរបស់ព្រះពុទ្ធ ពួកមហាជនទាំងអស់គ្នា ក៏ចូលមករកត
 ថាគត ហើយក្រាបថ្វាយបង្គំម្តងទៀត។ គ្រានោះ តថាគត
 សមាទាននូវពុទ្ធកុណ ធ្វើចិត្តឲ្យមាំមួន ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះពុទ្ធ
 ទីបង្ករ ហើយក្រោកចាកអាសនៈ។ ពួកទេវតា ពួកមនុស្ស ទាំងពីរ
 ពួក ក៏រោយរាយផ្កាទិព្វ និងផ្កាជារបស់មនុស្ស ចំពោះសុមេធបណ្ឌិត
 ដែលក្រោកចាកអាសនៈ។ ពួកទេវតា និងពួកមនុស្ស ទាំងពីរពួក
 នោះ បាននូវស្នូស្តី (ពោលថា) តំណែងដ៏ធំ ដែលលោកប្រាថ្នាហើយ
 សូមលោកបាននូវតំណែងនោះសមគួរតាមប្រាថ្នាចុះ។ ចង្រៃ
 ទាំងពួង ចូរបររៀសចៀសចេញទៅ សេចក្តីសោក និងរោគ ក៏ចូរ
 ចៀសវាងចេញទៅ សេចក្តីអន្តរាយ កុំបីមានដល់លោកឡើយ សូម
 លោកបានលុះនូវសព្វញ្ញតញ្ញាណ ដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ឆាប់ៗ ចុះ។ កាលដល់
 រដូវផ្កា ពួកឈើមានផ្ការមែងបញ្ចេញផ្កាយ៉ាងណា បពិត្រតាបស
 មានព្យាយាមធំ លោកចូរបញ្ចេញផ្កា ដោយពុទ្ធកុណ យ៉ាងនោះ
 ដែរ។ ព្រះសម្តេចទាំងឡាយណាមួយ ទ្រង់បំពេញហើយ នូវបារមីទាំង

១០ យ៉ាងណា បពិត្រគាបសមានព្យាយាមធំ លោកចូរបំពេញបារមី ទាំង ១០ យ៉ាងនោះ។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទាំងឡាយណាមួយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង ទៀបគល់ពោធិមណ្ឌល យ៉ាងណា បពិត្រគាបសមានព្យាយាមធំ លោកចូរត្រាស់ដឹងទៀបគល់ពោធិមណ្ឌលនៃព្រះជិនស្រី យ៉ាងនោះ។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទាំងឡាយណាមួយ ទ្រង់ញ៉ាំងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ យ៉ាងណា បពិត្រគាបសមានព្យាយាមធំ សូមលោកញ៉ាំងធម្មចក្រឲ្យ ប្រព្រឹត្តទៅ យ៉ាងនោះចុះ។ ព្រះចន្ទ្រពេញរង រមែងរុងរឿងក្នុង ថ្ងៃពេញបូណ៌មី យ៉ាងណា លោកក៏មានចិត្តពេញ ចូររុងរឿងក្នុង លោកធាតុទាំងមួយម៉ឺន យ៉ាងនោះ។ ព្រះអាទិត្យដែលរួចផុតអំពី រាហូ រមែងរុងរឿងដោយកម្ដៅ យ៉ាងណា លោកចូររួចចាក លោកធម៌ ចូររុងរឿងដោយពុទ្ធសិរី យ៉ាងនោះដែរ។ ស្ទឹងទាំងឡាយ ណាមួយ រមែងហូរទៅប្រជុំក្នុងមហាសមុទ្រ យ៉ាងណា ពួកលោក ព្រមទាំងទេវលោក ក៏រមែងប្រជុំក្នុងសំណាក់របស់លោក យ៉ាងនោះ ដែរ។ គ្រានោះ សុមេធបណ្ឌិតនុ៎ះ ដែលពួកទេវតា និងមនុស្ស ទាំងនោះ ស្ញើចសរសើរហើយ ក៏សមាទាននូវបារមីធម៌ទាំង ១០ បំពេញបារមីធម៌ទាំងនោះ ចូលទៅកាន់ព្រៃធំ។

ចប់ សុមេធកថា។

គ្រានេះ ពួកឧបាសកឧបាសិកាទាំងនោះ ញ៉ាំងព្រះ លោកនាយក ព្រមទាំងព្រះសង្ឃឲ្យឆាន់រួចហើយ ក៏ដល់នូវព្រះ សាស្តាទីបង្ករនោះជាទីពឹង។ ព្រះតថាគត ទ្រង់ញ៉ាំងបុគ្គលខ្លះ ឲ្យ តម្កល់នៅក្នុងសរណគមន៍ ញ៉ាំងបុគ្គលខ្លះ ឲ្យតាំងនៅក្នុងសីល ៥ ញ៉ាំងបុគ្គលដទៃទៀត ឲ្យតម្កល់នៅក្នុងសីល ១០។ ព្រះអង្គ ទ្រង់ប្រទានមគ្គ ដល់បុគ្គលខ្លះ ប្រទានផលដ៏ឧត្តមទាំង ៤ ដល់ បុគ្គលខ្លះ ប្រទានបដិសម្ពិទ្ធា ជាធម៌ឥតមានអ្វីស្មើ ដល់បុគ្គលខ្លះ។ ព្រះពុទ្ធដ៏ប្រសើរជាងនរៈ ទ្រង់ប្រទានសមាបត្តិ ៨ ដ៏ប្រសើរ ដល់ បុគ្គលខ្លះ ប្រទានវិជ្ជា ៣ ដល់បុគ្គលខ្លះ អភិញ្ញា ៦ ដល់បុគ្គលខ្លះ។ ព្រះមហាមុនី ទ្រង់ទូន្មានពួកជនដោយន័យជាគ្រឿងប្រកបនោះ ព្រោះហេតុនោះ បានជាសាសនានៃព្រះលោកនាថ ជាគុណជាតដ៏ធំ ទូលាយ។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមទីបង្ករ មានព្រះហនុកា (ដូចព្រះចន្ទ្រ ក្នុងថ្ងៃ ១២ កើត) មានដងខ្លួនមូលក្នុងដូចគោឧសភៈ ទ្រង់ចម្លង ពួកជនច្រើន ឲ្យរួចចាកទុក្ខតិ។ ព្រះមហាមុនី ទ្រង់ឃើញពួកជន ដែលគួរត្រាស់ដឹង បិតនៅក្នុងទីមួយសែនយោជន៍ ទ្រង់ចូលទៅ ជិតហើយញ៉ាំងពួកជននោះ ឲ្យត្រាស់ដឹងក្នុងខណៈនោះ។ ក្នុងការ ត្រាស់ដឹងទី ១ ព្រះពុទ្ធទ្រង់ញ៉ាំងពួកទេវតា ១០០ កោដិ ឲ្យត្រាស់ដឹង ក្នុងការត្រាស់ដឹងទី ២ ព្រះលោកនាថ ទ្រង់ញ៉ាំងពួកទេវតា និង មនុស្ស ៩០ កោដិ ឲ្យត្រាស់ដឹង។ កាលណាព្រះពុទ្ធទ្រង់សម្ដែងធម៌

ក្នុងភពនៃទេវតា កាលនោះ ពួកទេវតា ៩០ ពាន់កោដិ (បាន ត្រាស់ដឹង) នេះជាការត្រាស់ដឹងទី ៣។ ព្រះសាស្តាទីបង្ករ មានសាវក សន្តិបាត (ការជួបជុំសាវក) ៣ លើក គឺសន្តិបាតលើកទី ១ មាន ភិក្ខុសង្ឃ១ សែនកោដិ។ កាលដែលព្រះជិនស្រី ទ្រង់យាងទៅក្នុង ទីស្ងាត់លើកំពូលភ្នំនារទៈ ពួកព្រះខីណាស្រព ប្រាសចាកមន្ទិល ចំនួន ១០០ កោដិ មកប្រជុំគ្នា (នេះជាសន្តិបាត លើកទី ២)។ កាល ព្រះមហាមុនីមានព្យាយាមធំ ទ្រង់បរាណជាមួយនឹងពួកភិក្ខុ ៩០ កោដិ ព្វដំភ្នំសុទ្ធស្វនៈ (នេះជាសន្តិបាតលើកទី ៣)។ សម័យនោះ តថាគត ជាតាបសមានផ្ទៀងសក់ មានព្យាយាមដ៏ក្លៀវក្លា ត្រាច់ទៅ ព្វដំអាកាស ជាអ្នកបានដល់នូវក្រើយនៃអភិញ្ញាទាំង ៥។ ពួកសត្វ ចំនួន ៣ ម៉ឺន បានត្រាស់ដឹងនូវសច្ចៈ ការត្រាស់ដឹងរបស់សត្វនឹង រាប់ថា ១ ឬ ២ រាប់មិនអស់ឡើយ។ សាសនារបស់ព្រះទីបង្ករមានព្រះ ភាគ ជាគុណជាតធំទូលាយ មានជនច្រើន ស្តុកស្តម្ភ សាយភាយ គឺ ព្រះអង្គ ទ្រង់ជម្រះល្អហើយ ក្នុងកាលនោះ។ ពួកព្រះខីណាស្រព ចំនួន ៤ សែនរូប បានលុះអភិញ្ញា ៦ មានឫទ្ធិច្រើន តែងហែហម ព្រះពុទ្ធិទីបង្ករ ដែលទ្រង់ជ្រាបច្បាស់នូវលោកសព្វកាល។ ក្នុងសម័យ នោះ ពួកជនណាមួយ ដែលមិនបានលុះព្រះអរហត្ត នៅជា សេក្ខបុគ្គល លះបង់នូវការកើតជាមនុស្ស ពួកជននោះ រមែងត្រូវគេ តិះដៀល។ សាសនា (របស់ព្រះពុទ្ធិទីបង្ករនោះ) រីកសាយល្អ រុងរឿង ដោយពួកព្រះអរហន្តខីណាស្រព ជាតាទីបុគ្គល ប្រាសចាកមន្ទិល សព្វកាល។ នគររបស់ព្រះសាស្តា ព្រះនាមទីបង្ករ ឈ្មោះរម្មារតី ក្សត្រិយ៍ព្រះនាមសុទេវៈ (ជាព្រះបិតា) ព្រះជនិកា ព្រះនាមសុមេធា។ ព្រះជិនស្រី នៅគ្រប់គ្រងផ្ទះអស់ ១ ម៉ឺនឆ្នាំ ប្រាសាទដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ មាន ៣ ខ្នង គឺហង្សប្រាសាទ ១ កោញប្រាសាទ ១ មាយុប្រាសាទ ១។ ពួក នារី ៣ សែននាក់ សុទ្ធសឹងតែតាក់តែងយ៉ាងល្អ នារីឈ្មោះបទុមា នោះ (ជាមហេសី) ព្រះឱរស ព្រះនាមឱសភក្ខន្ធ។ ព្រះជិនស្រីឃើញ និមិត្តទាំង ៤ ទ្រង់ចេញទៅ (បួស) ដោយឃានដំរី ទ្រង់ផ្គុំ ព្យាយាមអស់ ១០ ខែឥតខ្ចោះ។ លុះព្រះមុនីមានព្រះទ័យប្រព្រឹត្ត ព្យាយាមហើយ ក៏បានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ ព្រះមហាមុនីទីបង្ករ ត្រូវ ព្រហ្មអាណាធនាហើយ។ ព្រះជិនស្រីមានព្យាយាមធំ ទ្រង់ញ៉ាំង ធម្មចក្រឱ្យប្រព្រឹត្តទៅក្នុងវគ្គនន្ទៈ ទ្រង់គង់ទៀបគល់ច្រេស ធ្វើនូវ ការញាំញីតិរិយ។ ព្រះសុមង្គលៈ និងព្រះតិស្សៈ ជាអគ្គសាវក ព្រះសាគ តៈ ជាឧបដ្ឋាករបស់ព្រះសាស្តាទីបង្ករ។ នាងនន្ទា និងសុនន្ទា ជា អគ្គសារិកា ពោធិព្រឹក្សរបស់ព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ គេហៅថា ដើមលៀប។ ឧបាសកឈ្មោះតបុស្សៈ និងភល្លិកៈ ជាឧបដ្ឋាកដ៏ ប្រសើរ នាងសិរិមា និងនាងសោណា ជាឧបដ្ឋាយិការបស់ព្រះសាស្តា ទីបង្ករ។ ព្រះមហាមុនីទីបង្ករ មានកម្ពស់ ៨០ ហត្ថ ល្អដូចឈើប្រចាំ ទ្វីប ឬដូចដើមសាលរាជព្រឹក្ស មានផ្ការីកស្តុះស្តាយ។ រស្មីរបស់

ព្រះអង្គ ផ្សាយទៅចម្ងាយ ១០ យោជន៍ជុំវិញ ព្រះមហេសីនោះ មាន ព្រះជន្ម ១ សែនឆ្នាំ កាលព្រះអង្គគង់ធរមាននៅឡើយ ទ្រង់ញ្ជ្រង ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធរូងរឿង ចម្លងមហាជន ញ្ជ្រងប្រជុំជនច្រើន ឲ្យឆ្លង ចាកសង្សារដ្ឋ។ ព្រះទីបង្គរនោះ ព្រមទាំងសាវ័ក និព្វានទៅ ដូច គំនរភ្លើងដែលរុងរឿងរលត់ទៅដូច្នោះ ឬទ្ធិនោះក្តី យសនោះក្តី ទាំង ចក្ករតនៈរួងព្រះបាទានោះក្តី ក៏រលត់ទៅ។ សម្បត្តិទាំងអស់ ក៏ អន្តរធានទៅ ឱប្តាំ! សង្ខារទាំងពួង ជារបស់សូន្យទេ ព្រះជិនស្រីជា សាស្តា ព្រះនាមទីបង្គរ ទ្រង់បរិនិព្វានក្នុងវត្តនន្ទៈ។ ព្រះស្ត្រីរបស់ ព្រះជិនស្រីនោះ កម្ពស់ ៣៦ យោជន៍ (គេសាងទុក) ក្នុងវត្តនន្ទៈ នោះឯង។ គ្រានោះ (ពួកជនកសាង) ព្រះស្ត្រីកម្ពស់ ៣ យោជន៍ ទៀបគល់ពោធិព្រឹក្ស (សម្រាប់បញ្ចុះ) បាត្រ និងចិវរ គ្រឿងបរិក្ខារ និងគ្រឿងប្រើប្រាស់របស់ព្រះសាស្តា។

ចប់ ទីបង្គរពុទ្ធវង្ស ទី១។

កោណ្ឌញ្ញពុទ្ធវង្ស ទី២

[៣] សម័យខាងក្រោយ អំពីព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទីបង្គរមក ព្រះ លោកនាយក ព្រះនាមកោណ្ឌញ្ញៈ ទ្រង់មានគេជះរកទីបំផុត គ្មាន មានយសរាប់មិនបាន មានគុណប្រមាណមិនបាន មិន ងាយបុគ្គលគ្របសង្កត់បាន។ ព្រះអង្គមានការអត់ធ្មត់ ប្រៀបដោយធរណី មានសីលប្រៀបដោយសាគរ មានសមាធិ ប្រៀបដោយភ្នំសុមេរុ មានញាណប្រៀបដោយអាកាស។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ប្រកាសហើយ នូវការប្រកាសឥន្ទ្រិយពលៈ ពោជ្ឈង្គៈ និងមគ្គសច្ចៈ ដើម្បីប្រយោជន៍ដល់សព្វសត្វ ទាំងឡាយសព្វកាល។ កាលដែលព្រះកោណ្ឌញ្ញៈ ជា លោកនាយក ទ្រង់សម្តែងធម្មចក្រ ពួកសត្វប្រមាណ ១ សែន កោដិ បានសម្រេចមគ្គផល លើកទី ១។ លំដាប់គំនរនោះ កាលព្រះអង្គ ទ្រង់សម្តែងធម៌ក្នុងសមាគមនៃមនុស្ស និង ទេវតា ពួកសត្វ ៩០ ពាន់កោដិ បានសម្រេចមគ្គផលលើកទី ២។ កាលព្រះលោកនាយក ទ្រង់សម្តែងធម៌ ញញឹញញឹពួកគិរិយ ពួកសត្វ ៨០ ពាន់កោដិ បានសម្រេចមគ្គផលលើកទី ៣។ ព្រះមហេសីកោណ្ឌញ្ញៈ មានសាវ័កសន្និបាត ៣ លើក គឺ សន្និបាតទី ១ មានព្រះខីណាស្រព ដែលប្រាសចាកមន្ទិល មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តនឹងជឹង ចំនួន ១ សែនកោដិ សន្និបាតទី ២ មានព្រះខីណាស្រព ១ ពាន់កោដិ សន្និបាតទី ៣ មានព្រះខីណាស្រព ៩០ កោដិ។ ក្នុងសម័យនោះ តថាគត បានកើតជាក្សត្រ មានឈ្មោះថាវិជិតារី បានញ្ជ្រង

ឥស្សរិយយសឱប្រព្រឹត្តទៅ រហូតដល់សមុទ្រជាទីបំផុត។ តថាគតបាននិមន្តព្រះខីណស្រព ១ សែនកោដិ ដែល ប្រាសចាកមន្ទិល ស្វែងរកគុណដ៏ធំ ព្រមទាំងព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធជាទី ពឹងដ៏ប្រសើរ របស់សត្វលោក ឱ្យឆាន់ស្តាប់ស្តល់ ដោយ ម្ហូបចំណីដ៏ថ្លៃថ្លា។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ជាលោកនាយក ព្រះនាម កោណ្ឌញ្ញៈអង្គនោះ ទ្រង់ព្យាករតថាគតថា ក្នុងកប្បមាន ប្រមាណមិនបាន អំពីកប្បនេះ បុរសនេះ នឹងបានជាព្រះពុទ្ធ ក្នុងលោក។ សត្វ (នេះ) នឹងចេញអំពីក្រុងកបិលពស្ត ជាទី រីករាយ ហើយតាំងសេចក្តីព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វ (នេះ) នឹងអង្គុយទៀបគល់អដបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយសក្កង ទីនោះ ហើយនឹងចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញា។ ព្រះជិនស្រីអង្គ នោះ នឹងទ្រង់សោយបាយស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញា ហើយ ចូលទៅឯគល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរ ដែលគេ ចាត់ចែងហើយ។ តម្កីនោះមក សត្វ (នេះ) មានយសច្រើន ធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌលដ៏ប្រសើរ ហើយនឹងត្រាស់ដឹងទៀប គល់អស្សត្ថព្រឹក្ស (ដើមពោធិ)។ ព្រះមាតាបង្កើតនៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ នេះ នឹងមានព្រះនាមថា មាយា ព្រះបិតាមានព្រះនាមថា សុទ្ធាទនៈ ឯព្រះពុទ្ធអង្គនេះ មានព្រះនាមថា គោតម ព្រះ ថេរៈឈ្មោះកោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាកតម្រេក មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសារីក ព្រះថេរៈឈ្មោះអានន្ទ នឹងជាឧបដ្ឋាកបម្រើ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ។ ព្រះថេរៈឈ្មោះខេមា ១ ឈ្មោះឧប្បលវណ្ណ ១ ជាមិនអ្នកមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាកតម្រេក មានចិត្ត តម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសារីកា។ ពោធិព្រឹក្សរបស់ ព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ គេហៅថា អស្សត្ថព្រឹក្ស ឧបាសក ជាឧបដ្ឋាកដ៏ប្រសើរ ឈ្មោះចិត្តៈ ១ ហត្ថាឡារកៈ ១។ ឧបាសិកា ជាឧបដ្ឋាយិកាដ៏ប្រសើរ ឈ្មោះនន្ទមាតា ១ ឧត្តរា ១ ព្រះ គោតមដ៏ទ្រង់យសអង្គនោះ មានព្រះជន្ម ១០០ ឆ្នាំ។ ពួក មនុស្ស និងទេវតា បានស្តាប់ភាសិតរបស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះអង្គ មិនមានបុគ្គលស្មើ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំនេះហើយ ក៏ រីករាយថា បុរសនេះជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតាមួយម៉ឺន មានសំឡេងហើរឡើងផង ទះដៃ ផង សើចផង ធ្វើអញ្ជូនមស្សារផងថា យើងទាំងឡាយ បើ ឃ្លាងមគ្គផលក្នុងសាសនារបស់ព្រះលោកនាថកោណ្ឌញ្ញៈអង្គ នេះ គង់នឹងបានជួបចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន។ ពួកមនុស្សកាលនឹង ឆ្លងស្ទឹង បើឃ្លាងកំពង់ចំពោះមុខ គង់នឹងកាន់យកកំពង់ ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំយ៉ាងណា យើងទាំងអស់គ្នា បើ

លះបង់ព្រះជិនស្រីនេះហើយ គង់នឹងបានជួបចំពោះព្រះភក្រ្ត
នៃព្រះសាស្ត្រាអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន ក៏
យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគតបានស្តាប់នូវព្រះតម្រាស់របស់
ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះហើយ ក៏ធ្វើចិត្តឱ្យជ្រះថ្លាក្រៃពេក កាល
ញ៉ាំងប្រយោជន៍នោះឱ្យសម្រេច បានថ្វាយរាជសម្បត្តិដ៏ធំ
ចំពោះព្រះជិនស្រី លុះថ្វាយរាជសម្បត្តិដ៏ធំហើយ ទើបបួសក្នុង
សំណាក់របស់ព្រះអង្គ។ តថាគតបានរៀនព្រះសូត្រ ព្រះវិន័យ
និងសក្កសាសនាមានអង្គ ៩ ទាំងអស់ ហើយញ៉ាំងសាសនានៃ
ព្រះជិនស្រីឱ្យរុងរឿង។ តថាគតមិនប្រមាន កាលនៅក្នុង
ទីនោះ បានសម្រេចអភិញ្ញាបារមី ក្នុងទីអង្គុយ និងទីចង្រ្កម
ក៏បានទៅកើតក្នុងព្រហ្មលោក។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមកោណ្ឌញ្ញៈ
ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ មាននគរឈ្មោះរម្មុរតី មានព្រះបិតា
ព្រះនាមសុនន្ទៈ ព្រះមាតាព្រះនាមនាងសុជាតាទេវី។ ព្រះអង្គ
គង់នៅក្នុងកណ្តាលផ្ទះអស់ ១ ម៉ឺនឆ្នាំ ឯប្រាសាទដ៏ប្រសើរ
សម្រាប់ព្រះអង្គ មាន ៣ គឺរុចិប្រាសាទ ១ សុរុចិប្រាសាទ ១
សុភប្រាសាទ ១។ នារី ៣ សែន មានគ្រឿងប្រដាប់សមរម្យ
នារីជាភរិយានោះ ព្រះនាមរុចិទេវី មានព្រះរាជបុត្រ ១
ព្រះអង្គ ព្រះនាមជីវិតសេន។ ព្រះជិនស្រីទ្រង់ឃើញនិមិត្ត ៤
យ៉ាង ទ្រង់ចេញដោយរថយាន ទៅតាំងសេចក្តីព្យាយាម អស់
១០ ខែគតខ្លះ។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមកោណ្ឌញ្ញៈ មានព្រះទ័យ
ស្ងប់រម្ងាប់ ព្រះអង្គឧត្តមជាងសត្វទ្វេបាទ មានចក្រ
ប្រព្រឹត្តទៅ មានព្យាយាមច្រើន ត្រូវមហាព្រហ្មអាណន្តក្នុង
មហារីន របស់ពួកទេវតា។ ព្រះថេរៈឈ្មោះភទ្ទៈ ១ សុភទ្ទៈ ១ ជា
អគ្គសារីក ព្រះថេរៈឈ្មោះអនុរុទ្ធ ជាឧបដ្ឋាករបស់ព្រះពុទ្ធ
កោណ្ឌញ្ញៈ ទ្រង់ស្វែងរកគុណដ៏ធំ។ ភិក្ខុនិឈ្មោះតិស្សា ១ ឧបតិ
ស្សា ១ ជាអគ្គសារិកា សាលកល្យាណិព្រឹក្ស ជាពោធិរបស់
ព្រះពុទ្ធកោណ្ឌញ្ញៈ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ។ ឧបាសកឈ្មោះ
សោណៈ ១ ឧបសោណៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះ
នន្ទា ១ សិរិមា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះមហាមុនីអង្គនោះ
មានកម្ពស់ ៨៨ ហត្ថ ទ្រង់ល្អល្អៈដូចព្រះចន្ទ្រ ពុំនោះសោត
ដូចព្រះអាទិត្យក្នុងវេលាថ្ងៃត្រង់។ ព្រះអង្គមានព្រះជន្មាយុ ១
សែនឆ្នាំជាកំណត់ ទ្រង់បិតនៅអស់កាលដរាបនោះ ទ្រង់ញ៉ាំង
ប្រជុំជនជាច្រើនឱ្យឆ្លង (ចាកវាលវង្កសង្សារ)។ ផែនដីដ៏វិចិត្រ
ដោយព្រះខីណាស្រពទាំងឡាយ ដែលអស់មន្ទិល ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ
អង្គនោះ ទ្រង់រុងរឿងដូចមេឃ ដែលល្អដោយពួកផ្កាយ។ ព្រះ
នាគត្តេរទាំងអម្បាលនោះ មានគុណប្រមាណមិនបាន មាន
សន្តានមិនកម្រើក បុគ្គលចូលទៅរកបានដោយកម្រ សម្តែង
នូវឫទ្ធិ ដូចការធ្លាក់ចុះនៃផ្លែកបន្ទោរ ព្រះអរហន្តដ៏មានយស

ធំទាំងនោះ និព្វានហើយ។ ចំណែកឫទ្ធិរបស់ព្រះជិនស្រីនោះ ជាគុណភក្តីដ៏ថ្លៃថ្លាបាន សមាធិមានញាណអប់រំហើយ របស់ ទាំងអស់វិនាសសូន្យទៅ សង្ខារទាំងពួង ជារបស់ទទេពិក្យា ព្រះកោណ្ឌញ្ញសម្ពុទ្ធ ព្រះអង្គទ្រទ្រង់សិរី ទ្រង់បរិនិព្វានក្នុង នន្ទារាម ពួកមហាជនបានបញ្ចៈ (ព្រះអង្គ) របស់ព្រះអង្គ នោះ ក្នុងចេតិយ មានកម្ពស់ ៧ យោជន៍ ក្នុងនន្ទារាមនោះ ឯង។

ចប់ កោណ្ឌញ្ញពុទ្ធវង្ស ទី២។

មង្គលពុទ្ធវង្ស ទី ៣

[៤] កាលខាងក្រោយ អំពីព្រះសម្ពុទ្ធកោណ្ឌញ្ញៈមក ព្រះ លោកនាយក ព្រះនាមមង្គលៈ ទ្រង់កម្ចាត់បង់ដីតក្នុងលោក ព្រះអង្គទ្រទ្រង់នូវគប់ភ្លើង គឺព្រះធម៌។ ពន្លឺរបស់ព្រះអង្គភក្តីដ៏ បាន ជាពន្លឺលើសលប់ជាងព្រះជិនស្រីដទៃ គ្របសង្កត់ពន្លឺព្រះចន្ទ្រ និងព្រះអាទិត្យ រុងរឿងអស់មួយហ្នឹងលោកធាតុ។ ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គ នោះ ទ្រង់ប្រកាសសច្ចៈ ៤ ដ៏ប្រសើរ ពួកសត្វនោះៗ បានដឹករស សច្ចៈ ហើយកម្ចាត់ដីតធំ គឺមោហៈ។ ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គនោះ បានដល់ នូវពោធិញ្ញាណ ជាគុណភក្តីដ៏ថ្លៃថ្លា កាលសម្តែងធម៌ជាដំបូង ពួក សត្វ ១ សែនកោដិ បានសម្រេចមគ្គផលលើកទី ១។ ព្រះសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ សម្តែងធម៌ក្នុងសុរិន្ទទេវភព កាលនោះ ពួកសត្វ ១ សែនកោដិ បានសម្រេចមគ្គផល លើកទី ២។ កាលព្រះបាទសុនន្ទចក្រពត្តិ ទ្រង់ចូលទៅគាល់ព្រះសម្ពុទ្ធ កាលនោះ ព្រះសម្ពុទ្ធទ្រង់វាយសួរ គឺ ព្រះធម៌ដ៏ប្រសើរខ្ពង់ខ្ពស់។ កាលនោះ ពួកជនដែលតាមហៃព្រះបាទ សុនន្ទៈ មានចំនួន ៩០ កោដិ ជនទាំងអស់នោះ បានជាឯហិក្ខុ ភក្តីសេសសល់ (លើកទី ៣) ព្រះមង្គលសម្ពុទ្ធ ព្រះអង្គស្វែងរកគុណដ៏ ធំ មានសាវកសន្និបាត ៣ លើក គឺសន្និបាតលើក ទី ១ មានព្រះ ខីណាស្រព ១ កោដិ សន្និបាតលើកទី ២ មានព្រះខីណាស្រព ១ សែន កោដិ សន្និបាតលើកទី ៣ មានព្រះខីណាស្រព ៩០ កោដិ។ សមាគមក្នុងកាលនោះ សុទ្ធតែព្រះខីណាស្រព ប្រាសចាកមន្ទិល សម័យនោះ តថាគតជាព្រាហ្មណ៍ឈ្មោះសុរុចិ។ តថាគតអ្នករៀនមន្ត ចងចាំមន្ត ដល់នូវក្រើយនៃវេទទាំង ៣ ចូលទៅគាល់ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គ នោះ ហើយបានដល់ព្រះសាស្តាជាទីពឹង។ តថាគតបានបូជា ព្រះសង្ឃ មានព្រះពុទ្ធជាប្រធាន ដោយគ្រឿងក្រអូប និងផ្កាកម្រង លុះបូជាដោយគ្រឿងក្រអូប និងផ្កាកម្រងហើយ ក៏ញ្ជ្រងព្រះភិក្ខុ សង្ឃឲ្យឆាន់ស្តាប់ស្តល់ ដោយទឹកដោះគោ។ ព្រះសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមមង្គ លៈនោះ ព្រះអង្គឧត្តមជាងសត្វទ្វេបាទ ទ្រង់ទំនាយតថាគតថា

ក្នុងរវាងកប្បប្រមាណមិនបាន អំពីកប្បនេះទៅ បុរសនេះនឹងបាន ត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះ នឹងចេញអំពីក្រុងកបិលពស្ត ជាទី រីករាយ តាំងសេចក្តីព្យាយាម ធ្វើទុក្ខារកិរិយា។ សត្វ (នេះ) នឹង អង្គុយទៀបគល់អជបាលព្រឹក្ស បានទទួលបាយាសក្នុងទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញរា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ ទ្រង់សោយ បាយាស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញរាហើយ ចូលទៅជិតគល់នៃ ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរ ដែលគេចាត់ចែង។ លំដាប់អំពីនោះ ទៅ ព្រះជិនស្រី មានយសច្រើន នឹងធ្វើប្រទក្សិណនូវពោធិមណ្ឌលដ៏ ប្រសើរ ហើយនឹងត្រាស់ដឹងទៀបគល់អស្សត្តព្រឹក្ស។ ព្រះមាតា បង្កើតរបស់ព្រះពុទ្ធអង្គនេះ នឹងមានព្រះនាមថាមាយា ព្រះបិតា ព្រះនាមថាសុទ្ធាទនៈ ឯបុរសនេះ ជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមថាគោតម ព្រះថេរៈឈ្មោះកោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងបាន ជាអគ្គសារីក ព្រះថេរៈឈ្មោះអានន្ទ នឹងបានជាឧបដ្ឋាកបម្រើព្រះ ជិនស្រីអង្គនោះ។ ព្រះថេរៈឈ្មោះខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណ ១ ជាអ្នកមិន មានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹង បានជាអគ្គសារីកា។ ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹងរបស់ព្រះមានព្រះភាគ អង្គនោះ គេហៅថាអស្សត្តព្រឹក្ស (ដើមពោធិ) ឧបាសកឈ្មោះចិត្តៈ ១ ហត្ថាឡវរកៈ ១ នឹងបានជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ ឧបាសិកាឈ្មោះនន្ទ មាតា ១ ឧត្តរា ១ នឹងបានជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតម មានយសនោះ ទ្រង់មានព្រះជន្មាយុ ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស និង ទេវតា បានឮព្រះពុទ្ធដីកានេះ របស់ព្រះពុទ្ធមិនមានបុគ្គលស្មើ ស្វែងរកគុណដ៏ធំហើយ ក៏មានចិត្តរីករាយថា បុរសនេះ ជាពូជ ពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតាមួយម៉ឺនលោកធាតុ មានសំឡេងហើរផង ទះដៃផង សើចផង ធ្វើអញ្ជូនមស្សារផងថា យើងទាំងឡាយ បើឃ្លានមគ្គផលក្នុងសាសនារបស់ព្រះលោកនាថ នេះ គង់នឹងបានសម្រេចចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះសាស្ត្រអង្គនេះ ក្នុង កាលជាអនាគតមិនខាន។ ពួកមនុស្សកាលឆ្លងស្ទឹង បើឃ្លាន កំពង់ចំពោះមុខ គង់កាន់យកកំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំ យ៉ាងណា។ យើងទាំងអស់គ្នា បើឃ្លានព្រះជិនស្រីអង្គនេះ គង់នឹង បានសម្រេចចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះសាស្ត្រអង្គនេះ ក្នុងកាលជា អនាគតមិនខាន យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគតបានស្តាប់ព្រះតម្រាស់ របស់ព្រះពុទ្ធនោះហើយ ក៏ធ្វើចិត្តឱ្យជ្រះថ្លាក្រៃពេក បានអធិដ្ឋាន រត្តតទៅទៀត ដោយការបំពេញបារមី ១០។ ក្នុងកាលនោះ តថាគតចម្រើនបីតិ ថ្វាយផ្ទះរបស់តថាគត ចំពោះព្រះពុទ្ធ ហើយ បួសក្នុងសំណាក់ព្រះអង្គ ដើម្បីសម្រេចពោធិញ្ញាណដ៏ប្រសើរ។ តថាគតបានរៀនព្រះសូត្រ ព្រះវិន័យ និងសត្តសាសនាមានអង្គ ៩ ទាំងអស់ ហើយញ្ជ្រាងសាសនានៃព្រះជិនស្រីឱ្យល្អរុងរឿង។ តថាគត

មិនប្រមាទ កាលនៅក្នុងទីនោះ ចម្រើនព្រហ្មវិហារ បានសម្រេច អភិញ្ញាបារមី ហើយក៏បានទៅកើតក្នុងព្រហ្មលោក។ ព្រះមង្គល សម្ពុទ្ធ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណធំ មាននគរឈ្មោះឧត្តរៈ មហាក្សត្រ ព្រះនាមឧត្តរៈ ជាព្រះបិតា ព្រះមាតា ព្រះនាមឧត្តរា។ ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គ នោះ ទ្រង់នៅគ្រប់គ្រងរាជដំណាក់ អស់ ៩ ពាន់ឆ្នាំ មានប្រាសាទ ៣ ដ៏ល្អឧត្តម គឺយសវប្រាសាទ ១ សុចិមប្រាសាទ ១ សិរិមប្រាសាទ ១។ មានពួកនារី ៣ ម៉ឺននាក់ មានខ្លួនប្រដាប់សមរម្យ នារីជា ភរិយា ឈ្មោះយសវតី មានព្រះរាជបុត្រ ឈ្មោះសិរលៈ។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់ឃើញនិមិត្ត ៤ ហើយទ្រង់ចេញទៅ ដោយយានសេះ តាំង សេចក្តីព្យាយាមអស់ ៨ ខែឥតខ្ចី។ ព្រះលោកនាយក ព្រះនាមមង្គ លៈ មានព្រះទ័យស្ងប់រម្ងាប់ ទ្រង់មានចក្រប្រព្រឹត្តទៅ មាន ព្យាយាម ទ្រង់ប្រសើរជាងសត្វទ្វេបាទ ត្រូវមហាព្រហ្មអាវាធនាហើយ ទើបស្តេចត្រាច់ទៅ គឺសម្តែងធម៌។ ព្រះថេរៈឈ្មោះសុទេវៈ ១ ធម្មសេ នៈ ១ ជាអគ្គសាវ័ក ព្រះថេរៈឈ្មោះបលិតៈ ជាឧបដ្ឋាករបស់ព្រះ មង្គលសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ។ ព្រះថេរីឈ្មោះសិរលា ១ អ សោកា ១ ជាអគ្គសាវ័កា ដើមឈើត្រាស់ដឹងរបស់ព្រះមានព្រះភាគ អង្គនោះ ហៅថានាគព្រឹក្ស (ដើមខ្លីង)។ ឧបាសកឈ្មោះនន្ទៈ ១ វិសា ខៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះអនុឡា ១ សុមនា ១ ជាអគ្គ ឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះមហាមុនី ទ្រង់មានកម្ពស់ ៨៨ ហត្ថ រស្មីច្រើន សែន ផ្សាយចេញអំពីកាយព្រះអង្គ។ ព្រះជន្មាយុរបស់ព្រះអង្គ ៩ ម៉ឺន ឆ្នាំជាក់ណាត់ ព្រះអង្គទ្រង់បិតនៅដរាបនោះ ញ៉ាំងពួកជនច្រើន ឲ្យឆ្លង (វង្គសង្សារ)។ រលកក្នុងសាគរ គេមិនអាចរាប់បាន យ៉ាងណាមិញ សាវ័កទាំងឡាយ របស់ព្រះអង្គ ក៏គេមិនអាចរាប់បាន យ៉ាងនោះ ដែរ។ ព្រះមង្គលសម្ពុទ្ធ ជាលោកនាយក ទ្រង់បានបិតនៅដរាបណា មរណៈប្រកបដោយកិលេស មិនមានក្នុងសាសនានៃព្រះអង្គដរាប នោះ។ ព្រះសម្ពុទ្ធ ទ្រង់មានយសច្រើនអង្គនោះ ទ្រង់ទ្រង់នូវគប់ភ្លើង គឺព្រះធម៌ ហើយញ៉ាំងមហាជនឲ្យឆ្លង ដំរុងរឿង ដូចជា ផ្កាយដុះកន្ទុយ ទ្រង់បរិនិព្វាន។ ព្រះសម្ពុទ្ធ ទ្រង់សម្តែងនូវសភាព ប្រែប្រួលនៃសង្ខារ ដល់ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា រុងរឿងដូច គំនរភ្លើង ពុំនោះសោត ដូចព្រះអាទិត្យដែលទើបនឹងអស្តង្គត។ ព្រះមង្គលសម្ពុទ្ធ ទ្រង់បរិនិព្វាន ក្នុងឧទ្យានឈ្មោះវេស្សរៈ ព្រះស្តូប របស់ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ មានកម្ពស់ ៣០ យោជន៍ មាននៅក្នុង ទីនោះឯង។

ចប់ មង្គលពុទ្ធវង្ស ទី ៣។

សុមនពុទ្ធវង្ស ទី៤

[៥] កាលខាងក្រោយ អំពីព្រះមង្គលសម្ព័ន្ធមក ព្រះលោកនាយក ព្រះនាមសុមនៈ រកបុគ្គលស្មើគ្មាន ដោយធម៌ទាំងពួង ព្រះអង្គឧត្តមជាងសព្វសត្វ។ កាលនោះ ព្រះអង្គទ្រង់ទូងសួរ គឺអមតៈ ប្រកបដោយស័ង្វ គឺធម៌ជាសាសនារបស់ព្រះជិនស្រី មានអង្គ ៩ ក្នុងមេខលបុរិ។ ព្រះសាស្ត្រាអង្គនោះ ទ្រង់ឈ្នះកិលេស ហើយសម្រេចនូវសម្តោធិញ្ញាណដ៏ប្រសើរ ទ្រង់សាងនគរជាបុរិ គឺព្រះសទ្ធម្មដ៏ប្រសើរខ្ពង់ខ្ពស់។ ព្រះអង្គទ្រង់សាងផ្លូវធំ មិនមានចន្លោះ ជាផ្លូវមិនរៀច ជាផ្លូវក្រង មានទទឹងដ៏ធំទូលាយ គឺសតិប្បដ្ឋានដ៏ប្រសើរខ្ពង់ខ្ពស់។ ព្រះអង្គទ្រង់លាតសាមញ្ញផល ៤ បដិសម្ពិទា ៤ អភិញ្ញា ៦ សមាបក្ខិ ៨ ក្នុងផ្លូវនោះ។ ពួកសត្វណាមិនមានសេចក្តីប្រមាទ មិនរឹងរូស ប្រកបដោយសេចក្តីខ្មាសបាប និងសេចក្តីព្យាយាម ពួកសត្វនោះៗ តែងកាន់យកគុណដ៏ប្រសើរទាំងនេះ តាមសប្បាយ។ ព្រះសាស្ត្រា ទ្រង់ស្រោចស្រង់មហាជន ដោយសេចក្តីព្យាយាមនោះយ៉ាងនេះឯង បានញ្ជុំងងឹត ១ សែនកោដិ ឲ្យត្រាស់ដឹងលើកទី ១។ ព្រះសាស្ត្រា មានព្យាយាមច្រើន ទ្រង់ឲ្យឱវាទពួកតិរិយ ក្នុងកាលណា កាលនោះ សត្វ ១ សែនកោដិ (បានសម្រេចគុណវិសេស) ក្នុងធម្មទេសនា លើកទី ២។ ពួកទេវតានិងមនុស្ស មានសេចក្តីព្រមព្រៀងគ្នា មានចិត្តស្រួលបួល សួរប្រស្នាក្នុងនិរោធផង សេចក្តីសង្ស័យផង សេចក្តីប្រាថ្នាក្នុងចិត្តផង ក្នុងកាលណា កាលនោះ ពួកសត្វ ៩០ ពាន់កោដិ បានសម្រេចមគ្គផល លើកទី ៣ ក្នុងធម្មទេសនាជាគ្រឿងបំភ្លឺនូវនិរោធ។ ព្រះសុមនសម្ព័ន្ធ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ មានសាវកសន្និបាត ៣ លើកដែលសុទ្ធតែជាពួកព្រះខីណាស្រព ប្រាសចាកមន្ទិល មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ ទាំងមានចិត្តនឹងផឹង។ កាលព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ចេញរស្សាហើយ កាលភិក្ខុសង្ឃប្រកាសបរិវារណាហើយ ព្រះតថាគតទ្រង់បរិវារណាដោយភិក្ខុចំនួនមួយសែនកោដិ (នេះជាសន្និបាតលើក ទី ១)។ ក្នុងការប្រជុំដទៃអំពីនោះមក មានសន្និបាត លើកទី ២ នៃព្រះខីណាស្រព ៩០ ពាន់កោដិ លើកញ្ជូនបព៌ត មិនមានមន្ទិល។ កាលសក្កទេវរាជ ចូលមកគាល់ព្រះសម្ព័ន្ធ ជាសន្និបាតលើកទី ៣ របស់ព្រះខីណាស្រព ៨០ ពាន់កោដិ។ ក្នុងសម័យ នោះ តថាគតកើតជាស្តេចនាគ មានឫទ្ធិច្រើន មានឈ្មោះថាអតុលៈ ជាអ្នកសន្សំកុសល។ កាលនោះ តថាគតចេញអំពីភពនាគជាមួយនឹងពួកញាតិ បានទៅបម្រើព្រះជិនស្រី ព្រមទាំងព្រះសង្ឃដោយតម្រើជាទិព្វរបស់នាគ។ តថាគត បានញ្ជុំងងឹតព្រះភិក្ខុសង្ឃមួយសែនកោដិ ឲ្យឆាន់ស្តប់ស្តល់ដោយបាយ ទឹក ហើយថ្វាយសំពត់មួយគូៗ មួយអង្គ ហើយយកព្រះភិក្ខុសង្ឃនោះជាទីពឹង។ ព្រះសម្ព័ន្ធព្រះនាមសុមនៈ ជាលោកនាយកអង្គនោះ ទ្រង់ព្យាករតថាគតថា ក្នុងកប្បមានប្រមាណមិនបាន អំពីកប្បនេះ នាគរាជនេះ នឹង

បានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះ នឹងចេញអំពីក្រុងកបិលពស្តជាទី
 រិករាយ ទៅតម្កល់សេចក្តីព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ នឹង
 អង្គុយទៀបគល់អដបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយសក្កងទីនោះ ហើយ
 ចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញរា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ ទ្រង់សោយបាយស
 ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញរាហើយ ស្តេចចូលមកទៀបគល់ពោធិព្រឹក្ស
 តាមផ្លូវដែលគេចាត់ចែងដ៏ប្រសើរ។ លំដាប់តពីនោះមក
 ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធមានយសច្រើនអង្គនោះ ទ្រង់ធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌលដ៏
 ប្រសើរ ហើយនឹងត្រាស់ដឹងទៀបគល់អស្សត្ថព្រឹក្ស។ ព្រះមាតា
 បង្កើតរបស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតា ព្រះនាម
 សុទ្ធាទនៈ ឯនាគរាជនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាម
 គោតម ព្រះថេរៈឈ្មោះកោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ ជាអ្នកមិនមាន
 អាសវៈ មិនមានរាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ
 នឹងជាអគ្គសាវ័ក ព្រះថេរៈឈ្មោះអានន្ទ នឹងជាឧបដ្ឋាកបម្រើព្រះ
 ជិនស្រីអង្គនេះ។ ព្រះថេរៈឈ្មោះខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណ ១ ជាអ្នកមិន
 មានអាសវៈ មិនមានរាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ
 នឹងជាអគ្គសាវ័ក។ ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹងនៃព្រះមានព្រះភាគនោះ
 ហៅថាអស្សត្ថព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្តៈ ១ ហត្ថាឡវ័កៈ ១ នឹងជា
 អគ្គឧបដ្ឋាក។ ឧបាសិកាឈ្មោះនន្ទមាតា ១ ឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គ
 ឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតម ទ្រង់មានយសអង្គនោះ នឹងមានព្រះជន្ម
 ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស និងទេវតា បានស្តាប់ពុទ្ធដីកានេះ របស់
 ព្រះមហេសី មិនមានបុគ្គលស្មើ ហើយក៏រិករាយថា នាគរាជនេះ
 នឹងជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតាមួយម៉ឺន
 លោកធាតុ ស្រែកហោឡើងផង ទះដៃផង សើចផង ធ្វើអញ្ជូលី
 នមស្ការផងថា យើងទាំងឡាយ បើយូងមកផលក្នុងសាសនានៃ
 ព្រះលោកនាថអង្គនេះ គង់នឹងបានសម្រេចចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះ
 សាស្តាអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន។ ពួកមនុស្សកាល
 ឆ្លងស្ទឹង បើយូងកំពង់ចំពោះមុខ គង់កាន់យកកំពង់ខាងក្រោម
 ហើយឆ្លងស្ទឹងជំយ៉ាងណា។ យើងទាំងអស់គ្នា បើយូងព្រះជិនស្រី
 អង្គនេះ គង់នឹងបានសម្រេចក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះសាស្តា
 អង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគត
 បានស្តាប់ព្រះតម្រាស់របស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនោះហើយ ក៏ធ្វើចិត្តឱ្យជ្រះថ្លា
 ក្រៃពេក បានអធិដ្ឋាននូវវត្តកទៅទៀត ដោយការបំពេញបារមី
 ១០។ ព្រះសុមនសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ស្វែងរកគុណដ៏ធំ មានទីក្រុងឈ្មោះមេខ
 លៈ មានមហាក្សត្រព្រះនាមសុទត្តៈ ជាព្រះបិតា មានព្រះមាតា
 ព្រះនាមសិរិមា។ ព្រះអង្គគ្រប់គ្រងព្រះរាជដំណាក់អស់ ៩ ពាន់ឆ្នាំ
 មានប្រាសាទដ៏ប្រសើរ ៣ គឺចន្ទប្រាសាទ ១ សុចន្ទប្រាសាទ ១ រង្គ
 សប្រាសាទ ១។ ពួកនារី ៦៣ សែននាក់ មានរូបប្រដាប់សមរម្យ នារី
 (ជាអគ្គមហេសី) ព្រះនាមវង្គសកី ព្រះរាជបុត្រព្រះនាមអនូបមៈ។

ព្រះជិនស្រីឃើញនិមិត្តទាំង ៤ ហើយទ្រង់ចេញបញ្ជូនដោយយានដំរី ទ្រង់តាំងសេចក្តីព្យាយាមអស់ ១០ ខែឥតខ្ចី។ ព្រះលោកនាយក ព្រះនាមសុមនៈ មានព្រះទ័យស្ងប់រម្ងាប់ ទ្រង់មានចក្រប្រព្រឹត្តទៅ មានព្យាយាមធំ ត្រូវព្រហ្មអាវាធនាក្នុងមេឧលបុរីដ៏ប្រសើរ ខ្ពង់ខ្ពស់។ ព្រះថេរៈឈ្មោះសរណៈ ១ ភារិតក្តុះ ១ ជាអគ្គសារីក ព្រះថេរៈ ឈ្មោះឧទេន ជាឧបដ្ឋាករបស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមសុមនៈ ទ្រង់ ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ។ ព្រះថេរីឈ្មោះសោណា ១ ឧបសោណា ១ ជា អគ្គសារីកា ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ ស្នើដោយព្រះពុទ្ធ ដែលឥតមានបុគ្គល ស្នើ ទ្រង់បានត្រាស់ដឹងទៀបគល់នាគព្រឹក្ស។ ឧបាសកឈ្មោះវរុណៈ ១ សរណៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះចាលា ១ ឧបចាលា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ឯព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់មានកម្ពស់ ៩០ ហត្ថ មានលំអនៃព្រះរូប ប្រហែលដូចគ្រឿងបូជាមាស ទ្រង់រុងរឿង ក្នុងមួយហ្នឹងលោកធាតុ។ ព្រះជន្មាយុ (របស់ព្រះអង្គ) ៩ ហ្នឹងឆ្នាំជា កំណត់ ព្រះអង្គទ្រង់បិតនៅដរាបនោះ ទ្រង់ញ៉ាំងប្រជុំជនច្រើន ឲ្យ ឆ្លង (វង្សសង្សារ)។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់ចម្លងពួកសត្វដែលគួរចម្លង ទ្រង់ បានដាស់តឿនពួកសត្វដែលគួរដាស់តឿន ហើយទ្រង់បរិនិព្វាន ដូចព្រះចន្ទ្រអស្តង្គត។ ភិក្ខុទាំងឡាយនោះ ជាព្រះខីណាស្រពក្តី ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះក្តី ទ្រង់មិនមានបុគ្គលណាស្នើ ទ្រង់បញ្ចេញរស្មី ឥតថ្លឹងថ្លែងបាន ព្រះខីណាស្រពមានយសច្រើនទាំងនោះ និព្វាន ហើយ។ ព្រះញាណនោះ ជាគុណឥតមានអ្វីថ្លឹងបានផង រតនៈ ទាំងនោះ ឥតមានអ្វីថ្លឹងបានផង របស់ទាំងអស់នេះ វិនាសសូន្យ ទៅ សង្ខារទាំងពួង ជាប់របស់ទទេពិត។ ព្រះសុមនសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់យស ទ្រង់បរិនិព្វានក្នុងអង្គារាម ព្រះស្តុបរបស់ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ មាន កម្ពស់ ៤ យោជន៍ ប្រតិស្ឋាននៅក្នុងអារាមនោះ។

ចប់ សុមនពុទ្ធវង្ស ទី៤។

វេតពុទ្ធវង្ស ទី៥

[៦] កាលខាងក្រោយ អំពីព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមសុមនៈមក មានព្រះលោកនាយក ព្រះនាមវេតៈ មិនមានបុគ្គលប្រៀប មិន មានបុគ្គលស្នើ មិនមានបុគ្គលថ្លឹងបាន ព្រះអង្គឧត្តម ទ្រង់ឈ្នះ ពួកមារ។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះ លុះមហាព្រហ្មអាវាធនាហើយ ទ្រង់ ប្រកាសធម៌ដ៏កំណត់ដោយខន្ធ និងធាតុ ជាធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងភពតូចភពធំ។ ក្នុងការសម្តែងធម៌នៃព្រះវេតសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ មានការត្រាស់ដឹងមគ្គផល ៣ លើក គឺការត្រាស់ដឹងលើកទី ១ មិន គប្បីពោលដោយការរាប់ចំនួនបាន។ ព្រះមហាមុនី ព្រះនាមវេតៈ ទ្រង់ទូន្មានព្រះបាទអរិន្ទ្រមៈក្នុងកាលណា កាលនោះ ពួកសត្វមួយ

ពាន់កោដិ បានត្រាស់ដឹងមគ្គផលលើកទី ២។ ព្រះនរោត្តមៈ ទ្រង់
ក្រោកចាកទីពួនសម្លំ អស់ ៧ ថ្ងៃ ហើយទូន្មានពួកមនុស្ស និង
ទេវតាមួយរយកោដិ (ឲ្យតាំងនៅ) ក្នុងផលដ៏ឧត្តម លើកទី ៣។
ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមវេត៌្ថ: ទ្រង់ស្វែងរកគុណធំ មានសាវកសន្និបាត
៣ លើក សុទ្ធតែជាព្រះខីណស្រព ប្រាសចាកមន្ទិល មានព្រះទ័យរួច
ស្រឡះដោយប្រពៃ មានចិត្តនឹងជឹង គឺសន្និបាតលើកទី ១ កន្លង
ផុតផ្លូវនៃការរាប់ (រាប់ពុំបាន) សន្និបាតលើកទី ២ មាន
ព្រះអរហន្តមួយសែនកោដិ។ ព្រះអគ្គសាវកអង្គណា រកបុគ្គលស្មើ
គ្មានដោយប្រាជ្ញា ជាអ្នកប្រព្រឹត្តតាមធម្មចក្រនៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គ
នោះ កាលនោះ ព្រះអគ្គសាវកនោះ មានព្យាធិ ដល់នូវការសង្ស័យ
ក្នុងជីវិត។ កាលនោះ ពួកព្រះអរហន្តចូលទៅគាល់ព្រះមុនី ដើម្បី
សាកសួរអាពាធរបស់ព្រះអគ្គសាវកនោះ មានចំនួនមួយសែន
កោដិ នេះជាសន្និបាតលើកទី ៣។ សម័យនោះ តថាគតកើតជា
ព្រាហ្មណ៍ ឈ្មោះអតិទេវៈ បានចូលទៅគាល់ព្រះវេតសម្មាសម្ពុទ្ធ ហើយ
បានយកព្រះអង្គជាទីពឹង។ តថាគតបានសរសើរសីល សមាធិ និង
បញ្ញា គុណដ៏ប្រសើររបស់ព្រះអង្គ ហើយបានថ្វាយសំពត់ឧត្តរាសង្កៈ
តាមកម្លាំង។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមវេត៌្ថ: ជាលោកនាយកអង្គនោះ
ទ្រង់ព្យាករតថាគតថា ក្នុងកប្បមានប្រមាណមិនបាន អំពីកប្ប
នេះទៅ ព្រាហ្មណ៍នេះនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះ នឹងចេញ
អំពីក្រុងកបិលពស្តជាទីរីករាយ ហើយតាំងសេចក្តីព្យាយាម ធ្វើ
ទុក្ខរកិរិយា។ សត្វ (នេះ) នឹងអង្គុយទៀបគល់អដបាលព្រឹក្ស ទទួល
បាយសក្កងទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញរា។ ព្រះជិនស្រីអង្គ
នោះ ទ្រង់សោយបាយស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញរា ហើយចូលទៅទៀប
គល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរ ដែលគេបានចាត់ចែង។ លំដាប់
អំពីនោះមក ព្រះទ្រង់យសធំ ទ្រង់ធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌលដ៏
ប្រសើរ ហើយនឹងត្រាស់ដឹងទៀបគល់អស្សត្តព្រឹក្ស។ ព្រះមាតា
បង្កើតនៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតាព្រះនាម
សុទ្ធាទនៈ ព្រាហ្មណ៍នេះនឹងបានជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះ
ថេរៈ ឈ្មោះកោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ
ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តកម្ពស់មាំ នឹងជា
អគ្គសាវក ព្រះថេរៈឈ្មោះអាសន្ទ នឹងជាឧបដ្ឋាកបម្រើព្រះជិនស្រី
អង្គនេះ។ ព្រះថេរីឈ្មោះខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណា ១ ជាអ្នកមិនមាន
អាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តកម្ពស់មាំ
នឹងជាអគ្គសាវិកា។ ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹងនៃព្រះមានព្រះភាគនោះ
ហៅថាអស្សត្តព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្តៈ ១ ហត្ថាឡវរកៈ ១ នឹងជា
អគ្គឧបដ្ឋាក។ ឧបាសិកាឈ្មោះនន្ទមាតា ១ ឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គ
ឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតម ទ្រង់យសអង្គនោះ មានព្រះជន្ម ១០០ ឆ្នាំ។
ពួកមនុស្ស និងទេវតា បានស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកានេះ របស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ

មិនមានបុគ្គលស្នើ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំហើយ ត្រេកអរថា ព្រាហ្មណ៍នេះ នឹងបានជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា មួយហ្នឹងលោកធាតុ ស្រែកហ៊ោឡើងផង ទះដៃផង សើចផង ធ្វើអញ្ជូនមន្តរាជផងថា ពួកយើងបើឃ្លាងមកក្នុងសាសនារបស់ព្រះលោកនាថអង្គនេះ គង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះ ព្រះភក្ត្រនៃព្រះសាស្ត្រាអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន។ ពួក មនុស្សកាលឆ្លងស្ទឹង បើឃ្លាងកំពង់ចំពោះមុខ គង់កាន់យក កំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំ យ៉ាងណា យើងទាំងអស់គ្នា បើ ឃ្លាងព្រះជិនស្រីអង្គនេះ គង់នឹងបានជួបក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃ ព្រះសាស្ត្រាអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគតបានស្តាប់ព្រះតម្រាស់របស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនោះហើយ ក៏ធ្វើចិត្ត ឲ្យត្រេកអរក្រៃពេក បានអធិដ្ឋាននូវវត្តភ័ក្ត្រទៅទៀត ដោយការ បំពេញបារមី ១០។ កាលនោះ តថាគតនឹកឃើញ ហើយបានអប់រំ ពុទ្ធការកធម៌នោះ ទាំងបានបំពេញនូវពុទ្ធការកធម៌នោះ តាមគួរ ដល់សេចក្តីប្រាថ្នានៃតថាគត។ ព្រះវេតសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ស្វែងរកគុណដ៏ ធំ មានទីក្រុងឈ្មោះសុធាញ្ញៈ មានព្រះមហាក្សត្រ ព្រះនាមវិបុលៈ ជាព្រះបិតា មានព្រះមាតា ព្រះនាមវិបុលា។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់នៅគ្រប់គ្រងព្រះរាជដំណាក់ អស់ ៦ ពាន់ឆ្នាំ ប្រាសាទដ៏ប្រសើរ ដែលកើតដោយបុព្វកម្ម មាន ៣ គឺសុទ្ធស្សនប្រាសាទ ១ រតនគ្លី ប្រាសាទ ១ អាវេឡប្រាសាទ ១ ដែលគេស្តិតស្តង់ហើយ។ ពួកនារី ៣៣ សែននាក់ មានរូបតាក់តែងសមរម្យ ឯនារីជាអគ្គមហេសី ព្រះនាមសុទ្ធស្សនា មានព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមវរុណៈ។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់ ឃើញនិមិត្ត ៤ យ៉ាង ហើយទ្រង់ចេញបញ្ជូនដោយរថយាន ហើយ តាំងសេចក្តីព្យាយាម អស់ ៧ ខែឥតខ្ចោះ។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ព្រះនាមវេ រតៈ ជាលោកនាយក មានព្រះទ័យស្ងប់រម្ងាប់ ទ្រង់ញ៉ាំងចក្រឲ្យ ប្រព្រឹត្តទៅ ទ្រង់មានព្យាយាមច្រើន ទ្រង់ឈ្នះមារ ត្រូវមហាព្រហ្ម អាវាធនាហើយ ទ្រង់គង់នៅក្នុងវរុណារាម។ ព្រះថេរៈ ឈ្មោះវរុណៈ ១ ព្រហ្មទេវៈ ១ ជាអគ្គសារីក ព្រះថេរៈឈ្មោះសម្ភវៈ ជាឧបដ្ឋាករបស់ព្រះ វេតសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ។ ព្រះថេរីឈ្មោះភទ្ទា ១ សុភទ្ទា ១ ជាអគ្គសារីកា ឯព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ឥតមានបុគ្គលស្នើអង្គនោះ ទ្រង់ បានត្រាស់ដឹង ទៀបដើមខ្លឹង។ ឧបាសកឈ្មោះវរុណៈ ១ សរកៈ ១ ជា អគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះបាលា ១ ឧបបាលា ១ ជាអគ្គ ឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់មានកំពស់ព្រះអង្គ ៨០ ហត្ថ ទ្រង់ញ៉ាំងទិសទាំងពួង ឲ្យក្តីរុងរឿង ដូចទង្គជ័យរបស់ព្រះឥន្ទ្រដ៏ ខ្ពង់ខ្ពស់។ កម្រងរស្មីដ៏ប្រសើរ កើតក្នុងសរិរៈនៃព្រះអង្គ ផ្សាយចេញ មួយយោជន៍ជុំវិញ ទាំងថ្ងៃទាំងយប់។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះ មាន ព្រះជន្មាយុ ៦ ហ្នឹងឆ្នាំ ជាកំណត់ ទ្រង់បិតនៅអស់កាលដរាបនោះ ទ្រង់ញ៉ាំងប្រជុំជនច្រើន ឲ្យឆ្លង (ចាកវង្សសង្សារ)។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់

សម្តែងកម្លាំងនៃព្រះពុទ្ធ ហើយទ្រង់ប្រកាសអមតធម៌ក្នុងលោក ព្រះអង្គមិនមានសេចក្តីប្រកាន់ ទ្រង់បរិនិព្វាន ព្រោះអស់ឧបាទាន ដូចភ្លើងដែលអស់កំព្យម។ ព្រះកាយរបស់ព្រះអង្គនោះ មានពណ៌ ដូចកែវ ព្រះធម៌របស់ព្រះអង្គ មិនមានអ្វីស្តើដូចទេ របស់ទាំងអស់ វិនាសសូន្យទៅ សង្ខារទាំងពួងទទេពិត។ ព្រះវេរតសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ យសអង្គនោះ ទ្រង់មានបុណ្យច្រើន ទ្រង់បរិនិព្វានហើយ ព្រះធាតុ របស់ព្រះអង្គបានសាយភាយទៅ ក្នុងប្រទេសនោះ ដោយចំណែកៗ។

ចប់ វេរតពុទ្ធវង្ស ទី៥។

សោភិតពុទ្ធវង្ស ទី៦

[៧] កាលខាងក្រោយ អំពីព្រះសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមវេរតៈមក មានព្រះលោកនាយក ព្រះនាមសោភិតៈ មានព្រះហឫទ័យតម្កល់ ខ្ជាប់ មានព្រះហឫទ័យស្ងប់ មិនមានបុគ្គលស្តើ មិនមានបុគ្គល ប្រៀបផ្ទឹម។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ ទ្រង់ញ៉ាំងបំណងក្នុងព្រះទ័យឲ្យ ប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងព្រះដំណាក់របស់ព្រះអង្គ ទ្រង់បានសម្រេច សម្តោធិញ្ញាណដោយសព្វគ្រប់ ហើយទ្រង់សម្តែងព្រះធម្មចក្រ។ ខាងលើរាប់អំពីអវិចិត្រកឡើងទៅ ខាងក្រោមរាប់អំពីភវគ្គព្រហ្ម ចុះមក ក្នុងចន្លោះនេះ ពេញដោយបរិស័ទតែម្យ៉ាង ក្នុងការសម្តែង ធម្មទេសនា។ កាលព្រះសម្ពុទ្ធ ទ្រង់សម្តែងព្រះធម្មចក្រ ដល់បរិស័ទ នោះ ការត្រាស់ដឹងធម៌លើកទី ១ គេមិនគប្បីពោលដោយការរាប់ ចំនួនបានឡើយ។ លំដាប់អំពីនោះមកទៀត កាលព្រះសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ សម្តែងធម៌ក្នុងទិសមាគមនៃមនុស្ស និងទេវតា មានពួកបរិស័ទ ៩ ម៉ឺនកោដិ ត្រាស់ដឹងធម៌ លើកទី ២។ មួយវិញទៀត កាលនោះ ព្រះរាជបុត្រជាក្សត្រ ព្រះនាមជយសេន ដាំសួនវេរថ្វាយព្រះសម្ពុទ្ធ។ ព្រះចក្ខុមសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ប្រកាសការបូជានៃព្រះបាទជយសេននោះ ហើយសម្តែងធម្មទេសនា ក្នុងកាលនោះ មានបរិស័ទមួយពាន់ កោដិ ត្រាស់ដឹងធម៌ លើកទី ៣។ ព្រះសោភិតសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ស្វែងរក នូវគុណដ៏ធំ មានសាវកសន្តិបាត ៣ លើក ដែលសុទ្ធតែជាព្រះ ខីណាស្រព ប្រាសចាកមន្ទិល មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តនឹងជឹង គឺកាលព្រះរាជា ព្រះនាមឧគ្គតៈអង្គនោះ ទ្រង់ថ្វាយទានចំពោះ ព្រះសម្ពុទ្ធផ្លែផ្លាជាងនរជន ក្នុងវេលាថ្វាយទាននោះ មានអរហន្ត មួយរយកោដិ និមន្តមកប្រជុំគ្នា (នេះជាសន្តិបាត លើកទី ១)។ មួយវិញទៀត មានពួកបរិស័ទថ្វាយទាន ចំពោះព្រះសម្ពុទ្ធផ្លែផ្លា ជាងពួកនរជនក្នុងកាលនោះ មានពួកបរិស័ទ ៩០ កោដិ (មក ប្រជុំគ្នា) នេះជាសន្តិបាត លើកទី ២។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់គង់ក្នុង ទេវលោក ហើយស្តេចចុះចាកទេវលោកក្នុងកាលណា កាលនោះ

មានពួកបរិស័ទ ៨០ កោដិ (មកប្រជុំគ្នា) នេះជាសន្និបាត លើកទី ៣។ សម័យនោះ តថាគតកើតជាព្រាហ្មណ៍ឈ្មោះសុជាតៈ កាលនោះ តថាគតនិមន្តព្រះពុទ្ធ ព្រមទាំងសាវ័ក ឲ្យឆាន់ឆ្នែកស្តាប់ស្តាប់ ដោយបាយ និងទឹក។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមសោភិតៈ ជាលោកនាយក អង្គនោះ ទ្រង់ព្យាករតថាគតថា ក្នុងកប្បប្រមាណមិនបាន អំពី កប្បនេះទៅ ព្រាហ្មណ៍នេះនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះ នឹង ចេញអំពីក្រុងកបិលពស្ត្តជាទីរីករាយ ហើយតាំងសេចក្តីព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វ (នេះ) នឹងអង្គុយនៅទៀបគល់អជបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយសក្កងទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញា។ ព្រះ ជិនស្រីអង្គនោះ បានសោយបាយស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញា ហើយ ចូលទៅគង់ទៀបគល់នៃពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរដែលគេ ចាត់ចែងហើយ។ លំដាប់អំពីនោះមក ព្រះជិនស្រីទ្រង់យសធំអង្គ នោះ ទ្រង់ធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌលដ៏ប្រសើរ ហើយនឹងបានត្រាស់ ដឹង ទៀបគល់នៃអស្សត្តព្រឹក្ស។ ព្រះមាតាបង្កើតរបស់ព្រះពុទ្ធអង្គ នោះ នឹងមានព្រះនាមថាមាយា ព្រះបិតា ព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ ព្រាហ្មណ៍នេះ នឹងបានជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមគោតម ព្រះថេរៈឈ្មោះ កោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្ត ស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសាវ័ក ព្រះថេរៈឈ្មោះ អានន្ទ នឹងជាឧបដ្ឋាកបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ ព្រះថេរីឈ្មោះ ខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណា ១ មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្ត ស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសាវ័ក។ ឈើសម្រាប់ត្រាស់ ដឹងនៃព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ គេហៅថា អស្សត្តព្រឹក្ស ឧបាសក ឈ្មោះចិត្តៈ ១ ហត្ថាឡវ័កៈ ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ ឧបាសិកាឈ្មោះ នន្ទមាតា ១ ឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ ព្រះគោតមទ្រង់យស អង្គនោះ មានព្រះជន្ម ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស និងទេវតា លុះបាន ស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកានេះ របស់ព្រះសោភិតសម្មាសម្ពុទ្ធ ឥតមានបុគ្គលស្មើ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ ហើយក៏រីករាយថា ព្រាហ្មណ៍នេះ ជាពូជ ពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា ក្នុងមួយហ្នឹង លោកធាតុ នាំគ្នាស្រែកហោរាផង ទះដៃផង សើចផង ធ្វើអញ្ជូលី នមស្តារផងថា ពួកយើងបើនឹងឃ្វាងមគ្គផល ក្នុងសាសនារបស់ ព្រះលោកនាថនេះ គង់នឹងបានសម្រេចចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះ សាស្តាអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន។ ពួកមនុស្សកាល ឆ្លងស្ទឹង បើឃ្វាងកំពង់ចំពោះមុខ គង់កាន់យកកំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំ យ៉ាងណា យើងទាំងអស់គ្នា បើឃ្វាងព្រះជិនស្រី អង្គនេះទៅ គង់នឹងបានសម្រេចចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គ នេះ ក្នុងកាលជាអនាគត ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ ចំណែកតថាគត លុះ បានស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកា របស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ក៏មានចិត្ត ត្រេកអរ មានចិត្តតក់ស្លុត ហើយបានធ្វើនូវប្រាជ្ញាឲ្យខ្ពង់ខ្ពស់

ដើម្បីសម្រេចប្រយោជន៍នោះ។ ព្រះសោភិតសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ស្វែងរកនូវ គុណដ៏ធំ មាននគរឈ្មោះសុធម្មៈ ព្រះមហាក្សត្រ ព្រះនាមសុធម្មៈ ជាព្រះបិតា ព្រះមាតា ព្រះនាមសុធម្មា ព្រះសោភិតសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់គ្រប់គ្រងដំណាក់អស់ ៩ ពាន់ឆ្នាំ ប្រាសាទដ៏ប្រសើរ មាន ៣ គឺ កុមុទប្រាសាទ ១ នឡិនីប្រាសាទ ១ បទុមប្រាសាទ ១។ ពួកនារី ៤ ហ្នឹង ៣ ពាន់នាក់ មានរូបតាក់តែងសមរម្យ ឯនារីជាអគ្គមហេសី ឈ្មោះកិមិលា មានព្រះរាជបុត្រឈ្មោះសិហៈ។ ព្រះសម្ពុទ្ធខ្ពង់ខ្ពស់ជាង បុរស ទ្រង់ឃើញនិមិត្ត ៤ យ៉ាង ហើយស្តេចចេញទៅទ្រង់ព្រះផ្នួស ដោយប្រាសាទ ទៅប្រព្រឹត្តបធានចារៈ អស់ ៧ ថ្ងៃ។ ព្រះសោភិត សម្ពុទ្ធ ជាលោកនាយក មានព្រះទ័យស្ងប់រម្ងាប់ ទ្រង់មានចក្រ ប្រព្រឹត្តទៅ មានព្យាយាមច្រើន ត្រូវមហាព្រហ្មអាណាធនាហើយ ក្នុង សុធម្មឧទ្ធានដ៏ប្រសើរ។ ព្រះថេរៈឈ្មោះអសមៈ ១ សុនេត្តៈ ១ ជា អគ្គសារីក ព្រះថេរៈឈ្មោះអនោមៈ ជាឧបដ្ឋាករបស់ព្រះសោភិត សម្ពុទ្ធ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ។ ព្រះថេរៈឈ្មោះនកុលា ១ សុជាតា ១ ជាអគ្គសារីកា ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គនោះ កាលត្រាស់ដឹង ទ្រង់ត្រាស់ទៀប ដើមខ្លីង។ ឧបាសកឈ្មោះរម្មៈ ១ សុនេត្តៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះនកុលា ១ ចិត្តា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះ មហាមុនី ទ្រង់មានកម្ពស់ ៥៨ ហត្ថ ទ្រង់ញ៉ាំងទិសទាំងពួង ឲ្យ ភ្លឺរុងរឿង ដូចព្រះអាទិត្យរះឡើង។ ព្រៃធំដែលមានផ្កាលើវិកល្ណ ដែលអប់ដោយគ្រឿងក្រអូបផ្សេងៗ យ៉ាងណា ពាក្យប្រដៅរបស់ ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គនោះ តែងអប់ដោយក្លិនក្រអូប គឺសីល ក៏យ៉ាងនោះ ដែរ។ ធម្មតាសាគរ គេតែងមិនឆ្កែតដោយការមិលមើល យ៉ាងណា ពាក្យប្រដៅរបស់ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គនោះ គេមិនឆ្កែតដោយការស្តាប់ ក៏ យ៉ាងនោះដែរ។ ព្រះអង្គមានព្រះជន្ម ៩ ម៉ឺនឆ្នាំ ជាកំណត់ ព្រះអង្គ គង់នៅឧបាសកលបុណ្ណៈ ទ្រង់ញ៉ាំងប្រជុំជន ឲ្យឆ្លង (វង្សសង្សារ)។ ព្រះអង្គ ព្រមទាំងសារីក ទ្រង់ឲ្យឱវាទ និង ការប្រៀនប្រដៅចំពោះជនដ៏សេស ហើយញ៉ាំងជនទាំងនោះ ឲ្យ មានព្យាយាម ដុតកំដៅកិលេសដូចភ្លើង រួចបរិនិព្វាន។ ព្រះសម្ពុទ្ធ ស្នើដោយព្រះពុទ្ធ ឥតមានបុគ្គលស្នើ អង្គនោះក្តី ពួកសារីក ទាំងនោះ ដែលដល់នូវកម្លាំងក្តី របស់ទាំងអស់នេះ ក៏វិនាសសូន្យ ទៅ សង្ខារទាំងពួងជារបស់ទទេពិត។ ព្រះសោភិតសម្ពុទ្ធដ៏ប្រសើរ ទ្រង់បរិនិព្វានក្នុងសិហារាម ព្រះធាតុ (របស់ព្រះអង្គ) សាយភាយ ទៅក្នុងប្រទេសនោះ តាមចំណែកៗ។

ចប់ សោភិតពុទ្ធវង្ស ទី៦។

អនោមទស្សីពុទ្ធវង្ស ទី៧

[៨] កាលជាខាងក្រោយ អំពីព្រះសោភិតសម្ពុទ្ធមក មាន ព្រះសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមអនោមទស្សី ព្រះអង្គប្រសើរជាងសត្វទ្វេបាទ ទ្រង់មានយសរាប់មិនបាន ទ្រង់មានគេជះ ទ្រង់កម្របុគ្គលកន្លង បាន។ ព្រះសម្ពុទ្ធ ទ្រង់កាត់ចំណងទាំងអស់ កំចាត់បង់ភពទាំង ៣ ហើយសម្តែងផ្លូវសម្រាប់ដើរឆ្ពោះទៅរកនិព្វាន មិនត្រឡប់វិញ ចំពោះទេវតា និងមនុស្ស។ ព្រះអនោមទស្សីអង្គនោះ ទ្រង់មិន រំភើប ដូចជាសាគរ គេគ្របសង្កត់បានដោយក្រ ដូចជាភ្នំ ទ្រង់ មានគុណរកទីបំផុតគ្មាន ដូចជាអាកាស មានព្រះកាយរីកពេញ ដូចជាស្តេចឈើ។ ពួកសត្វគ្រាន់តែឃើញព្រះសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ក៏មាន សេចក្តីក្រែកអរ សត្វទាំងនោះ លុះបានស្តាប់មធ្យរវាចា ដែលលាន់ឮ ក៏បានដល់អមតនិព្វាន។ កាលនោះ ការត្រាស់ដឹងធម៌របស់ ព្រះអង្គ ក៏ជំទូលាយផ្សាយទៅ ចំនួនពួកសត្វ ១០០ កោដិ បាន ត្រាស់ដឹង ក្នុងការសម្តែងធម៌លើកទី ១។ លំដាប់អំពីនោះមក កាល ព្រះសម្ពុទ្ធ បង្ហូរចុះនូវភ្លៀងគឺធម៌ក្នុងអភិសម័យ ពួកសត្វ ៨០ កោដិ បានត្រាស់ដឹង ក្នុងការសម្តែងធម៌លើកទី ២។ តំពីនោះ មកទៀត កាលព្រះសម្ពុទ្ធ ទ្រង់បង្ហូរចុះគ្រាប់ភ្លៀង គឺធម៌ ទ្រង់ ញ័រពួកសត្វឱ្យឆ្អែតស្តាប់ស្តល់ (ដោយធម៌) ពួកសត្វ ៧៨ កោដិ បានសម្រេចមគ្គផលលើកទី ៣។ ព្រះអនោមទស្សីអង្គនោះ ទ្រង់ ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ មានសាវកសន្និបាត ៣ លើក ដែលសុទ្ធតែជា ព្រះអរហន្ត បានសម្រេចអភិញ្ញាពលៈ រីកពេញដោយវិមុត្តិ គឺ សន្និបាតលើកទី ១ កាលនោះ មានព្រះអរហន្ត ៨ សែន ដែលមាន សេចក្តីស្រវឹង និងសេចក្តីរង្វេងលះបង់ហើយ មានសន្តានស្ងប់ រម្ងាប់ ទាំងមានចិត្តនឹងជឹង។ សន្និបាត លើកទី ២ មានព្រះអរហន្ត ៧ សែន ដែលមិនមានទីទួល គឺកិលេស ប្រាសចាកចូលី គឺកិលេស ទាំងមានសន្តានស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តនឹងជឹង។ សន្និបាតលើកទី ៣ មានព្រះអរហន្ត ៦ សែន ដែលបានសម្រេចអភិញ្ញាពលៈ មានទុក្ខ រំលត់ហើយ មានព្យាយាមដុតកំដៅកិលេស។ សម័យនោះ តថាគត កើតជាយក្ស មានឫទ្ធិច្រើន ជាធំជាងពួកយក្សច្រើនកោដិ ក្នុង វសវគ្គីទេវលោក។ កាលនោះ តថាគតបានចូលទៅគាល់ព្រះសម្ពុទ្ធ ប្រសើរអង្គនោះ ព្រះអង្គស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ ហើយអង្គាសព្រះ លោកនាយក ព្រមទាំងព្រះសង្ឃ ឱ្យឆ្អែតស្តាប់ស្តល់ ដោយបាយ និង ទឹក។ ឯព្រះមុនីអង្គនោះ ទ្រង់មានព្រះនេត្រដ៏បរិសុទ្ធ ទ្រង់ព្យាករ តថាគតថា ក្នុងកប្បមានប្រមាណមិនបាន អំពីកប្បនេះទៅ យក្ស នេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះនឹងចេញចាកក្រុង កបិលពស្តជាទីរីករាយ ហើយតាំងសេចក្តីព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយនៅទៀបគល់នៃអជបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយាស ក្នុងទីនោះ រួចហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ ទ្រង់សោយបាយាស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញា ហើយក៏ចូលទៅឯគល់

ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដំបូងដែលគេចាត់ចែងហើយ។ តម្រូវនោះ មក ព្រះជិនស្រីមានយសច្រើន ទ្រង់ធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌលដំបូង ហើយបានត្រាស់ដឹងទៀបគល់នៃអស្សត្តព្រឹក្ស។ ព្រះមាតា បង្កើតនៃព្រះសម្ពុទ្ធនេះ នឹងមានព្រះនាមថាមាយា ព្រះបិតា ព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ យក្សនេះនឹងបានជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះថេរៈឈ្មោះកោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាក រាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសាវ័ក ព្រះ ថេរៈឈ្មោះអានន្ទ នឹងជាឧបដ្ឋាកបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ ព្រះថេរី ឈ្មោះខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណា ១ មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសាវ័ក។ ឈើ សម្រាប់ត្រាស់ដឹងរបស់ព្រះមានព្រះភាគនោះ គេហៅថា អស្សត្ត ព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្តៈ ១ ហត្ថាឡវរកៈ ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ ឧបាសិកាឈ្មោះ នន្ទមាតា ១ ឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះ គោតមដ៏ទ្រង់យសអង្គនោះ មានព្រះជន្មាយុ ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស នឹងទេវតា លុះបានស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកានេះ របស់ព្រះអនោមទស្សី មិនមានបុគ្គលស្មើ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំហើយ ក៏មានចិត្ត រិករាយថា យក្សនេះជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំង ទេវតា មួយហ្នឹងលោកធាតុ នាំគ្នាស្រែកហោរាផង ទៈដៃផង សើច ផង ធ្វើអញ្ជូនមស្សារផងថា ពួកយើងបើនឹងឃ្វាងមគ្គផល ក្នុង សាសនារបស់ព្រះលោកនាថអង្គនេះ គង់នឹងបានសម្រេចចំពោះ ព្រះភក្ត្រនៃព្រះសាស្តានេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន។ ពួក មនុស្សកាលឆ្លងស្ទឹង បើឃ្វាងកំពង់ចំពោះមុខ គង់កាន់យក កំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំ យ៉ាងណា។ ពួកយើង ទាំងអស់គ្នា បើឃ្វាងព្រះជិនស្រីអង្គនេះ គង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រព្រះពុទ្ធអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន ក៏ យ៉ាងនោះដែរ។ ចំណែកតថាគត លុះបានស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកា របស់ ព្រះអនោមទស្សីអង្គនោះ ក៏មានចិត្តត្រេកអរ មានចិត្តកក់ស្លុត បានអធិដ្ឋាននូវវត្តតទៅទៀត ដោយការបំពេញបារមីទាំង ១០។ ព្រះសាស្តា ព្រះនាមអនោមទស្សី មាននគរឈ្មោះចន្ទវតី មហាក្សត្រ ព្រះនាមយសវា ជាព្រះបិតា ព្រះមាតា ព្រះនាមយសោធរា។ ព្រះ អនោមទស្សីអង្គនោះ ទ្រង់នៅគ្រប់គ្រងព្រះរាជដំណាក់អស់មួយ ហ្នឹងឆ្នាំ ប្រាសាទដំបូង មាន ៣ គឺសិរីប្រាសាទ ១ ឧបសិរីប្រាសាទ ១ វង្សប្រាសាទ ១ (សម្រាប់ព្រះអង្គ)។ ពួកនារី ២ ហ្នឹង ៣ ពាន់នាក់ មានរូបប្រដាប់សមរម្យ នារីជាអគ្គមហេសីនោះ ព្រះនាមសិរិមា មានព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមឧបសាលៈ។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់បានឃើញ នូវនិមិត្ត ៤ យ៉ាង ហើយស្តេចចេញទៅ ដោយ (គ្រែស្នែង) ទ្រង់ តាំងសេចក្តីព្យាយាមអស់ ១០ ខែឥតខ្ចះ។ ព្រះអនោមទស្សី មហាមុនី មានព្រះទ័យស្ងប់ រម្ងាប់ មានព្យាយាមច្រើន ដែលព្រហ្ម

អាវាធនាហើយ ទ្រង់សម្តែងធម្មចក្រក្នុងសុទស្សនឧទ្ធានដ៏ឧត្តម។ ព្រះថេរៈឈ្មោះនិសភៈ ១ អនោមៈ ១ ជាអគ្គសាវ័ក ឯព្រះថេរៈឈ្មោះ រុណៈ ជាឧបដ្ឋាករបស់ព្រះសាស្តាព្រះនាមអនោមទស្សីនោះ។ ព្រះ ថេរីឈ្មោះសុន្ទា ១ សុមនា ១ ជាអគ្គសាវ័ក ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ ហៅថាអង្គនព្រឹក្ស (ដើមអង្កង)។ ឧបាសកឈ្មោះនន្ទិវង្ស ១ សិរីវង្ស ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះ ឧបលា ១ បទុមា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះមហាមុនី មានកំពស់ ៥៨ ហត្ថ ពន្លឺនៃព្រះអង្គផ្សាយចេញទៅ ដូចព្រះអាទិត្យរះឡើង។ ព្រះអង្គមានព្រះជន្មាយុមួយសែនឆ្នាំ ជាកំណត់ ទ្រង់បិតនៅអស់ កាលដរាបនោះ ទ្រង់ញ្ញៀងប្រជុំជនច្រើន ឲ្យឆ្លង (វង្សសង្សារ)។ ពាក្យជាប្រធាន គឺសាសនាវិកល្ណហើយ ដោយពួករហន្ត ជាតាទិ បុគ្គល ប្រាសចាកភាគៈ ប្រាសចាកមន្ទិល សាសនារបស់ព្រះជិនស្រី ល្អរុងរឿង។ ឯព្រះសាស្តាអង្គនោះ មានយសរាប់មិនបានក្តី គូនៃ សាវ័កទាំងនោះ មានគុណថ្លឹងមិនបានក្តី របស់ (ទាំងនោះ) រិសាស សូន្យទៅ សង្ខារទាំងពួងជារបស់ទទេពិត។ ព្រះជិនស្រីជាសាស្តា ព្រះនាមអនោមទស្សី ទ្រង់បរិនិព្វានក្នុងធម្មារាម ឯព្រះស្តុបបញ្ចៈ ព្រះធាតុរបស់ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ មានកម្ពស់ ២០ យោជន៍ ប្រតិស្ឋាននៅក្នុងអាវាមនោះ។

ចប់ អនោមទស្សីពុទ្ធវង្ស ទី៧។

បទុមពុទ្ធវង្ស ទី៨

[៨] ក្នុងកាលខាងក្រោយ អំពីព្រះសម្តេច ព្រះនាម អនោមទស្សីមក មានព្រះសម្តេចព្រះនាមបទុមៈ ទ្រង់ឧត្តមជាង សត្វជើងពីរ ឥតមានបុគ្គលស្មើ ឥតមានបុគ្គលប្រៀបផ្ទឹម។ សីល នៃព្រះអង្គ ឥតមានសីលនៃបុគ្គលដទៃស្មើ ទាំងសមាធិក័រក ទីបំផុតគ្មាន ព្រះញាណដ៏ប្រសើរនឹងរាប់ពុំបាន ទាំងវិមុត្តិក៏មិន មានឧបមា។ កាលដែលព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមបទុមៈ ព្រះអង្គនោះ មាន គេជះថ្លឹងមិនបាន ទ្រង់ញ្ញៀងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ មានការត្រាស់ ដឹងនូវធម៌បីលើក ដែលជាគ្រឿងបន្លាត់បង់នូវងងឹតដ៏ធំ។ គឺ ព្រះពុទ្ធ ទ្រង់ញ្ញៀងសត្វ ១០០ កោដិ ឲ្យត្រាស់ដឹង ក្នុងការត្រាស់ដឹង លើកទី ១ ព្រះពុទ្ធជាអ្នកប្រាជ្ញ ទ្រង់ញ្ញៀងសត្វ ៩០ កោដិ ឲ្យត្រាស់ ដឹង ក្នុងការត្រាស់ដឹងទី ២។ មួយទៀត ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមបទុមៈ ទ្រង់ទូន្មានព្រះឱរសរបស់ព្រះអង្គក្នុងកាលណា កាលនោះ ពួកសត្វ ៨០ កោដិ ត្រាស់ដឹងលើកទី ៣។ ព្រះពុទ្ធព្រះនាមបទុមៈ ជាមហេសី មានសាវ័កសន្តិបាត ៣ លើក គឺសន្តិបាតលើកទី ១ មានភិក្ខុមួយ សែនកោដិ។ កាលកបិនចីរកើតឡើងហើយ ក្នុងសម័យជាទីក្រាល

នូវកបិន ភិក្ខុទាំងឡាយ បានដេរនូវចិវរដើម្បីប្រគេនព្រះ
 ធម្មសេនាបតី។ ក្នុងកាលនោះ ភិក្ខុទាំងបីសែនរូបនោះ សុទ្ធតែ
 ប្រាសចាកមន្ទិល មានអភិញ្ញា ៦ មានឫទ្ធិច្រើន ជាអ្នកមិន
 ចាលចាញ់ បានមកប្រជុំគ្នា នេះជាសន្និបាតលើកទី ២។
 មួយវិញទៀត ព្រះពុទ្ធព្រះនាមបទុមៈអង្គនោះ ទ្រង់ប្រសើរជាងពួក
 នរៈ ស្តេចចូលទៅកាន់លំនៅក្នុងព្រៃធំ ក្នុងកាលនោះ មានភិក្ខុ ២
 សែនរូប ជួបជុំគ្នា នេះជាសន្និបាត លើកទី ៣។ សម័យនោះ
 តថាគតកើតជាសត្វសិហៈ គ្របសង្កត់លើពួកម្រឹគ បានឃើញព្រះ
 ជិនស្រី ព្រះអង្គកំពុងចម្រើននូវវិវេកក្នុងព្រៃធំ។ តថាគត បាន
 ថ្វាយបង្គំនូវព្រះបាទទាំងគូដោយសិរ្សៈ ហើយធ្វើប្រទក្សិណព្រះអង្គ
 រួចបន្តិឡើងនូវសិហនាទ អស់ ៣ ដង បានបម្រើព្រះជិនស្រីអស់ ៧
 ថ្ងៃ។ ព្រះតថាគត ទ្រង់ចេញចាកសមាបត្តិដ៏ប្រសើរ អស់ ៧ ថ្ងៃ
 ហើយទ្រង់ព្រះចិន្តាដោយព្រះហឫទ័យ រួចទ្រង់ប្រមូលមកនូវភិក្ខុ
 ចំនួនមួយកោដិ។ កាលនោះ ព្រះមហាវិរៈនោះ ទ្រង់ព្យាករក្នុង
 កណ្តាលភិក្ខុសង្ឃទាំងមួយកោដិនោះថា ក្នុងកប្បប្រមាណមិនបាន
 អំពីកប្បនេះ សត្វសិហៈនេះ នឹងបានជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះ នឹង
 ចេញចាកក្រុងជាទីត្រេកអរ ឈ្មោះកបិលពស្ត ហើយតម្កល់សេចក្តី
 ព្យាយាម នឹងធ្វើនូវទុក្ខកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយទៀបគល់នៃ
 អដបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយសក្កងទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរ
 ញា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ នឹងសោយនូវបាយស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញា
 រា ហើយស្តេចចូលទៅទៀបគល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរ
 ដែលគេជម្រះហើយ។ លំដាប់នោះ ព្រះពុទ្ធមានយសធំ ទ្រង់ធ្វើនូវ
 ការប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌលដ៏ប្រសើរ ហើយនឹងត្រាស់ដឹងទៀបគល់
 នៃអស្សត្តព្រឹក្ស។ ព្រះមាតាបង្កើតនៃព្រះពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាម
 មាយា ព្រះបិតា ព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គនេះ នឹងមាន
 ព្រះនាមគោតម។ ព្រះកោលិតៈ ១ ព្រះឧបតិស្សៈ ១ នឹងបានជា
 អគ្គសាវ័ក សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់
 រម្ងាប់ មានចិត្តតាំងមាំ ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាក ឈ្មោះអានន្ទ នឹងបម្រើនូវ
 ព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ ព្រះនាងខេមា ១ ព្រះនាងឧប្បលរណ្ណា ១ មិន
 មានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតាំងមាំ
 នឹងជាអគ្គសាវ័ក។ ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹងនៃព្រះមានព្រះភាគអង្គ
 នោះ ហៅថាអស្សត្តព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្តគហបតី ១ ហត្ថាឡវក
 គហបតី ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ នាងនន្ទមាតា ១ នាងឧត្តរា ១
 នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះជន្មាយុនៃព្រះគោតមមានយសអង្គ
 នោះ កំណត់ ១០០ ឆ្នាំ។ ទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ លុះបានស្តាប់
 នូវព្រះបន្ទូលនេះ របស់ព្រះពុទ្ធព្រះនាមបទុមៈ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណ
 ធំ រកបុគ្គលស្មើគ្មាន ក៏មានចិត្តត្រេកអរថា សត្វសិហៈនេះ ជាពូជ
 ពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហើរឡើង ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ ឯមនុស្ស

ព្រមទាំងទេវតា ទាំងមួយហ្នឹងលោកធាតុ ក៏ទះដៃសើច ផ្គងអញ្ជូន
 នមស្ការថា បើពួកយើងម្នាក់ម្នាក់ ក្នុងសាសនានៃព្រះ
 លោកនាថនេះ ក្នុងកាលជាអនាគត ពួកយើងនឹងបានសម្រេច
 ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមអង្គនេះ ពុំខាន។ មនុស្សទាំងឡាយ កាល
 ឆ្លងនូវស្ទឹង បើម្នាក់នូវកំពង់ក្នុងទីចំពោះមុខ គង់កាន់យកនូវ
 កំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងនូវស្ទឹងធំបានដែរ យ៉ាងណា យើង
 ទាំងអស់គ្នា បើម្នាក់នូវជិនស្រីនេះ ក្នុងកាលជាអនាគត ពួក
 យើងគង់នឹងសម្រេច ក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមនេះ ក៏
 យ៉ាងនោះដែរ។ ឯតថាគត លុះបានឮព្រះបន្ទូលនៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ
 ទ្រង់ព្រះនាមបទុមៈនោះហើយ ក៏ញ៉ាំងចិត្តឱ្យជ្រះថ្លាក្រៃលែង បាន
 អធិដ្ឋាននូវវត្ថុដ៏លើសលុប ដោយការបំពេញនូវបារមីទាំង ១០។
 ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមបទុមៈ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ មាននគរ
 ឈ្មោះចម្បកៈ មានមហាក្សត្រ ព្រះនាមអសមៈជាបិតា មាន
 ព្រះមាតា ព្រះនាមអសមា។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមបទុមៈនោះ នៅ
 គ្រប់គ្រងផ្ទះអស់ ១ ហ្នឹងឆ្នាំ ប្រាសាទដ៏ប្រសើរ មាន ៣ ខ្នង គឺនន្ទ
 ប្រាសាទ ១ វសុប្រាសាទ ១ យសក្តវប្រាសាទ ១។ មាននារី ៣ ម៉ឺន ៣
 ពាន់រូប សឹងតាក់តែងល្អ ឯនារីជាអគ្គមហេសីនោះ ឈ្មោះនាង
 ឧត្តរា មានព្រះរាជឱរសព្រះនាមរម្មៈ។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់បានឃើញនូវ
 និមិត្ត ៤ យ៉ាង ហើយស្តេចចេញមហានិស្រ្តម ដោយយានគីរិវ
 ទ្រង់តម្កល់នូវព្យាយាមអស់ ៨ ខែគត់។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមបទុមៈ
 ជាលោកនាយក ជាមហារីរៈ ត្រូវព្រហ្មអាណាធនាហើយ ទើបទ្រង់ញ៉ាំង
 ធម្មចក្រឱ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងឧទ្យានដ៏ប្រសើរឈ្មោះធនព្វៈ។ ភិក្ខុ
 ឈ្មោះសាលៈ ១ ឈ្មោះឧបសាលៈ ១ ជាអគ្គសារីក ភិក្ខុឈ្មោះវរុណៈ ជា
 ឧបដ្ឋាករបស់ព្រះពុទ្ធព្រះនាមបទុមៈ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណធំ។
 ព្រះនាងរាជា ១ ព្រះនាងសុរាជា ១ ជាអគ្គសារីកា ឈើសម្រាប់ត្រាស់
 ដឹងនៃព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ ហៅថាមហាសោណៈ (ដើមម្រុំ)
 ឧបាសកឈ្មោះសភិយៈ ១ ឈ្មោះអសមៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក
 ឧបាសិកាឈ្មោះរុចិ ១ ឈ្មោះនន្ទិមារា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។
 ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមបទុមៈ ជាមហាមុនី ទ្រង់មានកំពស់ ៥៨ ហត្ថ
 កម្រងរស្មីនៃព្រះមហាមុនីអង្គនោះ តែងផ្សាយចេញសព្វទិស ទាំង
 ឥតមានអ្វីស្តើ។ រស្មីព្រះចន្ទ្រ រស្មីព្រះអាទិត្យ រស្មីកែវមុនី រស្មីទាំងអស់
 នោះ ក៏សាបសូន្យទៅ ព្រោះប៉ះនឹងពន្លឺរបស់ព្រះជិនស្រីដ៏ឧត្តម។
 ព្រះជន្មាយុ (របស់ព្រះមហាមុនីនោះ) មួយសែនឆ្នាំ ជាកំណត់ ព្រះ
 មហាមុនីអង្គនោះ កាលទ្រង់ព្រះជន្មនៅដរាបនោះ ទ្រង់ញ៉ាំង
 ប្រជុំជនច្រើន ឱ្យឆ្លង (ចាកសង្សារ)។ ព្រះមហាមុនីអង្គនោះ ទ្រង់
 ញ៉ាំងសត្វដែលមានឥន្ទ្រិយចាស់ក្លា ឱ្យត្រាស់ដឹង មិនមាន
 សេសសល់ ទ្រង់ប្រៀនប្រដៅសត្វទាំងឡាយ ដែលសេសសល់ ទ្រង់
 បរិនិព្វានទៅជាមួយនឹងសារីក។ ព្រះមហាមុនីអង្គនោះ ទ្រង់

លះបង់នូវសង្ខារទាំងពួង ដូចជាពស់ដែលលះបង់នូវសំណកចាស់ ឬដូចជាដើមឈើជម្រុះនូវស្លឹកចាស់ ហើយទ្រង់បរិនិព្វានទៅ ដូចជាអណ្តាតប្រទីបដូច្នោះ។ ព្រះសាស្តាព្រះនាមបទុមៈ ជាព្រះ ជិនស្រីដ៏ប្រសើរ ទ្រង់បរិនិព្វានក្នុងធម្មារាម មានព្រះធាតុផ្សាយ ទៅ ក្នុងប្រទេសនោះ។

ចប់ បទុមពុទ្ធវង្ស ទី៨។

នារទពុទ្ធវង្ស ទី៩

[១០] ក្នុងកាលជាខាងក្រោយនៃព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមបទុមៈមក មាន ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមនារទៈ ទ្រង់ឧត្តមជាងសត្វជើង ២ ឥតមាន បុគ្គលស្មើ ឥតមានបុគ្គលប្រៀបផ្ទឹម។ ព្រះអង្គនោះ ជាព្រះរាជបុត្រ ច្បង ជាព្រះរាជឱរស ជាទីស្រឡាញ់របស់ស្តេចចក្រពត្តិ ទ្រង់បាន ពាក់នូវកែវមុនី និងគ្រឿងអាករណៈ ហើយស្តេចចូលទៅកាន់ ឧទ្យាន។ ក្នុងឧទ្យាននោះ មានដើមឈើមួយដើម ឈ្មោះមហាសោ ណាព្រឹក្ស ជាឈើសមរម្យ ធំល្អស្អាត ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធស្តេចទៅដល់នូវ ដើមឈើនោះហើយ ទ្រង់គង់ខាងក្រោមនៃឈើនោះ។ ព្រះញាណ ប្រសើររកទីបំផុតគ្មាន មានឧបមាដូចជាកែវរដិរ បានកើតឡើង (ដល់ព្រះអង្គ) ក្នុងទីនោះ ព្រះអង្គពិចារណានូវសង្ខារទាំងឡាយ ដោយព្រះញាណនោះ ដូចជាបុគ្គលដែលផ្តាប់ ឬផ្ទុះឡើងនូវ ភាជនៈ។ ក្នុងទីនោះ ព្រះអង្គទ្រង់បន្សាត់បង់នូវកិលេសទាំងពួង មិនឲ្យសេសសល់ ហើយបានសម្រេចនូវពោធិញ្ញាណទាំងអស់ផង នូវ ពុទ្ធាណាទាំង ១៤ ផង។ លុះព្រះអង្គសម្រេចនូវសម្តោធិហើយ ទើប ទ្រង់សម្តែងនូវធម្មចក្រ សត្វមួយសែនកោដិ បានត្រាស់ដឹង ជាដំបូង។ ព្រះមហាមុនីទូន្មានស្តេចនាគ ឈ្មោះមហាទោណៈ ក្នុង កាលនោះ ទ្រង់ពន្យល់នូវពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា ហើយទ្រង់ធ្វើ នូវបាធិហារ្យ។ ក្នុងកាលនោះ ទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ៩០ ពាន់ កោដិ បានឆ្លងផុតនូវសេចក្តីសង្ស័យទាំងអស់ ក្នុងការប្រកាសនូវ ព្រះធម៌នោះ នេះជាការត្រាស់ដឹងទី ២។ ព្រះមហារិរៈ ទ្រង់ទូន្មាននូវ បុត្របង្កើតរបស់ព្រះអង្គ ក្នុងកាលណា (កាលនោះ) ពួកសត្វចំនួន ៨០ កោដិ បានត្រាស់ដឹងក្នុងលើកទី ៣។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមនារទៈ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ មានសាវកសន្តិបាត ៣ លើក គឺសន្តិបាត លើកដំបូង មានពួកព្រះអរហន្តប្រមាណមួយសែនកោដិ។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ប្រកាសពុទ្ធកុណ ព្រមទាំងនិទាន ក្នុងកាលណា កាលនោះ ព្រះអរហន្តប្រមាណ ៩០ ពាន់កោដិ ប្រាសចាកមន្ទិល មកប្រជុំគ្នា នេះជាសន្តិបាតលើកទី ២។ នាគរាជឈ្មោះវេរោចនៈ បានថ្វាយទានដល់ព្រះសាស្តា ក្នុងកាលណា កាលនោះ ពួកសាវកជា

បុត្រនៃព្រះជិនស្រី ប្រមាណ ៨០ សែន បានមកប្រជុំគ្នា (នេះជា សន្និបាតលើកទី ៣)។ សម័យនោះ តថាគតជាតាបស មាន ផ្ទះសក់ មានព្យាយាមភ្លៀវភ្លា បានដល់គ្រើយនៃអភិញ្ញទាំង ៥ គ្រាប់ទៅតាមអាកាសបាន។ គ្រានោះ តថាគតបានញ្ជ័ងព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ដែលស្នើដោយព្រះពុទ្ធ មិនមានបុគ្គលស្នើ ព្រមទាំងព្រះសង្ឃ និង ជនជាបរិស័ទ ឲ្យឆ្កែតស្តាប់ស្តល់ ដោយបាយ និងទឹក ហើយបូជា ដោយខ្លឹមចន្ទន៍។ គ្រានោះ ព្រះនារទៈ ជាលោកនាយកអង្គនោះ ទ្រង់បានព្យាករតថាគតថា ក្នុងកប្បប្រមាណមិនបាន អំពីកប្ប នេះទៅ តាបសនេះ នឹងបានជាព្រះពុទ្ធក្នុងលោក។ សត្វនេះ នឹង ចេញចាកក្រុងកបិលពស្ត ជាទីត្រកអរ តម្កល់នូវសេចក្តីព្យាយាម ហើយធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងគង់ទៀបគល់នៃអជបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយសក្កងទីនោះ រួចចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញា។ ព្រះជិនស្រី អង្គនោះ នឹងសោយនូវបាយស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញា ហើយស្តេចចូល មកទៀបគល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរ ដែលគេតាក់តែង ហើយ។ លំដាប់នោះ ព្រះពុទ្ធទ្រង់មានយសធំ នឹងធ្វើប្រទក្សិណ ពោធិមណ្ឌលដ៏ប្រសើរ ហើយនឹងត្រាស់ដឹង ទៀបគល់នៃអស្សត្ត ព្រឹក្ស។ ព្រះមាតាបង្កើតរបស់ព្រះពុទ្ធនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតា ព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ ព្រះពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះកោលិតៈ ១ ព្រះឧបតិស្សៈ ១ មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់ រម្ងាប់ មានចិត្តតាំងមាំ នឹងជាអគ្គសាវ័ក ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាក ឈ្មោះអា នន្ទៈ នឹងបំរើព្រះជិនស្រីនេះ។ នាងខេមា ១ នាងឧប្បលរណ្ណា ១ មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ ទាំងមានចិត្ត តាំងមាំ នឹងជាអគ្គសាវ័ក។ ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹង នៃ ព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ ហៅថាអស្សត្តព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្ត គហបតី ១ ឈ្មោះហត្តាឡវ័កគហបតី ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ នាង នន្ទមាតា ១ នាងឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះជន្មាយុ របស់ព្រះគោតមមានយសអង្គនោះ កំណត់ ១០០ ឆ្នាំ។ ទេវតា និង មនុស្សទាំងឡាយ លុះបានស្តាប់ព្រះបន្ទូលនេះ របស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះអង្គមិនមានបុគ្គលស្នើ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណធំ ក៏ត្រកអរថា ជនិលនេះ ជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហើរ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ មនុស្ស ព្រមទាំងទេវតាទាំងមួយម៉ឺនលោកធាតុ ក៏ទះដៃ សើច ក្អាកក្អាយ ធ្វើអញ្ជូលី នមស្ការថា បើពួកយើងនឹងឃ្វាងមគ្គផល ក្នុងសាសនានៃព្រះលោកនាថអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគត ពួក យើងគង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមអង្គនេះ។ មនុស្សទាំងឡាយ កាលឆ្លងស្ទឹង បើឃ្វាងនូវកំពង់ចំពោះមុខ គង់ កាន់យកកំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំបានដែរ យ៉ាងណាមិញ។ បើយើងទាំងអស់គ្នា ឃ្វាងព្រះជិនស្រីអង្គនេះ ក្នុង កាលជាអនាគត ពួកយើងគង់នឹងបានសម្រេច ក្នុងទីចំពោះព្រះ

កក្រងនៃព្រះគោតមអង្គនេះ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគតបានឮ
 ព្រះពុទ្ធដីកានៃព្រះពុទ្ធអង្គនោះហើយ ក៏ញ្ចៀងចិត្តឲ្យរីករាយដោយ
 ក្រែលែង បានអធិដ្ឋាននូវវត្ថុដ៏លើសលុប ដោយការបំពេញនូវ
 បារមីទាំង ១០។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមនារទៈ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ
 មាននគរ ឈ្មោះធន្នវតី មហាក្សត្រព្រះនាមសុទេវៈ ជាព្រះបិតា
 ព្រះមាតាព្រះនាមអនោមា។ ព្រះនារទៈនោះ នៅគ្រប់គ្រងផ្ទះ អស់
 ៩ ពាន់ឆ្នាំ ប្រាសាទដ៏ប្រសើរមាន ៣ ខ្នង គឺជិតប្រាសាទ ១ វិជិត
 ប្រាសាទ ១ អភិរាមប្រាសាទ ១។ មាននារី ៣ - ៤ ពាន់រូប សុទ្ធសឹង
 ស្អិតស្អាងល្អ ព្រះនារី (ដែលជាអគ្គមហេសី) នោះ ព្រះនាមវិជិត
 សេនា ឯព្រះរាជបុត្រព្រះនាមនន្តក្ករៈ។ ព្រះពុទ្ធ ជាបុរសវត្ថុដ៏ប្រសើរ
 ទ្រង់ទតឃើញនូវនិមិត្តទាំង ៤ ហើយស្តេចចេញមហានិស្រ្តម
 ដោយការយាងទៅដោយព្រះបាទជ្ជាល ហើយទ្រង់ប្រព្រឹត្តព្យាយាម
 អស់ ៧ ថ្ងៃ។ ព្រះនារទៈ ជាលោកនាយក ជាមហារីបុរស ត្រូវព្រហ្ម
 អាណាចនាហើយ ទើបទ្រង់ញៀងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងឧទ្យានដ៏
 ប្រសើរឈ្មោះធនព្នរ។ ភិក្ខុឈ្មោះភទ្ទសាលៈ ១ ឈ្មោះជិតមិត្តៈ ១ ជា
 អគ្គសារីក ភិក្ខុឈ្មោះវាសេដ្ឋៈ ជាឧបដ្ឋាករបស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនារទៈ ទ្រង់
 ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ។ នាងឧត្តរា ១ នាងផត្តនី ១ ជាអគ្គសារីកា
 លើសម្រាប់ត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ គេហៅថាមហា
 សោណាព្រឹក្ស។ ឧបាសកឈ្មោះឧត្តរិន្ទៈ ១ ឈ្មោះវសភៈ ១ ជាអគ្គ
 ឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះ ឥន្ទរី ១ ឈ្មោះគណ្ឌី ១ ជាអគ្គ
 ឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះមហាមុនី ទ្រង់មានកំពស់ ៨៨ ហត្ថក្រពុំ មានព្រះ
 រូបស្មើដោយគ្រឿងបូជា ជាវិការៈនៃមាស បានញៀងលោកធាតុ
 ទាំងមួយម៉ឺន ឲ្យភ្លឺរុងរឿង។ ព្រះកាយរបស់ព្រះអង្គ មានរស្មីប្រមាណ
 មួយព្យាម តែងផ្សាយទៅកាន់ទិសតូចទិសធំ តែងផ្សាយទៅកាន់ទី
 ប្រមាណ ១ យោជន៍ ទាំងថ្ងៃទាំងយប់ ជានិរន្តរ៍សព្វៗ កាល។ សម័យ
 នោះ ជនទាំងឡាយពួកខ្លះ នៅក្នុងទីប្រមាណមួយយោជន៍ ដោយ
 ជុំវិញ ត្រូវរស្មីទាំងឡាយនៃព្រះពុទ្ធ គ្របសង្កត់ហើយ មិនចាំបាច់
 អុជភ្លើងគប់ ឬអុជភ្លើងប្រទីបទាំងឡាយឡើយ។ ព្រះជន្មាយុកំណត់
 ប្រាំបួនសែនឆ្នាំគត់ កាលទ្រង់ព្រះជន្មាយុនៅដរាបនោះ តែងញៀង
 ប្រជុំជនដ៏ច្រើន ឲ្យឆ្លងចាកសង្សារ។ អាកាសដ៏រិច្ចិត្រ រុងរឿងដោយ
 ផ្កាយទាំងឡាយ យ៉ាងណា សាសនារបស់ព្រះនារទៈអង្គនោះ ក៏
 រុងរឿងដោយព្រះអរហន្តទាំងឡាយ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ ព្រះពុទ្ធ
 ព្រះនាមនារទៈ ប្រសើរជាងពួកនរៈអង្គនោះ ទ្រង់ធ្វើស្ពាន គឺ
 ព្រះធម៌ឲ្យមាំ ដើម្បីចម្លងនូវជនទាំងឡាយដ៏សេស ដែលកំពុង
 ដើរទៅដើម្បីឆ្លងនូវខ្សែទឹក គឺសង្សារ ហើយបរិនិព្វាន។ ព្រះពុទ្ធ
 ស្មើដោយព្រះពុទ្ធ ដែលគ្មានបុគ្គលស្មើអង្គនោះក្តី ព្រះខីណាស្រព
 ទាំងឡាយ មានគេជះថ្លឹងពុំបាន ទាំងអម្បាលនោះក្តី ក៏និព្វាន
 បាត់បង់អស់ របស់ទាំងពួងក៏អន្តរធានអស់ ឱហ្ន៎! សង្ខារទាំងពួង

ជារបស់សោះសូន្យពិត។ ព្រះនារទៈ ជាព្រះជិនស្រីដ៏ប្រសើរ ទ្រង់
បរិនិព្វានក្នុងព្រះសុទ្ធស្សនបុរី ព្រះស្តុបដ៏ប្រសើរមានកម្ពស់ប្រមាណ
៤ យោជន៍។

ចប់ នារទពុទ្ធវង្ស ទី៩។

បទុមុត្តរពុទ្ធវង្ស ទី១០

[១១] ក្នុងកាលខាងក្រោយ អំពីព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមនារទៈមក
មានព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ទ្រង់ឧត្តមជាងសត្វដើងពីរ ទ្រង់
ឈ្នះមារ ទ្រង់មិនរំភើប ឧបមាដូចសាគរ។ ព្រះពុទ្ធនេះ ទ្រង់
កើតឡើងក្នុងកប្បណា កប្បនោះឈ្មោះមណ្ឌកប្ប ប្រជុំជន មាន
កុសលដុះឡើងហើយ តែងកើតក្នុងកប្បនោះ។ កាល
ព្រះមានព្រះភាគ ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ទ្រង់សម្តែងនូវព្រះធម៌
ជាដំបូង សត្វទាំងឡាយប្រមាណមួយសែនកោដិ ក៏បានត្រាស់ដឹង
នូវមគ្គ និងផល។ លំដាប់តំអំពីនោះមក កាលព្រះបរមសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះ
នាមបទុមុត្តរៈ ទ្រង់បង្ហាញនូវធម៌ ទ្រង់ញ្ញាំងពួកសត្វឲ្យឆ្អែក
ស្តប់ស្តល់ ពួកសត្វប្រមាណ ៣ ម៉ឺន ៧ ពាន់ បានត្រាស់ដឹង ក្នុង
លើកទី ២។ ក្នុងកាលណា ព្រះមហាវិបុលស ស្តេចចូលទៅរក ព្រះបាទ
អានន្ទ ជាព្រះបិតា លុះស្តេចចូលទៅកាន់សំណាក់ព្រះបិតាហើយ
ទ្រង់ទូងសួរ គឺអមតធម៌។ កាលសួរ គឺអមតធម៌ ដែលព្រះអង្គទ្រង់
ទូងហើយ ភ្លើងគឺធម៌ ក៏ធ្លាក់ចុះ (ក្នុងកាលនោះ) ពួកសត្វប្រមាណ
៥ លាន បានត្រាស់ដឹងក្នុងលើកទី ៣។ ព្រះពុទ្ធ ទ្រង់ឈ្លាសក្នុង
ទេសនា ទ្រង់ទូន្មានពន្យល់ ចម្លងនូវសត្វទាំងពួង បានចម្លង
ហើយនូវប្រជុំជនជាច្រើន។ ព្រះសាស្តា ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ មាន
សារកសន្និបាត ៣ លើក គឺសន្និបាតលើកទី ១ មានព្រះខីណាស្រព
ប្រមាណមួយសែនកោដិ។ កាលណា ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធស្នើដោយព្រះអតីត
ពុទ្ធ រកបុគ្គលស្នើគ្មាន ទ្រង់គង់នៅលើភ្នំវេការបព៌ត (ក្នុង
កាលនោះ) ជាសន្និបាតលើកទី ២ មានព្រះខីណាស្រព ប្រមាណ ៩០
ពាន់កោដិ។ កាលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ចៀសចេញចាកស្រុក ចាកនិគម និង
ដែន ទៅកាន់ចារិកម្តងទៀត នេះជាសន្និបាតលើកទី ៣ មានព្រះ
ខីណាស្រពប្រមាណ ៨០ ពាន់កោដិ។ សម័យនោះ តថាគតជាដំបូង
អ្នកនៅក្នុងដែន តថាគតបានថ្វាយសំពត់ព្រមទាំងភក្តី ដល់
ព្រះសង្ឃ មានព្រះពុទ្ធជាប្រធាន។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់គង់នៅ
ក្នុងកណ្តាលនៃភិក្ខុសង្ឃហើយ ទ្រង់ព្យាករតថាគតថា ក្នុងកប្ប
ទីមួយសែន អំពីកប្បនេះ ជដិលនេះនឹងបានជាព្រះពុទ្ធមួយអង្គ។
សត្វនេះ នឹងចេញចាកក្រុងកបិលពស្ត ជាទីត្រេកអរ តម្កល់នូវ
ព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វ (នេះ) នឹងអង្គុយទៀបគល់អដបាល

ព្រឹក្ស ទទួលបាយាសក្នុងទីនោះ នឹងចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ជា។ ព្រះ
ជិនស្រីអង្គនោះ ទ្រង់សោយបាយាស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ជា ហើយ
ស្តេចចូលទៅទៀបគល់នៃពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដំប្រសើរដែលគេ
តាក់តែង។ លំដាប់នោះ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់មានយសធំ ធ្វើប្រទក្សិណ
ពោធិមណ្ឌលដំប្រសើរ ហើយនឹងត្រាស់ដឹងទៀបគល់អស្សត្ថព្រឹក្ស។
ព្រះមាតាបង្កើតនៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ អង្គនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតា
ព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ ឯព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះកោលិតៈ
១ ព្រះឧបតិស្សៈ ១ ជាអគ្គសារីក សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាក
រាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតាំងមាំ ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាកឈ្មោះ
អានន្ទ នឹងបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ នាងខេមា ១ នាងឧប្បល
វណ្ណា ១ ជាអគ្គសារីកា សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ
មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតាំងមាំ។ ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹងនៃ
ព្រះមានព្រះភាគនោះ គេហៅថាអស្សត្ថព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្ត
គហបតី ១ ឈ្មោះហត្ថាឡរកគហបតី ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ នាង
នន្ទមាតា ១ នាងឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះជន្មាយុរបស់
ព្រះគោតមដ៏មានយសអង្គនោះ កំណត់ ១០០ ឆ្នាំ។ ទេវតា និង
មនុស្សទាំងឡាយ លុះបានស្តាប់ព្រះបន្ទូលនេះ នៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធរក
បុគ្គលស្មើគ្មាន ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ ហើយក៏ត្រេកអរថា ជនីល
នេះ ជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហើរ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ មនុស្ស
ព្រមទាំងទេវតាទាំងមួយហ្នឹងលោកធាតុ ក៏ទះដៃ សើចក្អាកក្អាយ
ធ្វើអញ្ជូនមស្តរថា បើពួកយើងយូងមគ្គផលក្នុងសាសនា នៃព្រះ
លោកនាថអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគត ពួកយើងគង់នឹង
បានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រព្រះគោតមនេះ។ មនុស្សទាំងឡាយ
កាលឆ្លងស្ទឹង បើយូងកំពង់ក្នុងទីចំពោះមុខ គង់កាន់យកនូវ
កំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងនូវស្ទឹងធំបានដែរ យ៉ាងណា។ យើង
ទាំងអស់គ្នា បើយូងព្រះជិនស្រីនេះ ក្នុងកាលជាអនាគត គង់
បានសម្រេចក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមនេះ ក៏យ៉ាងនោះ
ដែរ។ តថាគតបានឮព្រះបន្ទូលនៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះហើយ បាន
អធិដ្ឋានរក្ខត្តដ៏លើសលុបឡើងទៅ បានធ្វើនូវព្យាយាមដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់
មាំមួនដោយការបំពេញនូវបារមីទាំង ១០។ ក្នុងកាលនោះ គិរិយ
ទាំងពួងអាក់អន់តូចចិត្ត វិនាសខ្ចាត់ខ្ចាយ បរិស័ទពួកខ្លះនៃគិរិយ
ទាំងនោះ មិនបម្រើគិរិយទាំងនោះ ក៏នាំគ្នាចៀសចេញចាកដែន
ទៅ។ គិរិយទាំងពួង មកប្រជុំគ្នាក្នុងទីនោះ ហើយបានចូលទៅក្នុង
សំណាក់នៃព្រះពុទ្ធ (ហើយពោលថា) បពិត្រព្រះមហារិះ សូមព្រះអង្គ
ជាទីពឹងពំនាក់ (នៃយើងខ្ញុំទាំងឡាយ) បពិត្រព្រះអង្គមានចក្ខុ
សូមព្រះអង្គជាទីពឹងពុក។ ព្រះពុទ្ធ ទ្រង់អនុគ្រោះ ទ្រង់ប្រកបដោយ
ករុណា ទ្រង់ស្វែងរកប្រយោជន៍ដល់សត្វទាំងពួង ទ្រង់ញ្ជ័ងគិរិយ
ទាំងអស់ ដែលមកប្រជុំហើយ ឲ្យបិតនៅក្នុងសិល ៥។ សាសនា

(របស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមបទុមុត្តរៈនោះ) មិនរឹករវ ជាសាសនាសូន្យ ចាកពួកគិរិយយ៉ាងនេះ សាសនានោះ វិចិត្រហើយដោយព្រះអរហន្ត ទាំងឡាយ ជាអ្នកស្ងាត់ជំនាញ ជាតាទីបុគ្គល។ ព្រះសាស្តា ព្រះនាម បទុមុត្តរៈ មានព្រះនគរឈ្មោះហង្សរតី មានមហាក្សត្រ ព្រះនាមអា នន្ទៈ ជាព្រះបិតា មានព្រះមាតាព្រះនាមសុជាតា។ ព្រះអង្គទ្រង់នៅ គ្រប់គ្រងផ្ទះ អស់ ៩ ពាន់ឆ្នាំ ប្រាសាទទាំងឡាយដ៏ប្រសើរ មាន ៣ ខ្នង គឺនារីប្រាសាទ ១ ពហានប្រាសាទ ១ យសរតីប្រាសាទ ១។ មាន នារីបីបួនពាន់ តាក់តែងល្អ ឯនារីដែលជាអគ្គមហេសី ឈ្មោះវសុល ទត្តា ព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមឧត្តរៈ។ ព្រះជិនស្រីប្រសើរជាងបុរស ទ្រង់ ឃើញនូវនិមិត្តទាំង ៤ យ៉ាងហើយ ស្តេចចេញទៅដោយប្រាសាទ ទ្រង់ប្រព្រឹត្តសេចក្តីព្យាយាមអស់ ៧ ថ្ងៃ។ ព្រះបទុមុត្តរសម្មាសម្ពុទ្ធ ជានា យក ជាមហារីបុរស ត្រូវព្រហ្មអាណនាហើយ ទើបទ្រង់ញ្ជ្រង ធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងឧទ្យានដ៏ប្រសើរឈ្មោះមិចិលា។ ភិក្ខុ ឈ្មោះទេវិលៈ ១ ឈ្មោះសុជាតៈ ១ ជាអគ្គសាវ័ក ភិក្ខុឈ្មោះសុមនៈ ជា ឧបដ្ឋាករបស់ព្រះសាស្តា ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ។ ភិក្ខុនីឈ្មោះអមិតា ១ ឈ្មោះអសមា ១ ជាអគ្គសាវ័កា ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹងនៃ ព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ ហៅថាសលឡព្រឹក្ស (ដើមស្រល់)។ ឧបាសក ឈ្មោះអមិតៈ ១ ឈ្មោះតិស្សៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះ ហត្តា ១ សុចិត្តា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធមហាមុនី ទ្រង់ មានកម្ពស់ ៥៨ ហត្ថក្រពុំ មានព្រះអង្គដ៏ល្អល្អៈ ប្រាកដស្មើដោយ គ្រឿងបូជា ជាវិការៈនៃមាស មានលក្ខណៈដ៏ប្រសើរ ៣២ ប្រការ។ ទ្វារក្តី គន្លឹះទ្វារក្តី ជញ្ជាំងក្តី ឈើក្តី ភ្នំធំក្តី ជាគ្រឿងរាំងរាងនៃ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ ក្នុងទីប្រមាណ ១២ យោជន៍ដោយជុំវិញ មិនមាន ឡើយ។ ព្រះជន្មាយុ មានកំណត់ ១ សែនឆ្នាំ កាលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ ទ្រង់ព្រះជន្មាយុនៅដរាបនោះ ទ្រង់ញ្ជ្រងប្រជុំជនច្រើន ឲ្យឆ្លង (ចាកសង្ខារ) លុះទ្រង់ចម្លងជនជាច្រើនហើយ កាត់នូវសេចក្តី សង្ស័យទាំងពួង ហើយបរិនិព្វានជាមួយនឹងសាវ័ក ដូចជាកំនរ ភ្លើងដែលឆេះរុងរឿង ហើយរលត់ទៅដូច្នោះ។ ព្រះពុទ្ធជិនស្រី ព្រះ នាមបទុមុត្តរៈ ទ្រង់បរិនិព្វានក្នុងនន្ទារាម ព្រះស្តុបដ៏ប្រសើររបស់ ព្រះអង្គ មានកម្ពស់ ១២ យោជន៍ (ដែលគេសាងហើយ) ក្នុងនន្ទា រាមនោះ។

ចប់ បទុមុត្តរពុទ្ធវង្ស ទី១០។

សុមេធពុទ្ធវង្ស ទី១១

[១២] ក្នុងកាលជាខាងក្រោយ អំពីព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាម បទុមុត្តរៈមក មានព្រះពុទ្ធព្រះនាមសុមេធៈ ព្រះអង្គជានាយក គេ

គ្របសង្កត់បានដោយក្រ ទ្រង់មានព្រះតេជះដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ ជាព្រះ
ជិនស្រីដ៏ប្រសើរឧត្តមជាងលោកទាំងមូល។ ព្រះអង្គមានព្រះនេត្រ
ថ្លាស្អាត មានព្រះភក្ត្រល្អល្អៈ មានព្រះសរិះធំ មានព្រះសរិះត្រង់ល្អ
មានព្រះតេជះ ទ្រង់ស្វែងរកប្រយោជន៍ដល់សត្វទាំងពួង ទ្រង់ញ្ជ័ង
សត្វទាំងឡាយច្រើន ឲ្យរួចចាកចំណង។ កាលណា ព្រះពុទ្ធទ្រង់បាន
ដល់នូវពោធិញ្ញាណដ៏ឧត្តម សព្វគ្រប់ហើយ ទ្រង់ញ្ជ័ងធម្មចក្រឲ្យ
ប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងនគរឈ្មោះសុទស្សនៈ។ ក្នុងកាលសម្តែងធម៌ទេសនា
នៃព្រះពុទ្ធព្រះនាមសុមេធៈអង្គនោះ មានការត្រាស់ដឹង ៣ លើក គឺ
ការត្រាស់ដឹងទី ១ មានពួកសត្វមួយសែនកោដិ។ តមកទៀត ការ
ត្រាស់ដឹងទី ២ មានពួកសត្វប្រមាណ ៩០ ពាន់កោដិ ក្នុងគ្រាដែល
ព្រះជិនស្រី ទ្រង់ទូន្មានយក្សឈ្មោះកុម្មកណ្ណៈ។ តមកទៀត ការត្រាស់
ដឹងទី ៣ មានពួកសត្វ ៨០ ពាន់កោដិ ក្នុងគ្រាដែលព្រះសម្តែង
មានយសរាប់មិនបាន ទ្រង់ប្រកាសនូវសច្ចៈ ៤ ប្រការ។ ព្រះសុមេធ
មហេសី មានសាវកសន្និបាត ៣ លើក ដែលសុទ្ធតែជាព្រះខីណាស្រព
ប្រាសចាកមន្ទិល មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តនឹងជឹង គឺក្នុង
កាលដែលព្រះជិនស្រី ស្តេចចូលទៅក្នុងនគរសុទស្សនៈ មានភិក្ខុជា
ព្រះខីណាស្រព ១០០ កោដិ បានមកប្រជុំ (នេះសន្និបាតលើកទី ១)។
តមកទៀត សន្និបាតលើកទី ២ មានភិក្ខុប្រមាណ ៩០ កោដិ (មក
ប្រជុំ) ក្នុងពេលក្រាលកបិនលើភ្នំទេវកូដ។ តមកទៀត សន្និបាត
លើកទី ៣ មានភិក្ខុប្រមាណ ៨០ កោដិ មកប្រជុំ ក្នុងកាលព្រះ
ទសពលស្តេចទៅកាន់ចារិក។ សម័យនោះ តថាគត កើតជា
មាណពឈ្មោះឧត្តរៈ តថាគតបានសន្សំទ្រព្យទុកក្នុងផ្ទះប្រមាណ
៨០ កោដិ។ តថាគតថ្វាយទ្រព្យទាំងអស់ ឥតមានសេសសល់ ដល់
ព្រះលោកនាយក ព្រមទាំងព្រះសង្ឃ ហើយបានយកព្រះ
លោកនាយកនោះជាទីពឹង បានពេញចិត្តចំពោះបព្វជ្ជា។ គ្រានោះ
ព្រះអង្គទ្រង់ធ្វើនូវអនុមោទនា ហើយព្យាករតថាគតថា ក្នុងកប្បទី
៣០ ពាន់ មាណពនេះ នឹងបានជាព្រះពុទ្ធ (មួយអង្គ)។ សត្វនេះ
នឹងចេញចាកក្រុងកបិលពស្ត ជាទីរីករាយ ហើយតម្កល់នូវព្យាយាម
ធ្វើទុក្ខរិកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយនៅទៀបគល់អជបាលព្រឹក្ស
ទទួលបាយាសក្នុងទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ជា។ ព្រះ
ជិនស្រីអង្គនោះ នឹងសោយបាយាសទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ជា ហើយ
ស្តេចចូលទៅទៀបគល់នៃពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរដែលគេ
តាក់តែងហើយ។ លំដាប់នោះ ព្រះមានយសធំ នឹងធ្វើប្រទក្សិណនូវ
ពោធិមណ្ឌលដ៏ប្រសើរ ហើយនឹងត្រាស់ដឹងទៀបគល់នៃអស្សត្ត
ព្រឹក្ស។ ព្រះមាតាបង្កើតរបស់ព្រះសម្តែងអង្គនេះ នឹងមានព្រះនាម
មាយា ព្រះបិតាព្រះនាមសុទ្ធោទនៈ ព្រះពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាម
គោតម។ ព្រះកោលិតៈ ១ ព្រះឧបតិស្សៈ ១ ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ
ប្រាសចាកតម្រេក មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងជា

អគ្គសារីក ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាកឈ្មោះអានន្ទ និងបម្រើនូវព្រះជិនស្រី អង្គនោះ។ នាងខេមា ១ នាងឧប្បលវណ្ណា ១ ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាកតម្រេក មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងជា អគ្គសារីក។ ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹង របស់ព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ ហៅថាអស្សត្រីក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្តគហបតី ១ ហត្ថាឡវក គហបតី ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ ឧបាសិកាឈ្មោះនន្ទមាតា ១ ឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះជន្មាយុព្រះគោតមមានយស នោះ មានកំណត់ ១០០ ឆ្នាំ។ ទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ លុះបាន ស្តាប់នូវព្រះបន្ទូលនេះ នៃព្រះមហេសី មិនមានបុគ្គលស្មើ ក៏ មានចិត្តក្រេកអរថា មាណពនេះ ជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេង ហើរ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ មនុស្ស និងទាំងទេវតាទាំងមួយម៉ឺនលោកធាតុ ក៏ទះដៃសើចក្អាកក្អាយ ធ្វើអញ្ជូលិសមស្មារថា បើពួកយើងនឹងឃ្លាង មគ្គផល ក្នុងសាសនានៃព្រះលោកនាថអង្គនេះ ក្នុងកាលជា អនាគត ពួកយើងនឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតម នេះ។ មនុស្សទាំងឡាយ កាលឆ្លងស្ទឹង បើឃ្លាងកំពង់នៅទី ចំពោះមុខ គង់កាន់យកកំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំបាន ដែរ យ៉ាងណា។ ពួកយើងទាំងអស់គ្នា បើឃ្លាងព្រះជិនស្រីនេះ ក្នុង កាលជាអនាគត គង់បានសម្រេចក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះ គោតមនេះ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគតបានស្តាប់ព្រះបន្ទូលនៃ ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គនេះហើយ បានញ្ជ្រងចិត្តឲ្យជ្រះថ្លាក្រៃលែង បាន អធិដ្ឋានវត្តដ៏លើសលុប ដោយការបំពេញនូវបារមី ១០។ តថាគត បានរៀននូវព្រះសូត្រ ព្រះវិន័យ និងសត្តសាសនៈ ដែលមានអង្គ ៩ ទាំងអស់ ហើយញ្ជ្រងសាសនានៃព្រះជិនស្រី ឲ្យល្អរុងរឿង។ តថាគត ជាអ្នកមិនប្រមានក្នុងសាសនានោះ កាលតថាគតនៅក្នុងទីអង្គុយ ទីឈរ និងទីដើរ ក៏បានដល់អភិញ្ញាបារមី ហើយទៅកើតក្នុង ព្រហ្មលោក។ ព្រះសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមសុមេធនៈ ជាមហេសី មានព្រះនគរ ឈ្មោះសុទស្សនៈ ព្រះមហាក្សត្រ ព្រះនាមសុទត្តៈ ជាព្រះបិតា ព្រះមាតាបង្កើត ព្រះនាមសុទត្តា។ ព្រះសុមេធនសម្ពុទ្ធនោះ ទ្រង់នៅ គ្រប់គ្រងផ្ទះ អស់ ៩ ពាន់ឆ្នាំ ប្រាសាទដ៏ប្រសើរ មាន ៣ ខ្នង គឺសុ ចន្ទប្រាសាទ ១ កញ្ជនប្រាសាទ ១ សិរិវិដ្ឋប្រាសាទ ១។ មាននារី ប្រមាណ ១៦ ពាន់រូប សុទ្ធសឹងតែតាក់តែងល្អហើយ ឯនារីដែលជា អគ្គមហេសីនោះ ព្រះនាមសុមនា ព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមបុនព្វៈ។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់ឃើញនូវនិមិត្ត ៤ យ៉ាង ហើយស្តេចចេញទៅដោយ ហត្ថិយាន ទ្រង់តម្កល់ព្យាយាមអស់ ៨ ខែគត់។ ព្រះលោកនាយក ព្រះនាមសុមេធនៈ ជាមហារីរៈ ត្រូវព្រហ្មអាណាធនាហើយ ទ្រង់ញ្ជ្រង ធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងឧទ្យានដ៏ប្រសើរឈ្មោះសុទស្សនៈ។ ភិក្ខុ ឈ្មោះសរណៈ ១ ឈ្មោះសព្វកាមៈ ១ ជាអគ្គសារីករបស់ព្រះសុមេធនៈ ដែលទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំអង្គនោះ ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាកឈ្មោះ សាគ

រៈ។ ភិក្ខុនីឈ្មោះរាមា ១ ឈ្មោះសុរាមា ១ ជាអគ្គសារិកា ឈើសម្រាប់
 ត្រាស់ដឹងនៃព្រះមានព្រះភាគនោះ ហៅថានិម្ពុត្រីក្ស (ដើមស្តៅ)។
 ឧបាសកឈ្មោះឧរុវេលៈ ១ ឈ្មោះយសវៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកា
 ឈ្មោះយសា ១ ឈ្មោះសិរិវិ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះមហាមុនី ទ្រង់
 មានកំពស់ ៨៨ ហត្ថក្រពុំ ទ្រង់ញ្ជ័ងទិសទាំងពួងឲ្យភ្លឺ ដូចព្រះចន្ទ្រ
 រុងរឿងកន្លងពួកផ្កាយ។ កែវមណីរបស់ស្តេចចក្រពត្តិ ភ្លឺរុងរឿង
 អស់ទីប្រមាណ ១ យោជន៍ យ៉ាងណា រតនៈ គឺពន្លឺនៃ
 ព្រះមានព្រះភាគនោះ តែងផ្សាយទៅកាន់ទីប្រមាណ ១ យោជន៍
 ដោយជុំវិញ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ ព្រះជន្មាយុមានកំណត់ ៩ ម៉ឺនឆ្នាំគត់
 ព្រះសុមេធៈអង្គនោះ កាលទ្រង់ព្រះជន្មាយុនៅដរាបនោះ តែងញ្ជ័ង
 ប្រជុំជនច្រើន ឲ្យឆ្លងចាកសង្សារ។ ព្រះសាសនានេះ កុះករដោយ
 ពួកព្រះអរហន្ត ដែលមានវិជ្ជា ៣ និងអភិញ្ញា ៦ ដល់នូវកម្លាំង
 ជាតាទិបុគ្គល។ ព្រះអរហន្តទាំងពួងនោះ សឹងតែមានយសរាប់
 មិនបាន សុទ្ធតែរួចផុតហើយ មិនមានឧបធិទាំងអស់ ព្រះអរហន្ត
 ទាំងនោះ មានយសធំ បានសម្តែងនូវពន្លឺ គឺព្រះញាណ ហើយ
 បរិនិព្វានទៅ។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមសុមេធៈ ជាព្រះជិនស្រីប្រសើរ ទ្រង់
 និព្វាន ក្នុងមេធារាម ព្រះធាតុផ្សាយទៅក្នុងប្រទេសទាំងឡាយនោះ
 ៗ។

ចប់ សុមេធពុទ្ធវង្ស ទី១១។

សុជាតពុទ្ធវង្ស ទី១២

[១៣] ក្នុងមណ្ឌកប្បនោះឯង មានព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធជានា
 យក ព្រះនាមសុជាតៈ ទ្រង់មានព្រះហនុកា ដូចជាចង្ការនៃរាជសីហៈ
 ទ្រង់មានព្រះសុរង ដូចជាកន្លែតោឧសភៈ ទ្រង់មានព្រះគុណ
 ប្រមាណមិនបាន គេគ្របសង្កត់មិនបាន។ ព្រះសម្ពុទ្ធដ៏បរិសុទ្ធ
 ប្រាសចាកមន្ទិល ដូចជាព្រះចន្ទ្រ មានគេជះដូចជាព្រះអាទិត្យ
 ភ្លឺរុងរឿងដោយព្រះសិរិសព្វៗកាល យ៉ាងនេះ។ ព្រះសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ដល់
 នូវពោធិញ្ញាណ ដ៏ប្រសើរសព្វគ្រប់ហើយ ទ្រង់ញ្ជ័ងព្រះធម្មចក្រឲ្យ
 ប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងព្រះនគរឈ្មោះសុមង្គលៈ។ កាលព្រះលោកនាយក
 ព្រះនាមសុជាតៈ ទ្រង់សម្តែងនូវធម៌ដ៏ប្រសើរ សត្វទាំងឡាយចំនួន
 ប្រមាណ ៨០ កោដិ បានសម្រេចមគ្គផល ក្នុងព្រះធម្មទេសនា
 ជាដំបូង។ កាលណា ព្រះសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមសុជាតៈ ទ្រង់មានយសរាប់
 មិនបាន ស្តេចចូលទៅកាន់ព្រះវស្សា ក្នុងទេវលោក កាលនោះ ការ
 ត្រាស់ដឹងនូវធម៌លើកទី ២ មានពួកសត្វ ៣៧ សែន។ កាលណា
 ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមសុជាតៈ រកបុគ្គលស្មើគ្មាន ស្តេចចូលទៅកាន់
 សំណាក់ព្រះរាជបិតា កាលនោះ ការត្រាស់ដឹងនូវធម៌ទី ៣ មានពួក

សត្វ ៦០ វែន។ ព្រះសុជាតមហេសី មានសាវកសន្និបាត ៣ លើក ដែលសុទ្ធតែជាព្រះខីណាស្រព ប្រាសចាកមន្ទិល មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ ជាតាទិបុគ្គល ជាអ្នកដល់នូវអភិញ្ញា និងពលៈ ជាអ្នកមិនដល់ (នូវ ការកើត) ក្នុងភពតូច និងភពធំ គឺព្រះអរហន្តទាំងនោះ ប្រមាណ ៦០ វែន បានមកប្រជុំ ជាសន្និបាតលើកដំបូង។ តមកទៀត ការប្រជុំក្នុងកាលដែលព្រះជិនស្រី ទ្រង់ចុះចាកទេវលោក នេះជា សន្និបាតលើកទី ២ មានព្រះខីណាស្រពចំនួន ៥០ វែន។ អគ្គសាវក ណា របស់ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមសុជាតៈនោះ បានចូលទៅគាល់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ដ៏ប្រសើរជាងនរៈ អគ្គសាវកនោះ បានចូលទៅគាល់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ មួយអង្គដោយភិក្ខុប្រមាណ ៤ វែនរូប (នេះជាសន្និបាតលើកទី ៣)។ សម័យនោះ តថាគតជាស្តេចចក្រពត្តិ មានកម្លាំងច្រើន ជាធំក្នុងទ្វីបទាំង ៤ អាចហោះទៅក្នុងអាកាសបាន។ តថាគត បានថ្វាយនូវរាជសម្បត្តិជាច្រើន ក្នុងទ្វីបទាំង ៤ នូវកែវដ៏ឧត្តម ទាំង ៧ ប្រការ ចំពោះព្រះពុទ្ធ ហើយបួសក្នុងសំណាក់នៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ អង្គនោះ។ អាមិកជនទាំងឡាយ ក្នុងជនបទ បានប្រមូលមកនូវ ស្នាយសាអាករជាបច្ច័យ ទីដេក ទីអង្គុយ ហើយនាំចូលទៅថ្វាយដល់ ភិក្ខុសង្ឃ។ កាលនោះ ព្រះសុជាតសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ ទ្រង់ព្យាករតថាគតថា ក្នុងទីបំផុតនៃកប្ប ៣០ ពាន់ ស្តេចចក្រពត្តិអង្គនេះ នឹងបាន ត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ ជាធំក្នុងមួយម៉ឺនលោកធាតុ។ សត្វនេះ នឹងស្តេច ចេញចាកក្រុងកបិលពស្ត ជាទីរីករាយ ហើយតម្កល់នូវព្យាយាម ធ្វើ ទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយនៅទៀបគល់អជបាលព្រឹក្ស ទទួលនូវបាយាសក្នុងទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញ។ ព្រះ ជិនស្រីអង្គនោះ នឹងសោយនូវបាយាស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញ ហើយ ស្តេចចូលទៅទៀបគល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរដែលគេ តាក់តែង។ លំដាប់នោះ ព្រះមានយសធំ ធ្វើប្រទក្សិណនូវពោធិ មណ្ឌលដ៏ប្រសើរ ហើយត្រាស់ដឹងទៀបគល់អស្សត្ថព្រឹក្ស។ ព្រះមាតា បង្កើតរបស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតាព្រះនាម សុទ្ធាទនៈ ព្រះពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះកោលិតៈ ១ ព្រះ ឧបតិស្សៈ ១ ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាកតម្រេក មានចិត្ត ស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសាវក ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាក ឈ្មោះអានន្ត នឹងបម្រើនូវព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ នាងខេមា ១ នាង ឧប្បលវណ្ណា ១ មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាកតម្រេក មានចិត្តស្ងប់ រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសាវិកា។ ឈើសម្រាប់ត្រាស់ ដឹង របស់ព្រះមានព្រះភាគនោះ ហៅថាអស្សត្ថព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះ ចិត្តគហបតី ១ ឈ្មោះហត្ថាឡវរកគហបតី ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ នាង នន្ទមាតា ១ នាងឧត្តរា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា មានព្រះជន្មាយុនៃ ព្រះគោតមដ៏ទ្រង់យសអង្គនោះ មានកំណត់ ១០០ ឆ្នាំ។ មនុស្ស នឹងទេវតាទាំងឡាយ លុះបានស្តាប់ព្រះបន្ទូលនេះ នៃព្រះពុទ្ធវរក

បុគ្គលស្មើគ្មាន ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ ហើយត្រេកអរថា ស្តេច
 ចក្រពត្តិអង្គនេះ ជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហោរក៏ប្រព្រឹត្តទៅ
 ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា ទាំងមួយម៉ឺនលោកធាតុ ក៏ទះដៃសើច
 ក្អាកក្អាយ ធ្វើអញ្ជូនមស្សារថា បើពួកយើងយូងមក្នុង ក្នុង
 សាសនានៃព្រះលោកនាថអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគត ពួកយើង
 ទាំងអស់គ្នា គង់បានសម្រេចក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតម
 នេះពុំខាន។ ពួកមនុស្សកាលឆ្លងស្ទឹង បើយូងកំពង់ក្នុងទី
 ចំពោះមុខ គង់កាន់យកកំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំបាន
 ដែរ យ៉ាងណា ពួកយើងទាំងអស់គ្នា បើយូងព្រះជិនស្រីអង្គនេះ
 ក្នុងកាលជាអនាគត គង់នឹងបានសម្រេច ក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រ
 នៃព្រះគោតមនេះ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគតបានស្តាប់នូវ
 ព្រះបន្ទូលនៃព្រះពុទ្ធនោះហើយ បានញ្ជ្រំសេចក្តីរីករាយឲ្យកើត
 ដោយក្រៃលែង ហើយបានអធិដ្ឋាននូវត្រង់លើសលុប ដោយការ
 បំពេញនូវបារមីទាំង ១០។ តថាគតបានរៀននូវព្រះសូត្រផង ព្រះ
 វិន័យផង សត្តសាសនាដែលមានអង្គ ៩ ទាំងអស់ផង ហើយបាន
 ញ្ជ្រំសាសនានៃព្រះជិនស្រី ឲ្យល្អរុងរឿង។ កាលតថាគត នៅក្នុង
 សាសនានោះ ជាអ្នកមិនមានប្រមាទ បានចំរើននូវភាវនាដ៏ប្រសើរ
 ហើយបានដល់នូវបារមីក្នុងអភិញ្ញាទាំងឡាយ ហើយទៅកើតក្នុង
 ព្រហ្មលោក។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមសុជាតៈ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ
 មានព្រះនគរឈ្មោះសុមង្គលៈ ព្រះមហាក្សត្រ ព្រះនាមឧគ្គតៈ ជា
 ព្រះបិតា ព្រះមាតាព្រះនាមបភាវតី។ ព្រះសុជាតសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ ទ្រង់
 នៅគ្រប់គ្រងផ្ទះអស់ ៩ ពាន់ឆ្នាំ ប្រាសាទដ៏ប្រសើរ (របស់ព្រះពុទ្ធ
 នោះ) មាន ៣ ខ្នង គឺសិរិប្រាសាទ ១ ឧបសិរិប្រាសាទ ១ ចន្ទ
 ប្រាសាទ ១។ មាននារីប្រមាណ ២ ម៉ឺន ៣ ពាន់នាក់ សុទ្ធសឹងតែ
 តាក់តែងល្អហើយ ឯនារីដែលជាអគ្គមហេសី ព្រះនាមសិរិន្ទា
 ព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមឧបសេនៈ។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់ឃើញនូវនិមិត្ត ៤
 យ៉ាង ហើយស្តេចចេញទៅដោយឃានសេៈ តម្កល់នូវព្យាយាមអស់ ៩
 ខែគត់។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមសុជាតៈ ជាលោកនាយក ជាមហាវីរៈ
 ត្រូវព្រហ្មអាណនាហើយ ទើបទ្រង់ញ្ជ្រំធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុង
 ឧទ្យានដ៏ប្រសើរ ឈ្មោះសុមង្គលៈ។ ភិក្ខុឈ្មោះសុទស្សនៈ ១ ឈ្មោះសុ
 ទេវៈ ១ ជាអគ្គសាវ័ក ភិក្ខុឈ្មោះនារទៈ ជាឧបដ្ឋាកនៃព្រះពុទ្ធ
 ព្រះនាមសុជាតៈ ទ្រង់ស្វែងរកគុណដ៏ធំ។ ភិក្ខុនិឈ្មោះ នាគា ១ ឈ្មោះ
 នាគសមាសា ១ ជាអគ្គសាវ័កា ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹងនៃ
 ព្រះមានព្រះភាគនោះ ហៅថាមហាវេន្ត្រីក្ស (ដើមឫស្សីធំ)។ ឫស្សី
 នោះ មានដើមតាន់ មិនមានប្រហោង មានស្លឹកច្រើន ជាឫស្សី
 មានដើមត្រង់ មានដើមធំ គួររមិលមើល ជាទីរីករាយនៃចិត្ត។ ជា
 ឫស្សីតែមួយដើម លូតលាស់ឡើងហើយ ឯមែកក៏បែកចេញអំពី
 ដើមនោះជា ៥ មែក ឫស្សីនោះ ជាឈើល្អដូចជាបាច់នៃ

កន្ទុយភ្លោក ដែលគេចង់ល្អហើយដូច្នោះ។ ឬស្សីនោះ ជាឫស្សីឥត
 បន្ទា ឥតប្រហោង មានមែកត្រសុំត្រសាយ ដេរដាសដោយមែក
 មានម្លប់ត្រឈៃ ជាទីរីករាយនៃចិត្ត។ ឧបាសកឈ្មោះសុទត្តៈ ១
 ឈ្មោះចិត្តៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះនាងសុភត្តា ១ នាង
 បទុមា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ មានកំពស់ ៥០
 ហត្ថក្រពុំ ទ្រង់ប្រកបដោយអាការៈប្រសើរគ្រប់យ៉ាង ទ្រង់
 ប្រកបដោយគុណទាំងពួង។ រស្មីនៃព្រះសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ស្មើដោយរស្មី
 នៃព្រះពុទ្ធ ដែលមិនមានបុគ្គលស្មើ តែងផ្សាយចេញទៅក្នុងទីជុំវិញ
 ព្រះសម្ពុទ្ធនោះ មានព្រះគុណប្រមាណមិនបាន មានព្រះគុណថ្លឹង
 មិនបាន មិនមានឧបមាដោយសេចក្តីឧបមាទាំងឡាយឡើយ។
 ព្រះជន្មាយុមានកំណត់ ៩០ ពាន់ឆ្នាំគត់ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ កាលគង់
 ព្រះជន្មាយុនៅដរាបនោះ តែងញ្ជ័ងប្រជុំជនជាច្រើន ឲ្យឆ្លង (ចាក
 សង្សារ)។ ក្នុងកាលនោះ សាសនារបស់ព្រះពុទ្ធនោះ ដ៏វិចិត្រដោយ
 ព្រះអរហន្តទាំងឡាយ ដូចជាវលកក្នុងសាគរ ឬដូចជាផ្កាយក្នុង
 អាកាស។ សាសនានេះ កុះករដោយព្រះអរហន្តទាំងឡាយ ដែលមាន
 វិជ្ជា ៣ និងអភិញ្ញា ៦ លោកដល់នូវកម្លាំង ជាតាទិបុគ្គល។
 ព្រះសម្ពុទ្ធនោះ ស្មើដោយព្រះពុទ្ធ រកបុគ្គលស្មើគ្មាន គុណទាំងឡាយ
 នោះ ជាគុណថ្លឹងពុំបាន ធម្មជាតិទាំងពួង ក៏អន្តរធានអស់ ឱហ្ន៎!
 សង្ខារទាំងពួងជារបស់សោះសូន្យទេ។ ព្រះសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមសុជាតៈ
 ជាព្រះជិនស្រីដ៏ប្រសើរ បរិនិព្វានក្នុងសេលារាម ព្រះចេតិយរបស់
 ព្រះសាស្តា មានកំពស់ ៣ គាវុត (ដែលគេសាង) ក្នុងសេលារាម
 នោះ។

ចប់ សុជាតពុទ្ធវង្ស ទី១២។

បិយទស្សីពុទ្ធវង្ស ទី១៣

[១៤] ក្នុងកាលជាខាងក្រោយ នៃព្រះសម្ពុទ្ធព្រះនាមសុជាតៈ
 មក មានព្រះពុទ្ធទ្រង់ព្រះនាមបិយទស្សី ជាសយម្ម ជាលោកនាយក
 ទ្រង់មានយសច្រើន គេគ្របសង្កត់បានដោយក្រ ព្រះអង្គស្មើដោយ
 ព្រះពុទ្ធ ដែលឥតមានបុគ្គលស្មើ។ ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់
 មានយសប្រមាណមិនបាន ទ្រង់រុងរឿងដូចជាព្រះអាទិត្យ ទ្រង់
 កំចាត់បង់នូវងងឹតទាំងពួង ទ្រង់ញ័ងធម្មចក្រទាំងពួង ឲ្យ
 ប្រព្រឹត្តទៅ។ ព្រះពុទ្ធនោះ មានគេជះថ្លឹងមិនបាន មានការក្រាស់
 ដឹង ៣ លើក គឺការក្រាស់ដឹងទី ១ មានពួកសត្វមួយសែនកោដិ។
 ទេវរាជព្រះនាមសុទស្សនៈ គាប់ព្រះទ័យនឹងមច្ឆាទិដ្ឋិ ព្រះសាស្តា
 កាលទ្រង់បន្ទោបង់នូវទិដ្ឋិ នៃសុទស្សនទេវរាជនោះ ទ្រង់បាន
 សម្តែងធម៌។ ក្នុងកាលនោះ ការប្រជុំជនច្រើនថ្លឹងមិនបាន ជា

ការប្រជុំធំ ឈ្មោះថាត្រាស់ដឹងទី ២ មានពួកសត្វ ៩ ពាន់កោដិ។ ក្នុងកាលណា ព្រះពុទ្ធព្រះអង្គជាសារថី ទូន្មាននូវនរៈ ទ្រង់ទូន្មានដំរី ឈ្មោះទោណមុខៈ ក្នុងកាលនោះ ឈ្មោះថាត្រាស់ដឹងទី ៣ មានពួកសត្វ ៨០កោដិ។ ព្រះបិយទស្សីអង្គនោះ មានសាវកសន្និបាត ៣ លើក គឺសន្និបាតលើកទី ១ មានពួកព្រះអរហន្តមួយសែនកោដិ។ តពីនោះមក ព្រះខីណាស្រពទាំងឡាយ ជាអ្នកប្រាជ្ញ ចំនួន ៩០ កោដិ បានមកប្រជុំព្រមក្នុងទីជាមួយគ្នា នេះជាសន្និបាតលើកទី ២ ក្នុងសន្និបាតលើកទី ៣ មានព្រះខីណាស្រព ៨០ កោដិ។ សម័យនោះ តថាគតកើតជាមាណព ឈ្មោះកស្សបៈ ជាអ្នកស្វាធ្យាយមន្ត ចងចាំមន្ត ដល់នូវក្រើយនៃក្រែវេ។ តថាគតបានស្តាប់ធម៌របស់ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមបិយទស្សីនោះ ហើយបានញ្ជ័ងសេចក្តីជ្រះថ្លាឲ្យកើតឡើង តថាគតបានសាងនូវសង្ឃារាម ដោយទ្រព្យប្រមាណមួយសែនកោដិ។ តថាគត បានថ្វាយអារាម ដល់ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ហើយមានចិត្តរីករាយ មានចិត្តសង្វេគ បានសមាទានសរណគមន៍ និងសីល ៥ ធ្វើឲ្យមាំមួន។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់គង់ក្នុងកណ្តាលសង្ឃហើយ ទ្រង់ព្យាករតថាគតថា មាណពនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ ក្នុងកប្បទី ១.៨០០។ សត្វនេះ នឹងចេញចាកក្រុងកបិលពស្ត ជាទីរីករាយ ទៅតម្កល់ការព្យាយាម ហើយធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយទៀបគល់នៃអជបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយាសក្នុងទីនោះ ហើយទ្រង់ចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ជរា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ នឹងទ្រង់សោយនូវបាយាស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ជរា ហើយស្តេចចូលទៅទៀបគល់នៃពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដំប្រសើរ ដែលគេតាក់តែងហើយ។ លំដាប់នោះ ព្រះមានយសធំ នឹងធ្វើប្រទក្សិណនូវពោធិមណ្ឌលដំប្រសើរ ហើយត្រាស់ដឹងទៀបគល់នៃអស្សត្តព្រឹក្ស។ ព្រះមាតាបង្កើតនៃព្រះពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតា ព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ ព្រះពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាមគោតម។ ភិក្ខុឈ្មោះកោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ ជាអគ្គសាវ័ក ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ អស័រាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតាំងមាំ ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាកឈ្មោះអានន្ត នឹងបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនោះ។ នាងខេមា ១ នាងឧប្បលវណ្ណា ១ ជាអគ្គសាវ័កា ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ អស័រាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតាំងមាំ។ ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានព្រះភាគនោះ គេហៅថាអស្សត្តព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្តគហបតី ១ ឈ្មោះហត្ថាឡវកគហបតី ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ ឧបាសិកាឈ្មោះនន្ទមាតា ១ ឧត្តរា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះជន្មាយុនៃព្រះគោតមមានយសអង្គនោះ មានកំណត់ ១០០ ឆ្នាំ។ ទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ លុះបានស្តាប់នូវព្រះបន្ទូលនេះ នៃព្រះមហេសី រកបុគ្គលស្មើគ្មាន ក៏ត្រេកអរថា មាណពនេះ ជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហើរ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ មនុស្ស និងទាំងទេវតា ទាំងមួយម៉ឺន

លោកធាតុ ក៏ទះដៃសើចក្អាកក្អាយ ធ្វើអញ្ជូនមនុស្សថា បើពួកយើងនឹងឃ្លាងមគ្គុទ្ទក្នុងសាសនានៃព្រះលោកនាថអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគត ពួកយើងគង់បានសម្រេចមគ្គុទ្ទ ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមនេះមិនខាន។ មនុស្សទាំងឡាយ កាលនឹងឆ្លងស្ទឹង បើឃ្លាងនូវកំពង់ក្នុងទីចំពោះមុខហើយ គង់កាន់យកកំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំបានដែរ យ៉ាងណា។ យើងទាំងអស់គ្នា បើឃ្លាងព្រះជិនស្រីអង្គនេះហើយ ក្នុងកាលជាអនាគត ពួកយើងនឹងបានសម្រេចក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមនេះ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ លុះតែថាគត បានស្តាប់ព្រះបន្ទូលនៃព្រះពុទ្ធអង្គនេះហើយ បានញ្ជ័ងចិត្តឲ្យជ្រះថ្លាដោយក្រៃលែង ហើយអធិដ្ឋានវត្តដំលើសលុប ដោយការបំពេញនូវបារមីទាំង ១០។ ព្រះសាស្តា ព្រះនាមបិយទស្សី មានព្រះនគរឈ្មោះសុធាញ្ញៈ មានព្រះមហាក្សត្រ ព្រះនាមសុទត្តៈ ជាព្រះបិតា មានព្រះមាតាព្រះនាមសុចន្ទា។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់នៅគ្រប់គ្រងផ្ទះអស់ ៩ ពាន់ឆ្នាំ ប្រាសាទដំប្រសើរ មាន ៣ ខ្នង គឺសុនិម្មលប្រាសាទ ១ រិមលប្រាសាទ ១ គិរិភូហាប្រាសាទ ១។ មាននារីប្រមាណ ៣៣ ពាន់នាក់ សុទ្ធសឹងតែតាក់តែងល្អ ឯនារីដែលជាអគ្គមហេសីនោះ ព្រះនាមនាងរិមលា ព្រះរាជបុត្របង្កើត ព្រះនាមកញ្ញានាវេន្ទៈ។ ព្រះជិនស្រី ជាបុរសប្រសើរ ទ្រង់ឃើញនូវនិមិត្ត ៤ យ៉ាង ហើយស្តេចចេញទៅដោយយានគីរិច ហើយទ្រង់ប្រព្រឹត្តនូវសេចក្តីព្យាយាម អស់ ៦ ខែគត់។ ព្រះមហាមុនី ព្រះនាមបិយទស្សី ជាព្រះមហាវីរបុរស ត្រូវព្រហ្មអាវាធនា ហើយ ទើបទ្រង់ញ័ងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងឧបសគ្គឧទ្យាន ជាទីរីករាយនៃចិត្ត។ ភិក្ខុឈ្មោះបាលិតៈ ១ ឈ្មោះសព្វទស្សី ១ ជាអគ្គសាវ័ក ភិក្ខុឈ្មោះសោភិតៈ ជាឧបដ្ឋាកនៃព្រះសាស្តា ព្រះនាមបិយទស្សី។ ភិក្ខុនិឈ្មោះ សុជាតា ១ ឈ្មោះធម្មទិន្នា ១ ជាអគ្គសាវ័កា ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹងនៃព្រះមានព្រះភាគនោះ គេហៅថាកុដព្រឹក្ស(ដើមថ្ងាស់)។ ឧបាសកឈ្មោះសន្ទុកៈ ១ ធម្មិកៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះនាងវិសាខា ១ ឈ្មោះនាងធម្មទិន្នា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់មានយសរាប់មិនបាន មានលក្ខណៈដំប្រសើរ ៣២ ប្រការ មានកម្ពស់ ៨០ ហត្ថ ទ្រង់ប្រាកដដូចជាស្តេចនៃឈើឈ្មោះសាលព្រឹក្ស។ រស្មីនៃភ្លើង រស្មីនៃព្រះចន្ទ្រ និងរស្មីនៃព្រះអាទិត្យ ប្រាកដដូចជារស្មីនៃព្រះពុទ្ធមហេសី ដែលរកបុគ្គលស្មើគ្មាននោះ មិនមានឡើយ។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ជាទេវតាដំប្រសើរ អង្គនោះ មានព្រះជន្មាយុនៅឧបសគ្គនោះ គឺព្រះចក្ខុសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់បិតនៅក្នុងលោក អស់ ៩០ ពាន់ឆ្នាំ។ ព្រះពុទ្ធដែលមិនមានបុគ្គលស្មើអង្គនោះក្តី គូនៃសាវ័កទាំងអម្បាលនោះក្តី មានគុណស្ទឹងពុំបានរបស់ទាំងអស់នោះ អន្តរធានទៅ ឱហ្ន៎! សង្ខារទាំងពួង ជារបស់សោះសូន្យទេ។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមបិយទស្សី ជាព្រះមុនីប្រសើរ ទ្រង់

បរិនិព្វានក្នុងអស្សត្តារាម ព្រះស្តុបនៃព្រះជិនស្រីអង្គនោះ មាន កំពស់ ៣ យោជន៍ (គេបានសាងហើយ) ក្នុងអស្សត្តារាម នោះ។

ចប់ បិយទស្សីពុទ្ធវង្ស ទី១៣។

អត្ថទស្សីពុទ្ធវង្ស ទី១៤

[១៥] ក្នុងមណ្ឌកប្បនោះឯង មានព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមអត្ថ ទស្សី មានយសធំ ទ្រង់កំចាត់បង្កងងងឹតធំ សម្រេចសម្តោធិញ្ញាណដ៏ ឧត្តម។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ត្រូវព្រហ្មអាណាធនាហើយ ទើបទ្រង់ញ្ជ្រងធម្មចក្រ ឱ្យប្រព្រឹត្តទៅ ហើយញ្ជ្រងមនុស្ស និងទេវតា ទាំងមួយម៉ឺន លោកធាតុ ឱ្យឆ្កែតដោយទឹកអម្រឹត។ ព្រះលោកនាថអង្គនោះ មានការត្រាស់ដឹង ៣ លើក គឺការត្រាស់ដឹងលើកទី ១ មានពួក សត្វចំនួនមួយសែនកោដិ។ ការត្រាស់ដឹងលើកទី ២ មានពួកសត្វ ចំនួនមួយសែនកោដិ ក្នុងកាលដែលព្រះពុទ្ធ ទ្រង់ព្រះនាមអត្ថទស្សី ទ្រង់ត្រាច់ទៅកាន់ទេវចារិក។ តមក ការត្រាស់ដឹងលើកទី ៣ មាន ពួកសត្វចំនួនមួយសែនកោដិ ក្នុងកាលដែលព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់ ទ្រង់ សម្តែងព្រះធម៌ ក្នុងសំណាក់ព្រះបិតា។ ព្រះមហេសីអង្គនោះ មាន សាវកសន្និបាត (ការជួបជុំសាវ័ក) ៣ លើក ដែលសុទ្ធតែជាព្រះ ខីណាស្រព ប្រាសចាកមន្ទិល មានព្រះទ័យស្ងប់ ប្រកបដោយតាទិ គុណ គឺសន្និបាតលើកទី ១ មានពួកព្រះខីណាស្រព ចំនួន ៩៨ ពាន់ អង្គ សន្និបាតលើកទី ២ មានពួកព្រះខីណាស្រព ចំនួន ៨៨ ពាន់ អង្គ។ សន្និបាតលើក ៣ មានពួកព្រះខីណាស្រព ចំនួន ៧៨ ពាន់ អង្គ សុទ្ធតែមានព្រះទ័យផុតស្រឡះ ឥតប្រកាន់ ប្រាសចាកមន្ទិល ជាអ្នកស្វែងរកគុណដ៏ធំ។ ក្នុងសម័យនោះ តថាគតកើតជាជនដ៏ល ឈ្មោះសុសិមៈ មានតបៈដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ ដែលគេសន្មតថា ជាបុគ្គល ប្រសើរលើផែនដី។ តថាគតបាននាំយកផ្កាមន្ទារវបុស្ស ផ្កាឈូក និងផ្កាបរិច្ឆេត្តក្រព្រឹក្សជាទិព្វ អំពីទេវលោក មកបូជាចំពោះព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ។ ឯព្រះពុទ្ធជាមហាមុនី ព្រះនាមអត្ថទស្សីអង្គនោះ ទ្រង់បានព្យាករ តថាគតថា តាបសនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ ក្នុងកប្បទី ១.៨០០។ សត្វនេះ នឹងចេញអំពីបុរីជាទីរីករាយ ឈ្មោះកបិលពស្ត តម្កល់ព្យាយាម ហើយធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយទៀប គល់នៃអដបាលព្រឹក្ស ទទួលមធុបាយាសក្នុងទីនោះ ហើយចូល ទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញរា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ នឹងសោយមធុបាយាស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញរា ហើយចូលទៅទៀបគល់នៃពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរ ដែលគេចាត់ចែងហើយ។ លំដាប់នោះ ព្រះ មានយសធំ នឹងធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌល ហើយត្រាស់ដឹងនូវ អនុត្តរសម្មាសម្តោធិញ្ញាណ ទៀបគល់អស្សត្តព្រឹក្ស។ ព្រះជននីនៃ

ព្រះពោធិសត្វនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតាព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ បុរសនេះ នឹងជាព្រះពុទ្ធព្រះនាមគោតម។ ព្រះកោលិតៈ ១ ព្រះឧបតិស្សៈ ១ នឹងជាអគ្គសាវ័ក ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ អសវាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាកឈ្មោះ អានន្ត នឹងបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ ព្រះខេមាថេរី ១ ព្រះឧប្បលវណ្ណាថេរី ១ នឹងជាអគ្គសាវ័ក ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ អសវាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ។ ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹងនៃព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ ហៅថាអស្សត្តព្រឹក្ស គហបតីឈ្មោះចិត្តៈ ១ គហបតីឈ្មោះហត្ថាឡវ័កៈ ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ នាងនន្ទមាតា ១ នាងឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតមមានយសអង្គនោះ ទ្រង់មានព្រះជន្មាយុ ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស និងទេវតា បានស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកានេះ នៃព្រះមហេសី ទ្រង់ស្ញើដោយព្រះពុទ្ធ ដែលមិនមានបុគ្គលស្ញើហើយ ក៏រីករាយថា បុរសនេះ ជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហើរ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ ពួកមនុស្សព្រមទាំងទេវតា ទាំងមួយម៉ឺនលោកធាតុ នាំគ្នាទះដៃអបអរ ធ្វើអញ្ជូនមស្សារថា បើយើងនឹងឃ្លាងមគ្គផលក្នុងសាសនានៃព្រះលោកនាថអង្គនេះ ពួកយើងគង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន។ ពួកមនុស្សកាលឆ្លងស្ទឹង បើឃ្លាងកំពង់ចំពោះមុខហើយ គង់នឹងទៅកាន់កំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំបាន យ៉ាងណាមិញ។ ពួកយើងទាំងអស់គ្នា បើឃ្លាងព្រះជិនស្រីអង្គនេះ ក៏គង់នឹងបានសម្រេចចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតយ៉ាងនោះដែរ។ លុះតែថាគតបានស្តាប់ភាសិតនៃព្រះលោកនាថអង្គនោះហើយ ក៏មានចិត្តត្រេកអរ មានចិត្តតក់ស្លុត ខំអធិដ្ឋានវត្តតទៅទៀត ដើម្បីបំពេញបារមី ១០ ប្រការ។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមអត្តទស្សី មានទីក្រុងឈ្មោះសោភណៈ មានព្រះមហាក្សត្រ ព្រះនាមសាគរៈ (ជាព្រះបិតា) មានព្រះជននី ព្រះនាមសុទស្សនា។ ព្រះអត្តទស្សីអង្គនោះ ទ្រង់គ្រងគេហដ្ឋាន អស់ ៩ ០០០ ឆ្នាំ មានប្រាសាទប្រសើរ ៣ ខ្នង គឺប្រាសាទឈ្មោះអមរតិ ១ ប្រាសាទឈ្មោះសុរតិ ១ ប្រាសាទឈ្មោះគិរិពាហនៈ ១។ នារី ៣៣ ០០០ រូប សឹងប្រដាប់យ៉ាងសមសួន ព្រះនារី (ជាអគ្គមហេសី) នោះ ព្រះនាមវិសាខា ព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមសេលៈ។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់ឃើញនិមិត្ត ៤ យ៉ាងហើយទ្រង់ស្តេចចេញទៅដោយយានសេះ តំកល់ព្យាយាម អស់ ៨ ខែ គត់។ ព្រះអត្តទស្សីមានយសធំ មានព្យាយាមធំ ឧត្តមជាងជន ត្រូវព្រហ្មអាណាធនាហើយ ទើបទ្រង់ញ្ជ័ងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងឧទ្យានដ៏ថ្លៃថ្លា។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមអត្តទស្សី មានអគ្គសាវ័ក ២ អង្គ គឺព្រះសន្តៈ ១ ព្រះឧបសន្តៈ ១ មានភិក្ខុជាឧបដ្ឋាក ឈ្មោះអភយៈ។ មានព្រះថេរីឈ្មោះធម្មា ១ សុធម្មា ១ ជាអគ្គសាវ័ក ឈើ

សម្រាប់ត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានព្រះភាគនោះ គេហៅថា ចម្បក ព្រឹក្ស។ ឧបាសកឈ្មោះនកុឡៈ ១ ឈ្មោះនិសកៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក នាងមកិលា ១ នាងសុនន្ទា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ៦ព្រះពុទ្ធអង្គ នោះ ទ្រង់ស្នើដោយព្រះពុទ្ធ ដែលមិនមានបុគ្គលស្នើ មានកំពស់ ៨០ ហត្ថ ទ្រង់រុងរឿងហាក់ដូចដើមសាលរាជព្រឹក្ស ឬដូចព្រះចន្ទ្រ ពេញរុងរ។ រស្មីជាប្រក្រតីនៃព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ច្រើនរយកោដិ តែង ផ្សាយទៅកាន់ទិសទាំង ១០ ទាំងខាងលើ ទាំងខាងក្រោម ចម្ងាយ មួយយោជន៍ សព្វៗកាល។ ម្យ៉ាងទៀត ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ប្រសើរជាង ជន ខ្ពង់ខ្ពស់ជាងសត្វទាំងពួង ជាអ្នកប្រាជ្ញ មានបញ្ញាចក្ខុ បិតនៅក្នុងមនុស្សលោកអស់មួយសែនឆ្នាំ។ ព្រះពុទ្ធនោះ ទ្រង់ សម្តែងពន្លឺថ្លឺងពុំបាន ញ៉ាំងមនុស្សលោក ព្រមទាំងទេវលោកឲ្យ រុងរឿង ហើយទ្រង់ដល់នូវអនិច្ចតាធម៌ ដូចជាភ្លើងអស់កំញម។ ព្រះអត្តទស្សីជិនស្រីដ៏ប្រសើរ ទ្រង់បរិនិព្វានក្នុងអនោមាហម មានការសាយភាយទៅនៃព្រះធាតុ ក្នុងប្រទេសទាំងឡាយនោះ។

ចប់ អត្តទស្សីពុទ្ធរង្ស ទី១៤។

ធម្មទស្សីពុទ្ធរង្ស ទី១៥

[១៦] ក្នុងមណ្ឌកប្បនោះឯង មានព្រះពុទ្ធព្រះនាមធម្មទស្សី មានយសធំ ទ្រង់កំចាត់បង់ងងឹតអន្តការ ហើយញ៉ាំងមនុស្សលោក ព្រមទាំងទេវលោក ឲ្យរុងរឿង។ ការត្រាស់ដឹងលើកទី ១ មានពួក សត្វមួយសែនកោដិ ក្នុងការញ៉ាំងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅនៃព្រះធម្ម ទស្សីនោះ ទ្រង់មានគេជះថ្លឺងពុំបាន។ ការត្រាស់ដឹងលើកទី ២ មានសត្វចំនួន ៩០ កោដិ ក្នុងកាលដែលព្រះពុទ្ធព្រះនាមធម្មទស្សី ទ្រង់ទូន្មានគសិ ឈ្មោះសញ្ជៈ។ ការត្រាស់ដឹងលើកទី ៣ មានសត្វ ចំនួន ៨០ កោដិ ក្នុងកាលដែលសក្ត្យទេវរាជ ព្រមទាំងបរិស័ទ ចូល ទៅគាល់ព្រះធម្មទស្សី ទ្រង់ជានាយក។ ព្រះធម្មទស្សីនោះ ជាទេវតា ក្រៃលែងជាងទេវតា មានសាវកសន្និបាត ៣ លើក សុទ្ធតែជាព្រះ ខីណាស្រព មានមន្ទិលទៅប្រាសហើយ មានព្រះទ័យស្ងប់ ប្រកបដោយតាទិគុណ។ សន្និបាតលើកទី ១ មានព្រះខីណាស្រព មួយពាន់កោដិ ក្នុងវេលាដែលព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមធម្មទស្សី ទ្រង់ចូល ទៅកាន់វស្សា ក្នុងអារាមឈ្មោះសរណៈ។ សន្និបាតលើកទី ២ មានព្រះ ខីណាស្រពចំនួន ១០០ កោដិ ក្នុងវេលាដែលព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់ ស្តេច ចុះចាកទេវលោក មកកាន់មនុស្សលោក។ មួយទៀត សន្និបាត លើកទី ៣ មានព្រះខីណាស្រព ចំនួន ៨០ កោដិ ក្នុងវេលាដែល ព្រះពុទ្ធ ទ្រង់ប្រកាសនូវធុតង្គគុណទាំងឡាយ។ ក្នុងសម័យនោះ តថាគតកើតជាព្រះគន្ធរ ឈ្មោះបុរិនិទៈ បានបូជាព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់

ដោយគ្រឿងក្រអូប ផ្កាកម្រង និងត្បូងត្រីទិញ។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់គង់ចំកណ្តាលពួកទេវតា ហើយព្យាករតថាគតថា ក្នុងកប្បទី ១.៨០០ ទេវរាជនេះ នឹងបានត្រាស់ដឹងជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះ នឹង ចេញពីបុរី ជាទីគួរត្រេកអរ ឈ្មោះកបិលពស្ត ទៅតំកល់ព្យាយាម ធ្វើទុក្ខកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយទៀបគល់នៃអដបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយាសក្នុងទីនោះ ហើយចូលទៅឯស្ទឹងនេរញ្ញរា។ ព្រះពុទ្ធ ជិនស្រីអង្គនោះ បានឆាន់បាយាសទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញរាហើយ នឹង ត្រឡប់ទៅឯគល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរដែលគេចាត់ចែង ហើយ។ លំដាប់នោះ ព្រះជិនស្រីមានយសធំ នឹងធ្វើប្រទក្សិណពោធិ មណ្ឌៈដ៏ប្រសើរ ហើយត្រាស់ដឹងទៀបគល់អស្សត្ថព្រឹក្ស។ ព្រះជននី នៃព្រះតថាគតនេះ ព្រះនាមមាយាទេវី ព្រះបិតាព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ ទេវរាជនេះ នឹងបានជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះថេរៈឈ្មោះ កោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ នឹងជាអគ្គសាវ័ក ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ មានរាគៈអស់ហើយ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតំកល់មាំ ភិក្ខុជា ឧបដ្ឋាកឈ្មោះអានន្ទ នឹងបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ ព្រះខេមាថេរី ១ ព្រះឧប្បលវណ្ណាថេរី ១ នឹងជាអគ្គសាវ័ក ជាអ្នកមិនមានអាសវៈ មានរាគៈអស់ហើយ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ។ ដើមឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ ហៅថា អស្សត្ថព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្តៈ ១ ឈ្មោះហត្ថាឡវកៈ ១ នឹងជាអគ្គ ឧបដ្ឋាក។ នាងនន្ទមាតា ១ នាងឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតមមានយសអង្គនោះ មានព្រះជន្មាយុ ១០០ ឆ្នាំ។ ពួក មនុស្ស និងទេវតា លុះបានស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកានេះ នៃព្រះមហេសី ឥតមានបុគ្គលស្មើ ក៏រីករាយថា ព្រះឥន្ទនេះ ជាពូជពន្លកនៃ ព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហោ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា ទាំងមួយហ្នឹងលោកធាតុ នាំគ្នាទះដៃអបអរ ធ្វើអញ្ជូនមស្ករថា បើពួកយើងមួយមក្នុងក្នុងសាសនា នៃព្រះលោកនាថអង្គនេះ ពួកយើងគង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន។ ពួកមនុស្ស កាលនឹងឆ្លងស្ទឹង បើ ម្នាក់កំពង់ចំពោះមុខ គង់កាន់យកកំពង់ខាងក្រោម ហើយ ឆ្លងស្ទឹងធំបាន យ៉ាងណាមិញ ពួកយើងទាំងអស់គ្នា បើម្នាក់ព្រះ ជិនស្រីនេះ គង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតម ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន យ៉ាងនោះឯង។ តថាគត លុះបាន ស្តាប់ភាសិតនៃព្រះជិនស្រីអង្គនោះហើយ ក៏ញ័រចិត្តឲ្យជ្រះថ្លា ក្រែលែង បានអធិដ្ឋានវត្តតទៅ ដើម្បីបំពេញបារមីទាំង ១០។ ព្រះ សាស្តា ព្រះនាមធម្មទស្សី មានទីក្រុងឈ្មោះសរណៈ មាន ព្រះមហាក្សត្រ ព្រះនាមសរណៈ ជាព្រះបិតា មានព្រះជននី ព្រះនាម សុនន្ទា។ ព្រះធម្មទស្សីអង្គនោះ ទ្រង់គ្រប់គ្រងគេហដ្ឋាន អស់ ៨ ពាន់ឆ្នាំ ទ្រង់មានប្រាសាទ ៣ ខ្ពង គឺប្រាសាទ ឈ្មោះអរជៈ ១

ប្រាសាទឈ្មោះវិជ័យ៖ ១ ប្រាសាទឈ្មោះសុទ្ធស្សនៈ ១។ ពួកនារីចំនួន ៤០ ពាន់ សឹងប្រដាប់ខ្លួនយ៉ាងសមសួន នារី (ជាអគ្គមហេសី) ឈ្មោះវិចិត្រាណិ ព្រះរាជបុត្រ ឈ្មោះបុញ្ញវឌ្ឍនៈ។ ព្រះធម្មទស្សី ជា បុរសដ៏ប្រសើរ ទ្រង់ឃើញនូវនិមិត្ត ៤ ហើយទ្រង់ចេញទៅទាំង ប្រាសាទ ទៅប្រព្រឹត្តព្យាយាម អស់ ៧ ថ្ងៃ។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមធម្ម ទស្សី ប្រសើរជាងពួកជន មានព្យាយាមធំ ឧត្តមជាងជន ត្រូវព្រហ្ម អាណាធនាហើយ ទើបទ្រង់ញ៉ាំងធម្មចក្រឱ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុង មិត្តទាយវ័ន។ ព្រះសាស្តា ព្រះនាមធម្មទស្សី មានព្រះបទុមត្នោរ ១ ព្រះបុស្សទេវត្នោរ ១ ជាអគ្គសារីក ព្រះសុទត្តត្នោរ ជាឧបដ្ឋាក។ មាន ព្រះខេមាថេរី ១ ព្រះសច្ចនាមាថេរី ១ ជាអគ្គសារិកា ដើមឈើ សម្រាប់ត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានព្រះភាគនោះ គេហៅថា តិម្កុដាល ព្រឹក្ស។ សុភទ្ធភាគហតី ១ កដិស្សហតហតី ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក នាង សាឡិសា ១ នាងកឡិស្សា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះពុទ្ធនោះ ទ្រង់ ស្នើដោយព្រះពុទ្ធ ដែលមិនមានបុគ្គលស្នើ ទ្រង់មានកំពស់ ៨០ ហត្ថ ទ្រង់រុងរឿងក្រៃលែងដោយតេជៈ ក្នុងមួយហ្នឹងលោកធាតុ។ ដើម សាលរាជព្រឹក្ស មានផ្ការីកស្កុះស្កាយល្អ ផ្លែកបន្ទោរលើអាកាស ព្រះអាទិត្យនាថ្ងៃត្រង់ រុងរឿងល្អ យ៉ាងណាមិញ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់រុងរឿងល្អ យ៉ាងនោះ។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់មានតេជៈថ្លឹងពុំ បាន មានជីវិតដ៏ស្នើល្អ ព្រះពុទ្ធមានបញ្ញាចក្ខុ ទ្រង់បិតនៅក្នុង លោកអស់មួយសែនឆ្នាំ។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ព្រមទាំងសារីក ទ្រង់ សម្តែងរស្មី ធ្វើសាសនាមិនឱ្យមានមន្ទិល ដូចព្រះចន្ទ្រ កាលរុងរឿង ព្រះអាសាស ហើយបរិនិព្វាន។ ព្រះធម្មទស្សី ទ្រង់មានព្យាយាមធំ ទ្រង់បរិនិព្វានក្នុងអារាមឈ្មោះកេសៈ ព្រះស្តុបដ៏ប្រសើរនោះ របស់ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះឯង មានកំពស់ ៣ យោជន៍។

ចប់ ធម្មទស្សីពុទ្ធវង្ស ទី១៥។

សិទ្ធត្ថពុទ្ធវង្ស ទី១៦

[១៧] ក្រោយអំពីព្រះធម្មទស្សីមក មានព្រះលោកនាយក ព្រះនាមសិទ្ធត្ថៈ ទ្រង់កំចាត់បង់ដីតទាំងអស់ បីដូចព្រះអាទិត្យរះ ឡើង។ ព្រះសិទ្ធត្ថៈអង្គនោះ ទ្រង់ដល់នូវសម្តោធិញ្ញាណ ហើយចម្លង មនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា បង្ករភ្លៀង គឺព្រះធម៌ ហើយញ៉ាំងមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា ឱ្យរលត់ទុក្ខ។ ព្រះអង្គមានតេជៈថ្លឹងពុំបាន ទ្រង់ មានការត្រាស់ដឹង ៣ លើក គឺការត្រាស់ដឹងលើកទី ១ មានពួក សត្វមួយសែនកោដិ។ តមក ការត្រាស់ដឹងលើកទី ២ មានពួកសត្វ ៩០ កោដិ ក្នុងកាលព្រះសម្តេច ទ្រង់ទូងស្តុរគឺធម៌ ក្នុងដែនឈ្មោះភិ មៈ។ ការត្រាស់ដឹងលើកទី ៣ មានពួកសត្វ ៩០ កោដិ ក្នុង

កាលដែលព្រះពុទ្ធ ប្រសើរជាងជនអង្គនោះ ទ្រង់សម្តែងធម៌ ទៀប
 ភ្នំឈ្មោះវេការៈ។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមសិទ្ធក្លៈ មានសន្តិបាត ៣ លើក
 សុទ្ធតែព្រះខីណាស្រព ឥតមានមន្ទិល មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់
 ប្រកបដោយភាទិគុណ។ ឋានៈ គឺសន្តិបាតទាំង ៣ ក្នុងសមាគមនៃ
 ព្រះខីណាស្រព ដែលមិនមានមន្ទិលនុ៎ះ មានចំនួន ១០០ កោដិម្តង
 ៩០ កោដិម្តង ៨០ កោដិម្តង។ សម័យនោះ តថាគតជាតាបស
 ឈ្មោះមង្គលៈ មានគេជះខ្ពង់ខ្ពស់ គេគ្របសង្កត់មិនបាន ជាអ្នក
 ប្រកបដោយកម្លាំងនៃអភិញ្ញា។ តថាគតបាននាំផ្លែព្រីង មក
 ថ្វាយព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមសិទ្ធក្លៈ ព្រះសម្ពុទ្ធទ្រង់ទទួលយកហើយ ទ្រង់
 បានត្រាស់ព្រះតម្រាស់នេះថា អ្នកទាំងឡាយ ចូរមើលដដិលតាបស
 ដែលមានតបៈខ្ពង់ខ្ពស់នេះចុះ តាបសនេះ នឹងបានត្រាស់ជា
 ព្រះពុទ្ធ ក្នុងកប្បទី ៩៤ អំពីកប្បនេះទៅ។ សត្វនេះ នឹងចេញពីបុរី
 ឈ្មោះកបិលពស្ត ជាទីរីករាយ ទៅតំកល់ព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា
 សត្វនេះ នឹងអង្គុយទៀបគល់អជបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយសក្កង
 ទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញរា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ បាន
 សោយបាយសទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញរា ហើយស្តេចត្រឡប់ចូលទៅឯ
 គល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវប្រសើរ ដែលគេចាត់ចែងហើយ។
 លំដាប់នោះ ព្រះជិនស្រីទ្រង់មានយសធំ ធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌល
 ដ៏ប្រសើរ ហើយនឹងត្រាស់ដឹងទៀបគល់នៃអស្សត្ថព្រឹក្ស។ ព្រះជននី
 នៃព្រះគោតមនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតា ព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ
 តាបសនេះ នឹងបានជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះកោលិតៈ ១
 ព្រះឧបតិស្សៈ ១ នឹងជាអគ្គសាវ័ក សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ មាន
 រាគៈអស់ហើយ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ ភិក្ខុជា
 ឧបដ្ឋាកឈ្មោះអានន្ទ នឹងបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ ខេមាថេរី ១
 ឧប្បលរណ្ណាថេរី ១ នឹងជាអគ្គសាវ័ក សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ មាន
 រាគៈអស់ហើយ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ។ ដើមឈើ
 ជាទីត្រាស់ដឹងនៃព្រះមានជោគនោះ ហៅថាអស្សត្ថព្រឹក្ស ចិត្ត
 គហបតី ១ ហត្ថាឡរកគហបតី ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ នាងនន្ទ
 មាតា ១ នាងឧត្តរា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតមទ្រង់យសអង្គ
 នោះ មានព្រះជន្មាយុមួយរយឆ្នាំ។ មនុស្ស និងទេវតា បានស្តាប់
 ព្រះពុទ្ធដីកានេះ នៃព្រះមហេសីឥតមានបុគ្គលស្មើ ក៏រីករាយថា
 តាបសនេះ ជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហើរ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ ពួក
 មនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា ទាំងមួយហ្នឹងលោកធាតុ នាំគ្នាទះដៃ
 អបអរ ធ្វើអញ្ជូលីនមស្ការថា បើពួកយើងនឹងឃ្វាងមគ្គផល ក្នុង
 សាសនានៃព្រះលោកនាថអង្គនេះ ពួកយើងគង់នឹងបានសម្រេច
 ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន។
 ពួកមនុស្សកាលឆ្លងស្ទឹង បើឃ្វាងកំពង់ចំពោះមុខ គង់ទៅកាន់
 កំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំបាន យ៉ាងណា។ ពួកយើង

ទាំងអស់ បើយោងព្រះជិនស្រីអង្គនេះ គង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះ ព្រះភក្ត្រព្រះគោតមនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន យ៉ាងនោះ ដែរ។ តថាគត លុះស្តាប់ភាសិតនៃព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមសិទ្ធក្តុះនោះ ហើយ ក៏ធ្វើចិត្តឲ្យជ្រះថ្លាក្រៃលែង បានអធិដ្ឋានវត្តតទៅ ដើម្បី បំពេញបារមីទាំង ១០។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមសិទ្ធក្តុះ មានទីក្រុង ឈ្មោះវេហារៈ ព្រះមហាក្សត្រ ព្រះនាមឧទេនៈ ជាព្រះបិតា ព្រះជននី ព្រះនាម សុផស្សា។ ព្រះសិទ្ធក្តុះនោះ គ្រប់គ្រងគេហដ្ឋាន អស់មួយ ហ្នឹងឆ្នាំ មានប្រាសាទដ៏ប្រសើរ ៣ ខ្នង គឺកោកាសប្រាសាទ ១ ឧប្បលប្រាសាទ ១ កោកនុទប្រាសាទ ១។ នារី ៤៨.០០០ រូប សឹង មានខ្លួនតាក់តែងល្អ នារីជាអគ្គមហេសី ព្រះនាមសុមនា មាន ព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមអនុបមៈ។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់ឃើញនិមិត្ត ៤ យ៉ាង ក៏ចេញទៅដោយរ តម្កល់ព្យាយាម អស់ ១០ ខែគត់។ ព្រះ លោកនាយក ព្រះនាមសិទ្ធក្តុះ មានព្យាយាមធំ ប្រសើរជាងជន ត្រូវ ព្រហ្មអាណនាហើយ ញ៉ាំងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងមិតទាយវ័ន។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមសិទ្ធក្តុះ មានព្រះសម្មលត្ថេរ ១ ព្រះសុមិត្តត្ថេរ ១ ជាអគ្គសារីក ភិក្ខុឈ្មោះវេតៈ ជាឧបដ្ឋាក។ ព្រះសិរលាថេរី ១ ព្រះសុរា មាថេរី ១ ជាអគ្គសារីកា ដើមឈើជាទីត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានព្រះភាគ នោះ ហៅថា កណ្តិការព្រឹក្ស។ សុហ្សិយគហបតី ១ សម្ពុទ្ធគហបតី ១ ជា អ្នកបម្រើដ៏ប្រសើរ រម្មាឧបាសិកា ១ សុរម្មាឧបាសិកា ១ ជាស្រីបម្រើ ប្រសើរ។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់មានកំពស់ ៦០ ហត្ថ ទ្រង់ខ្ពស់ដល់ អាកាស ប្រាកដស្មើដោយគ្រឿងបូជាមាស ទ្រង់រុងរឿងអស់មួយ ហ្នឹងលោកធាតុ។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់ស្មើដោយព្រះពុទ្ធ ដែលមិន មានបុគ្គលស្មើ ឥតមានបុគ្គលថ្លឹងបាន ឥតមានបុគ្គលប្រៀបផ្ទឹម បាន ទ្រង់មានចក្ខុ បិតនៅក្នុងលោក អស់មួយសែនឆ្នាំ។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ព្រមទាំងសារីក ទ្រង់សម្តែងពន្លឺ ភ្លឺត្រចះ ហើយ ញ៉ាំងសារីកឲ្យសាយភាយទៅ ទ្រង់ក្រសាលដោយសមាបត្តិដ៏ប្រសើរ ហើយបរិនិព្វាន។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមសិទ្ធក្តុះ ជាអ្នកប្រាជ្ញដ៏ប្រសើរ ទ្រង់បរិនិព្វានក្នុងអនោមារាម ព្រះស្តុបដ៏ប្រសើរនៃព្រះអង្គនោះ មានកំពស់ ៤ យោជន៍ ប្រតិស្ថាននៅក្នុងអនោមារាមនោះឯង។

ចប់ សិទ្ធក្តុះពុទ្ធវង្ស ទី១៦។

តិស្សពុទ្ធវង្ស ទី១៧

[១៨] ក្រោយពីព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមសិទ្ធក្តុះមក មានព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមតិស្សៈ ជានាយកដ៏ប្រសើរក្នុងលោក ទ្រង់មិនមានបុគ្គល ស្មើ មិនមានបុគ្គលប្រៀបផ្ទឹមបាន មានសិលរកទីបំផុតគ្មាន មានយសរាប់ពុំបាន ទ្រង់មានសេចក្តីអាណិតអាសូរ មានព្យាយាម

ធំ មានចក្ខុ ទ្រង់កើតឡើងក្នុងលោក កំចាត់បង់ដំណើរអន្តការ ញ្ជ័ងលោកនេះ ព្រមទាំងទេវលោក ឲ្យភ្លឺស្វាងហើយ។ ព្រះពុទ្ធអង្គ នោះ ទ្រង់មានឫទ្ធិថ្លឹងពុំបាន មានសីលសមាធិថ្លឹងពុំបាន ព្រះអង្គ សម្រេចនូវបារមីក្នុងធម៌ទាំងពួង ហើយទ្រង់ញ្ជ័ងចក្រ គឺធម៌ឲ្យ ប្រព្រឹត្តទៅ។ ព្រះពុទ្ធនោះ ទ្រង់បញ្ចេញព្រះសូរសៀងដ៏ជ្រះស្អាតល្អ ក្នុងលោកធាតុមួយហ្នឹង ពួកសត្វទាំងមួយរយកោដិ សឹងបាន ត្រាស់ដឹង ក្នុងការសម្តែងធម៌លើកទី ១។ ការត្រាស់ដឹងលើកទី ២ មានពួកសត្វ ៩០ កោដិ ការត្រាស់ដឹងលើកទី ៣ មានពួកសត្វ ៦០ កោដិ ពេលនោះ ព្រះសម្តេចនោះ ទ្រង់ដោះមនុស្ស និងទេវតា ដែល មកដល់ ឲ្យរួចចាកចំណងគឺមារ។ ព្រះតិស្សមហេសី មានសាវក សន្និបាត ៣ លើក ដែលសុទ្ធសឹងតែជាពួកព្រះខីណាស្រព មិន មានមន្ទិល គឺកិលេស មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ ប្រកបដោយតាទិគុណ។ សន្និបាតលើកទី ១ មានព្រះខីណាស្រពមួយសែនអង្គ សន្និបាត លើកទី ២ មានព្រះខីណាស្រព ៩០ សែនអង្គ។ សន្និបាតលើកទី ៣ មានព្រះខីណាស្រព ៨០ សែនអង្គ សុទ្ធតែជាអ្នកអស់អាសវៈ ឥតមានមន្ទិលគឺកិលេស រីកហើយដោយវិមុត្តិ។ គ្រានោះ តថាគត ជាក្សត្រនាមសុជាតៈ លះចោលភោគៈដ៏ច្រើន ហើយទៅបួសជា តសិ។ កាលដែលតថាគតបួសស្រេចហើយ ព្រះលោកនាយកទ្រង់ កើតឡើង តថាគតកើតមានបីតិ ព្រោះបានស្តាប់សំឡេងថា ព្រះពុទ្ធ។ តថាគតបានកាន់យកផ្កាមន្ទារព្រឹក្ស ផ្កាល្អក និងផ្កាបរិ ច្ចុត្តកព្រឹក្សជាទិព្វ ដោយដៃទាំងពីរ ជុះរលាស់ ហើយចូលទៅ គាល់។ តថាគតកាន់ផ្កានោះ បាំងលើព្រះសិរ្សៈ នៃព្រះជិនស្រី ព្រះនាមតិស្សៈ ជាលោកគ្គនាយក ដែលមានបរិវេស ៤ [បានដល់ ខត្តិយបរិវេស ១ ព្រាហ្មណបរិវេស ១ គហបតិបរិវេស ១ សមណ បរិវេស ១។ អង្គកថា។] ចោមរោម។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់គង់ កណ្តាលប្រជុំជន ហើយព្យាករតថាគតកាលនោះថា ក្នុងកប្បទី ៩២ អំពីមណ្ឌកប្បនេះទៅ តាបសនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វ នេះ នឹងចេញពីបូរិល្លោះកបិលពស្ត ជាទីត្រេកអរ ទៅតម្កល់ ព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរិកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយទៀបគល់អដបាល ព្រឹក្ស ទទួលបាយសត្រង់ទីនោះ ហើយនឹងចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ជា រា ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ បានសោយបាយស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ជា ហើយចូលទៅទៀបគល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរ ដែលគេ ចាត់ចែងហើយ។ លំដាប់នោះ ព្រះពុទ្ធមានយសធំ ទ្រង់ធ្វើ ប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌលដ៏ប្រសើរ ហើយត្រាស់ដឹងទៀបគល់អស្សត្ត ព្រឹក្ស។ ព្រះជននីនៃព្រះពុទ្ធនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតា ព្រះនាម សុទ្ធាទនៈ តាបសនេះ នឹងបានជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះ កោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ នឹងជាអគ្គសាវ័ក សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ ភិក្ខុជា

ឧបដ្ឋាកឈ្មោះអានន្ទ នឹងបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ នាងខេមា ថេរី ១ នាងឧប្បលវណ្ណាថេរី ១ នឹងជាអគ្គសារិកា សុទ្ធតែមិនមាន អាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ។ ដើមឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ គេហៅថា អស្សត្តព្រឹក្ស ចិត្តគហបតី ១ ហត្ថាឡវកគហបតី ១ ជាអគ្គ ឧបដ្ឋាក។ នន្ទមាតាឧបាសិកា ១ ឧត្តរាឧបាសិកា ១ ជាអគ្គ ឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតមមានយសអង្គនោះ ទ្រង់មានព្រះជន្មាយុ ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស និងទេវតា បានស្តាប់នូវព្រះពុទ្ធដីកានេះ នៃ ព្រះមហេសី ទ្រង់ឥតមានបុគ្គលស្មើ ហើយរីករាយថា តាបសនេះជា ពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហើរ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា ទាំងមួយម៉ឺនលោកធាតុ នាំគ្នាទះដៃ អបអរសាទរ ធ្វើអញ្ជូនមស្ករថា បើយើងឃ្លាងមគ្គផល ក្នុងសាសនាព្រះ លោកនាថអង្គនេះ គង់យើងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះ គោតមនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន។ ពួកមនុស្សកាល ឆ្លងស្ទឹង បើឃ្លាងកំពង់ចំពោះមុខ គង់នឹងកាន់យកកំពង់ ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំបាន យ៉ាងណា ពួកយើងទាំងអស់គ្នា បើឃ្លាងព្រះជិនស្រីអង្គនេះ គង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រ នៃព្រះគោតមនេះ ក្នុងអនាគត យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគត លុះបាន ស្តាប់នូវព្រះពុទ្ធដីកានៃព្រះជិនស្រីអង្គនោះហើយ ធ្វើចិត្តឲ្យរឹតតែ ជ្រះថ្លាថែមទៀត ខំអធិដ្ឋានវត្តតទៅទៀត ដើម្បីបំពេញបារមីទាំង ១០។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមតិស្សៈ មានទីក្រុងឈ្មោះខេមកៈ មាន ព្រះមហាក្សត្រ ព្រះនាមជនសន្ទៈ ជាព្រះបិតា មានព្រះជននី ព្រះនាមបទុមា។ ព្រះតិស្សៈនោះ ទ្រង់គ្រប់គ្រងព្រះរាជគេហដ្ឋាន អស់ ៧ ពាន់ឆ្នាំ មានប្រាសាទដ៏ប្រសើរ ៣ ខ្នង គឺប្រាសាទឈ្មោះ គុណសេលៈ ១ ប្រាសាទឈ្មោះអនាទិយៈ ១ ប្រាសាទឈ្មោះនិសភៈ ១។ ពួកនារីចំនួន ៣ ហ្នឹងនាក់ សុទ្ធសឹងតែតាក់តែងខ្លួនល្អ ឯនាង នារីជាអគ្គមហេសីនោះ ព្រះនាមសុភទ្រា ព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាម អានន្ទ។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់ឃើញនិមិត្តទាំង ៤ ក៏យាងចេញទៅដោយ យានសេះ ទៅតម្កល់ព្យាយាម អស់កាលកន្លះខែគត់។ ព្រះ លោកនាយក ព្រះនាមតិស្សៈ ប្រសើរក្នុងលោក មានព្យាយាមធំ ត្រូវ ព្រាហ្មណ៍រាជនាហើយ ទើបទ្រង់ញ៉ាំងចក្រ គឺធម្មឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុង យសវតីទាយវ័នដ៏ឧត្តម។ ព្រះព្រាហ្មទេវត្តេរ ១ ព្រះឧទយត្តេរ ១ ជា អគ្គសារិក ភិក្ខុឈ្មោះសមគៈ ជាឧបដ្ឋាកនៃព្រះមហេសី ព្រះនាម តិស្សៈ។ នាងផុស្សាថេរី ១ នាងសុទត្តាថេរី ១ ជាអគ្គសារិកា ដើមឈើជាទីត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានជោគអង្គនោះ ហៅថាអសន ព្រឹក្ស (ដើមធ្នង់)។ សម្ពុលគហបតី ១ សិរិគហបតី ១ ជាអគ្គ ឧបដ្ឋាក ក៏សាគោតមីឧបាសិកា ១ ឧបសេនាឧបាសិកា ១ ជាអគ្គ ឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះជិនស្រីសម្ពុទ្ធនោះឯង ទ្រង់មានកំពស់ ៦០ ហត្ថ

ឥតមានបុគ្គលប្រៀបធៀបបាន ឥតមានបុគ្គលស្នើបាន ប្រាកដ ដូចភ្នំហិមពាន្ត។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ ទ្រង់មានគេជះថ្លឹងពុំបាន ទ្រង់មានព្រះជន្មមួយសែនឆ្នាំ ព្រះអង្គមិនមានបុគ្គលក្រៃលែង ជាង ទ្រង់មានចក្ខុភិកនៅក្នុងលោក។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ ព្រមទាំងសារីក ទ្រង់សោយនូវយសធំ ដ៏ឧត្តម ប្រសើររុងរឿងដូច គំនរភ្លើង ហើយបរិនិព្វាន។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ ព្រមទាំងសារីក ទ្រង់បរិនិព្វានហើយ ដូចជាក្លៀង (ដែលបាត់ទៅ) ព្រោះខ្យល់ ឬដូចទឹកសន្សើម (អស់ទៅ) ព្រោះព្រះអាទិត្យ ឬដូចងងឹត (បាត់ ទៅ) ព្រោះប្រទីប។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមគិស្សៈ ជាព្រះជិនស្រីដ៏ប្រសើរ បរិនិព្វានក្នុងនន្ទារាម ព្រះស្តុបព្រះជិនស្រីអង្គនោះ ពួកមហាជន សាងទុក កំពស់ ៣ យោជន៍ ក្នុងនន្ទារាមនោះ។

ចប់ គិស្សពុទ្ធវង្ស ទី១៧។

បុស្សពុទ្ធវង្ស ទី១៨

[១៩] ក្នុងមណ្ឌកប្បនោះឯង មានព្រះសាស្តា ព្រះនាមបុស្សៈ ទ្រង់មិនមានបុគ្គលក្រៃលែងជាង មិនមានបុគ្គលប្រៀបធៀបបាន ស្នើដោយព្រះពុទ្ធ ដែលមិនមានបុគ្គលស្នើ ជានាយកប្រសើរក្នុង លោក។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់កំចាត់បង់ងងឹតទាំងអស់ ហើយ ត្រដោះគ្រឿងចាក់ស្រែចំ (កិលេស) ទ្រង់ញ៉ាំងមនុស្ស ព្រមទាំង ទេវតា ឲ្យឆ្កែតស្តប់ស្តល់ ទ្រង់បង្ហូរភ្លៀងទឹកអម្រឹតចុះមក។ កាល ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមបុស្សៈ ញ៉ាំងចក្រ គឺធម៌ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ការត្រាស់ ដឹងលើកទី ១ មានពួកសត្វ ៨០ សែន ក្នុងមង្គលនៃថ្ងៃនក្ខត្តបុក្ស។ ការត្រាស់ដឹងលើកទី ២ មានពួកសត្វ ៩០ សែន ការត្រាស់ដឹងលើក ទី ៣ មានពួកសត្វ ៨០ សែន។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមបុស្សៈ មាន សារីកសន្និបាត ៣ លើក ដែលសុទ្ធតែជាពួកព្រះខីណាស្រព ឥតមានមន្ទិល គឺកិលេស មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ ប្រកបដោយភាទិ គុណ។ សន្និបាតលើកទី ១ មានព្រះខីណាស្រព ៦០ សែន សន្និបាត លើកទី ២ មានព្រះខីណាស្រពចំនួន ៥០ សែន។ សន្និបាតលើកទី ៣ មានពួកព្រះខីណាស្រព ៤០ សែន លោកផុតស្រឡះហើយ ព្រោះមិន ប្រកាន់ មានតំណគឺជាតិកាត់ផ្តាច់ហើយ។ សម័យនោះ តថាគតជា ក្សត្រ ព្រះនាមវិជិតៈ លះចោលរាជសម្បត្តិដ៏ធំ ទៅបួសក្នុងសំណាក់ ព្រះពុទ្ធនោះ។ ព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់ ព្រះនាមបុស្សៈ ជាលោកគុណាយក នោះ បានទ្រង់ព្យាករតថាគតថា ក្នុងកប្បទី ៩២ អំពីកប្បនេះទៅ ភិក្ខុនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះ នឹងចេញអំពី កបិលពស្តុបុរី ជាទីរីករាយ ទៅតម្កល់ព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វ នេះ នឹងអង្គុយទៀបគល់នៃអជបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយសក្កង

ទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ឆា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ បានសោយបាយស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ឆា ហើយស្តេចទៅឯគល់នៃពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរដែលគេចាត់ចែងហើយ។ លំដាប់នោះ ព្រះពុទ្ធមានយសធំ ធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌលដ៏ប្រសើរ ហើយត្រាស់ដឹងទៀបគល់អស្សត្រឹក្ស។ ព្រះជននីនៃព្រះពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតា ព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ ភិក្ខុនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះកោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ នឹងជាអគ្គសារីក សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាកឈ្មោះអានន្ទ នឹងបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ ខេមាភិក្ខុនី ១ ឧប្បលវណ្ណភិក្ខុនី ១ នឹងជាអគ្គសារីកា សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ។ ដើមឈើជាទីត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានព្រះភាគនោះ ហៅថាអស្សត្រឹក្ស ចិត្តតហបតី ១ ហត្ថាឡរកតហបតី ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ នាងនន្ទមាតា ១ នាងឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតមមានយសអង្គនោះ មានព្រះជន្មាយុ ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស និងទេវតា លុះឮព្រះពុទ្ធដីកានេះ នៃព្រះមហេសី ឥតមានបុគ្គលស្នើហើយ ក៏រីករាយថា ភិក្ខុនេះជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហើរ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ ពួកមនុស្ស និងទេវតា ទាំងមួយម៉ឺនលោកធាតុ នាំគ្នាទះដៃអបអរ ធ្វើអញ្ជូនមស្ការថា បើពួកយើងនឹងឃ្វាងមគ្គផល ក្នុងសាសនានៃព្រះលោកនាថអង្គនេះ គង់នឹងសម្រេចក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមនេះ ក្នុងកាលអនាគតមិនខាន។ ចំណែកខាងតថាគត បានស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកា នៃព្រះបុស្សសម្ពុទ្ធនោះហើយ ក៏ញ្ជ្រងចិត្តឲ្យរឹងរិតតែជ្រះថ្លា ហើយខំអធិដ្ឋានវត្តតទៅទៀត ដើម្បីបំពេញបារមីទាំង ១០ ប្រការ។ តថាគត រៀនយកនូវព្រះសូត្រផង ព្រះវិន័យផង ពាក្យប្រៀនប្រដៅព្រះសាស្តា ប្រកបដោយអង្គ ៩ ទាំងអស់ផង ហើយញ្ជ្រងសាសនាព្រះជិនស្រី ឲ្យរុងរឿង។ តថាគតមិនប្រមាទសម្រេចសម្រាន្តនៅក្នុងសាសនានោះ ខំចម្រើនភាវនា ដែលប្រកបដោយព្រហ្មវិហារ ហើយដល់នូវបារមីក្នុងអភិញ្ញាទាំងឡាយ ហើយទៅកើតក្នុងព្រហ្មលោក។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមបុស្សៈ មានទីក្រុងឈ្មោះកាសិកៈ មានមហាក្សត្រ ព្រះនាមជយសេន ជាព្រះបិតា មានព្រះជននី ព្រះនាមសិរិមា។ ព្រះបុស្សៈនោះ ទ្រង់គ្រប់គ្រងគេហដ្ឋានអស់ ៩ ពាន់ឆ្នាំ មានប្រាសាទដ៏ប្រសើរ ៣ ខ្នង គឺប្រាសាទឈ្មោះគុរុឡៈ ១ ប្រាសាទឈ្មោះហំសៈ ១ ប្រាសាទឈ្មោះសុវណ្ណការៈ ១។ ពួកនារី ២៣ ពាន់ សឹងមានខ្លួនតាក់តែងល្អហើយ ឯនារីជាអគ្គមហេសី ឈ្មោះកីសាគោតមី ព្រះរាជបុត្រឈ្មោះអានន្ទ។ ព្រះជិនស្រី ជាបុរសដ៏ប្រសើរ ទ្រង់ទតឃើញនិមិត្តទាំង ៤ យ៉ាង ហើយចេញទៅដោយយានដំរី បានប្រព្រឹត្តធ្វើព្យាយាមអស់ ៧ ថ្ងៃ។

ព្រះលោកគ្គនាយក ព្រះនាមបុស្សៈ មានព្យាយាមធំ ទ្រង់ប្រសើរ ជាងជន ត្រូវព្រហ្មអារាជនាហើយ ទើបទ្រង់ញ្ជ័ងចក្រ គឺធម៌ ឲ្យ ប្រព្រឹត្តទៅ នាព្រៃមិគទាយវ័ន។ ព្រះសុភ្និតភិក្ខុ ១ ព្រះធម្មសេន ភិក្ខុ ១ ជាអគ្គសាវ័ក ភិក្ខុឈ្មោះសភិយ្យៈ ជាឧបដ្ឋាកនៃព្រះមហេសី ព្រះនាមបុស្សៈ។ នាងចាលាភិក្ខុនី ១ នាងឧបចាលាភិក្ខុនី ១ ជា អគ្គសាវ័កា ដើមឈើសម្រាប់គ្រាស់ដឹង នៃព្រះមានព្រះភាគអង្គ នោះ គេហៅថាអាមលកព្រឹក្ស (ដើមកន្ទួតព្រៃ)។ អនញ្ចគហបតី ១ វិសាខគហបតី ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក នាងបទុមា ១ នាងសិរិនាគា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះមុនីអង្គនោះ មានកំពស់ ៥៨ ហត្ថ ទ្រង់ រុងរឿងដូចព្រះអាទិត្យ ឬដូចព្រះចន្ទពេញរង្សី។ ទ្រង់មានព្រះជន្ម ៩០ ពាន់ឆ្នាំ ព្រះអង្គកាលទ្រង់ធរមាននៅឡើយ បានចម្លង ប្រជុំជនជាច្រើន។ ព្រះសាស្ត្រាអង្គនោះ ព្រមទាំងសាវ័ក ទ្រង់ មានយសថ្លឹងពុំបាន ទ្រង់ទូន្មានពួកសត្វជាច្រើន ហើយចម្លងពួក សត្វជាច្រើន រួចបរិនិព្វាន។ ព្រះជិនស្រីដ៏ប្រសើរ ព្រះនាមបុស្សៈ ទ្រង់ជាសាស្ត្រា បរិនិព្វានហើយក្នុងសេនាម ការផ្សាយចេញទៅនៃ ព្រះធាតុ មានក្នុងប្រទេសទាំងឡាយនោះ។

ចប់ បុស្សពុទ្ធវង្ស ទី១៨។

វិបស្សីពុទ្ធវង្ស ទី១៩

[២០] ក្រោយអំពីព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមបុស្សៈមក មានព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមវិបស្សី ដ៏ឧត្តមជាងសត្វជើង ២ ទ្រង់មានចក្ខុកើតឡើង ក្នុងលោក។ ព្រះអង្គទ្រង់រំលាយស៊ុត គឺអវិជ្ជាចេញ ហើយដល់ សម្តោធិញ្ញាណដ៏ឧត្តម ទ្រង់ចៀសចេញទៅកាន់ពន្ធមតីបុរី ដើម្បី ញ្ជ័ងចក្រ គឺធម៌ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ។ ព្រះនាយក ទ្រង់ញ្ជ័ងចក្រគឺធម៌ ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅរួចហើយ ញ្ជ័ងខណ្ឌរាជកុមារ និងតិស្សកុមារ ទាំងពីរ ឲ្យគ្រាស់ដឹង ការគ្រាស់ដឹងលើកទី ១ មានចំនួនសត្វ គេមិនគប្បី ពោលដោយការរាប់ឡើយ។ តមកទៀត ព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់មានយស រាប់មិនបាន ប្រកាសសច្ចៈទាំង ៤ ក្នុងបុរីនោះ ការគ្រាស់ដឹងលើក ទី ២ មានពួកសត្វចំនួន ៨ ហ្នឹង ៤ ពាន់។ មានមនុស្ស ៨ ហ្នឹង ៤ ពាន់ ឬសត្វព្រះពុទ្ធ ព្រះពុទ្ធមានចក្ខុ ទ្រង់សម្តែងធម៌ដល់ បព្វជិតទាំងនោះ ដែលមកដល់អាមាម។ ភិក្ខុទាំងនោះ អាស្រ័យព្រះ ជិនស្រី កាលទ្រង់សម្តែងដោយអាការទាំងពួង ក៏បានសម្រេចនូវ ធម៌ដ៏ប្រសើរ នេះជាការគ្រាស់ដឹងលើកទី ៣។ ព្រះមហេសី ព្រះនាម វិបស្សី មានសាវ័កសន្និបាត ៣ លើក ដែលសុទ្ធតែពួកព្រះខីណាស្រព ឥតមានមន្ទិល គឺកិលេស មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ ប្រកបដោយតាទិ គុណ។ គឺសន្និបាតលើកទី ១ មានពួកព្រះខីណាស្រព ចំនួន ៦៨

សែន សន្តិបាតលើកទី ២ មានពួកព្រះខីណាស្រពចំនួនមួយសែន។ សន្តិបាតលើកទី ៣ មានភិក្ខុចំនួន ៨ ហ្នឹង ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធរុងរឿងក្នុង កណ្តាលពួកភិក្ខុនោះ។ សម័យនោះ តថាគតកើតជាស្តេចនាគ ឈ្មោះអគុលៈ មានឫទ្ធិច្រើន មានបុណ្យ ទ្រទ្រង់ពន្លឺ។ ក្នុងកាលនោះ តថាគតមានពួកនាគច្រើនកោដិចោមរោម ប្រគំតូរ្យតន្ត្រីដ៏ជា ទិព្វ ហើយចូលទៅជិតព្រះលោកជេដ្ឋៈ។ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ និមន្តព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមវិបស្សី ជាលោកនាយក ហើយថ្វាយតាំង មាស ដែលដាំដោយកែវមណី និងកែវមុក្កា ដ៏ស្អិតស្អាង ហើយដោយ អាភរណៈគ្រប់យ៉ាង ដល់ព្រះអង្គជាធម្មរាជ។ ព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់នោះ ទ្រង់គង់នៅក្នុងកណ្តាលសង្ឃ ហើយព្យាករតថាគតថា ក្នុងកប្បទី ៩១ អំពីមណ្ឌកប្បនេះ ស្តេចនាគនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះ នឹងចេញពីកបិលពស្តុបុរី ជាទីត្រេកអរ ទៅតម្កល់ ព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយទៀបគល់អដបាល ព្រឹក្ស ទទួលបាយសក្កងទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញរា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ បានសោយបាយស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញរា ហើយចូលទៅឯគល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរដែលគេចាត់ចែង ហើយ។ លំដាប់នោះ ព្រះពុទ្ធមានយសធំ ធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌល ដ៏ប្រសើរ ហើយត្រាស់ដឹងនូវសម្តេចពិញ្ញាណ ទៀបគល់នៃអស្សត្ត ព្រឹក្ស។ ព្រះជននីនៃព្រះពុទ្ធនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតាព្រះនាម សុទ្ធាទនៈ នាគរាជនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាម គោតម។ ព្រះកោលិតៈ ១ ព្រះឧបតិស្សៈ ១ នឹងជាអគ្គសារីក សុទ្ធតែ មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតាំង មាំ ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាកឈ្មោះអានន្ត នឹងបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ នាងខេមាភិក្ខុនី ១ នាងឧប្បលវណ្ណភិក្ខុនី ១ នឹងជាអគ្គសារីកា សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្ត តាំងមាំ។ ដើមឈើជាទីត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានជោគអង្គនោះ ហៅថាអស្សត្តព្រឹក្ស ចិត្តកហបតី ១ ហត្ថាឡរកកហបតី ១ នឹងជា អគ្គឧបដ្ឋាក។ នាងនន្ទមាតា ១ នាងឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គ ឧបដ្ឋាយិកា ព្រះមហេសីព្រះនាមគោតមនោះ មានព្រះជន្មាយុ ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស និងទេវតា លុះបានស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកានេះ នៃ ព្រះមហេសី ឥតមានបុគ្គលស្មើ ហើយរីករាយថា នាគរាជនេះ ជា ពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហោរ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា ទាំងមួយហ្នឹងលោកធាតុ នាំគ្នាទះដៃអបអរ ធ្វើ អញ្ជូនមស្មារថា បើពួកយើងឃ្នាងមគ្គុល ក្នុងសាសនាព្រះ លោកនាចអង្គនេះ គង់នឹងសម្រេចក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះ គោតមនេះ ក្នុងអនាគតកាលជាមិនខាន។ ពួកមនុស្ស កាល ឆ្លងស្ទឹង បើឃ្នាងកំពង់ចំពោះមុខ គង់កាន់យកកំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំបាន យ៉ាងណាមិញ។ ពួកយើងទាំងអស់គ្នា បើ

ឃ្លាងព្រះជិនស្រីអង្គនេះ គង់បានសម្រេចក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃ ព្រះគោតមនេះ ក្នុងអនាគតកាល យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគត បាន ស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកា នៃព្រះជិនស្រីអង្គនោះ ហើយញ្ជ័ងចិត្តឲ្យ រឹងរិតតែជ្រះថ្លា បានខំអធិដ្ឋានវត្តកទៅ ដើម្បីបំពេញបារមីទាំង ១០ ប្រការ។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមវិបស្សី មានទីក្រុងឈ្មោះពន្ធមគី មានមហាក្សត្រ ព្រះនាមពន្ធមៈ ជាព្រះបិតា មានព្រះមាតា ព្រះនាមពន្ធមគី។ ព្រះវិបស្សីអង្គនោះ ទ្រង់គ្រប់គ្រងគេហដ្ឋាន អស់ ៨ ពាន់ឆ្នាំ មានប្រាសាទដ៏ប្រសើរ ៣ ខ្នង គឺប្រាសាទឈ្មោះនន្ទៈ ១ ប្រាសាទឈ្មោះសុនន្ទៈ ១ ប្រាសាទឈ្មោះសិរិមៈ ១។ ពួកនារីចំនួន ៤ ហ្នឹង ៣ ពាន់ សឹងមានខ្លួនតាក់តែងល្អ ឯនារីជាអគ្គមហេសី ព្រះនាមសុទស្សនា ព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមសមវត្តក្ខន្ធ។ ព្រះជិនស្រី ទ្រង់ ឃើញនិមិត្ត ៤ ហើយចេញទៅដោយយានរថ តម្កល់ព្យាយាម អស់ ៨ ខែគត់។ ព្រះវិបស្សី ជាលោកនាយក ទ្រង់មានព្យាយាមធំ ប្រសើរ ជាងជន ត្រូវព្រហ្មអាណាធនាហើយ ទើបញ្ជ័ងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងមិតទាយវ័ន។ ព្រះរាជកុមារនាមខន្ទៈ ១ បុត្រនៃបុរោហិតនាម តិស្សៈ ១ ជាអគ្គសាវ័ក ភិក្ខុឈ្មោះអសោកៈ ជាឧបដ្ឋាកនៃ ព្រះមហេសី ព្រះនាមវិបស្សី។ នាងចន្ទាភិក្ខុនី ១ នាងចន្ទមិត្តា ភិក្ខុនី ១ ជាអគ្គសាវ័កា ដើមឈើជាទីត្រាស់ដឹង នៃព្រះមានព្រះភាគ អង្គនោះ ហៅថាបាដលិព្រឹក្ស។ បុនព្វសុមិត្តកហបតី ១ នាគកហបតី ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក នាងសិរិមា ១ នាងឧត្តរា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះ វិបស្សី លោកនាយក មានកំពស់ ៨០ ហត្ថ ពន្លឺព្រះអង្គផ្សាយ ចេញទៅជុំវិញ ៧ យោជន៍។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់មានព្រះជន្ម ៨ ហ្នឹងឆ្នាំ ព្រះអង្គកាលទ្រង់ធរមាននៅឡើយ បានចម្លងប្រជុំជន ច្រើន ចាកសំសារវដ្ត។ ព្រះអង្គទ្រង់ដោះស្រាយនូវចំណងនៃទេវតា និងមនុស្សជាច្រើន ទាំងប្រាប់ផ្លូវត្រូវផ្លូវខុស ចំពោះពួកបុគ្គលជនដ៏ សេសទៀតផង។ ព្រះអង្គ ព្រមទាំងសាវ័ក ទ្រង់សម្តែងពន្លឺ ហើយ បង្ហាញឧបាយ ជាទីទៅកាន់ព្រះនិព្វាន ឈ្មោះអមតៈ ទ្រង់រុងរឿង ដូចគំនរភ្លើង ហើយបរិនិព្វាន។ ព្រះសរិរៈដែលមានឫទ្ធិដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ មានបុណ្យដ៏ប្រសើរ ប្រដាប់ហើយដោយលក្ខណៈ គឺចក្រ គង់ បាត់បង់អស់ទៅបាន ឱហ្ន៎ ! សង្ខារទាំងអស់ សោះសូន្យទទេតើ ព្រះ វិបស្សី ជានរៈដ៏ប្រសើរ ទ្រង់មានព្យាយាម បរិនិព្វានហើយ ក្នុងសុ មិត្តារាម ព្រះស្តុបដ៏ប្រសើរ របស់ព្រះអង្គនោះ គេបានសាងទុក កំពស់ ៧ យោជន៍ ក្នុងអារាមនោះ។

ចប់ វិបស្សីពុទ្ធវង្ស ទី១៩៤

សិខិតុទ្ធវង្ស ទី២០

[២១] ក្រោយព្រះពុទ្ធវិបស្សីមក មានព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមសិខិជិនស្រី ទ្រង់ឧត្តមជាងសត្វជើង ២ ឥតមានបុគ្គលស្មើ ឥតមានបុគ្គលប្រៀបផ្ទឹមបាន។ ព្រះអង្គកំចាត់បង់សេនានៃមារ ហើយដល់សម្តោធិញ្ញាណដ៏ប្រសើរ ញ្ជ្រងចក្រគឺធម៌ ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីអនុគ្រោះដល់ពួកសត្វ។ កាលព្រះសិខិជិនស្រីដ៏ប្រសើរ ទ្រង់ញ្ជ្រងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ការត្រាស់ដឹងលើកទី ១ មានពួកសត្វចំនួនមួយសែនកោដិ។ កាលព្រះសិខិជិនស្រីប្រសើរជាងគណៈ ឧត្តមជាងជនទ្រង់សម្តែងធម៌ដទៃទៀត ការត្រាស់ដឹងលើកទី ២ មានពួកសត្វចំនួន ៩០ ពាន់កោដិ។ កាលព្រះសិខិជិនស្រី ទ្រង់សម្តែងយមកប្បាដិហារយក្នុងមនុស្សលោក ព្រមទាំងទេវលោក ការត្រាស់ដឹងលើកទី ៣ មានពួកសត្វ ៨០ ពាន់កោដិ។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមសិខិជិនស្រី មានសារកសន្តិបាត ៣ លើក ដែលសុទ្ធតែជាពួកព្រះខីណស្រព ឥតមានមន្ទិល មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ ប្រកបដោយភាទិគណៈ។ សន្តិបាតលើកទី ១ មានភិក្ខុចំនួនមួយសែនរូប សន្តិបាតលើកទី ២ មានពួកភិក្ខុចំនួន ៨ ហ្មឺនរូប។ សន្តិបាតលើកទី ៣ មានភិក្ខុចំនួន ៧ ហ្មឺនរូប ជាសមាគម មិនប្រឡាក់ (ដោយពួកបុថុជ្ជន) ដូចបទុមជាតិ ដែលលូតលាស់នៅក្នុងទឹក។ សម័យនោះ តថាគតជាក្សត្រ នាមអវិន្ទមៈ បានញ្ជ្រងព្រះសង្ឃ មានព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធជាប្រធាន ឲ្យឆ្កែតស្តាប់ស្តល់ដោយបាយ និងទឹក។ តថាគត បានប្រគេនសំពត់ជាច្រើន គឺកោដិនៃសំពត់មិនតិច ហើយថ្វាយយានដំរីដ៏ប្រដាប់ហើយដល់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ។ តថាគត សាងយានដំរី ហើយបង្ហោនចូលទៅជិត ឲ្យជារបស់គួរ បំពេញចិត្តរបស់តថាគត ឲ្យតម្កល់នៅមាំ អស់កាលជានិច្ច។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមសិខិជិនស្រី ជាលោកគ្មានាយកនោះ ទ្រង់ព្យាករតថាគតថា ក្នុងកប្បទី ៣១ អំពីមណ្ឌកប្បនេះ ព្រះរាជាអង្គនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះ នឹងចេញអំពីកបិលពស្តុបុរី ជាទីរីករាយ ទៅតម្កល់ព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយទៀបគល់អជបាលព្រឹក្ស ទទួលយកបាយសនៅទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ បានសោយបាយស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញា ហើយចូលទៅឯគល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរដែលគេចាត់ចែងហើយ។ លំដាប់នោះ ព្រះពុទ្ធមានយសធំ ធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌលដ៏ប្រសើរ ហើយនឹងត្រាស់ដឹងទៀបគល់អស្សត្តព្រឹក្ស។ ព្រះពុទ្ធនេះ នឹងមានព្រះជននីព្រះនាមមាយា ព្រះបិតាព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ ព្រះរាជាអង្គនេះ នឹងបានជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះកោលិតៈ ១ ព្រះឧបតិស្សៈ ១ នឹងជាអគ្គសារីក សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ ភិក្ខុជាឧបដ្ឋាកឈ្មោះអានន្ទ នឹងបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ នាងខេមាភិក្ខុនី ១ ឧប្បលវណ្ណភិក្ខុនី ១ ជាអគ្គសារីកា សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្ត

ស្ងប់ម្ខាង មានចិត្តតម្កល់មាំ។ ដើមឈើជាទីត្រាស់ដឹង នៃ ព្រះមានព្រះភាគអង្គនេះ ហៅថាអស្សត្រ្រឹក្ស ចិត្តតហបតី ១ ហត្ថា ឡូវកតហបតី ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ នាងនន្ទមាតា ១ នាងឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតមមានយសនោះ មានព្រះជន្ម ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស និងទេវតា លុះបានស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកានេះ នៃ ព្រះមហេសី ឥតមានបុគ្គលស្នើ ហើយរីករាយថា ព្រះរាជអង្គនេះ ជា ពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ សំឡេងហើរ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា ទាំងមួយហ្នឹងលោកធាតុ នាំគ្នាទះដៃអបអរ ធ្វើ អញ្ជូនមហោសីថា បើពួកយើងនឹងឃ្វាងមគ្គផល ក្នុងសាសនានៃ ព្រះលោកនាថអង្គនេះ គង់នឹងបានសម្រេចក្នុងទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃ ព្រះគោតមអង្គនេះ ក្នុងអនាគតកាលមិនខាន។ ពួកមនុស្សកាល ឆ្លងស្ទឹង បើឃ្វាងកំពង់ខាងលើ គង់ទៅកាន់យកកំពង់ ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងបាន យ៉ាងណាមិញ ពួកយើង ទាំងអស់គ្នា បើឃ្វាងព្រះជិនស្រីអង្គនេះ គង់នឹងបានសម្រេចក្នុង ទីចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះគោតមអង្គនេះ យ៉ាងនោះដែរ។ ឯតថាគត លុះបានស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកា នៃព្រះអង្គនោះហើយ រឹងរិតតែធ្វើចិត្តឲ្យ ជ្រះថ្លា ហើយបានខំអធិដ្ឋានវត្តតទៅ ដើម្បីបំពេញបារមីទាំង ១០ ប្រការ។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមសិខី មានទីក្រុងឈ្មោះអរុណរតី មាន ព្រះមហាក្សត្រ ព្រះនាមអរុណៈ ជាព្រះបិតា មានព្រះជននី ព្រះនាម បភារតី។ ព្រះអង្គទ្រង់គ្រប់គ្រងគេហដ្ឋាន អស់ ៧ ពាន់ឆ្នាំ ទ្រង់ មានប្រាសាទដ៏ប្រសើរ ៣ ខ្នង គឺប្រាសាទឈ្មោះសុវត្ថុកៈ ១ ប្រាសាទ ឈ្មោះគិរី ១ ប្រាសាទឈ្មោះនារិវាហនៈ ១។ ពួកនារីចំនួន ២ ហ្នឹង ៤ ពាន់ សឹងមានខ្លួនតាក់តែងល្អហើយ ឯនាងនារីជាអគ្គមហេសី នោះ ព្រះនាមសព្វកាមា ព្រះរាជបុត្រព្រះនាមអតុលៈ។ (ព្រះ តថាគត) ជាបុរសដ៏ឧត្តម ទ្រង់ឃើញនិមិត្តទាំង ៤ ហើយចេញទៅ ដោយឃានដំរី បានប្រព្រឹត្តធ្វើព្យាយាម អស់៨ ខែគត់។ ព្រះសិខី លោកគ្គនាយក មានព្យាយាមដ៏ធំ ប្រសើរជាងជន ត្រូវព្រហ្ម អាណាធនាហើយ ទើបញ្ជ្រាងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងមិតទាយវ័ន។ ព្រះមហេសី ព្រះនាមសិខី មានអភិភូតិភូត ១ សម្បវភិភូត ១ ជា អគ្គសារីក ភិក្ខុឈ្មោះខេមង្គរៈជាឧបដ្ឋាក។ នាងមខិលាភិក្ខុនី ១ នាងបទុមាភិក្ខុនី ១ ជាអគ្គសារិកា ដើមឈើជាទីត្រាស់ដឹង នៃ ព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ គេហៅថា បុណ្ណរិក្សត្រឹក្ស (ដើមស្វាយស)។ សិរិវិឌ្ឍតហបតី ១ នន្ទតហបតី ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក នាងចិត្តា ១ នាងសុចិត្តា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់មាន កំពស់ ៧០ ហត្ថ ប្រាកដស្នើដោយគ្រឿងមាស មានលក្ខណៈដ៏ប្រសើរ ៣២ ប្រការ។ ព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់អង្គនោះ មានពន្លឺប្រមាណ ១ ព្យាម ផ្សាយចេញអំពីព្រះកាយជានិច្ច ផ្សាយចេញទៅកាន់ទិសតូច និង ទិសធំ ភ្លឺចេញទៅ ចម្ងាយ ៣ យោជន៍។ ព្រះមហេសីអង្គនោះ មាន

ព្រះជន្មាយុ ៧ ហ្នឹងឆ្នាំ ព្រះអង្គកាលទ្រង់គង់ធរមាននៅឡើយ បាន ញ្ជ្រុងប្រជុំជនជាច្រើន ឲ្យឆ្លង (គ្រើយសំសារដ្ត)។ ព្រះពុទ្ធនោះ ព្រមទាំងសាវ័ក បង្ហរភ្លៀងគឺធម៌ ស្រោចស្រប់ផ្សើមពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា ធ្វើឲ្យដល់នូវសភាពក្សេមក្សាន្ត ហើយបរិនិព្វាន។ ព្រះ សរិះបរិបូណ៌ដោយអនុញ្ញាត្តិៈ មានលក្ខណៈដ៏ប្រសើរ ៣២ ប្រការ គង់បាត់បង់សូន្យទាំងអស់ ឱ! សង្ខារទាំងពួង ជាបស់ទេវទេវតើ។ ព្រះសិខិតសម្ពុទ្ធ ជាអ្នកប្រាជ្ញដ៏ប្រសើរ ទ្រង់បរិនិព្វានក្នុងអស្សារាម ព្រះស្តុបដ៏ប្រសើរនៃព្រះអង្គនោះ គេបានសាងទុក កំពស់ ៣ យោជន៍ ក្នុងទីនោះឯង។

ចប់ សិខិតពុទ្ធវង្ស ទី២០។

វេស្សភូពុទ្ធវង្ស ទី២១

[២២] ក្នុងមណ្ឌកប្បនោះឯង មានព្រះជិនស្រី ព្រះនាម វេស្សភូ ព្រះអង្គមិនមានបុគ្គលស្មើ មិនមានបុគ្គលប្រៀបផ្ទឹមបាន ទ្រង់កើតឡើងក្នុងលោក។ ព្រះជិនស្រីនោះ កាលប្រាបច្បាស់នូវ លោកទាំង ៣ នេះ ដែលនេះសព្វដោយភ្លើង គឺរាគៈផង នូវដែននៃ តណ្ហាទាំងឡាយផង ទ្រង់កាត់នូវចំណងដូចដំរីដ៏ប្រសើរ ដល់នូវ សម្តោធិញ្ញាណដ៏ឧត្តម។ ព្រះវេស្សភូ ជាលោកនាយក ទ្រង់សម្តែង ធម្មចក្រ មានពួកបរិស័ទចំនួន ៨០ ពាន់កោដិ បានត្រាស់ដឹង ក្នុងត្រាជាដំបូង។ កាលដែលព្រះលោកជេដ្ឋៈ ប្រសើរជាងពួកនរជន ចៀសចេញទៅកាន់ចារិកក្នុងដែន មានពួកបរិស័ទចំនួន ៧០ ពាន់កោដិ បានត្រាស់ដឹងក្នុងត្រាទី ២។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ ទ្រង់ បន្ទោបង់នូវមហាទិដ្ឋិ ហើយធ្វើនូវបាដិហារ្យ ពួកមនុស្ស និងទេវតា ក្នុងមួយហ្នឹងលោកធាតុ ព្រមទាំងទេវលោក ក៏បានមកប្រជុំគ្នា។ ពួកទេវតា និងមនុស្ស ចំនួន ៦០ កោដិ ឃើញហេតុអស្ចារ្យធំ ចំឡែក ជាទីព្រឺរោមហើយ ក៏បានត្រាស់ដឹង (ក្នុងត្រាទី ៣)។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមវេស្សភូ ស្វែងរកគុណដ៏ធំ មានសាវ័កសន្តិបាត ៣ លើក សុទ្ធតែព្រះខីណាស្រព ប្រាសចាកមន្ទិល មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តនឹងជឹង។ គឺសន្តិបាតលើកទី ១ មានភិក្ខុចំនួន ៨០ ពាន់ កោដិ សន្តិបាតលើកទី ២ មានភិក្ខុចំនួន ៧០ ពាន់កោដិ។ សន្តិបាតលើកទី ៣ មានពួកភិក្ខុចំនួន ៦០ ពាន់កោដិ ដែលភ័យ តក់ស្លុតអំពីទុក្ខ មានផរាជាដើម ជាឱរសរបស់ព្រះពុទ្ធស្វែងរកនូវ គុណដ៏ធំ។ កាលព្រះសម្ពុទ្ធ មិនមានបុគ្គលស្មើអង្គនោះ ទ្រង់សម្តែង ធម្មចក្រដ៏ឧត្តម សម័យនោះ តថាគតជាគ្រូ ឈ្មោះសុទស្សនៈ បានស្តាប់នូវធម៌ដ៏ប្រសើរហើយ ក៏ពេញចិត្តនឹងផ្អែសយ៉ាងក្រៃលែង បានបូជានូវព្រះជិនស្រី ព្រមទាំងព្រះសង្ឃ ដោយបាយទឹក និង

សំពត់។ តថាគត ញ៉ាំងមហានា ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ជាអ្នកមិនខ្ជិល
 ទាំងយប់ទាំងថ្ងៃ ហើយចូលទៅកាន់ផ្នួស ដែលបរិបូណ៌ដោយគុណ
 ក្នុងសំណាក់ព្រះជិនស្រី។ តថាគត បរិបូណ៌ដោយអាចារគុណ
 មានចិត្តតម្កល់ខ្ជាប់ក្នុងវត្ត និងសីល ស្វែងរកនូវសព្វញ្ញតញ្ញាណ
 ត្រេកអរក្នុងសាសនានៃព្រះជិនស្រី។ តថាគតញ៉ាំងសទ្ធា និងបីតិឲ្យ
 កើតឡើង ហើយថ្វាយបង្គំព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធជាសាស្តា បីតិរបស់តថាគត ក៏
 កើតឡើង ព្រោះហេតុនៃការត្រាស់ដឹង។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់ជ្រាបចិត្ត
 មិនរិលត្រឡប់ ហើយទ្រង់ត្រាស់ថា ក្នុងកប្បទី ៣១ អំពីកប្បនេះ
 ក្សត្រនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះ នឹងចេញពីក្រុង
 កបិលពត្ត ជាទីរីករាយ ហើយតាំងសេចក្តីព្យាយាម ធ្វើទុក្ខកិរិយា
 សត្វនេះ នឹងអង្គុយទៀបគល់អជបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយសក្កង
 ទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញរា។ ព្រះជិនស្រីអង្គុយនោះ បាន
 ឆាន់បាយស ក្សេរឆ្មេរស្ទឹងនេរញ្ញរា ហើយចូលទៅឯគល់ពោធិព្រឹក្ស
 តាមផ្លូវដំប្រសើរ ដែលគេចាត់ចែង។ លំដាប់នោះ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ
 មានយសធំ ធ្វើប្រទក្សិណនូវពោធិមណ្ឌលដំប្រសើរ ហើយនឹងត្រាស់
 ដឹង ទៀបគល់អស្សត្ថព្រឹក្ស។ ព្រះមាតាព្រះពុទ្ធអង្គុយនោះ ព្រះនាម
 មាយា ព្រះបិតាព្រះនាមសុទ្ធោទនៈ ស្តេចនេះ នឹងបានជាព្រះពុទ្ធ
 ព្រះនាមគោតម។ ព្រះថេរៈ ២ អង្គ គឺកោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ ជា
 អ្នកមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្ត
 តម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសាវ័ក ព្រះថេរៈឈ្មោះអានន្ទ នឹងជាឧបដ្ឋាក
 បម្រើព្រះជិនស្រីអង្គុយនេះ។ ព្រះថេរៈឈ្មោះខេមា ១ ឧប្បលរណ្ណា ១ ជា
 អ្នកមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្ត
 តម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសាវ័ក។ ដើមឈើជាទីត្រាស់ដឹង របស់
 ព្រះមានព្រះភាគអង្គុយនោះ គេហៅថាអស្សត្ថព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះ
 ចិត្តគហបតី ១ ហត្ថាឡវកគហបតី ១ នឹងបានជាអគ្គឧបដ្ឋាក។
 ឧបាសិកាឈ្មោះនន្ទមាតា ១ ឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក
 ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមគោតម មានយសអង្គុយនោះ មានព្រះជន្មមួយរយ
 ឆ្នាំ។ ពួកទេវតា និងមនុស្ស បានស្តាប់នូវព្រះពុទ្ធដីកានេះ របស់
 ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់រកបុគ្គលស្មើគ្មាន ស្វែងរកគុណដ៏ធំហើយ ក៏រីករាយ
 ថា ក្សត្រនេះ ជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា
 ទាំងមួយហ្នឹងលោកធាតុ មានសំឡេងហើរ ទះដៃអបអរសាទរ ធ្វើ
 អញ្ជូនមស្ការថា បើពួកយើងនឹងឃ្លាងមគ្គផល ក្នុងសាសនានៃ
 ព្រះលោកនាថអង្គុយនេះ គង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះ
 សាស្តាអង្គុយនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតមិនខាន។ មនុស្សទាំងឡាយ
 កាលឆ្លងស្ទឹង បើឃ្លាងកំពង់ចំពោះមុខ គង់នឹងកាន់យកនូវ
 កំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំបាន យ៉ាងណាមិញ។ យើង
 ទាំងអស់គ្នា បើឃ្លាងព្រះជិនស្រីអង្គុយនេះ ក៏គង់នឹងបានសម្រេច
 ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះសាស្តាអង្គុយនេះ ក្នុងកាលជាអនាគត ក៏

យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគត បានស្តាប់នូវព្រះពុទ្ធដីកា នៃព្រះសាស្តា នោះហើយ ក៏ញ្ជ័ងចិត្តឲ្យជ្រះថ្លាក្រៃលែង បានខំអធិដ្ឋានវត្តតទៅ ដោយការបំពេញបារមីទាំង ១០។ ព្រះវេស្សភូសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ស្វែងរកនូវ គុណដ៏ធំ មាននគរឈ្មោះអនោមៈ មានព្រះមហាក្សត្រ ព្រះនាមសុ ប្បតិកៈ ជាព្រះបិតា មានព្រះមាតាព្រះនាមយសវតី។ ព្រះអង្គ គង់នៅគ្រប់គ្រងព្រះដំណាក់ អស់ ៦ ពាន់ឆ្នាំ ប្រាសាទដ៏ប្រសើរ មាន ៣ គីរុចិប្រាសាទ ១ សុរតិប្រាសាទ ១ វង្សកប្រាសាទ ១។ ពួក នារីមិនខ្វះពី ៣០ ពាន់នាក់ មានខ្លួនប្រដាប់សមរម្យ ឯនារីជា អគ្គមហេសី ព្រះនាមសុចិត្តា ព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមសុប្បពុទ្ធ។ ព្រះសម្ពុទ្ធ ជាបុរសដ៏ឧត្តម បានឃើញនូវនិមិត្ត ៤យ៉ាង ស្តេច ចេញទៅទ្រង់ព្រះផ្នួសដោយវ បានប្រព្រឹត្តព្យាយាម អស់ ៦ ខែ។ ព្រះ វេស្សភូ ជាលោកនាយក មានព្រះទ័យស្ងប់រម្ងាប់ មានចក្រ គឺធម៌ ប្រព្រឹត្តទៅ មានព្យាយាមធំ ឧត្តមជាងពួកជន ត្រូវមហាព្រហ្ម អាណាធនាហើយ ក្នុងអរុណរាម។ ព្រះវេស្សភូសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ស្វែងរកនូវ គុណដ៏ធំ មានព្រះថេរៈឈ្មោះសោណៈ ១ ឧត្តរៈ ១ ជាអគ្គសារីក ព្រះ ថេរៈឈ្មោះឧបសន្តៈ ជាឧបដ្ឋាក។ ព្រះថេរិឈ្មោះរាមា ១ សមាលា ១ ជាអគ្គសារីកា ឯឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹង របស់ព្រះមានព្រះភាគអង្គ នោះ គេតែងហៅថា មហាសាលត្រីក្ស។ ឧបាសកឈ្មោះសោត្តិកៈ ១ រម្មៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះគោតមី ១ សិរិមា ១ ជាអគ្គ ឧបដ្ឋាយិកា។ រស្មីមានកំពស់ ៦០ ហត្ថ មានឧបមាស្មើដោយ ប្រាសាទមាស ផ្សាយចេញពីព្រះកាយ ដូចអណ្តាតភ្លើងលើកំពូលភ្នំ ក្នុងវេលាយប់។ ព្រះសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ស្វែងរកគុណដ៏ធំអង្គនោះ មាន ព្រះជន្មាយុ ៦ ម៉ឺនឆ្នាំ ព្រះអង្គបិតនៅអស់កាលត្រឹមនោះ ញ្ជ័ង ប្រជុំជនជាច្រើនឲ្យឆ្លង (បាកសង្សារ)។ ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ព្រមទាំងសារីក ញែកធម៌ធ្វើឲ្យពិស្តារ តម្កល់មហាជនក្នុងសំពៅ គឺ ធម៌ ហើយបរិនិព្វាន។ ជនទាំងអស់នោះ វិហារ និងឥរិយាបថ ជា របស់ដែលគេគប្បីរមិលមើល របស់ទាំងអស់នេះ វិនាសសាបសូន្យ អស់ទៅ ឱ! សង្ខារទាំងពួង ជារបស់ទេទេកើ។ ព្រះជិនស្រីដ៏ប្រសើរ ព្រះនាមវេស្សភូជាសាស្តា បរិនិព្វានក្នុងខេមារាម ព្រះធាតុផ្សាយ ទៅ ក្នុងប្រទេសនោះៗ។

ចប់ វេស្សភូពុទ្ធវង្ស ទី២១។

កក្កសន្ធពុទ្ធវង្ស ទី២២

[២៣] ក្នុងកាលជាខាងក្រោយ នៃព្រះវេស្សភូសម្ពុទ្ធមក មានព្រះសម្ពុទ្ធព្រះនាមកក្កសន្ធៈ ទ្រង់ប្រសើរជាងពួកសត្វទ្វេបាទ មានគុណរាប់មិនបាន គេគ្របសង្កត់បានដោយកម្រ ព្រះអង្គ

រំលើងនូវភពទាំងពួង ដល់នូវបារមីដោយចរិយា ហើយសម្រេចនូវ
 ពោធិញ្ញាណដ៏ឧត្តម ដូចសីហៈទម្លាយនូវទ្រង់។ កាលព្រះកក្កសន្ទៈ
 ជាលោកនាយក ញ្ជ័ងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ មានពួកបរិស័ទ
 ចំនួន ៤ ម៉ឺនកោដិ បានត្រាស់ដឹងក្នុងគ្រាដំបូង។ ព្រះកក្កសន្ទៈ
 ទ្រង់ធ្វើនូវវិកុញ្ញបដិហារ្យ ជាតូចៗ ព្រះអាកាស ញ្ជ័ងទេវតា និង
 មនុស្ស ៣ ម៉ឺនកោដិ ឲ្យត្រាស់ដឹង (នេះជាការត្រាស់ដឹងទី ២)។ ក្នុង
 ការប្រកាសនូវចតុស្សត្ថធម៌នៃព្រះពុទ្ធនោះ មានមនុស្ស ទេវតា
 និងយក្ស ត្រាស់ដឹងនូវធម៌ គេមិនអាចរាប់បាន (នេះជាការត្រាស់
 ដឹងទី ៣)។ ព្រះមានដោត ព្រះនាមកក្កសន្ទៈ មានសាវកសន្តិបាត
 តែមួយដង សុទ្ធតែជាព្រះខីណាស្រព មិនមានមន្ទិល មានចិត្តស្ងប់
 រម្ងាប់ មានចិត្តនឹងជឹង។ សាវកសមាគមក្នុងកាលនោះ មានពួក
 ព្រះខីណាស្រព ៤ ម៉ឺន ដែលដល់នូវទន្តភូមិ (ភូមិនៃបុគ្គលអ្នកមាន
 ខ្លួនទូន្មានហើយ) ព្រោះអស់ទៅនៃកិលេសមានអាសវៈជាដើម។
 សម័យនោះ តថាគតជាក្សត្រឈ្មោះខេមៈ បានថ្វាយទានដ៏ច្រើន
 ចំពោះព្រះតថាគត និងព្រះសង្ឃជាជិនបុគ្គ។ តថាគតបាន
 ចាត់ចែងថ្វាយបាត្រ ចីវរ ថ្នាំបន្តក់ និងដើមឈើអែម ទាំងអស់
 នេះ ជារបស់ប្រសើរក្រៃពេក ដែលតថាគតប្រាថ្នាហើយ។ ព្រះមុនីក
 កក្កសន្ទៈ ជានាយកអង្គនោះ ទ្រង់ព្យាករតថាគតថា ក្នុងភទ្ទកប្ប
 នេះ ក្សត្រនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ។ សត្វនេះ នឹងចេញចាក
 ក្រុងកបិលពស្ត ជាទីរីករាយ ហើយតម្កល់នូវព្យាយាម ធ្វើ
 ទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយទៀបគល់នៃអដបាលព្រឹក្ស ទទួល
 បាយាសក្នុងទីនោះ ហើយចូលទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ញរា។ ព្រះជិនស្រី
 នោះ នឹងសោយបាយាស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញរា ហើយស្តេចសំដៅ
 ទៅឯគល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរដែលគេចាត់ចែង។
 លំដាប់នោះ ព្រះពុទ្ធមានយសធំ ធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌលដ៏ប្រសើរ
 ហើយ នឹងត្រាស់ដឹងទៀបគល់អស្សត្ថព្រឹក្ស។ ព្រះមាតានៃព្រះពុទ្ធ
 នេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតាព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ ក្សត្រនេះ ជា
 ព្រះពុទ្ធព្រះនាមគោតម។ ព្រះថេរៈឈ្មោះកោលិកៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១
 សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់
 មានចិត្តតម្កល់មាំ ជាអគ្គសាវ័ក ព្រះថេរៈឈ្មោះអានន្ទ ជាឧបដ្ឋាក
 បម្រើព្រះជិនស្រីនេះ។ ព្រះថេរៈឈ្មោះខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណ ១ សុទ្ធតែ
 មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្ត
 តម្កល់មាំ ជាអគ្គសាវ័ក។ ឈើជាទីត្រាស់ដឹង របស់
 ព្រះមានព្រះភាគនោះ ហៅថាអស្សត្ថព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្តៈ ១
 ហត្ថាឡរក ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ ឧបាសិកាឈ្មោះនន្ទមាតា ១ ឧត្តរា
 ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតមមានយសអង្គនោះ មាន
 ព្រះជន្មាយុ ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស និងទេវតា បានស្តាប់
 ព្រះពុទ្ធដីកានេះរបស់ព្រះសម្តេច ទ្រង់មិនមានបុគ្គលស្មើ ស្វែងរកនូវ

គុណដ៏ធំហើយ ក៏រីករាយថា ក្សត្រអង្គនេះ ជាពូជពន្ធកនៃព្រះពុទ្ធ។ ពួកមនុស្ស ព្រមទាំងទេវតា ទាំងមួយម៉ឺនលោកធាតុ មានសំឡេង ហើរ ទះដៃអបអរ ធ្វើអញ្ជូនមស្ការថា បើយើងនឹងឃ្លាងមគ្គផល ក្នុងសាសនានៃព្រះលោកនាថអង្គនេះ យើងគង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះសាស្ត្រអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគត មិនខាន។ មនុស្សទាំងឡាយ កាលឆ្លងស្ទឹង បើឃ្លាងកំពង់ ចំពោះមុខហើយ គង់នឹងកាន់យកនូវកំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លង នូវស្ទឹងធំបានដែរ យ៉ាងណាមិញ។ យើងទាំងអស់គ្នា បើឃ្លាងព្រះ ជិនស្រីអង្គនេះហើយ គង់តែនឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃ ព្រះសាស្ត្រអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគតពុំខាន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគតស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីការបស់ព្រះពុទ្ធនោះហើយ ក៏ញ្ជ័ងចិត្តឲ្យ ជ្រះថ្លាដោយក្រែកលែង បានអធិដ្ឋានវត្តតទៅ ដោយការបំពេញ បារមីទាំង ១០។ កាលនោះ នគរឈ្មោះខេមរតី ឯតថាគតជាបុរស ឈ្មោះខេមៈ ស្វែងរកនូវសព្វញ្ញតញ្ញាណ បានបួសក្នុងសំណាក់នៃ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ។ ព្រះពុទ្ធព្រះនាមកក្កសន្ធុៈ ទ្រង់ស្វែងរកនូវគុណដ៏ ធំ មានអគ្គិវត្តព្រាហ្មណ៍ ជាព្រះបិតា ព្រះមាតាព្រះនាមវិសាខា។ មហាត្រកូលរបស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនៅក្នុងខេមបុរីនោះ ជាត្រកូលប្រសើរ បំផុត មានជាតិខ្ពង់ខ្ពស់ មានយសធំជាងមនុស្សទាំងឡាយ។ ព្រះ កក្កសន្ធុៈអង្គនោះ ទ្រង់គង់នៅគ្រប់គ្រងយរាវាសអស់ ៤ ពាន់ឆ្នាំ ប្រាសាទដ៏ប្រសើរ មាន ៣ គឺកាមវឌ្ឍប្រាសាទ ១ កាមសុទ្ធិប្រាសាទ ១ រតិវឌ្ឍប្រាសាទ ១។ មាននារី ៣ ម៉ឺននាក់ មានខ្លួនប្រដាប់ សមរម្យ ឯនារីជាមហេសីនោះ ព្រះនាមរោបិនី ព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមឧត្តរៈ។ ព្រះជិនស្រី ឃើញនូវនិមិត្តទាំង ៤ ទ្រង់ចេញទៅ ដោយរថយាន តម្កល់ទុកនូវព្យាយាម មិនលើសពី ៨ ខែ។ ព្រះកក្ក សន្ធុៈ ជាលោកនាយក មានព្រះទ័យស្ងប់រម្ងាប់ មានព្យាយាមធំ ទ្រង់ឧត្តមជាងពួកជន ត្រូវព្រាហ្មអាវាធនាហើយ ទើបញ្ជ័ងចក្រ ឲ្យ ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងមិត្តទាយវ័ន។ ព្រះកក្កសន្ធុៈ ស្វែងរកនូវគុណដ៏ធំ មានព្រះថេរៈ ឈ្មោះវិជ្ជរៈ ១ សញ្ជីរៈ ១ ជាអគ្គសាវ័ក ព្រះថេរៈឈ្មោះ ពុទ្ធិជៈជាឧបដ្ឋាក។ ព្រះថេរី ឈ្មោះសាមា ១ ឈ្មោះចម្បា ១ ជា អគ្គសាវ័ក ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹងរបស់ព្រះមានព្រះភាគនោះ ហៅថាសិរិសព្រឹក្ស (ដើមច្រូស)។ ឧបាសកឈ្មោះអច្ឆក្កតៈ ១ សុ មនៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកាឈ្មោះនន្ទា ១ សុនន្ទា ១ ជាអគ្គ ឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះមហាមុនី មានកំពស់ ៤០ ហត្ថ រស្មីដូចជាមាស ផ្សាយចេញទៅកាន់ទីចម្ងាយ ១០ យោជន៍ ដោយជុំវិញ។ ព្រះមហេសី នោះ មានព្រះជន្មាយុ ៤ ម៉ឺនឆ្នាំ ព្រះអង្គគង់នៅកំណត់ប៉ុណ្ណោះ ទ្រង់ញ័ងប្រជុំជនដ៏ច្រើនឲ្យឆ្លង (ចាកសង្សារ)។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ ព្រមទាំងសាវ័ក តាំងរាជផ្សារ គឺព្រះសទ្ធម្ម បន្តីឡើងដូចជា សីហនាទ ចំពោះនរៈ និងនារីទាំងឡាយ ក្នុងមនុស្សលោក

ព្រមទាំងទេវលោក ហើយនិព្វាន។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ បរិបូណ៌ដោយពាក្យ ប្រកបដោយអង្គ ៨ សីលទាំងឡាយ មិនឆ្កួតឆ្កាយ ជាប់មិនដាច់ របស់ទាំងអស់ វិនាសសូន្យទៅ ឱ ! សង្ខារទាំងពួង ជាប់មិន ទៀងទេតើ។ ព្រះកក្កសន្ធនៈ ជាព្រះជិនស្រីដ៏ប្រសើរ និព្វានក្នុងខេមា រាម ព្រះស្តុបដ៏ប្រសើរ របស់ព្រះពុទ្ធនោះ មានកំពស់ទៅក្នុងអាកាស ១ គាវុត ក្នុងទីនោះឯង។

ចប់ កក្កសន្ធពុទ្ធវង្ស ទី២២។

កោនាគមនពុទ្ធវង្ស ទី២៣

[២៤] កាលជាខាងក្រោយ អំពីព្រះកក្កសន្ធនៈមក មានព្រះ ជិនស្រីសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមកោនាគមនៈ ព្រះអង្គឧត្តមជាងសត្វទ្វេបាទ ជាធំក្នុងលោក ទ្រង់ប្រសើរជាងពួកជន។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះ បាន បំពេញបារមីធម៌ទាំង ១០ កន្លងផ្លូវឆ្ងាយគឺជាតិ លះបង់មន្ទិល ទាំងអស់ ដល់នូវសម្តោធិញ្ញាណដ៏ឧត្តម។ ព្រះកោនាគមនសម្មាសម្ពុទ្ធ ជានាយក ញ្ជ័ងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ពួកសត្វចំនួន ៣ម៉ឺនកោដិ បានត្រាស់ដឹងដំបូង។ កាលទ្រង់ធ្វើបាដិហារិយ័ ញ័ញ័ពាក្យ គួរតិះដៀលនៃជនដទៃ ពួកសត្វចំនួន ២ ម៉ឺនកោដិ បានត្រាស់ ដឹងជាលើកទី ២។ លំដាប់ពីនោះ ព្រះជិនស្រីធ្វើនូវវិកុព្វនបាដិហារិ យ័ ហើយទ្រង់យាងទៅកាន់ទេវបុរី ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធគង់នៅលើ បណ្តូកម្ពលសិលា ក្នុងទេវលោកនោះ។ ព្រះមុនីនោះ កាលសម្តែង សត្តបករណាភិធម្ម គង់ចាំវស្សា (ក្នុងទេវលោក) ពួកសត្វចំនួន មួយម៉ឺនកោដិ បានត្រាស់ដឹងជាលើកទី ៣។ ព្រះពុទ្ធជាទេវតា ទ្រង់ ប្រសើរជាងទេវតាអង្គនោះ ទ្រង់មានសាវកសន្និបាតតែមួយដង ដែលសុទ្ធតែជាពួកព្រះខីណាស្រព ប្រាសចាកមន្ទិល មានចិត្តស្ងប់ រម្ងាប់ មានចិត្តនឹងជឹង។ សាវកសមាគមក្នុងកាលនោះ មានភិក្ខុ ៣ ម៉ឺន ដែលកន្លងឱយៈ ផ្តាច់បង់មច្ចុ។ សម័យនោះ តថាគតជា ក្សត្រឈ្មោះបព្វតៈ បរិបូណ៌ដោយមិត្ត និងអាមាត្យ មានពល និង ពាហនៈច្រើន។ តថាគតទៅគាល់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ស្តាប់ធម៌ដ៏ប្រសើរ ហើយនិមន្តព្រះសង្ឃ ព្រមទាំងព្រះជិនស្រី ថ្វាយទានតាមសេចក្តី ប្រាថ្នា។ តថាគតបានថ្វាយវត្ថុ ៤ មុខ គឺសំពត់ចិនប្រទេស ១ សំពត់សូត្រ ១ សំពត់កម្ពល ១ ស្បែកជើងមាស ១ ចំពោះព្រះសាស្តា ព្រមទាំងសាវក។ ព្រះមុនីនោះ ទ្រង់គង់នៅក្នុងកណ្តាលសង្ឃ ទ្រង់ព្យាករតថាគតថា មហាបុរសនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ ក្នុងភទ្ទកប្បនេះ។ សត្វនេះ នឹងចេញពីនគរកបិលពស្ត ជាទី ត្រេកអរ តាំងនូវព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយ ទៀបគល់អជបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយាសក្នុងទីនោះ ហើយចូល

ទៅកាន់ស្ទឹងនេរញ្ឆា។ ព្រះជិនស្រីអង្គនោះ បាននាងបាយាស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ឆា ហើយស្តេចសំដៅទៅឯពោធិមណ្ឌល តាមផ្លូវ ដំប្រសើរដែលគេចាត់ចែងហើយ។ លំដាប់នោះ មហាបុរសមានយស ធំ នឹងធ្វើប្រទក្សិណពោធិមណ្ឌលដំប្រសើរ ហើយបានត្រាស់ដឹង ទៀបគល់អស្សត្តព្រឹក្ស។ ព្រះមាតាបង្កើតរបស់ព្រះពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតាព្រះនាមសុទ្ធោទនៈ ក្សត្រអង្គនេះ នឹងបាន ត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះថេរៈឈ្មោះកោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់ រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសារីក ព្រះថេរៈឈ្មោះអានន្ទ នឹងបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ ព្រះថេរៈឈ្មោះខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណ ១ សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ នឹងជាអគ្គសារីកា។ ឈើជាទីត្រាស់ដឹង របស់ ព្រះមានព្រះភាគនោះ ហៅថាអស្សត្តព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្តៈ ១ ហត្តាឡរកៈ ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ ឧបាសិកា ឈ្មោះនន្ទមាតា ១ ឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតមមានយសនោះ មាន ព្រះជន្មាយុ ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស នឹងទេវតា បានស្តាប់ ព្រះពុទ្ធដីកានេះរបស់ព្រះពុទ្ធ រកបុគ្គលស្មើគ្មាន ស្វែងរកគុណដ៏ធំ ហើយ ក៏មានចិត្តរីករាយថា មហាបុរសនេះ ជាពូជពន្លកនៃ ព្រះពុទ្ធ។ ពួកមនុស្ស នឹងទេវតា ទាំងមួយហ្នឹងលោកធាតុ មាន សំឡេងហើរឡើង ទះដៃអបអរធ្វើអញ្ជូនមស្ការថា បើពួកយើង នឹងឃ្លាងមគ្គផល ក្នុងសាសនានៃព្រះលោកនាថនេះ គង់នឹង សម្រេចចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះសាស្ត្រអង្គនេះ ក្នុងកាលអនាគត មិនខាន។ មនុស្សទាំងឡាយ កាលឆ្លងនូវស្ទឹង បើឃ្លាងកំពង់ ចំពោះមុខ គង់កាន់យកនូវកំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្ទឹងធំ បាន យ៉ាងណា។ យើងទាំងអស់គ្នា បើឃ្លាងព្រះជិនស្រីនេះ គង់នឹង បានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះសាស្ត្រអង្គនេះ ក្នុង អនាគតកាល ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគត ស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកានៃ ព្រះសម្ពុទ្ធនោះហើយ ក៏ញ្ជ្រងចិត្តឱ្យជ្រះថ្លាដោយក្រែលែង បានខំ អធិដ្ឋានរត្តកទៅ ដោយការបំពេញនូវបារមីទាំង ១០។ តថាគត ប្រសើរជាងជន កាលស្វែងរកសព្វញ្ញតញ្ញាណ បានឱ្យទាន លះបង់ រាជសម្បត្តិដ៏ធំ ហើយបួសក្នុងសំណាក់ព្រះជិនស្រី។ មាននគរឈ្មោះ សោភវតី ក្សត្រព្រះនាមសោភៈ ក្រកូលធំរបស់ព្រះពុទ្ធនៅក្នុងនគរ នោះ។ ព្រាហ្មណ៍ឈ្មោះយញ្ញទត្ត (ជាព្រះបិតា) នាងឧត្តរា ជា ព្រះមាតារបស់ព្រះសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមកោនាគមនៈ ជាសាស្ត្រានោះ។ ព្រះសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ទ្រង់គង់នៅគ្រប់គ្រងព្រះដំណាក់ អស់ ៣ ពាន់ ឆ្នាំ ប្រាសាទដំប្រសើរ មាន ៣ គីតុសិតប្រាសាទ ១ សន្តសិតប្រាសាទ ១ សន្តដ្ឋប្រាសាទ ១។ មាននារីមិនខ្វះពី ១ ម៉ឺន ៦ ពាន់នាក់ មានខ្លួន ប្រដាប់សមរម្យ ឯនារីជាអគ្គមហេសី ព្រះនាមរុចិតត្តា ព្រះរាជបុត្រ

ព្រះនាមសត្វាហៈ។ បុរសដ៏ឧត្តមឃើញនូវនិមិត្តទាំង ៤ យ៉ាង ហើយ
 ចេញទៅដោយយានដំរី បានប្រព្រឹត្តព្យាយាម អស់ ៦ ខែ។ ព្រះ
 កោនាគមនៈ ជាលោកនាយក មានព្រះទ័យស្ងប់រម្ងាប់ មាន
 ព្យាយាមធំ ប្រសើរជាងជន ត្រូវព្រហ្មអារាធនាហើយ ទើបទ្រង់ញ្ជ្រង
 ចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងមិត្តទាយវ័ន។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាម
 កោនាគមនៈដ៏មានយស មានព្រះថេរៈឈ្មោះភិយ្យោសៈ ១ ឧត្តរៈ ១
 ជាអគ្គសាវ័ក ព្រះថេរៈឈ្មោះសោត្តិជៈ ជាឧបដ្ឋាក។ ព្រះថេរៈឈ្មោះ
 សមុទ្រា ១ ឧត្តរា ១ ជាអគ្គសាវ័កា ឈើសម្រាប់គ្រាស់ដឹង នៃ
 ព្រះមានព្រះភាគអង្គនោះ គេហៅថាឧទុម្ពរព្រឹក្ស (ដើមល្វា)។
 ឧបាសកឈ្មោះឧត្តរៈ ១ ឈ្មោះសោមទេវៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក
 ឧបាសិកាឈ្មោះសិវលា ១ ឈ្មោះសាមា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។
 ព្រះពុទ្ធនោះ មានកំពស់ ៣០ ហត្ថ ប្រដាប់ដោយរស្មីយ៉ាងនេះ
 ដូចជាមាសក្នុងមាត់នៃបារ។ ព្រះពុទ្ធមានព្រះជន្មាយុ ៣ ម៉ឺនឆ្នាំ ជា
 កំណត់ ព្រះអង្គបិតនៅកំណត់ត្រឹមនោះ ញ្ជ្រងប្រជុំជនជាច្រើន ឲ្យ
 ឆ្លង (ចាកសង្សារ)។ ព្រះពុទ្ធអង្គនោះ ព្រមទាំងសាវ័ក លើកឡើងនូវ
 ធម្មចេតិយ ស្ថិតស្ថានដោយសំពត់ គឺធម៌ ធ្វើនូវកម្រងផ្កា គឺធម៌
 ហើយបរិនិព្វាន។ ជនជាសាវ័ករបស់ព្រះពុទ្ធនោះ សម្តែងនូវធម៌ដ៏
 មានសិរី ដល់នូវឫទ្ធិដ៏ធំទូលាយ របស់ទាំងអស់នេះ វិនាសសូន្យទៅ
 ឱ! សង្ខារទាំងពួង ជាប់របស់ទទេទេតើ។ ព្រះសម្តេច ព្រះនាម
 កោនាគមនៈ និព្វានក្នុងបព្វតារាម ព្រះធាតុផ្សាយទៅក្នុងទីនោះ
 ៗ តាមចំណែក។

ចប់ កោនាគមនពុទ្ធវង្ស ទី២៣។

កស្សបពុទ្ធវង្ស ទី២៤

[២៥] កាលខាងក្រោយ អំពីព្រះពុទ្ធព្រះនាមកោនាគមនៈ
 មក មានព្រះសម្តេច ព្រះនាមកស្សបៈ ដ៏ឧត្តមជាងសត្វទ្វេបាទ ជា
 ធម្មរាជ ទ្រង់ធ្វើពន្លឺ។ ផ្ទះជាប្អូននៃត្រកូលព្រះពុទ្ធ ទ្រង់លះបង់
 ហើយ ព្រះពុទ្ធនោះទ្រង់ឲ្យទាន គឺបាយ និងទឹកច្រើន ដល់យាចក
 ទាំងឡាយ ហើញញ័រព្រះទ័យឲ្យពេញ ដល់សម្តោធិញ្ញាណដ៏ឧត្តម
 ដូចជាគោឧសភៈ ទម្លាយនូវក្រោល។ កាលព្រះកស្សបៈ ជា
 លោកនាយក ញ័រធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ពួកបរិស័ទចំនួន ២
 ម៉ឺនកោដិ បានគ្រាស់ដឹងជាគ្រាដំបូង។ កាលព្រះសម្តេចយាង
 ទៅកាន់ចារិកក្នុងទេវលោក អស់ ៤ ខែ ពួកបរិស័ទមួយម៉ឺនកោដិ
 បានគ្រាស់ដឹងជាគ្រាទី ២។ ព្រះសាស្តាធ្វើយមកបាដិហារ្យ និងវិកុញ្ា
 នឫទ្ធិ សម្តែងនូវញាណធាតុ ពួកបរិស័ទ ៥ ពាន់កោដិ បានគ្រាស់
 ដឹងជាគ្រាទី ៣។ ព្រះជិនស្រី សម្តែងធម៌ក្នុងសុធម្មទេវបុរី ជាទី

វិកាយ ក្នុងទេវលោកនោះ ញ៉ាំងទេវតា ៣ ពាន់កោដិ ឲ្យត្រាស់ដឹង។ ក្នុងការសម្តែងធម៌ដទៃទៀត ដល់ទេវតា មនុស្ស និងយក្ស ជនទាំងនោះ បានត្រាស់ដឹងរាប់មិនអស់។ ព្រះពុទ្ធ ជាទេវតាដ៏ប្រសើរនោះ មានសារកសន្តិបាតតែមួយដង ដែលសុទ្ធតែជាពួកព្រះខីណស្រព មិនមានមន្ទិល មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តនឹងជឹង។ ការប្រជុំក្នុងកាលនោះ មានភិក្ខុ ២ ម៉ឺនរូប ដែលមានភពកន្លងហើយ មានចិត្តនឹងជឹង ដោយហិរិ និងសីល។ កាលនោះ តថាគតជាមាណព ឈ្មោះជោតិបាល ជាអ្នករៀនមន្ត ចេះចាំមន្ត ដល់នូវត្រើយនៃវេទទាំង ៣។ តថាគតដល់នូវបារមី ក្នុងគម្ពីរក្ខណៈផង ក្នុងគម្ពីរតតិហាសៈផង ក្នុងព្រះសុទ្ធម្មដង ល្អាសវៃក្នុងផែនដី និងអាកាស មានវិជ្ជាធ្វើរួចហើយ ជាអ្នកមិនមានរោគ។ ឧបាសកឈ្មោះ យដិការ ជាឧបដ្ឋាករបស់ព្រះមានព្រះភាគ ព្រះនាមកស្សបៈ ប្រកបដោយសេចក្តីគោរព ប្រកបដោយសេចក្តីកោតក្រែងនិព្វានក្នុងផលទី ៣ យដិការនាំតថាគត ចូលទៅគាល់ព្រះជិនស្រី ព្រះនាមកស្សបៈ តថាគតស្តាប់ធម៌របស់ព្រះពុទ្ធនោះ ក៏បួសក្នុងសំណាក់នៃព្រះអង្គ។ តថាគត មានព្យាយាមភ្លៀវក្លា ល្អាសវៃ ក្នុងវត្តតូច និងវត្តធំ មិនមានសេចក្តីសាបសូន្យក្នុងសីល និងសមាធិណាមួយឡើយ ញ៉ាំងសាសនានៃព្រះជិនស្រី ឲ្យពេញបរិបូណ៌។ សាសនាព្រះសាស្តាមានអង្គ ៩ ដែលព្រះអង្គសម្តែងហើយ ទាំងប៉ុន្មាន តថាគតបានរៀននូវធម៌ទាំងអស់នោះ ហើយញ៉ាំងសាសនាព្រះជិនស្រីឲ្យរុងរឿង។ ព្រះពុទ្ធនោះ ឃើញហេតុជាអស្ចារ្យរបស់តថាគត ក៏ទ្រង់ព្យាករថា ជោតិបាលមាណពនេះ នឹងបានត្រាស់ដឹងជាព្រះពុទ្ធក្នុងភទ្ទកប្បនេះឯង។ សត្វនេះ នឹងចេញអំពីនគរកបិលពស្ត ជាទីវិកាយ តម្កល់សេចក្តីព្យាយាម ធ្វើទុក្ខរកិរិយា។ សត្វនេះ នឹងអង្គុយនៅទៀបគល់នៃអជបាលព្រឹក្ស ទទួលបាយាសក្នុងទីនោះ ហើយចូលទៅឯស្ទឹងនេរញ្ញា។ សត្វនេះ សោយបាយាស ទៀបឆ្នេរស្ទឹងនេរញ្ញា ហើយចូលសំដៅទៅរកគល់ពោធិព្រឹក្ស តាមផ្លូវដ៏ប្រសើរដែលគេចាត់ចែងហើយ។ លំដាប់ពីនោះ ព្រះពុទ្ធមានយសធំ ទ្រង់ធ្វើប្រទក្សិណនូវពោធិមណ្ឌលដ៏ប្រសើរ ហើយនឹងបានត្រាស់ដឹងនូវសម្តោធិញ្ញាណ ទៀបគល់អស្សត្តព្រឹក្ស។ ព្រះមាតាបង្កើតរបស់ព្រះពុទ្ធអង្គនេះ ព្រះនាមមាយា ព្រះបិតាព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ មាណពនេះ នឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមគោតម។ ព្រះថេរៈ ឈ្មោះកោលិតៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតាំងមាំ នឹងបានជាអគ្គសាវ័ក ព្រះថេរៈឈ្មោះអានន្ទ ជាឧបដ្ឋាក នឹងបម្រើព្រះជិនស្រីអង្គនេះ។ ព្រះថេរីឈ្មោះនាងខេមា ១ នាងឧប្បលវណ្ណា ១ សុទ្ធតែមិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតាំងមាំ **នឹងបានជាអគ្គសាវ័ក។** ឈើជាទីត្រាស់ដឹងរបស់

ព្រះមានជោគអង្គនោះ គេហៅថាអស្សត្តព្រឹក្ស ឧបាសកឈ្មោះចិត្តៈ ១ ហត្ថាឡវកៈ ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាក។ ឧបាសិកាឈ្មោះនន្ទមាតា ១ ឧត្តរា ១ នឹងជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា ព្រះគោតមមានយសអង្គនោះ មានព្រះជន្មាយុ ១០០ ឆ្នាំ។ ពួកមនុស្ស និងទេវតា បានស្តាប់ ព្រះពុទ្ធដីកានេះ របស់ព្រះពុទ្ធរកបុគ្គលស្មើគ្មាន ស្វែងរកគុណធំ ហើយ ក៏រីករាយថា មាណពនេះ ជាពូជពន្លកនៃព្រះពុទ្ធ។ ពួក មនុស្ស និងទេវតា ទាំងមួយម៉ឺនលោកធាតុ មានសំឡេងហើរឡើង ទះដៃអបអរ ធ្វើអញ្ជូលីនមស្តារថា បើពួកយើងនឹងឃ្លាងមក្នុងល ក្នុងសាសនានៃព្រះលោកនាថ៍អង្គនេះ គង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះសាស្ត្រាអង្គនេះ ក្នុងកាលជាអនាគត មិនខាន។ មនុស្សទាំងឡាយ កាលឆ្លងនូវស្វឹង បើឃ្លាងកំពង់ ចំពោះមុខ គង់នឹងកាន់យកកំពង់ខាងក្រោម ហើយឆ្លងស្វឹងធំ បានដែរ យ៉ាងណាមិញ។ ពួកយើងទាំងអស់ បើឃ្លាងព្រះជិនស្រីអង្គ នេះហើយ គង់នឹងបានសម្រេច ចំពោះព្រះភក្ត្រនៃព្រះសាស្ត្រាអង្គ នេះ ក្នុងកាលជាអនាគត ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគតបានស្តាប់ ព្រះពុទ្ធដីកា របស់ព្រះពុទ្ធអង្គនោះហើយ ក៏ញ្ជ័ងចិត្តឲ្យជ្រះថ្លា ក្រែកលែង បានខំអធិដ្ឋានវត្តតទៅទៀត ដោយការបំពេញបារមីទាំង ១០។ តថាគត កាលបំពេញបារមីយ៉ាងនេះ តថាគតតែងអន្ទោល ទៅ រៀននូវមាយាទអាក្រក់ អំពើដែលបុគ្គលធ្វើដោយកម្រ តថាគត បានធ្វើហើយ ព្រោះហេតុពោធិញ្ញាណ។ នគរឈ្មោះ ពារាណសី ក្សត្រ ព្រះនាមកិកី ត្រកូលធំរបស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ នៅក្នុងនគរនោះ។ ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមកស្សបៈ ទ្រង់ស្វែងរកគុណដ៏ធំ មានព្រហ្មទត្តព្រាហ្មណ៍ ជា ព្រះបិតា ព្រះមាតា ព្រះនាមធនវតី។ ព្រះអង្គគង់គ្រប់គ្រង ព្រះដំណាក់ អស់ ២ ពាន់ឆ្នាំ ប្រាសាទដ៏ប្រសើរ មាន ៣ គីបំស ប្រាសាទ ១ យសប្រាសាទ ១ សិរិចន្ទប្រាសាទ ១។ នារី ១៦ ពាន់ ៣ ដង មានខ្លួនប្រដាប់សមរម្យ ឯនារីជាអគ្គមហេសីនោះ ព្រះនាម សុនន្ទា ព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមវិជិតសេន។ ព្រះពុទ្ធជាបុរសដ៏ឧត្តម ឃើញនូវនិមិត្តទាំង ៤ ក៏បានចេញទៅដោយប្រាសាទ ទ្រង់ប្រព្រឹត្ត សេចក្តីព្យាយាម អស់ ៧ ថ្ងៃ (បានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ)។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះ នាមកស្សបៈ ជាលោកនាយក មានព្រះហឫទ័យស្ងប់រម្ងាប់ មាន ព្យាយាមច្រើន ទ្រង់ឧត្តមជាងនរជន ត្រូវព្រហ្មអាវាធនាហើយ ទើបទ្រង់ញ័ងចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងមិត្តទាយវ័ន។ ព្រះថេរៈឈ្មោះ តិស្សៈ ១ ភារទ្វាជៈ ១ ជាអគ្គសាវ័ក ព្រះថេរៈឈ្មោះសព្វមិត្ត ជា ឧបដ្ឋាករបស់ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធព្រះនាមកស្សបៈ ស្វែងរកគុណដ៏ធំ។ ព្រះថេរី ឈ្មោះអនុលា ១ ឧរុវេលា ១ ជាអគ្គសាវ័កា ឈើសម្រាប់ត្រាស់ដឹង របស់ព្រះមានជោគនោះ ហៅថានិគ្រោធព្រឹក្ស (ដើមជ្រៃ)។ ឧបាសកឈ្មោះសុមង្គលៈ ១ យដិការៈ ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាក ឧបាសិកា ឈ្មោះវិជិតសេនា ១ ភទ្រា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ មាន

កំពស់ ២០ ហត្ថ ដូចជាឆ្លុះនៃផ្នែកបន្ទោរព្នងអាកាស ឬដូចជា
 ព្រះចន្ទដែលផ្កាយចោមរោមហើយ។ ព្រះមហេសីអង្គនោះ មាន
 ព្រះជន្មាយុ ២ ម៉ឺនឆ្នាំ ព្រះអង្គបិតនៅត្រឹមណោះ ទ្រង់ញ្ជ័ងប្រជុំជន
 ដ៏ច្រើន ឲ្យឆ្លងចាក (សង្សារ)។ ព្រះអង្គនិម្មិតស្រះ គឺព្រះសទ្ធម្ម
 ទ្រង់ប្រទានគ្រឿងលាបគីសីល ទ្រង់ញ្ជ័ងសត្វឲ្យស្លៀកពាក់ គឺ
 ព្រះធម៌ ទ្រង់ចែកកម្រងផ្កា គឺព្រះធម៌ ទ្រង់តម្កល់ទុកកញ្ចក់មិន
 មានមន្ទិល គឺព្រះសទ្ធម្ម ចំពោះពួកមហាជនថា ពួកជនណាមួយ
 កាលប្រាថ្នានិព្វាន ចូរមើលមើលគ្រឿងប្រដាប់របស់តថាគតចុះ។
 ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធនោះ ឲ្យអារ គីសីល ឲ្យស្បែកក្រោះគីឈាន ឲ្យដណ្តប់ស្បែក
 គឺព្រះធម៌ ឲ្យកាំបិតស្បៀតដ៏ឧត្តម គឺព្យាយាម។ ឲ្យខែល គីសតិ ឲ្យ
 កាំបិត គឺញាណដ៏មុត ឲ្យព្រះខ័នដ៏ប្រសើរ គឺធម៌ ឲ្យប្រដាប់សម្រាប់
 ញាំញីសត្រូវ គឺសីល។ ឲ្យគ្រឿងស្អិតស្អាង គឺវិជ្ជា ៣ ឲ្យគ្រឿងពាក់
 ត្រចៀក គឺផល ៤ ឲ្យគ្រឿងអាករណៈ គឺអភិញ្ញា ៦ ឲ្យគ្រឿងប្រដាប់
 ជាវិការនៃផ្កា គឺព្រះសទ្ធម្ម។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ព្រមទាំងសាវ័ក ឲ្យ
 ឆ័ត្រស គឺព្រះសទ្ធម្ម ជាគ្រឿងឃាត់នូវបាប និងមិត្តនូវផ្កាមិនមាន
 ភ័យ ហើយទើបនិព្វាន។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនេះ ប្រមាណមិនបាន
 បុគ្គលគ្របសង្កត់បានដោយកម្រ ព្រះធម្មរតនៈនេះ ដែលព្រះអង្គ
 សម្តែងហើយដោយប្រពៃ ជាធម៌គួរហៅអ្នកផង ឲ្យចូលមកមើល
 បាន។ ព្រះសង្ឃរតនៈនេះ លោកប្រតិបត្តិហើយដោយប្រពៃ ជា
 ព្រះសង្ឃដ៏ប្រសើរ របស់ទាំងអស់នេះ វិនាសសោះសូន្យទៅ ឱ! សង្ខារ
 ទាំងពួង ជារបស់ទទេទេតើ។ ព្រះជិនស្រីជាសាស្តា ព្រះនាមមហា
 កស្សបៈ ទ្រង់និព្វានក្នុងសេតព្យាហម ព្រះស្តុបរបស់ព្រះជិនស្រីអង្គ
 នោះ មានកំពស់មួយយោជន៍ ក្នុងទីនោះ។

ចប់ កស្សបពុទ្ធវង្ស ទី២៤។

គោតមពុទ្ធវង្ស ទី២៥

[២៦] ក្នុងកាលឥឡូវនេះ តថាគតជាព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាម
 គោតម ចម្រើនក្នុងត្រកូលសក្យៈ តាំងព្យាយាម ដល់សម្តែងផ្កាឆ្នាំង
 ដ៏ឧត្តម។ តថាគតមានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ ត្រូវព្រាហ្មណ៍អារាធនាហើយ ក៏
 ញ្ជ័ងធម្មចក្រឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ពួកបរិស័ទ ១៨ កោដិ បានត្រាស់ដឹង
 ត្រាស់បួង។ លំដាប់តទៅ កាលតថាគតសម្តែងធម៌ដទៃទៀត ក្នុង
 ការប្រជុំនៃពួកមនុស្ស និងទេវតា ការត្រាស់ដឹងត្រាទី ២ គេមិន
 គប្បីពោលដោយការរាប់បានឡើយ។ ឥឡូវនេះ តថាគតបាន
 ទូន្មានកូនរបស់តថាគត ក្នុងទីនេះ ការត្រាស់ដឹងត្រាទី ៣ បុគ្គល
 មិនគប្បីពោលដោយការរាប់បានឡើយ។ ការប្រជុំសាវ័ករបស់
 តថាគត អ្នកស្វែងរកគុណដ៏ប្រសើរ មានតែមួយដង គឺប្រជុំពួក

ភិក្ខុ ១.២៥០ របស់តថាគត។ តថាគតរុងរឿង មិនមានមន្ទិល ទៅ ក្នុងកណ្តាលនៃសង្ឃ ឲ្យសេចក្តីប្រាថ្នាទាំងពួង គឺបុគ្គលប្រាថ្នាហើយ ដូចជាភិក្ខុមណី ដែលអាចឲ្យសម្រេចសេចក្តីប្រាថ្នាគ្រប់យ៉ាង។ តថាគតប្រកាសសច្ចៈទាំង ៤ ដើម្បីអនុគ្រោះដល់ពួកសត្វ ដែល ប្រាថ្នានូវផល លះបង់នូវឆន្ទៈក្នុងភព។ មានពួកសត្វ ២ សែន បាន ត្រាស់ដឹងធម៌ ការត្រាស់ដឹងរបស់បុគ្គលមួយនាក់ ឬ ២ នាក់ គេ មិនអាចរាប់បានឡើយ។ សម័យនេះ សាសនានៃតថាគត ជា សក្យមុនី បានផ្សាយទៅ ជាសាសនាដែលទេវតា និងមនុស្សដឹង ច្រើន ជាសាសនាស្តុកស្តម្ភ មាំមួន រីកសាយភាយ តថាគតបាន ពិសោធហើយដោយប្រពៃ។ ពួកភិក្ខុជាច្រើនរយ មិនមានអាសវៈ ប្រាសចាករាគៈ មានចិត្តស្ងប់រម្ងាប់ មានចិត្តតម្កល់មាំ គ្រប់រូប តែងតែចោមរោមតថាគតសព្វៗកាល។ ក្នុងកាលឥឡូវនេះឯង ពួកភិក្ខុណា លះបង់ភពជារបស់មនុស្ស តែភិក្ខុទាំងនោះ មិនទាន់ បានអរហត្តផល នៅជាសេក្ខបុគ្គល ពួកភិក្ខុទាំងនោះ ត្រូវ អ្នកប្រាជ្ញតិះដៀលបាន។ នរជនទាំងឡាយ កាលសរសើរផ្លូវដ៏ ប្រសើរ (អង្គង្គិកមគ្គ) ត្រេកអរក្នុងធម៌សព្វកាល មានសេចក្តី រុងរឿង អន្ទោលទៅក្នុងសង្សារ នឹងបានត្រាស់ដឹង។ នគររបស់ តថាគត ឈ្មោះកបិលពស្ត ឆ្កែចជាព្រះបិតា ព្រះនាមសុទ្ធាទនៈ ព្រះមាតាបង្កើតរបស់តថាគត ព្រះនាមមាយាទេវី។ តថាគតនៅ គ្រប់គ្រងព្រះរាជដំណាក់អស់ ២៩ ឆ្នាំ មានប្រាសាទដ៏ប្រសើរ ៣ គឺ សុចន្ទប្រាសាទ ១ កោកនុទប្រាសាទ ១ កោញប្រាសាទ ១។ មាននារី ៤ មិននាក់ មានខ្លួនប្រដាប់សមរម្យ នារីជាអគ្គមហេសី ព្រះនាម យសោធរា ព្រះរាជបុត្រ ព្រះនាមរាហុល។ តថាគតឃើញនិមិត្ត ៤ យ៉ាង ហើយក៏ចេញទៅដោយយានសេះ ប្រព្រឹត្តព្យាយាម ធ្វើ ទុក្ខរកិរិយាអស់ ៦ វស្សា។ តថាគតជាព្រះជិនស្រី បានញ្ជ័ងធម្មចក្រ ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងព្រៃឥសិបតនៈ ទៀបក្រុងពារាណសី តថាគត ជា គោតមសម្ពុទ្ធ ជាទីពឹងនៃសត្វទាំងពួង។ ភិក្ខុ ២ រូប ឈ្មោះកោលិ តៈ ១ ឧបតិស្សៈ ១ ជាអគ្គសាវ័ក ភិក្ខុឈ្មោះអានន្ទ ជាឧបដ្ឋាក អ្នកបម្រើផ្ទាល់របស់តថាគត។ ភិក្ខុនីឈ្មោះខេមា ១ ឧប្បលវណ្ណ ១ ជាអគ្គសារិកា ឧបាសកឈ្មោះចិត្តៈ ១ ហត្ថាឡារកៈ ១ ជាអគ្គ ឧបដ្ឋាក។ ឧបាសិកាឈ្មោះនន្ទមាតា ១ ឧត្តរា ១ ជាអគ្គឧបដ្ឋាយិកា តថាគតបានដល់នូវសម្តោធិញ្ញាណដ៏ឧត្តម ទៀបគល់អស្សត្ត ព្រឹក្ស។ តថាគត មានរស្មីមួយព្យាមសព្វៗកាល មានកំពស់ ១៦ ហត្ថ ក្នុងកាលឥឡូវនេះ តថាគតមានអាយុតិច បានតែ១០០ ឆ្នាំ។ តថាគត កាលបិតនៅអស់កាលត្រឹមនោះ បានញ្ជ័ងប្រជុំជនដ៏ ច្រើន ឲ្យឆ្លងចាកសង្សារ ហើយតម្កល់ទុកគប់ភ្លើង គឺធម៌ ដើម្បី ញ្ជ័ងជនខាងក្រោយ ឲ្យបានត្រាស់ដឹងផង។ មិនយូរប៉ុន្មានទេ តថាគត ព្រមទាំងសង្ឃជាសាវ័ក នឹងនិព្វានក្នុងទីនេះ ដូចជាភ្លើង

រលត់ ព្រោះអស់អាហារ គឺឧស។ អគ្គសារីកទាំងគូនេះឯង មាន គេជះថ្លឹងពុំបានផង មានយស និងកម្លាំងប្រដិដង តថាគតមាន រាងកាយទ្រទ្រង់នូវគុណ វិចិត្រដោយលក្ខណៈដ៏ប្រសើរ ៣២ ប្រការ។ រស្មី ៦ ពណ៌ ភ្លឺទៅក្នុងទិសទាំង ១០ ដូចព្រះអាទិត្យ របស់ទាំងអស់ នេះ នឹងវិនាសសូន្យទៅ ឱ! សង្ខារទាំងពួង ជារបស់ទេទេតើ។

ចប់ គោតមពុទ្ធវង្ស ទី២៥។

ពុទ្ធប្បកិណ្ណកក្កណ្ណ

[២៧] ក្នុងកប្បប្រមាណមិនបាន អំពីកប្បនេះ មានព្រះពុទ្ធ ជានាយក ៤ ព្រះអង្គ គឺព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមកណ្ណដ្ឋរៈ ១ មេធាដ្ឋរៈ ១ សរណដ្ឋរៈ ១ ទីបដ្ឋរៈ ១ ព្រះជិនស្រីទាំងនោះ ត្រាស់ក្នុងកប្ប ជាមួយគ្នា។ ខាងក្រោយអំពីព្រះពុទ្ធទីបដ្ឋរៈមក ព្រះពុទ្ធជានាយក ព្រះនាមកោណ្ណញ្ញៈ បានត្រាស់តែមួយព្រះអង្គ ក្នុងកប្បមួយ ញ៉ាំង ប្រជុំជនជាច្រើនឲ្យឆ្លង (ចាកសង្សារ)។ កប្បជាចន្លោះនៃព្រះពុទ្ធ ២ ព្រះអង្គនុ៎ះ គឺព្រះពុទ្ធទីបដ្ឋរៈមានព្រះភាគ និងព្រះសាស្តាព្រះនាម កោណ្ណញ្ញៈ ជាកប្បគេមិនអាចរាប់បានឡើយ។ ខាងក្រោយអំពី ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមកោណ្ណញ្ញៈមក មានព្រះពុទ្ធជានាយក ព្រះនាមមង្គ លៈ (ទ្រង់ត្រាស់ឡើង) កប្បជាចន្លោះនៃព្រះពុទ្ធទាំង ២ ព្រះអង្គ នោះ បុគ្គលមិនអាចរាប់បានឡើយ។ ព្រះពុទ្ធព្រះនាមមង្គលៈ ១ ព្រះ សុមនៈ ១ ព្រះវេរតៈ ១ និងព្រះមុនី ព្រះនាមសោភិតៈ ១ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទាំងនោះ មានចក្ខុ ធ្វើនូវពន្លឺ (បានត្រាស់ឡើង) ក្នុងកប្ប ជាមួយគ្នា។ ខាងក្រោយនៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមសោភិតៈមក មាន ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមអនោមទស្សី ជាមហាមុនី ត្រាស់ឡើងក្នុងលោក កប្បជាចន្លោះនៃព្រះពុទ្ធទាំង ២ អង្គ នោះ គេមិនអាចរាប់បាន ឡើយ។ ព្រះនាយក ព្រះនាមអនោមទស្សី ១ ព្រះនាមបទុមៈ ១ ព្រះនាមនារទៈ ១ ព្រះពុទ្ធជាមហាមុនីទាំងនោះ ទ្រង់ធ្វើនូវទីបំផុត នៃដង្ហក (ត្រាស់ឡើង) ក្នុងកប្បជាមួយគ្នា។ ខាងក្រោយអំពី ព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមនារទៈមក មានព្រះនាយក ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ កើតឡើងក្នុងកប្បមួយ ញ៉ាំងប្រជុំជនជាច្រើន ឲ្យឆ្លងចាកសង្សារ។ កប្បជាចន្លោះនៃព្រះពុទ្ធទាំង ២ ព្រះអង្គនោះ គឺព្រះមានជោគ ព្រះនាមនារទៈ និងព្រះសាស្តា ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ គេមិនអាចរាប់ បានឡើយ។ ក្នុងកប្បទីមួយសែន មានតែព្រះមហាមុនី ១ ព្រះអង្គ ព្រះនាមបទុមុត្តរៈ ជ្រាបច្បាស់នូវត្រៃលោក ព្រះអង្គគួរទទួលនូវ គ្រឿងបូជា ដែលគេនាំមកបូជា។ ក្នុងកប្បទី ៣ ម៉ឺន ខាងអាយព្រះ ពុទ្ធបទុមុត្តរៈមក មានព្រះនាយក ២ ព្រះអង្គ ព្រះនាមសុមេធៈ ១ សុជាតៈ ១ ត្រាស់ឡើងក្នុងលោក។ ក្នុងកប្បទីមួយពាន់ ៨ រយ

ខាងអាយព្រះពុទ្ធ ព្រះនាមសុជាតៈមក មានព្រះនាយក ៣ អង្គ ព្រះនាមបិយទស្សី ១ អត្តទស្សី ១ ព្រះនាយកធម្មទស្សី ១ ត្រាស់ឡើង ក្នុងលោក។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទាំងនោះ ឧត្តមជាងសត្វដើង ២ ជា ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ រកបុគ្គលប្រៀបធៀបគ្នានក្នុងលោក បានត្រាស់ដឹងក្នុង កប្បជាមួយគ្នា។ ក្នុងកប្បទី ៩៤ អំពីកប្បនេះ មានព្រះមហាមុនី ព្រះនាមសិទ្ធិត្ថៈតែមួយអង្គ ទ្រង់ជ្រាបច្បាស់នូវក្រែលោក ជាពេទ្យដ៏ ប្រសើរ បានត្រាស់ឡើងក្នុងលោក។ ក្នុងកប្បទី ៩២ អំពីភទ្ទកប្ប នេះ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធជានាយក ២ ព្រះអង្គ ព្រះនាមតិស្សៈ ១ បុស្សៈ ១ រក បុគ្គលស្មើគ្នាន រកបុគ្គលប្រៀបធៀបគ្នាន បានត្រាស់ឡើងក្នុង លោក។ ក្នុងកប្បទី ៩១ អំពីភទ្ទកប្បនេះ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមវិបស្សី ជាលោកនាយក ព្រះអង្គប្រកបដោយសេចក្តីករុណា ទ្រង់ដោះសត្វ ទាំងឡាយ ឲ្យរួចចាកចំណង (បានត្រាស់ឡើងក្នុងលោក)។ ក្នុង កប្បទី ៣១ អំពីភទ្ទកប្បនេះ ព្រះនាយក ២ អង្គ ព្រះនាមសិខី ១ វេស្សភូ ១ រកបុគ្គលស្មើគ្នាន រកបុគ្គលប្រៀបធៀបគ្នាន (បានត្រាស់ ឡើងក្នុងលោក)។ ក្នុងភទ្ទកប្បនេះ ព្រះនាយក ៣ ព្រះអង្គ ព្រះនាមកក្កសន្ធិៈ ១ កោនាគមនៈ ១ នឹងព្រះនាយក ព្រះនាមកស សបៈ ១ (បានត្រាស់ឡើងក្នុងលោក)។ ក្នុងកាលឥឡូវនេះ មានត ថាគតនេះ ជាព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទៅក្នុងអនាគតកាល នឹងមានព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រះនាមមេត្តេយ្យ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទាំង៥ អង្គនេះ ជាអ្នកប្រាជ្ញ អនុគ្រោះ ស្រង់សត្វលោក។ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធអង្គនោះ ព្រមទាំងសារីក លុះប្រាប់ផ្លូវ របស់ព្រះពុទ្ធ ជាធម្មរាជទាំងនេះ ដល់ពួកសត្វដទៃជាច្រើនកោដិ ហើយ ក៏បរិនិព្វាន។

ចប់ ពុទ្ធប្បកិណ្ណកក្កណ្ណ។

ធាតុភាជនីយកថា

[២៨] ព្រះមហាគោតម ជាព្រះជិនស្រីប្រសើរ ទ្រង់និព្វាន ក្នុងនគរកុសិនារា ព្រះធាតុផ្សាយទៅក្នុងប្រទេសនោះៗ តាម ចំណែក គឺព្រះធាតុមួយចំណែក បានទៅព្រះបាទអជាតសត្ត មួយ ចំណែកបានទៅក្រុងវេសាលី មួយចំណែកបានទៅក្រុងកបិលពស្ត មួយចំណែកបានទៅដែនអល្លកប្បកៈ មួយចំណែក បានទៅក្រុង រាមគ្រាម មួយចំណែកបានទៅក្រុងវេដ្ឋទីបកៈ មួយចំណែកបាន ទៅក្រុងបាវេយ្យកមល្លៈ ឯព្រះធាតុមួយចំណែកទៀត បានទៅ អ្នកក្រុងកុសិនារា។ ព្រាហ្មណ៍ឈ្មោះទោណៈ បានធ្វើស្តុបបញ្ញៈតុម្ក (នាឡិ) ពួកមោរិយជន មានចិត្តជ្រះថ្លា បានធ្វើស្តុបបញ្ញៈព្រះអង្គារ (ឆ្លៀង)។ ព្រះស្តុបបញ្ញៈព្រះសារីកធាតុ មាន ៨ បើរាប់តុម្កចេតិយ មួយផង ជា ៩ បើគិតទាំងព្រះស្តុបបញ្ញៈព្រះអង្គារមួយទៀត ត្រូវជា

១០ ដែលមហាជនស្ថាបនាទុកក្នុងកាលនោះ។ ព្រះចង្កូម ១ តម្កល់ ក្នុងឋានត្រៃត្រីង្ស ព្រះចង្កូម ១ តម្កល់ក្នុងនាគបុរិ ព្រះចង្កូម ១ នៅក្នុងដែនគន្ធារៈ ព្រះចង្កូម ១ នៅក្នុងដែនកាលិដ្ឋរាជ។ ព្រះទន្ត ទាំង ៤០ គត់ ព្រះកេសា និងព្រះលោមាទាំងអស់ ពួកទេវតា រៀងខ្លួន បាននាំទៅមួយៗ កាន់ចក្រវាឡទី១១១។ បាត្រ ឈើច្រក់ និងចីវររបស់ព្រះមានព្រះភាគ តម្កល់ទុកនៅក្នុងដែនរដិរ ស្សង់ តម្កល់ទុកនៅក្នុងផ្ទះនៃត្រកូល គ្រឿងកម្រាល តម្កល់ទុកនៅក្នុង ក្រុងឈ្មោះសិលៈ។ ធម្មក្រក និងកាយពន្ធុ (វត្ថុពន្ធុចង្កេះ) តម្កល់ទុកនៅក្នុងក្រុងបាដលីបុត្ត ឧទកសាដក តម្កល់ទុកនៅ ក្រុងចម្បា ព្រះឧណ្ណាលោម (រោមចិញ្ចើម) តម្កល់ទុកនៅក្នុងដែន កោសល។ សំពត់កាសាវៈ តម្កល់ទុកក្នុងព្រហ្មលោក ឆ្លុតតម្កល់ទុក ក្នុងឋានត្រៃត្រីង្ស ស្នាមព្រះបាទដ៏ប្រសើរ ដែលមិនបាត់ទៅ តម្កល់ទុកលើថ្ម សំពត់នីសិទ្ធនៈ តម្កល់ទុកក្នុងអវស្តិជនបទ គ្រឿង កម្រាលតម្កល់ទុកក្នុងដែនឈ្មោះទេវៈ ក្នុងកាលនោះ។ កាលនោះ ដែកភ្លើង តម្កល់ទុកក្នុងក្រុងមិថិលា តម្រងទឹកតម្កល់ទុកក្នុង ដែនវិទេហៈ កាំបិតកោរ និងបំពង់ម្ពល តម្កល់ទុកនៅក្នុងឥន្ទបត្ត បុរិ។ កាលនោះ គ្រឿងបរិក្ខារដ៏សេសទាំងឡាយ តម្កល់ទុកក្នុង ជនបទជាទីបំផុត ពួកមនុស្ស តែងបូជាចំពោះគ្រឿងបរិក្ខារ ទាំងឡាយ ដែលព្រះមុនីទ្រង់ប្រើប្រាស់។ ការផ្សាយទៅនៃព្រះធាតុ របស់ព្រះមហេសី ព្រះនាមគោតម ក្នុងកាលនោះ ជាប្រពៃណីពី បូរាណ (នៃព្រះពុទ្ធទាំងឡាយ) សម្រាប់ទុកអនុគ្រោះ ស្រោចស្រង់ សត្វទាំងឡាយ ជាខាងក្រោយ។

ចប់ ធាតុភាជនីយកថា។

ចប់ ពុទ្ធវង្ស។

សុត្តន្តបិដក

ខុទ្ទកនិកាយ ចរិយាបិដក

សូមនមស្ការ ចំពោះព្រះមានព្រះភាគ អរហន្តសម្មាសម្ពុទ្ធ អង្គនោះ។

ទានបារមីតា

អភិក្កិចរិយា ទី១

[១] អំពើ [ពាក្យថា អំពើ ក្នុងទីនេះ បានដល់សេចក្តី ប្រតិបត្តិ មានទាន និងសីលជាដើម ដែលសង្គ្រោះចូលក្នុងបារមី

ទាំង ៣០១ អង្គកថា] ណា ដែលតថាគតបានប្រព្រឹត្តហើយ ក្នុង រវាងនេះ អស់ ៤ អសង្ខេបយូរ កម្រៃមួយសែនកប្ប អំពើទាំងអស់ នោះ ជាគ្រឿងញ៉ាំងពោធិញ្ញាណឲ្យសម្រេច។ តថាគត លើកទុកនូវ អំពើដែលតថាគតបានប្រព្រឹត្ត ក្នុងភពតូច និងភពធំ ក្នុងកប្ប ដែលកន្លងទៅហើយ នឹងសម្តែងតែអំពើដែលតថាគតបាន ប្រព្រឹត្តហើយ ក្នុងភទ្ទកប្បនេះ អ្នកចូរស្តាប់តថាគតចុះ។ កាលដែលតថាគតជាតាបស ឈ្មោះអភិក្ខិ ចូលទៅនៅក្នុងព្រៃធំ និងព្រៃតូច ជាព្រៃស្ងាត់សូន្យឈឹង។ កាលនោះ ព្រះឥន្ទ្រអ្នកគ្រប សង្កត់ទេវលោក ទ្រង់ក្តៅដោយតេជៈ គឺតបធម៌នៃតថាគត ក៏ ក្លែងភេទជាព្រាហ្មណ៍ ចូលមករកតថាគត ដើម្បីសូមភិក្ខា។ តថាគត ឃើញព្រាហ្មណ៍ឈរទៀបទ្វារបណ្ណសាលារបស់តថាគត ក៏ឲ្យ ស្លឹកដង្កៀបក្តាមទាំងអស់ ដែលតថាគតនាំមកពីព្រៃ ជាស្លឹកមិន មានប្រេង មិនមានរសប្រៃ ព្រមទាំងភាជន៍។ លុះតថាគតឲ្យស្លឹក ដង្កៀបក្តាមដល់ព្រាហ្មណ៍ហើយ ក៏ផ្តាច់ភាជន៍ លះបង់នូវ ការស្វែងរកទៀត ហើយចូលទៅក្នុងបណ្ណសាលា។ ក្នុងថ្ងៃទី ២ និង ថ្ងៃទី ៣ ព្រាហ្មណ៍ចូលមកក្នុងសំណាក់តថាគតទៀត តែតថាគត មិនញាប់ញ័រ មិនជាប់ចំពាក់ បានឲ្យយ៉ាងនោះទៀត សរិះរបស់ តថាគត មិនមានផ្លែកភេទ ព្រោះហេតុទាននោះ តថាគតញ៉ាំង កាលឲ្យប្រព្រឹត្តកន្លងទៅ អស់ថ្ងៃនោះ ព្រោះសេចក្តីត្រេកអរដោយ សុខដែលកើតអំពីបីតិ។ បើតថាគត បានទក្ខិណេយ្យបុគ្គលដ៏ ប្រសើរ អស់ ១ ខែ ឬ ២ ខែទៀត តថាគតមិនញាប់ញ័រ មិនរញ្ជា នឹងឲ្យទានដ៏ឧត្តមឡើយ។ តថាគត កាលឲ្យទានដល់ឥន្ទ្រព្រាហ្មណ៍ នោះ ទាំងបានប្រព្រឹត្តនូវអំពើទាំងឡាយនោះ មិនប្រាថ្នានូវយស និងលាភទេ តថាគតប្រាថ្នាចំពោះសព្វញ្ញតញ្ញាណតែម្យ៉ាង។

ចប់ អភិក្ខិចរិយា ទី១។

សង្ខព្រាហ្មណចរិយា ទី២

[២] មានចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតកើតជា ព្រាហ្មណ៍ឈ្មោះសង្ខៈ មានប្រាថ្នាដើម្បីឆ្លងមហាសមុទ្រ សំដៅ ទៅកាន់កំពង់ (តម្កលិក្ខិ)។ កាលនោះ តថាគតបានឃើញព្រះ បច្ចេកពុទ្ធ ដែលគ្រាស់ដឹងឯង ទ្រង់ឈ្នះមារ កំពុងនិមន្តទៅកាន់ ផ្លូវលំបាក លើផែនដីរដិបរដុបដំក្តៅ គ្រងផ្លូវជួបគ្នានោះ។ លុះ តថាគតឃើញព្រះបច្ចេកពុទ្ធ គ្រងផ្លូវជួបគ្នានោះ ក៏គិតនូវសេចក្តី នេះថា ត្រៃបុណ្យនេះ រមែងសម្រេចដល់សត្វអ្នកប្រាថ្នានូវបុណ្យ ប្រៀបដូចបុរសអ្នកក្តារ ឃើញត្រៃ ឬស្មុនច្បារធំ មិនព្រោះពូជ ក្នុង ត្រៃនោះទេ បុរសនោះ ឈ្មោះថាជាអ្នកមិនត្រូវការដោយស្រូវ

យ៉ាងណាមិញ។ តថាគត ជាអ្នកចង់បានបុណ្យ បើឃើញស្រែបុណ្យដ៏
 ប្រសើរថ្លៃថ្លាហើយ មិនធ្វើសក្ការៈទេ តថាគតឈ្មោះថា ជាអ្នកមិន
 ត្រូវការដោយបុណ្យ យ៉ាងនោះឯង។ ម៉្យាងទៀត ប្រៀបដូចអាមាត្យ
 មានប្រាថ្នាជាធំក្នុងក្រសួងត្រា (ហើយបណ្តេញ) ពួកជន ក្នុងរាង
 របស់ស្តេច មិនឲ្យទ្រព្យ និងស្រូវដល់ជនទាំងនោះ អាមាត្យនោះ
 រមែងសាបសូន្យចាកត្រា យ៉ាងណាមិញ តថាគតជាអ្នកប្រាថ្នាបុណ្យ
 បានឃើញទុក្ខិណេយ្យបុគ្គលដ៏ធំទូលាយ ហើយមិនឲ្យទាន ដល់
 ទុក្ខិណេយ្យបុគ្គលនោះ តថាគតរមែងសាបសូន្យចាកបុណ្យ ក៏
 យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគតលុះគិតឃើញយ៉ាងនេះហើយ ក៏ដោះ
 ស្បែកជើង ថ្វាយបង្គំព្រះបាទនៃព្រះបច្ចេកពុទ្ធនោះ រួចប្រគេន
 ឆ័ត្រ និងស្បែកជើង។ ហេតុនោះ បានជាតថាគតចម្រើនដោយ
 សេចក្តីសុខ ដល់នូវសេចក្តីសុខដោយរយគុណ ម៉្យាងទៀត តថាគត
 កាលបំពេញទាន ក៏បានឲ្យទានដល់ព្រះបច្ចេកពុទ្ធ យ៉ាងនោះឯង។

ចប់ សង្ខេបព្រាហ្មណ៍ចរិយា ទី២។

កុរុធម្មចរិយា ទី៣

[៣] ចរិយាដទៃទៀត កាលតថាគតជាស្តេចឈ្មោះធនញ្ជ័យ
 នៅក្នុងឥន្ទ្របុត្តបុរីដ៏ឧត្តម ប្រកបដោយកុសលធម៌ ១០។ ព្រាហ្មណ៍
 ទាំងឡាយ នៅក្នុងដែនកាលិដ្ឋៈ ចូលទៅរកតថាគត សូមដំរីដ៏
 ប្រសើររបស់តថាគត ជាដំរីនាំឲ្យបានទ្រព្យ ដែលគេសន្មតថាជា
 សត្វមង្គល ដោយពាក្យថា ជនបទ (នៃយើងខ្ញុំព្រះអង្គ) មិនមាន
 ភ្លៀង ទ្រឹក្សអត់ឃ្លានខ្លាំងណាស់ សូមព្រះអង្គប្រទានដំរីដ៏ប្រសើរ
 ដែលមានសម្បុរខៀវ ឈ្មោះអញ្ជ័ន។ បើស្នមមកដល់ហើយ តថាគត
 មិនគួរប្រកែក ការសមាទានរបស់តថាគត កុំបែកធ្លាយឡើយ
 ដូច្នោះ តថាគតនឹងឲ្យដំរីប្រសើរ។ តថាគតចាប់ដំរីត្រង់ប្រមោយ
 ច្រូចទឹកកុណ្ឌិជារិការៈនៃកែវ លើដៃព្រាហ្មណ៍ ហើយឲ្យដំរីដល់
 ព្រាហ្មណ៍។ កាលតថាគតបានឲ្យដំរីដល់ពួកព្រាហ្មណ៍ហើយ មានពួក
 អាមាត្យក្រាបទូលពាក្យនេះថា ហេតុដូចម្តេច បានជាព្រះអង្គ
 ប្រទានដំរីដ៏ប្រសើររបស់ព្រះអង្គ ដែលជាដំរីនាំឲ្យបានទ្រព្យ
 ប្រកបដោយមង្គល ជាដំរីឧត្តមក្នុងសង្គ្រាមជ័យ ដល់ពួកស្នម
 កាលបើព្រះអង្គប្រទានដំរីដ៏ប្រសើរ ដល់ពួកស្នមនោះហើយ ព្រះអង្គ
 សោយរាជ្យធ្វើអ្វី។ តថាគតតបថា តថាគតអាចនឹងឲ្យរាជ្យ
 ទាំងអស់ របស់តថាគត ដល់ស្នមក៏បាន ឬនឹងឲ្យសរិះរបស់ខ្លួន
 ដល់ពួកស្នមក៏បាន ដ្បិតសព្វញ្ញតញ្ញាណ ជាទីស្រឡាញ់របស់តថាគត
 ព្រោះហេតុនោះ បានជាតថាគត ឲ្យដំរីដ៏ប្រសើរ។

ចប់ កុរុធម្មចរិយា ទី៣។

មហាសុទ្ធស្សនចរិយា ទី៤

[៤] កាលតថាគត ជាក្សត្រចក្រពត្តិ ឈ្មោះមហាសុទ្ធស្សនៈ មានពលច្រើន នៅក្នុងនគរកុសាវតី។ ក្នុងនគរនោះ តថាគត បានឲ្យគេឃោសនាក្នុងមួយថ្ងៃ ៣ ដង ក្នុងទីនោះៗ ថា អ្នកណា ប្រាថ្នាចង់បានអ្វី ចូរឲ្យនូវទ្រព្យអ្វីដល់អ្នកណា។ អ្នកណាឃ្លាន អ្នកណាស្រេក អ្នកណា (ប្រាថ្នា) នូវកម្រងផ្កា អ្នកណា (ប្រាថ្នា) នូវ គ្រឿងលាប អ្នកណាអាក្រាត និងស្លៀកដណ្តប់នូវសំពត់ទាំងឡាយ ដែលជ្រលក់ដោយពណ៌ផ្សេងៗ អ្នកណាយកឆត្រ (ដើម្បីបាំង) ក្នុង ផ្លូវ អ្នកណាយកស្បែកជើងដ៏ទន់ល្អ (ដើម្បីពាក់ក្នុងផ្លូវ)។ តថាគត ឲ្យគេឃោសនាក្នុងវេលាព្រឹក (ថ្ងៃត្រង់) ល្ងាច ក្នុងទីនោះៗ ដូចបាន ពោលហើយក្នុងខាងលើ ទាននោះ តថាគត មិនមែនចាត់ចែងតែ ក្នុងទី ១០ កន្លែង មិនមែនចាត់ចែងតែក្នុងទីមួយរយកន្លែងទេ។ ទ្រព្យដែលតថាគត ចាត់ចែងចំពោះស្នូម ក្នុងទីច្រើនរយកន្លែង សម្រាប់ពួកវណិព្វកៈ ដែលមកក្នុងវេលាថ្ងៃ ឬមកក្នុងវេលាយប់។ ពួកស្នូម លុះតែបានភោគៈ គួរតាមសេចក្តីប្រាថ្នា ពេញក្នុងដៃ ហើយ ទើបបានដើរចេញទៅ តថាគតបានឲ្យមហាទានបែបនេះ ដរាបដល់អស់ជីវិត។ តថាគតមិនឲ្យទ្រព្យ ដែលមិនជាទីគាប់ចិត្ត ទេ ម្យ៉ាងទៀត តថាគតមិនមែនជាអ្នកមិនសន្សំទ្រព្យទុកទេ ដូច បុរសកើតរោគក្តៅក្រហាយ ចង់ជារោគ ញ៉ាំងពេទ្យឲ្យស្តាប់ស្តល់ ដោយទ្រព្យ រមែងរួចចាករោគ យ៉ាងណាមិញ តថាគតកាលដឹង ច្បាស់ថា (ការឲ្យទាន ជាឧបាយ) ដើម្បីបំពេញអធ្យាស្រ័យរបស់សត្វ ដោយមិនមានសេសសល់ តថាគតឲ្យទានចំពោះស្នូម ដើម្បី បំពេញចិត្តស្នូមដែលខ្វះកន្លះ តថាគតជាអ្នកមិនមានអាល័យ មិនមានសេចក្តីប៉ុនប៉ង (ចំពោះផលនៃទាននោះទេ តថាគតឲ្យ ទាន) ដើម្បីបានក្រាស់ដឹងនូវសម្តោធិញ្ញាណ យ៉ាងនេះឯង។

ចប់ មហាសុទ្ធស្សនចរិយា ទី៤។

មហាគោវិន្ទចរិយា ទី៥

[៥] ចរិយាដទៃទៀត កាលតថាគតកើតជាមហាគោវិន្ទ ព្រាហ្មណ៍ បានជាបុរោហិតនៃស្តេច ៧ អង្គ ជាបុរោហិតដែលមនុស្ស និងទេវតាបូជាហើយ។ សួយសារអាករណា ដែលកើតដល់តថាគត ក្នុងរាជ្យនៃស្តេចទាំង ៧ អង្គ ក្នុងកាលនោះ តថាគតបានឲ្យនូវ មហាទាន ជាទានមិនកម្រើក ដូចជាសាគរ ដោយសួយសារអាករ នោះ។ ទ្រព្យ និងស្រូវ មិនមែនជាទីស្តាប់ខ្ពើមរបស់តថាគតទេ ទាំង ការសន្សំទ្រព្យនៃតថាគត មិនមែនជាមិនមានទេ តែ

សព្វញ្ញតញ្ញាណ ជាទីស្រឡាញ់របស់តថាគត ព្រោះហេតុនោះ បាន ជាតថាគតឲ្យទ្រព្យដ៏ប្រសើរ។

ចប់ មហាកោវិន្ទចរិយា ទី៥។

នេមិរាជចរិយា ទី៦

[៦] ចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតកើតជាស្តេចធំ ឈ្មោះនេមិ ជាបណ្ឌិត អ្នកត្រូវការដោយកុសល នៅក្នុងក្រុងដ៏ ប្រសើរ ឈ្មោះមិថិលា។ កាលនោះ តថាគតបានឲ្យគេស្ថាបនាសាលា បួនខ្នង មានមុខ ៤ ហើយញ្ជ្រែងទានឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ដល់ពួកម្រឹក បក្សី និងមនុស្សជាដើម ក្នុងសាលានោះ។ តថាគតបានធ្វើនូវ សំពត់សម្រាប់ស្លៀកដណ្តប់ ទីដេក បាយ ទឹក និងភោជន ឲ្យជា របស់ប្រព្រឹត្តទៅមិនដាច់ ហើយញ្ជ្រែងមហាទានឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ។ សេវកាមាត្យ ចូលទៅរកចៅហ្វាយនាយ ព្រោះហេតុចង់បានទ្រព្យ ហើយស្វែងរកហេតុដែលគួររីករាយ ដោយកាយ ឬដោយវាចាចិត្ត (ផ្តាប់ចិត្តចៅហ្វាយនាយ) យ៉ាងណា។ តថាគតនឹងស្វែងរកនូវពូជ នៃពោធិញ្ញាណក្នុងភពទាំងពួង ញ្ជ្រែងសត្វឲ្យស្តាប់ស្តល់ដោយទាន ហើយប្រាថ្នានូវពោធិញ្ញាណដ៏ឧត្តម យ៉ាងនេះឯង។

ចប់ នេមិរាជចរិយា ទី៦។

ចន្ទកុមារចរិយា ទី៧

[៧] មានចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតជាឱរស ឈ្មោះចន្ទកុមារ របស់ស្តេចព្រះនាមឯករាជ នៅក្នុងក្រុងបុប្ផរតី។ កាលនោះ តថាគតរួចអំពីការដែលគេត្រូវសម្លាប់ ចេញផុតពីទី យំញ្ញនោះហើយ ក៏កើតសេចក្តីសង្វេគ បានញ្ជ្រែងមហាទាន ឲ្យ ប្រព្រឹត្តទៅ។ តថាគតបើមិនទាន់បានឲ្យទេយ្យធម៌ ចំពោះ ទក្ខិណេយ្យបុគ្គលទេ តថាគតក៏មិនផឹក មិនទំពាស៊ី មិន បរិភោគភោជន អស់ចំនួន ៥ ឬ ៦ រាត្រី។ ពាណិជ ធ្វើការ សន្សំទ្រព្យ (បើដឹងថា) ទីណាមានលាភច្រើន ក៏នាំភណ្ណទៅក្នុង ទីនោះ យ៉ាងណា។ វត្តដែលត្រូវបរិភោគខ្លួនឯង បើឲ្យដល់បដិគ្គា ហកៈដទៃ ជាវត្តមានផលច្រើន ហេតុនោះ ត្រូវតែឲ្យដល់បុគ្គលដទៃ វិញ នឹងមានផល ១០០ ភាគ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ តថាគតដឹងនូវ អំណាចនៃហេតុនុ៎ះហើយ ទើបឲ្យទានក្នុងភពតូច និងភពធំ មិន គេចចេញចាកទាន ដើម្បីបានគ្រាស់ដឹងនូវសម្តោធិញ្ញាណ។

ចប់ ចន្ទកុមារចរិយា ទី៧។

សិរិវិណិយា ទី៨

[៨] កាលតថាគត ជាក្សត្រឈ្មោះសិរិ សោយរាជ្យក្នុងនគរអ
 វិដ្ឋុៈ អង្គុយក្នុងប្រាសាទដ៏ប្រសើរ តថាគតគិតយ៉ាងនេះថា ទាន
 ណាមួយ ជាប់រស់មនុស្ស ទាននោះ គឺអញមិនដែលឲ្យហើយ មិន
 មានឡើយ បើមានយាចកណាមកសូមភ្នែកអញ អញនឹងមិន
 ញាប់ញ័រ ត្រូវតែឲ្យ (ដល់យាចកនោះ)។ សក្កុៈជាធំជាងពួកទេវតា
 បានដឹងនូវសេចក្តីត្រិះរិះរបស់តថាគត អង្គុយនៅក្នុងទេវបរិស័ទ
 កំពោលនូវពាក្យនេះថា ស្តេចសិរិមានឫទ្ធិច្រើន គង់ក្នុងប្រាសាទដ៏
 ប្រសើរ កំពុងពិចារណានូវទានផ្សេងៗ (ដែលខ្លួនឲ្យហើយ) ស្តេច
 នោះ មិនឃើញនូវវត្ថុដែលខ្លួនមិនធ្លាប់ឲ្យសោះឡើយ។ ការណ៍នុ៎ះ
 ពិត ឬមិនពិតអេ៎ បើដូច្នោះ អញនឹងល្បងស្តេចនោះមើល អ្នក
 ទាំងឡាយ ចូររង់ចាំមួយរំពេច ទំរាំយើងបានដឹងនូវព្រះរាជហឫទ័យ
 នៃស្តេចនោះ (ព្រះឥន្ទ្រ ក៏ក្លែងខ្លួនជាព្រាហ្មណ៍) មានសក់ស្កូវ
 មានខ្លួនជ្រួញជ្រីវ ទូរន់ទូរដោយជរា ព្រមទាំងមានសម្បុរអាក្រក់
 ដើរញញាប់ញ័រ ចូលទៅរកព្រះរាជ។ គ្រានោះ ព្រាហ្មណ៍នោះ
 ផ្តងដៃឆ្វេង និងដៃស្តាំ ហើយធ្វើអញ្ជាញលើសិរិៈ ពោលពាក្យនេះថា
 បពិត្រធម្មិកមហារាជ ជាអ្នកញ័រដៃនឲ្យចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គសូម
 អង្វរព្រះអង្គ កិត្តិស័ព្វរបស់ព្រះអង្គថា ត្រេកអរក្នុងទាន ល្បិចទ័រ
 ទៅក្នុងទេវលោក និងមនុស្សលោក។ ភ្នែកទាំងពីរនៃទូលព្រះបង្គំ
 ត្រូវងងឹតបៀតបៀនហើយ សូមព្រះអង្គប្រទាននូវព្រះនេត្រមួយ
 ដល់ទូលព្រះបង្គំ ចំណែកព្រះអង្គ សូមញ័រអត្តភាពឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ
 ដោយព្រះនេត្រម្ខាងចុះ។ តថាគតព្រាហ្មណ៍នោះហើយ ក៏
 រិករាយ មានចិត្តសង្វេគ ធ្វើអញ្ជាញ មានសេចក្តីត្រេកអរ ហើយ
 ពោលថា ខ្ញុំទើបនឹងគិតឃើញអម្បាញ់មិញនេះ ហើយចុះអំពី
 ប្រាសាទមកក្នុងទីនេះ អ្នកទំនងជាដឹងចិត្តខ្ញុំ ទើបមកសូមភ្នែក
 ខ្ញុំ ឱហ្ន៎! សេចក្តីប្រាថ្នាក្នុងចិត្តនៃខ្ញុំ សម្រេចហើយ សេចក្តីត្រិះរិះនៃ
 ខ្ញុំ ពេញហើយ ទានដ៏ប្រសើរ ដែលខ្ញុំមិនធ្លាប់ឲ្យ ខ្ញុំនឹងឲ្យដល់ស្តម
 ក្នុងថ្ងៃនេះ។ ម្ចាស់ពេទ្យឈ្មោះសិរិកៈ អ្នកចូរមក ចូរក្រោកឡើង កុំ
 បង្អង់ឲ្យយឺតយូរឡើយ កុំញាប់ញ័រ ចូរឆ្លៀលភ្នែកទាំងពីរ (របស់
 អញ) ហើយឲ្យដល់ស្តម។ លំដាប់នោះ ពេទ្យសិរិកៈនោះ ដែល
 តថាគតដាស់តឿនហើយ ក៏ធ្វើតាមពាក្យតថាគត បានខ្លះឆ្លៀល
 (ភ្នែកតថាគត) ហើយប្រគល់ឲ្យដល់ស្តម ដូចជាឲ្យសាច់ភ្លោត។ ក្នុង
 កាលមុនឲ្យភ្នែក កំពុងឲ្យភ្នែក ឲ្យរួចហើយភ្នែក ចិត្តរបស់តថាគត ឥតមាន
 ការរាយមាយឡើយ ព្រោះហេតុពោធិញ្ញាណតែម្យ៉ាង។ ភ្នែកទាំងពីរ
 មិនមែនជាទិស្តបំរប់របស់តថាគតទេ ទាំងខ្លួនសោតទៀត ក៏
 មិនមែនជាទិស្តបំរប់របស់តថាគតដែរ តែសព្វញ្ញតញ្ញាណ

ជាទីស្រឡាញ់របស់តថាគត ព្រោះហេតុនោះ បានជាតថាគតឲ្យ
ចក្ខុ។

ចប់ សិរិរាជចរិយា ទី៨។

វេស្សន្តរចរិយា ទី៩

[៩] ព្រះនាងធុស្សតី ខត្តិយកញ្ញា ជាព្រះជននីរបស់តថាគត
ព្រះនាងធុស្សតីនោះ ជាព្រះមហេសីនៃសក្កទេវរាជ ក្នុងអតីតជាតិ
ទាំងឡាយ។ ព្រះឥន្ទ្រទ្រង់ជ្រាបនូវការអស់ទៅនៃអាយុរបស់ព្រះនាង
ហើយ ទ្រង់ត្រាស់ពាក្យនេះថា ម្ចាស់នាងដ៏ចម្រើន យើងនឹងឲ្យនូវ
ពរ ១០ ប្រការ ដល់នាង បើនាងប្រាថ្នានូវពរណា ចូរទទួលយកនូវ
ពរនោះចុះ។ ព្រះនាងទេវិនោះ កាលបើព្រះឥន្ទ្រពោលយ៉ាងនេះ
ហើយ ក៏ពោលពាក្យនេះ តបនឹងព្រះឥន្ទ្រវិញថា ខ្ញុំមានទោស
កំហុសដូចម្តេច ខ្ញុំជាទីស្អប់របស់ព្រះអង្គយ៉ាងណាទៅ បានជា
ព្រះអង្គញ្ជា់ខ្ញុំឲ្យឃ្លាតចាកមរណីយដ្ឋាន ដូចជាខ្យល់បក់បោករំលំ
នូវរុក្ខជាតិ ដែលដុះលើផែនដីដូច្នោះ។ សក្កទេវរាជនោះ លុះឮ
ព្រះនាងធុស្សតី ពោលយ៉ាងនេះហើយ ក៏ត្រាស់ពាក្យនេះ តបនឹង
ព្រះនាងវិញថា អំពើដ៏លាមក នាងមិនបានធ្វើទេ នាងមិនមែន
ជាទីស្អប់នៃយើងទេ។ អាយុរបស់នាងត្រឹមតែប៉ុណ្ណោះ កាលជាទីច្បុក
នឹងមាន (ដល់នាង) ចូរនាងទទួលយកពរដ៏ប្រសើរឧត្តម ១០
ប្រការ ដែលយើងឲ្យនេះចុះ។ ព្រះនាងធុស្សតីនោះ បានទទួលពរ
ដែលសក្កទេវរាជឲ្យហើយ ក៏មានព្រះហឫទ័យត្រេកអររីករាយ ធ្វើ
តថាគតឲ្យនៅខាងក្នុង (ពរទាំងនោះ) ហើយទទួលយកពរទាំង
១០ ប្រការ។ ព្រះនាងធុស្សតីនោះ លុះច្បុកចាកឋានទេវលោកនោះ
ហើយ មកកើតក្នុងត្រកូលក្សត្រ ហើយមកភប់ប្រសព្វនឹងសញ្ញយ
រាជកុមារ ក្នុងជេតុត្តរនគរ។ កាលណាតថាគតចុះមកកាន់ផ្ទៃនៃ
នាងធុស្សតី ជារាជមាតា ដែលជាទីស្រឡាញ់ ក្នុងកាលនោះ ដោយ
តេជានុភាពរបស់តថាគត មាតានៃតថាគត ក៏ត្រេកអរក្នុងទាន
សព្វៗកាល។ ព្រះនាងធុស្សតីនោះ ទ្រង់បរិច្ចាគទានដល់ពួកជន
អ្នកឥតទ្រព្យ ពួកជនឈឺជានិច្ច ពួកជនចាស់ជរា ពួកយាចក ពួក
អ្នកដំណើរ និងពួកសមណព្រាហ្មណ៍ ដែលមានអាសវៈអស់ហើយ
មិនមានកិលេលជាគ្រឿងកង្វល់។ កាលព្រះនាងធុស្សតីទេវិនោះ
ទ្រង់គភ៌គ្រប់១០ ខែហើយ ព្រះបាទសញ្ញយមហារាជ ទ្រង់នាំ
ព្រះនាងទៅធ្វើប្រទក្សិណបុរី ព្រះនាងប្រសូតតថាគត ត្រង់កណ្តាល
ថ្នល់នៃអ្នកជំនួញ។ ឈ្មោះរបស់តថាគត មិនមែនជាប់មកអំពី
មាតា មិនមែនជាប់មកអំពីបិតាទេ គឺព្រោះតែតថាគតកើតត្រង់
កណ្តាលថ្នល់អ្នកជំនួញ ហេតុនោះបានជាឈ្មោះថាវេស្សន្តរ។

កាលណា តថាគតជាទារក មានអាយុ ៨ ឆ្នាំ អំពីកំណើត ក្នុង កាលនោះ តថាគតអង្គុយក្នុងប្រាសាទ គ្រិះរិះដើម្បីឲ្យនូវអជ្ឈត្តិក ទានថា បើអ្នកណាមកសូមតថាគត តថាគតគប្បីឲ្យបេះដូង ឲ្យភ្នែក ឲ្យសាច់ និងឈាម ឬក៏គេញ្រងតថាគត ឲ្យដឹងព្រាហ្ម (អ្នក ចូរធ្វើជាទាសៈរបស់ខ្ញុំ) តថាគតនឹងព្រមប្រគល់កាយ (ដល់ អ្នកនោះ)។ កាលតថាគតកំពុងគិតនូវភាពដែលមិនញាប់ញ័រ ដែលមិនរួញរា មហាប្រិថពី មានភ្នំសិនេរុ និងព្រៃជាគ្រឿងប្រដាប់ ក៏ញាប់ញ័រក្នុងទីនោះ។ តថាគតឡើងជិះដំរីឈ្មោះបច្ឆ័យ ចូលទៅ (កាន់សាលាទាន) ដើម្បីឲ្យទានក្នុងថ្ងៃឧបោសថ ខែពេញបូណ៌មិទី ១៥ ក្នុងកន្លះខែ ជាលំដាប់។ ព្រាហ្មណ៍ទាំងឡាយ ដែលនៅក្នុងដែន កាលិដ្ឋៈ ចូលទៅរកតថាគត សូមដំរីដ៏ប្រសើររបស់តថាគត ជាដំរី នាំឲ្យបានទ្រព្យ ដែលគេសន្មតជាសត្វមង្គលថា ជនបទ (របស់ យើងខ្ញុំព្រះអង្គ) មិនមានភ្លៀង ទ្រព្យអត់ឃ្លានខ្លាំង សូមព្រះអង្គ ព្រះរាជទានដំរីប្រសើរ មានអរិយៈសសុទ្ធ ជាដំរីឧត្តម។ ព្រាហ្មណ៍ ទាំងឡាយ សូមដំរីណា ចំពោះតថាគត តថាគតឲ្យដំរីនោះ ឥត ញាប់ញ័រឡើយ តថាគតមិនលាក់លៀមនូវទេយ្យធម៌ដែលមាន ព្រោះចិត្តរបស់តថាគតត្រេកអរក្នុងទាន។ កាលបើយាចកមកដល់ ហើយ ការប្រកែកក៏មិនសមគួរដល់តថាគត ការសមាទានរបស់ តថាគត កុំបីបែកធ្លាយឡើយដូច្នោះ តថាគតនឹងឲ្យដំរីប្រសើរ។ តថាគតចាប់ដំរីត្រង់ប្រមោយ រួចច្រូចទឹកក្នុងកណ្តី ជាវិការៈនៃ កែវ ដាក់លើដៃព្រាហ្មណ៍ ហើយឲ្យដំរីដល់ព្រាហ្មណ៍។ កាលតថាគតឲ្យ ដំរីដ៏ឧត្តមសសុទ្ធដទៃទៀត ក្នុងកាលនោះ មហាប្រិថពីដែលមានភ្នំ សិនេរុ និងព្រៃជាគ្រឿងប្រដាប់ ក៏ញាប់ញ័រ។ ព្រោះតែការឲ្យនូវដំរី នោះ ជាហេតុឲ្យពួកអ្នកដែនសិរិវិទិន្យខ្លាំង ក៏មកប្រជុំគ្នា ហើយ បណ្តេញតថាគតចាកដែនរបស់ខ្លួន ដោយពាក្យថា សូមព្រះអង្គ ទៅនៅវង្សតបព័តទៅ។ កាលពួកអ្នកដែនសិរិវិទិន្យនោះ បណ្តេញ តថាគតអោយចេញចាកដែន ចិត្តរបស់តថាគតមិនញាប់ញ័រ មិន តក់ស្លុតទេ តថាគតបានសូមពរមួយដ៏ប្រសើរ នឹងជនទាំងនោះ ដើម្បីញ្រងមហាទានឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ។ ពួកអ្នកដែនសិរិវិទិន្យខ្លាំងអស់ ដែល តថាគតសូមពរហើយ ក៏ឲ្យនូវពរមួយដ៏ប្រសើរ ដល់តថាគត ៗ ញ្រងគេឲ្យដឹងព្រាហ្មដោយស្តរមានត្រចៀក ហើយឲ្យមហាទាន។ គ្រានោះ សំឡេងកោលាហល ដែលនាំឲ្យភ័យធំ ក៏ប្រព្រឹត្តទៅ នៅក្នុងរោងទាននុ៎ះថា (ពួកអ្នកដែនសិរិវិទិន្យ) បណ្តេញព្រះបាទវេស្សន្តរ នេះ ព្រោះតែទាន ឥឡូវព្រះបាទវេស្សន្តរនេះ នៅតែឲ្យទានទៀត។ កាលនោះ តថាគតឲ្យដំរី សេះ រថ ខ្ញុំស្រី ខ្ញុំប្រុស មេគោ និងទ្រព្យ លុះឲ្យមហាទានហើយ ក៏ចេញអំពីនគរ។ លុះតថាគតចេញចាក នគរហើយ ក៏ដាក់មើលទៅព្រះនគរវិញ កាលនោះ មហាប្រិថពី ដែលមានភ្នំសិនេរុ និងព្រៃជាគ្រឿងប្រដាប់ ក៏ញាប់ញ័រ។ តថាគត

ឲ្យនូវថវិកាដែលទើប ដោយសេសសន្ធព ៤ ហើយបិតនៅក្នុងផ្លូវធំ ៤ ជា បុគ្គលតែម្នាក់ឯង មិនមានបុគ្គលជាគម្រប់ពីរ និយាយនូវពាក្យ នេះ និងនាងមទ្រីទេវីថា ម្ចាស់នាងមទ្រី នាងចូរពកណ្តាជិនាចុះ ព្រោះកណ្តាជិនាជាប្អូននេះ ស្រាល បងនឹងពជាលីកុមារ ព្រោះជាលី កុមារជាបងធ្ងន់។ នាងមទ្រីទេវីពកណ្តាជិនា ដូចជាផ្កាឈូកស តថាគតពក្សត្រជាលី ដូចជារូបភាពជាវិការៈនៃមាស។ ខត្តិយជន ទាំង ៤ អង្គ ធ្លាប់ចម្រើនដោយសេចក្តីសុខ មានជាតិខ្ពង់ខ្ពស់ កាលស្តេចទៅក្នុងផ្លូវមិនរាបស្មើខ្លះ រាបស្មើខ្លះ (ដោយគិតថា) យើងនឹងទៅកាន់រង្កតបព័ត។ បើមនុស្សណាមួយ ដើរមកក្នុងផ្លូវ បណ្តោយគ្នា ឬផ្លូវជួបគ្នា យើងនឹងសាកសួរផ្លូវនឹងមនុស្ស ទាំងនោះថា រង្កតបព័តនៅក្នុងទីណា។ មនុស្សទាំងនោះ ឃើញយើង ក្នុងទីនោះ នឹងប្រាប់ (នូវផ្លូវដែលទៅ) កាន់ភ្នំ ដោយសេចក្តីករុណា មនុស្សទាំងនោះ ដឹងនូវទុក្ខ (របស់យើង នឹងប្រាប់ថា) រង្កតបព័ត នៅក្នុងទីឆ្ងាយអំពីទីនេះ។ បើទារកទាំងពីរឃើញឈើ មានផ្លែក្នុង ព្រៃធំ ព្រោះហេតុនៃផ្លែឈើទាំងនោះ ទារកទាំងពីរនឹងយំទារ។ ដើមឈើធំខ្ពស់ទាំងឡាយ ព្រោះឃើញទារកទាំងពីរយំ ក៏ទោរទន់ ចូលមកជិតទារកដោយខ្លួនឯង។ នាងមទ្រីមានអរិយៈទាំងអស់ ល្អ ឃើញនូវហេតុគួរអស្ចារ្យចម្លែក គួរព្រឺរោម ក៏ញ៉ាំងសាធុការឲ្យ ប្រព្រឹត្តទៅថា ឱហ្ន៎! ហេតុអស្ចារ្យចម្លែក គួរព្រឺរោម កើតឡើងហើយ ក្នុងលោកនេះ ដោយគេជះនៃព្រះវេស្សន្តរ ដើមឈើទាំងឡាយ ក៏ ទោរទន់ចុះមកដោយខ្លួនឯង។ ពួកទេវតាបានបម្រើផ្លូវដោយ សេចក្តីអនុគ្រោះចំពោះទារក ញ៉ាំងជនទាំងនោះ ឲ្យដល់ដែនចេតៈ ក្នុងថ្ងៃដែលខ្លួនចេញទៅ។ កាលនោះ ស្តេចទាំងអស់ ៦០,០០០ អង្គ ដែលនៅក្នុងមាតុលនគរ ក៏ប្រណម្យអញ្ជូលិទ្ធក្រយំ ដើរចូលមកជិត។ ក្សត្រទាំង ៤ ព្រះអង្គនោះ និយាយចរចា ជាមួយនឹងស្តេចចេតៈទាំងឡាយ និងពួកបុត្ររបស់ស្តេចចេតៈក្នុង ទីនោះ ហើយលាចេញពីទីនោះទៅថា យើងនឹងទៅកាន់ រង្កតបព័ត។ ព្រះឥន្ទ្រ ទ្រង់ហៅនូវវិស្សកម្មទេវបុត្រ ដែលមានឫទ្ធិ ច្រើនមកប្រាប់ថា អ្នកចូរនិម្មិតអាស្រម និងបណ្ណសាលាដ៏ល្អ ជាទី រីករាយ ថ្វាយព្រះបាទវេស្សន្តរ ព្រមទាំងភរិយា និងបុត្រ។ វិស្សកម្ម ទេវបុត្រ ដែលមានឫទ្ធិច្រើន លុះបានស្តាប់ពាក្យរបស់សក្កទេវរាជ ហើយ ក៏ចុះមកនិម្មិតអាស្រម និងបណ្ណសាលាដ៏ល្អជាទីរីករាយ។ ក្សត្រ ៤ ព្រះអង្គ បានចូលទៅកាន់ព្រៃធំ ដែលមិនមានសំឡេង មិនមានសេចក្តីរីករ ហើយ (និយាយគ្នាថា) យើងនឹងនៅក្នុង ចន្លោះនៃភ្នំនោះ កាលនោះ តថាគត នាងមទ្រីទេវី កូនទាំងពីរ គឺជាលី និងកណ្តាជិនា បានបន្ទោបង់សេចក្តីសោកដល់គ្នានឹងគ្នា ហើយនៅក្នុងអាស្រម កាលនោះ តថាគត រក្សាទារកក្នុងអាស្រម មិនសូន្យស្ងាត់ នាងមទ្រីនោះ តែងនាំផ្លែឈើមកចិញ្ចឹមជនទាំង

៣ នាក់។ កាលតថាគតនៅក្នុងព្រៃធំ មានអ្នកដំណើរម្នាក់ ចូលមករកតថាគត សូមកូនទាំងពីរនៃតថាគត គឺជាលី និងកណ្តាជិនា។ កាលនោះ តថាគតកើតសេចក្តីរីករាយ ព្រោះបានឃើញយាចកដើរចូលមក បានយកកូនទាំងពីរ ឲ្យដល់ព្រាហ្មណ៍។ កាលតថាគត បរិច្ចាគបុត្តទាំងពីររបស់ខ្លួន ដល់ជូជកព្រាហ្មណ៍ កាលនោះ ប្រិថពីដែលមានភ្នំសិនេរុ និងព្រៃជាគ្រឿងប្រដាប់ ក៏ញាប់ញ័រ។ ព្រះឥន្ទ្របានក្លែងភេទ ជាព្រាហ្មណ៍ម្តងទៀត ចុះមកសូមនាងមទ្រីទេវី ដែលមានសីល មានវត្តចំពោះប្តីនឹងតថាគត។ តថាគតមានសេចក្តីត្រិះរិះក្នុងចិត្តដោយជ្រះថ្លា ចាប់នាងមទ្រីទេវី ត្រង់ដើមដៃ ហើយប្តូរទឹក ដាក់លើអញ្ចាលីនៃព្រាហ្មណ៍ ឲ្យនាងមទ្រីដល់ព្រាហ្មណ៍។ កាលដែលតថាគតឲ្យនាងមទ្រីទេវីតាព្វដំអាកាស ក៏ត្រេកអររីករាយ ប្រិថពីដែលមានភ្នំសិនេរុ និងព្រៃជាគ្រឿងប្រដាប់ ក៏ញាប់ញ័រក្នុងកាលនោះ។ កាលតថាគត បរិច្ចាគជាលីកុមារ កណ្តាជិនាជិតា និងនាងមទ្រីទេវី ដែលមានវត្តចំពោះប្តី ឥតគិតក្តៅក្រហាយសោះឡើយ ក៏ព្រោះហេតុនៃពោធិញ្ញាណតែម្យ៉ាង។ បុត្រទាំងពីរមិនមែនជាទីស្អប់របស់តថាគតទេ ទាំងនាងមទ្រីទេវី ក៏មិនមែនជាទីស្អប់របស់តថាគតដែរ តែសព្វញ្ញតញ្ញាណ ជាទីស្រឡាញ់របស់តថាគត បានជាតថាគតឲ្យបុត្រ និងភរិយាជាទីស្រឡាញ់។ កាលពួកជនមកជួបជុំគ្នា ក្នុងសំណាក់នៃមាតា និងបិតា ក្នុងព្រៃធំ ក៏ខ្សឹកខ្សួល ដោយសេចក្តីករុណា ចរចាសួរសុខ និងទុក្ខគ្នា។ កាលមហាជន ចូលទៅរកជនទាំងពីរ ជាអ្នកធ្ងន់ដោយហិរិ និងឱត្តប្បៈ កាលនោះ ប្រិថពីដែលមានភ្នំសិនេរុ និងព្រៃជាគ្រឿងប្រដាប់ ក៏កម្រើកញាប់ញ័រ។ ម្យ៉ាងទៀត តថាគតចេញអំពីព្រៃធំ ជាមួយនឹងពួកញាតិ ចូលទៅកាន់បុរី គួរជាទីសប្បាយ ឈ្មោះជេតុត្តរ ដែលជានគរដ៏ឧត្តម ក្នុងកាលនោះ មហារមេយក៏បង្ហូរចុះនូវភ្លៀងជារិការនៃកែវ ៧ ប្រការ ប្រិថពីដែលមានភ្នំសិនេរុ និងព្រៃជាគ្រឿងប្រដាប់ ក៏កម្រើក។ ប្រិថពីមិនមានចេតនាទេ មិនដឹងសុខ និងទុក្ខទេ តែមហាប្រិថពីនោះ បានកម្រើកញាប់ញ័រ អស់វារៈ ៧ ដង ព្រោះកម្លាំងទានរបស់តថាគត។

ចប់ វេស្សន្តរចរិយា ទី៩៤

សសបណ្ឌិតចរិយា ទី១០

[១០] ចរិយាដទៃទៀត កាលតថាគត កើតជាទន្សាយ គ្រាច់ទៅក្នុងព្រៃ មានស្មៅ ស្លឹកឈើ បន្លែ និងផ្លែឈើជាអាហារ រៀរចាកការបៀតបៀនសត្វដទៃ។ កាលនោះ ស្វា ចចក ភេ និងតថាគត ព្រមព្រៀងនៅជាមួយគ្នា ទាំងព្រឹកទាំងល្ងាច។ តថាគត

ប្រៀបប្រដៅសំឡាញ់ទាំង ៣ នោះ ដែលមានកិរិយាល្អ និងកិរិយា
 អាក្រក់ថា អ្នកទាំងឡាយ ចូររៀនរូបអំពើអាក្រក់ ហើយចូរតម្កល់
 ខ្ជាប់ក្នុងអំពើល្អ។ តថាគតឃើញព្រះចន្ទ្រពេញរង ក្នុងថ្ងៃឧបោសថ
 ក៏ប្រាប់ដល់សំឡាញ់នុ៎ះ ក្នុងទីនោះថា ថ្ងៃនេះ ជាថ្ងៃឧបោសថ។ អ្នក
 ទាំងឡាយ ចូរចាត់ចែងទាន ដើម្បីឲ្យដល់ទក្ខិណេយ្យបុគ្គល លុះបាន
 ឲ្យទានដល់ទក្ខិណេយ្យបុគ្គលរួចហើយ ចូររក្សាឧបោសថ។ សត្វជា
 សំឡាញ់នោះ បានទទួលពាក្យតថាគតថា សាធុ ហើយចាត់ចែង
 ទានតាមសេចក្តីអង់អាច តាមកម្លាំង ហើយស្វែងរកទក្ខិណេយ្យ
 បុគ្គល។ ឯតថាគត ដេកគិតនូវទានដែលសមគួរ ដល់ទក្ខិណេយ្យ
 បុគ្គលថា បើអញបានទក្ខិណេយ្យបុគ្គល តើអញនឹងឲ្យទាន
 ដូចម្តេច។ លូ និងសណ្តែកបាយនៃអញគ្មានទេ សណ្តែករាជមាស
 អង្ករ និងខ្លាញ់នៃអញ ក៏គ្មានដែរ អញញ្ជ្រងអត្តភាពឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ
 ដោយស្មៅ អញមិនអាចនឹងឲ្យស្មៅបានទេ ដូច្នោះ បើមាន
 ទក្ខិណេយ្យបុគ្គលណាមួយ ដើរមកក្នុងសំណាក់អញដើម្បីភិក្ខា អញ
 នឹងឲ្យខ្លួនជារបស់ខ្លួន នឹងមិនឲ្យទក្ខិណេយ្យបុគ្គលនោះ មានដៃ
 ទទេទៅវិញឡើយ ព្រះឥន្ទ្រដឹងនូវសេចក្តីត្រិះរិះរបស់តថាគត ហើយ
 ក្លែងភេទជាព្រាហ្មណ៍ ចូលមកកាន់លំនៅតថាគត ដើម្បីល្បួងទាន
 របស់តថាគត។ តថាគតឃើញឥន្ទ្រព្រាហ្មណ៍នោះ ហើយក៏ត្រេកអរ
 បានពោលពាក្យនេះថា ពេញជាល្អមែន អ្នកមកក្នុងសំណាក់ខ្ញុំ
 ព្រោះហេតុតែអាហារ។ ក្នុងថ្ងៃនេះ ខ្ញុំនឹងឲ្យនូវទានដ៏ប្រសើរដល់អ្នក
 ជាទានដែលខ្ញុំមិនធ្លាប់ឲ្យឡើយ អ្នកប្រកបដោយគុណ គឺសីល
 ការបៀតបៀនសត្វដទៃ មិនគួរដល់អ្នកឡើយ អ្នកចូរមក ចូរទៅ
 នាំយកឧសផ្សេងៗ មកបង្កាត់ភ្លើងឲ្យនេះឡើង ខ្ញុំនឹងដុតខ្លួន អ្នក
 នឹងបានបរិភោគសាច់ដ្ឋិន។ ឥន្ទ្រព្រាហ្មណ៍នោះ មានចិត្តត្រេកអរ
 ទទួលថា សាធុ ហើយទៅនាំឧសផ្សេងៗ យកមកធ្វើជើងច្តុរយ៉ាងធំ
 ហើយធ្វើឲ្យមានផ្ទៃ ពេញដោយរងើកភ្លើង។ គំនរភ្លើងធំនោះ
 នេះឆាប់ យ៉ាងណា ឥន្ទ្រព្រាហ្មណ៍នោះ ក៏ដុតភ្លើងនេះសន្ទោសន្ទៅ
 ក្នុងទីនោះ យ៉ាងនោះ តថាគត រលាស់ខ្លួនដែលប្រឡាក់ដោយធូលី
 ហើយអង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរនោះ។ កាលណា គំនរឧសធំ ត្រូវភ្លើង
 នេះ ឮសូរសំឡេងធំៗ កាលនោះ តថាគតលោតទម្លាក់ខ្លួនទៅក្នុង
 កណ្តាលចន្លោះអណ្តាតភ្លើង ធម្មតាទឹកត្រជាក់ ដែលបុគ្គលណាមួយ
 ចុះទៅហើយ រមែងញ្ជ្រងសេចក្តីក្រវល់ក្រវាយ ក្តៅក្រហាយ ឲ្យស្ងប់
 រម្ងាប់ បានញ្ជ្រងសេចក្តីត្រេកអរ និងបីតិ ឲ្យកើតឡើងយ៉ាងណា។
 កាលតថាគតចូលទៅក្នុងភ្លើង ដែលកំពុងនេះសន្ទោសន្ទៅ ក៏
 ញ្ជ្រងសេចក្តីក្រវល់ក្រវាយទាំងអស់ ឲ្យស្ងប់រម្ងាប់ ដូចជាទឹកត្រជាក់
 ដូច្នោះឯង។ តថាគតបានឲ្យសម្បូរថ្ងៃ ស្បែក សាច់ សរសៃ ឆ្អឹង
 បេះដូង និងកាយទាំងមូល មិនឲ្យមានសេសសល់ ដល់ព្រាហ្មណ៍។

ចប់ សសបណ្ឌិតចរិយា ទី១០។

ឧទ្ទាននៃចរិយានោះ:

អភិក្ខិចរិយា ១ សង្ខត្រាហ្មណ៍ចរិយា ១ ស្តេចក្នុងដែនកុរុ ព្រះនាមធនញ្ជ័យ (កុរុធម្មចរិយា) ១ មហាសុទស្សនរាជ (សុទស្សន ចរិយា) ១ មហាកោវិន្ទចរិយា ១ នេមិរាជចរិយា ១ ចន្ទកុមារចរិយា ១ សិរិរាជចរិយា ១ វេស្សន្តរចរិយា ១ សសបណ្ឌិតចរិយា ១ បុគ្គលណា បានឲ្យទានដ៏ប្រសើរទាំងឡាយនោះ ក្នុងកាលនោះ បុគ្គលនោះ គឺ តថាគតហ្នឹងឯង។ ការបរិច្ចាគនូវទេយ្យធម៌ទាំងឡាយនុ៎ះ ជា បរិក្ខារនៃទាន ការបរិច្ចាគនូវទានដ៏ប្រសើរទាំងឡាយនុ៎ះ ជាបារមី នៃទាន (ហេតុនោះ) បានជាតថាគត ឲ្យនូវជីវិតដល់យាចក ហើយ បំពេញនូវបារមីនេះ។ តថាគតឃើញយាចក ចូលមកដើម្បីភិក្ខា ក៏បានលះបង់ខ្លួនជារបស់ខ្លួន បុគ្គលអ្នកឲ្យទាន ស្នើដោយទាន របស់តថាគត មិនមានឡើយ នេះជាទានបារមីរបស់តថាគត។

ចប់ ទានបារមី។

សីលបរមិតា

សីលវនាគចរិយា ទី១

[១១] កាលដែលតថាគតកើតជាដំរី ជាសត្វចិញ្ចឹមមាតា នៅក្នុងព្រៃធំ កាលនោះ នឹងរកអ្នកណាលើផែនដីនេះ ឲ្យស្នើនឹង តថាគតដោយសីលគុណ មិនមានឡើយ។ មានថ្កើរព្រៃម្នាក់ ឃើញ តថាគតក្នុងព្រៃ ក៏ក្រាបទូលដល់ស្តេចពារាណសីថា បពិត្រមហារាជ គងសារមួយនៅក្នុងព្រៃធំ ជាសត្វមានសភាពសមគួរដល់ព្រះអង្គ ដំរីនោះ មិនមានសេចក្តីត្រូវការដោយស្នាមភ្លោះទេ មិនមាន សេចក្តីត្រូវការដោយខ្សែ ប្រក់ និងរណ្តៅទេ ដំរីនោះ គ្រាន់តែ បុគ្គលចាប់ទាញប្រមោយ នឹងមកក្នុងទីនេះ ដោយខ្លួនឯង។ ចំណែកខាងព្រះរាជា ទ្រង់បានព្រះសណ្តាប់នូវពាក្យរបស់ថ្កើរព្រៃ នោះហើយ ក៏មានព្រះរាជហឫទ័យត្រេកអរ ទើបទ្រង់ប្រើហ្មដំរី ដែល ជាហត្ថាចារ្យឈ្លាសវាងវៃ បានសិក្សាវិជ្ជាចាប់ដំរីចេះល្អិតល្អ។ ហ្មដំរី នោះ លុះទៅដល់ ក៏ឃើញតថាគត កំពុងដកមើមល្ងក ក្រអៅល្ងក ក្នុងបទុមស្រះ ដើម្បីចិញ្ចឹមមាតា។ នាយហត្ថាចារ្យនោះ លុះដឹងច្បាស់សីលគុណនៃតថាគត ក៏ពិចារណាឃើញលក្ខណៈ (នៃ តថាគត) ហើយពោលថា ម្ចាស់កូន អ្នកចូរមក ហើយចាប់ដឹក តថាគតត្រង់ប្រមោយ។ កាលនោះ កម្លាំងណាប្រព្រឹត្តទៅក្នុងសរិរៈ នៃតថាគត ដែលតាំងនៅដោយប្រក្រតី កម្លាំងនោះប្រាកដ

ស្មើដោយកម្លាំងនៃដំរីច្រើនពាន់ ក្នុងថ្ងៃនេះ។ បើតថាគត ខឹង ចំពោះជនទាំងឡាយនោះ ដែលចូលមកចាប់តថាគត តថាគត អាច (នឹងញាំញីនូវជីវិត) នៃមនុស្សនោះ រហូតដល់រាជ្យ ជាប់រស់ មនុស្សក៏បាន។ តែតថាគតរក្សាសីល (សូម្បីឃើញ) នូវជនកាល ដាក់តថាគតក្នុងរោង ក៏មិនធ្វើចិត្តឲ្យរាយមាយ ដើម្បីបំពេញនូវ សីលបារមី។ ប្រសិនបើជនទាំងឡាយនោះ កាប់ចាក់តថាគតដោយ ប៉ូវថៅ និងលំពែងស្នែងក្របី ក្នុងទីនោះ ក៏តថាគតមិនក្រោធខឹង ចំពោះជនទាំងនោះ ព្រោះតថាគតខ្លាចដាច់សីល។

ចប់ សីលវនាគចរិយា ទី១។

ភូរិទត្តចរិយា ទី២

[១២] មានចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគត កើតជា នាគឈ្មោះភូរិទត្ត មានឫទ្ធិច្រើន កាលនោះ តថាគតបានទៅកាន់ ភារក្តិដូរទេវលោក ជាមួយនឹងមហារាជ ព្រះនាមរិបក្ខៈ។ តថាគត បានឃើញទេវតាទាំងឡាយ ដែលឆ្កែតស្តាប់ស្តល់ដោយសេចក្តីសុខ យ៉ាងក្រៃលែង ក្នុងភារក្តិដូរទេវលោកនោះ បានជាតថាគត សមាទាននូវសីល និងវត្ត ដើម្បីទៅកាន់ឋានសួគ៌នោះ។ តថាគត ធ្វើនូវកិច្ចថែទាំសរិះ បរិភោគគ្រាន់តែញ៉ាំងអត្តភាពឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ អធិដ្ឋាននូវអង្ក ៤ ហើយដេកលើក្បាលដំបូក។ កិច្ចដែលបុគ្គលណា គួរធ្វើដោយសម្បវិថ្ងៃ ស្បែក សាច់ សរសៃ និងឆ្អឹង បុគ្គលនោះ ចូរ នាំយកនូវសម្បវិថ្ងៃ ស្បែក ដែលតថាគតឲ្យហើយនោះចុះ។

អាណម្ពានព្រាហ្មណ៍ លុះនេសាទព្រាហ្មណ៍ ជាអកតញ្ញ ប្រាប់ កន្លែងហើយ ក៏ទៅចាប់យកតថាគតដាក់ក្នុងកំប្រោង ហើយប្រើ តថាគតឲ្យលេងក្នុងស្រុក និគម ជនបទនោះៗ។ កាលអាណម្ពា នព្រាហ្មណ៍ ដាក់តថាគតក្នុងកំប្រោងក្តី ញាំញីតថាគតដោយដៃក្តី តថាគតមិនខឹងនឹងអាណម្ពានព្រាហ្មណ៍ ព្រោះតថាគតខ្លាចដាច់ សីល។ ការបរិច្ចាគជីវិតនៃខ្លួនរបស់តថាគត ជាធម្មជាតិស្រាល ជាងបាច់ស្មៅទៅទៀត។ ឯការប្រព្រឹត្តិកន្លងសីលនៃតថាគត ធ្ងន់ ដូចជាការប្រែត្រឡប់ដែនដី។ តថាគតលះបង់ជីវិត នៃតថាគត អស់រយជាតិមិនមានចន្លោះ តថាគតមិនដែលទម្លាយសីល ព្រោះហេតុតែបានជាស្តេចចក្រពត្តិក្នុងទ្វីបទាំង ៤ ទេ។ ចំណែកខាងតថាគតរក្សាសីល (សូម្បីឃើញ) នូវអាណម្ពានព្រាហ្មណ៍ ដាក់តថាគតក្នុងកំប្រោង ក៏មិនធ្វើចិត្តឲ្យរាយមាយ ដើម្បីបំពេញ នូវសីលបារមី។

ចប់ ភូរិទត្តចរិយា ទី២។

ចម្លើយចរិយា ទី៣

[១៣] ចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតកើតជាស្តេចនាគ ឈ្មោះចម្លើយ [មានស្ទឹងមួយឈ្មោះចម្លើយ នៅត្រង់ចន្លោះដែនអង្គៈ និងដែនមគធៈ នៅខាងក្រោមស្ទឹងនោះ មានភពនាគមួយ ឈ្មោះចម្លើយ ស្តេចនាគដែលកើតក្នុងភពនោះ ឈ្មោះចម្លើយ **អង្គកថា**] មានឫទ្ធិច្រើន កាលនោះ តថាគតជាអ្នកប្រកបដោយធម៌ ជាអ្នកឆ្លែតស្តាប់ស្តល់ដោយសីល និងវ័ត។ កាលនោះ ហូតដល់ចាប់តថាគត ដែលជាអ្នកប្រព្រឹត្តធម៌ រក្សាឧបោសថ យកទៅឲ្យលេងល្បែង ទៀបទ្វារក្រុងនៃស្តេច។ ហូតដល់នោះ គិតឲ្យមានពណ៌ខៀវ លឿង ក្រហម តថាគតធ្វើតាមចិត្តហូតដល់ ឲ្យសម្រេចដូចគំនិតដែលគិត។ តថាគតអាចនឹងធ្វើទីទួលឲ្យជាទីទឹក ធ្វើទីទឹកឲ្យជាទីទួល បើតថាគតខឹងចំពោះហូតដល់នោះ តថាគតធ្វើឲ្យខ្ទេចជាផេះមួយពេច។ បើតថាគតបណ្តោយតាមអំណាចចិត្ត តថាគតនឹងសាបសូន្យចាកសីល ប្រយោជន៍ដ៏ឧត្តម គឺភាពជាព្រះពុទ្ធ នឹងមិនសម្រេចដល់តថាគត ដែលសាបសូន្យចាកសីលឡើយ។ កាយនេះ ទោះបែកធ្លាយរោយរាយលើផែនដីនេះ ឲ្យដូចជាបុគ្គលរោយនូវសំដីស្រូវ ក៏តថាគតមិនទម្លាយសីលឡើយ។

ចប់ ចម្លើយចរិយា ទី៣។

ចូឡពោធិចរិយា ទី៤

[១៤] ចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតជាបរិព្វាជក ឈ្មោះចូឡពោធិ ជាអ្នកមានសីលល្អ ឃើញនូវភពថាជារបស់គួរខ្លាចហើយ ក៏ចេញទៅសាងអភិទេស្ត្រម។ នាងព្រាហ្មណី មានសម្បុរដូចមាស នាងជាភរិយារបស់តថាគត នាងមិនមានអាល័យក្នុងវង្គៈ ក៏បានចេញទៅសាងអភិទេស្ត្រមដែរ នាងមិនមានអាល័យលះបង់នូវជោពង្ស មិនជាប់នឹងពួកត្រកូល តថាគត និងព្រាហ្មណីនោះ ដើរទៅកាន់ស្រុក និងនិគម ក៏បានចូលទៅកាន់ក្រុងពារាណសី។ យើងទាំងពីរនាក់ ជាអ្នកមានបញ្ញា នៅជិតក្រុងពារាណសីនោះ មិននៅច្រឡកច្រឡំក្នុងពួកត្រកូលទេ នៅក្នុងឧទ្យានស្តេច ជាទីមិនមានសំឡេង មិនមានរឺកររ។ ព្រះរាជាទ្រង់ស្តេចទៅទតឧទ្យាន បានឃើញព្រាហ្មណី ទ្រង់ចូលទៅសួរតថាគតថា ស្រីនេះជាភរិយារបស់លោក ឬជាភរិយារបស់អ្នកណា។ កាលព្រះរាជា ទ្រង់ត្រាស់សួរយ៉ាងនេះហើយ តថាគតបានទូលព្រះរាជាថា ស្រីនេះមិនមែនជាភរិយារបស់អាត្មាភាពទេ គ្រាន់តែជាស្រីមានធម៌ត្រូវគ្នា មានសាសនាត្រូវគ្នាប៉ុណ្ណោះ។ ព្រះរាជាមានព្រះទ័យប្រតិព័ទ្ធ ចំពោះបរិព្វាជិកានោះ ក៏ប្រើរាជបុរសឲ្យចាប់សង្កត់សង្កិន

ដោយកម្លាំង យកចូលទៅខាងក្នុងព្រះរាជវាំង។ កាលភរិយាមាន ជាតិជាមួយគ្នា មានសាសនាត្រូវគ្នា របស់តថាគត ដែលរាជបុរស ទាញអូសនាំទៅនោះ សេចក្តីក្រោធកំកើតឡើងដល់តថាគត។ កាលសេចក្តីក្រោធកើតឡើង តថាគតពិចារណានូវសីលវ័ត ផ្ទុយផ្ទាល់នូវសេចក្តីក្រោធក្នុងទីនោះ មិនឲ្យចម្រើនឡើងបាន ប្រសិនបើអ្នកណាមួយចាក់ព្រាហ្មណីនោះ ដោយលំពែងដ៏មុត តថាគតក៏មិនទម្លាយសីល ព្រោះហេតុនៃពោធិញ្ញាណ ព្រាហ្មណីនោះ មិនមែនជាទីស្អប់របស់តថាគតទេ ទាំងកម្លាំងតថាគត ក៏ មិនមែនជាមិនមានឡើយ តែសព្វញ្ញតញ្ញាណ ជាទីស្រឡាញ់របស់ តថាគត ព្រោះហេតុនោះ បានជាតថាគតរក្សាសីលតែម្យ៉ាង។

ចប់ ចូឡពោធិចរិយា ទី៤។

មហិសរាជចរិយា ទី៥

[១៥] មានចរិយាដទៃទៀត កាលតថាគតកើតជាក្របីព្រៃ ត្រាច់ទៅក្នុងព្រៃធំ មានកាយចម្រើន មានកម្លាំងច្រើន មានសរិះ ធំធាត់ បើគេឃើញហើយគួរតែខ្លាច។ ទីនោះនៃក្របីទាំងឡាយ មាន ក្នុងទីនោះ គឺញកភ្នំ ផ្លូវជិតភ្នំដែលបុគ្គលទៅបានដោយកម្រ គល់ឈើ និងបឹង សត្វនីមួយៗ កាលត្រាច់ទៅក្នុងទីនោះៗ តែង បានឃើញទីដ៏ល្អក្នុងព្រៃធំ ឯតថាគតក៏ចូលទៅកាន់ទីនោះ ឈរ ផង ដេកផង។ គ្រានោះ មានស្វាមួយក្នុងព្រៃធំនោះ ជាសត្វលាមក ថោកទាប ឡេះឡោះ មកកាន់ទីនោះ នោម ដុះដាក់តថាគតត្រង់ ក ថ្ងាស និងចិញ្ចឹម។ ពានរនោះប្រទូស្តនឹងតថាគត អស់មួយថ្ងៃ ពីរថ្ងៃ បីថ្ងៃ បួនថ្ងៃ តថាគតត្រូវពានរនោះ បៀតបៀនសព្វៗកាល។ ទេវតាឃើញតថាគត ដែលត្រូវស្វានោះបៀតបៀនហើយ ក៏ពោល ពាក្យនេះនឹងតថាគតថា (ម្ចាស់ក្របី) អ្នកចូរញ៉ាំងស្វាលាមក អាក្រក់នេះ ឲ្យវិនាសដោយស្នែង និងក្រចកទៅ។ កាលទេវតាពោល យ៉ាងនេះហើយ តថាគតបាននិយាយតបទៅនឹងទេវតានោះវិញថា (ម្ចាស់ទេវតា) បើទុកជាអ្នកប្រឡាក់ខ្ញុំដោយសាកសព លាមក ថោកទាប ដូចម្តេចក៏ដោយ ក៏ខ្ញុំមិនធ្វើតាមពាក្យអ្នកឡើយ។ ព្រោះថា បើខ្ញុំខឹងនឹងស្វានេះ ខ្ញុំជាបុគ្គលថោកទាបជាងស្វានោះ ទៅទៀត សីលរបស់ខ្ញុំនឹងបែកធ្លាយផង វិញ្ញូជនទាំងឡាយ នឹង តិះដៀលដល់ខ្ញុំផង។ ការស្តាប់ដោយសេចក្តីបរិសុទ្ធិ ប្រសើរជាង ការរស់នៅ ដែលពួកអ្នកប្រាជ្ញតិះដៀល បើយ៉ាងនេះ ឲ្យខ្ញុំធ្វើនូវ ការបៀតបៀនអ្នកដទៃ ព្រោះហេតុតែជីវិត (របស់ខ្លួន) ដូចម្តេច កើត។ បុគ្គលប្រកបដោយប្រាជ្ញា កាលអត់ទ្រាំចំពោះសេចក្តី

មើលងាយ (របស់ពួកជនដទៃ) ក្នុងហេតុយ៉ាងមុន មជ្ឈិម និង ឧក្រិដ្ឋ រមែងបានសម្រេចដូចសេចក្តីប្រាថ្នាក្នុងចិត្តយ៉ាងនេះឯង។

ចប់ មហិសរាជចរិយា ទី៥។

រុមិគចរិយា ទី៦

[១៦] មានចរិយាដទៃទៀត កាលតថាគតកើតជា ស្តេចម្រឹក ឈ្មោះរុមិ ម្សិលស្បែកដូចមាសដែលជាងដុតល្អ ប្រកបដោយសីលដ៏ឧត្តម។ កាលនោះ ប្រទេសដែលគួរឱ្យត្រេកអរ គួរឱ្យរីករាយ ជាប្រទេសស្វាត់ស្វន្យ មិនមានមនុស្ស នៅជិត ច្រាំងទន្លេគង្គា គួរជាទីរីករាយនៃចិត្ត តថាគតបានចូលទៅ នៅក្នុងទីនោះ។ កាលនោះ មានបុរសសំណាក់ (ចំពាក់បំណុលគេ) ត្រូវពួកម្ចាស់ទ្រព្យតឹងទារខ្លាំង ក៏លោតទម្លាក់ខ្លួនចុះក្នុងទី ខាងលើខ្សែទឹកទន្លេគង្គា ដោយគិតថា អញរស់ក៏ដោយ ស្លាប់ ក៏ដោយ។ បុរសនោះ ត្រូវខ្សែទឹកទន្លេគង្គា ក្នុងទៅក្នុងទឹកធំ អស់ មួយយប់មួយថ្ងៃ ស្រែកនូវសម្រែកគួរអាណិត អណ្តែតទៅក្នុង កណ្តាលទន្លេ។ តថាគតឮសំឡេងនៃបុរសនោះ កំពុងខ្សឹកខ្សួល គួរ អាណិត បិតនៅទៀបឆ្នេរនៃស្ទឹង ក៏ស្រែកសួរថា អ្នកជាមនុស្សឬ។ បុរសនោះ ដែលតថាគតសួរហើយ ក៏ប្រាប់ហេតុរបស់ខ្លួន ក្នុង កាលនោះថា ខ្ញុំភ័យភ័យស្លុតខ្លាំងនឹងពួកម្ចាស់បំណុល ហើយស្អុះ មកក្នុងស្ទឹងធំនេះ។ តថាគតមានសេចក្តីអាណិតចំពោះបុរសនោះ ក៏ប្រថុយលះបង់ជីវិតរបស់ខ្លួន ចូលទៅនាំយកបុរសនោះមកក្នុង រាត្រីដ៏ងងឹត។ តថាគតដឹងនូវកាលនៃបុរសនោះ បាត់សេចក្តី លំបាកហើយ ក៏ពោលពាក្យនេះ នឹងបុរសនោះថា ខ្ញុំសូមពរមួយ នឹងអ្នកថា ចូរអ្នកកុំប្រាប់រូបខ្ញុំ ដល់អ្នកណាមួយឡើយ។ បុរសនោះ ទៅកាន់នគរវិញ ស្តេចសួរ ហេតុតែចង់បានទ្រព្យ ក៏ក្រាបទូល (ដល់ស្តេច) ហើយនាំស្តេចចូលទៅកាន់សំណាក់តថាគត។ តថាគត ប្រាប់ហេតុសព្វគ្រប់ដល់ស្តេច ស្តេចលុះបានស្តាប់ពាក្យនោះហើយ ក៏បានសម្រេចព្រះទ័យថា ត្រូវសម្លាប់បុរសនេះ ដោយកូនសរ (ទ្រង់ ត្រាស់ថា) អញនឹងសម្លាប់បុរសទ្រុស្តមិត្តដ៏អាក្រក់ក្នុងទីនេះ។ តថាគត កាលរក្សានូវបុរសនោះ ក៏ស្និប្បខ្លួនបុរសនោះ ដោយខ្លួន របស់តថាគត (ក្រាបទូលថា) បពិត្រមហារាជ បុរសនុះ ចូររស់នៅ ចុះ សូមព្រះអង្គធ្វើខ្ញុំព្រះអង្គតាមប្រាថ្នាវិញ។ តថាគតរក្សាសីល របស់តថាគត មិនរក្សាជីវិតរបស់តថាគតឡើយ បានជាក្នុង កាលនោះ តថាគតកាន់សីលម៉ត់ចត់ ព្រោះហេតុតែពោធិញ្ញាណ។

ចប់ រុមិគចរិយា ទី៦។

មាត្រដ្ឋានចរិយា ទី៧

[១៧] មានចរិយាដទៃទៀត កាលតថាគតកើតជាដង្ហែង តាបស ឈ្មោះមាត្រដ្ឋាន: មានតប:ខ្ពង់ខ្ពស់ មានសីលបរិសុទ្ធ មានចិត្តតម្កល់មាំល្អ។ ជនពីរនាក់ គឺតថាគត និងព្រាហ្មណ៍ នៅ ជិតឆ្នេរទន្លេគង្គា តថាគតនៅខាងលើខ្សែទឹក ឯព្រាហ្មណ៍នៅ ខាងក្រោមខ្សែទឹក។ ព្រាហ្មណ៍ កាលដើរទៅតាមឆ្នេរទន្លេ បានឃើញ អាស្រមតថាគត នៅខាងលើខ្សែទឹក ក៏ប្រទេចផ្កាសាតថាគតក្នុង ទីនោះ ហើយដាក់សម្បថថា (ចូរឲ្យក្បាលអ្នកបែកជា ៧ ភាគ ក្នុង ថ្ងៃទី ៧)។ បើតថាគត ខឹងនឹងព្រាហ្មណ៍ មានតែតថាគតមិន រក្សាសីល តថាគតនឹងក្រឡេកមើលព្រាហ្មណ៍នោះ ហើយធ្វើឲ្យនេះ ទៅជាជះក៏បាន។ កាលណោះ ព្រាហ្មណ៍នោះ មានចិត្តប្រទូស្តខឹង ដាក់សម្បថដល់តថាគត ដោយឧបាយណា សម្បថនោះបែរជាធ្លាក់ លើក្បាលព្រាហ្មណ៍នោះវិញ តថាគតដោះព្រាហ្មណ៍នោះ ឲ្យរួចចាក សម្បថ ដោយឧបាយនោះ។ តថាគតរក្សាសីលរបស់តថាគត មិន រក្សាជីវិតរបស់តថាគតឡើយ បានជាក្នុងកាលនោះ តថាគត កាន់សីលម៉ត់ចត់ ព្រោះហេតុនៃពោធិញ្ញាណ។

ចប់ មាត្រដ្ឋានចរិយា ទី៧។

ធម្មទេវបុគ្គលចរិយា ទី៨

[១៨] មានចរិយាដទៃទៀត កាលតថាគតកើតជាទេវបុគ្គ មានអានុភាពធំ ឈ្មោះធម្ម: មានសក្តិធំ មានឫទ្ធិច្រើន ជាអ្នក អនុគ្រោះដល់សត្វលោកទាំងពួង។ កាលនោះ តថាគតញ្ជ្រុះ មហាជនឲ្យតម្កល់នៅក្នុងកុសលកម្មបថ ១០ គ្រាប់ទៅក្នុងស្រុក និងនិគម ជាមួយនឹងមិត្ត ជាមួយនឹងជនជាបរិវារ។ មានទេវបុគ្គ មួយអង្គ មានធម៌លាមក កំណាញ់ស្វិតស្វាញ សម្តែងនូវធម៌លាមក ១០ ប្រការ ទេវបុគ្គនោះ គ្រាប់ទៅលើផែនដីដ៏ធំ ក្នុងដម្កុំទ្វីបនេះ ជាមួយនឹងមិត្ត ជាមួយនឹងជនជាបរិវារ។ យើងជាទេវបុគ្គទាំងពីរ នាក់ គឺទេវបុគ្គអ្នកពោលនូវធម៌ និងទេវបុគ្គអ្នកពោលនូវអធម៌ ទៅជាសត្រូវនឹងគ្នា យើងទាំងពីរនាក់ ត្រូវបររថប្ត:នឹមដោយនឹម ក្នុងផ្លូវជួបគ្នា។ ជម្លោះជាហេតុញ្ជ្រុះភ័យឲ្យកើត ប្រព្រឹត្តទៅដល់ កល្យាណទេវបុគ្គ និងបាបទេវបុគ្គ មហាសង្គ្រាមក៏តាំងឡើង ដើម្បី ប្រជែងផ្លូវគ្នា។ បើតថាគតខឹងនឹងអធម្មទេវបុគ្គ មានតែ តថាគតទម្លាយតបោគុណ គឺសីលដ៏ប្រសើរ តថាគតគប្បីធ្វើនូវ អធម្មទេវបុគ្គនោះ ព្រមទាំងជនជាបរិវារទ ឲ្យទៅជាធ្នូលីក៏បាន។ ប៉ុន្តែតថាគតរលត់ចិត្ត ដើម្បីរក្សាសីល តថាគត ព្រមទាំងជនជា បរិវារទ ក៏បររថៀស បើកផ្លូវឲ្យបាបទេវបុគ្គ។ កាលតថាគត

ព្រមទាំងជនជាបរិស័ទរំលត់ចិត្ត បររចចៀសអំពីផ្លូវហើយ មហាប្រិថពីក៏ស្រូបបាបទេវបុគ្គក្នុងខណៈនោះ។

ចប់ ធម្មទេវបុគ្គចរិយា ទី៨។

ជយទិសចរិយា ទី៩

[១៩] មានស្តេចមួយអង្គ ព្រះនាមជយទិស ប្រកបដោយ សីលគុណ ក្នុងក្រុងដ៏ឧត្តម ឈ្មោះកប្បិលា ជាក្រុងដ៏ប្រសើរ ក្នុង ដែនបញ្ចាល។ តថាគតកើតជាព្រះរាជបុត្ររបស់ស្តេចនោះ ឈ្មោះអ លិនសត្តកុមារ ជាអ្នកល្បីល្បាញក្នុងធម៌ មានសីលដ៏ល្អ ប្រកបដោយមហាបុរិសគុណ ជាអ្នករក្សានូវជនជាបរិវារសព្វកាល។ បិតារបស់តថាគត បានទៅប្រពាធម្រិត (ក្នុងព្រៃ) ជ្រុលចូល ទៅកាន់សំណាក់យក្សឈ្មោះបោរិសាទ យក្សនោះចាប់ស្តេចជយទិស ជាបិតានៃតថាគត (ហើយនិយាយថា) អ្នកត្រូវជាអាហាររបស់ យើងហើយ អ្នកកុំកម្រើកឡើយ។ បិតារបស់តថាគតនោះ លុះឮ ពាក្យរបស់យក្សនិបុត្តនោះហើយ ក៏ភ័យតក់ស្លុត ញ័ររន្ធត់ រឹងភ្លៅ ទាំងពីរ បិតានៃតថាគតនោះ ឈរនៅស្ងៀម មិនអាចនឹងរត់ចេញ ទៅបាន ព្រោះឃើញស្តេចបោរិសាទ។ ព្រះរាជទ្រង់អង្វរថា សូមអ្នក យកសត្វម្រិតនេះចុះ សូមលែងខ្ញុំ ខ្ញុំនឹងឲ្យទ្រព្យដល់ព្រាហ្មណ៍ រួចហើយនឹងត្រឡប់មកវិញ។ បិតាហៅតថាគតមកប្រាប់ថា ម្ចាស់កូន អ្នកចូរគ្រប់គ្រងរាជ្យ ចូរកុំប្រមានបុរិនេះឡើយ ដែលអញ បានត្រឡប់មកវិញនេះ ព្រោះតែអញបានប្តេជ្ញាជាមួយនឹងយក្ស បោរិសាទ។ តថាគតថ្វាយបង្គំព្រះមាតា និងព្រះបិតា ហើយនិម្មិត ខ្លួនកាន់ផ្នួ នឹងព្រះខ័ន ចេញអំពីនគរ ដើរចូលទៅរកបោរិសាទយ ក្ស។ (តថាគតគិតថា យក្សនោះ បើឃើញតថាគត) មាន គ្រឿងសស្ត្រារុជនៅក្នុងដៃ ក៏នឹងតក់ស្លុត កាលបើតថាគតធ្វើ យក្សនោះឲ្យតក់ស្លុត សីលរបស់តថាគតនឹងបែកធ្លាយ ដោយការ ញ័រសេចក្តីតក់ស្លុតឲ្យកើតដល់យក្សនោះ។ (លុះគិតឃើញ យ៉ាងនេះ) តថាគត មិនពោលពាក្យជាទីស្អប់ ទៅរកយក្សនោះទេ ព្រោះការខ្លាចដាច់សីលនៃតថាគត តថាគតមានមេត្តាចិត្ត ពោល តែពាក្យមានប្រយោជន៍ ហើយបានពោលនូវពាក្យនេះថា ចូរ លោកតា ដុតភ្លើងឲ្យនេះខ្លាំងឡើង ខ្ញុំនឹងលោតពីដើមឈើនេះ ទម្លាក់ទៅ (ក្នុងភ្លើងនោះ) បពិត្រជីតា បើលោកតាដឹងនូវកាលនៃ សាច់នោះឆ្អិនល្អហើយ ចូរបរិភោគសាច់នោះចុះ។ ព្រោះហេតុបិតា មានសីល ដូចរៀបរាប់មកនេះ តថាគតមិនរក្សាជីវិតរបស់ តថាគតទេ តថាគតញ័រដោរិសាទ ជាអ្នកធ្វើអំពើបាណាតិបាត ឲ្យរៀបរង់អំពើអាក្រក់សព្វកាល។

ចប់ ជយទិសចរិយា ទី៩៤

សង្ខបាលចរិយា ទី១០

[២០] មានចរិយាដទៃទៀត កាលតថាគតកើតជាស្តេច នាគ ឈ្មោះសង្ខបាល មានបុទ្ធិច្រើន មានចង្កូមជាអាវុធ មានពិស ដ៏ពន្លឹក មានអណ្តាតពីរ ជាសត្វគ្របសង្កត់ឧរគជាតិ។ តថាគត អធិដ្ឋានអង្គទាំង ៤ ជិតផ្លូវធំ ៤ ជាកន្លែងទៅមកនៃជនផ្សេងៗ ហើយសម្រេចនូវការនៅ ក្នុងទីនោះ។ បុគ្គលណាមានកិច្ចគួរធ្វើ ដោយអរិយៈនេះ គឺសម្បូរថ្ងៃ ស្បែក សាច់ សរសៃ និងឆ្អឹង បុគ្គល នោះ ចូរនាំយកអរិយៈដែលអញ្ជូងហើយចុះ។ កូនព្រានព្រៃ ទាំងឡាយ ជាមនុស្សរឹងក្តឹង អាក្រក់ ឥតមានសេចក្តី អាណិតអាសូរ មានដំបង ៤ ជ្រុង ក្នុងដៃ បានឃើញតថាគត ហើយដើរចូលមកក្នុងទីនោះ។ កូនព្រានព្រៃទាំងឡាយ បានចោះ តថាគតត្រង់ច្រមុះ កន្ទុយ ខ្នង និងក ហើយលើកតថាគត ដាក់ ក្នុងសង្រែក រែកយកទៅ។ តថាគត បើប្រាថ្នានឹងធ្វើនូវ មហាប្រិថពី ដែលមានសមុទ្រជាទីបំផុត ព្រមទាំងព្រៃឈើ ព្រមទាំងភ្នំ ឲ្យឆេះខ្ទេចទៅជាដេះ ដោយខ្យល់តាមច្រមុះ ក្នុង ទីនោះក៏បាន។ (ប៉ុន្តែ) តថាគត មិនខឹងនឹងកូនព្រានព្រៃ ទាំងឡាយ ដែលចោះដោយដៃកស្រួច និងចាក់ដោយលំពែង ទាំងឡាយឡើយ នេះជាសីលបារមីរបស់តថាគត។

ចប់ សង្ខបាលចរិយា ទី១០។

ឧទ្ទាននៃចរិយានោះ

សីលវនាគចរិយា ១ ភូរិទត្តចរិយា ១ ចម្បេយ្យចរិយា ១ ចូឡ ពោធិចរិយា ១ មហិសរាជចរិយា ១ រុមិគចរិយា ១ មាតង្គចរិយា ១ ទេវធម្មបុគ្គចរិយា ១ ជយទិសចរិយា ១ សង្ខបាលចរិយា ១។ ចរិយា ទាំងអស់នោះ តថាគតសម្តែងហើយថា មានសីលជាកម្លាំង ជា បរិក្ខារ តថាគតបានគ្រងគ្រងជីវិត រក្សាសីល។ កាលតថាគត ជា សង្ខបាលនាគរាជ បានប្រគល់ជីវិតឲ្យដល់បុគ្គលណាមួយ សព្វៗ កាល ហេតុនោះ បារមីនោះ ជាសីលបរមត្ថបារមី (នៃតថាគត)។

ចប់ សីលបារមីនិទ្ទេស។

នេក្ខម្មាទិបារមី

យុធព្ភយចរិយា ទី១

[២១] កាលដែលតថាគតកើតជារាជបុត្ត (នៃស្តេចសព្វទត្ត) ឈ្មោះយុធព្រាយ ជារាជកុមារមានបរិវារ និងយសរាប់មិនបាន ក្នុង កាលនោះ តថាគតកើតសេចក្តីសង្វេគ ព្រោះឃើញដំណក់ទឹក សន្សើម ដែលរឹងហួតដោយកំដៅព្រះអាទិត្យ។ តថាគតយក ដំណក់ទឹកសន្សើមនោះជាអធិបតី ចម្រើននូវសេចក្តីសង្វេគ ថ្វាយបង្គំព្រះមាតា និងព្រះបិតា ហើយសូមបព្វជ្ជា។ ពួករាជបុរស ព្រមទាំងអ្នកនិគម អ្នកនៅក្នុងដែន ផ្តងអញ្ជូលិអង្វរតថាគតថា បពិត្រព្រះរាជបុត្ត សូមព្រះអង្គម្ចាស់ គ្រប់គ្រងមហាប្រិថតី ដែល សម្រេចដោយសម្បត្តិដ៏ស្តុកស្តម្ភ ក្នុងថ្ងៃនេះចុះ។ តថាគតមិនមាន អាណ័យ លះបង់រាជបុរស ព្រមទាំងស្តេច ស្រីស្តំ អ្នកនិគម និងអ្នក នៅក្នុងដែន ដែលកំពុងខ្សឹកខ្សួល គួរឲ្យអាណិត។ តថាគតលះបង់ រាជ្យលើផែនដី ញាតិ ជនជាបរិស័ទ និងយសទាំងអស់ ឥតមាន គិតដល់ ព្រោះហេតុពោធិញ្ញាណតែម្យ៉ាង។ មាតាបិតា មិនមែនជាទី ស្អប់របស់តថាគតទេ ទាំងយសដ៏ធំ ក៏មិនមែនជាទីស្អប់របស់ តថាគតដែរ តែសព្វញ្ញតញ្ញាណ ជាទីស្រឡាញ់របស់តថាគត ព្រោះហេតុនោះ បានជាតថាគតលះបង់រាជ្យ។

ចប់ យុធព្រាយចរិយា ទី១។

សោមនស្សចរិយា ទី២

[២២] មានចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតកើតជា រាជបុត្ត (នៃស្តេចកុរុរាជ) ក្នុងឥន្ទបត្តបុរីដ៏ឧត្តម មានឈ្មោះ ប្រាកដថា សោមនស្សកុមារ ជារាជបុត្តដែលជនទាំងឡាយ មាន មាតាបិតាជាដើម ស្រឡាញ់ពេញចិត្តក្រៃលែង ជាអ្នកមានសីល ប្រកបដោយគុណ មានសំដីពិរោះ គោរពកោតក្រែងចាស់ព្រឹទ្ធាចារ្យ មានហិរិ ទាំងមានសេចក្តីឃ្លាសវៃ ក្នុងសង្គហធម៌ (៤ យ៉ាង)។ មាន តាបសកុហកម្នាក់ ជាអ្នកស្និទ្ធស្នាលនៃស្តេចកុរុនោះ ដាំសួនច្បារ និងគុម្ពផ្កាចិញ្ចឹមជីវិត។ តថាគតឃើញកុហកតាបសនោះ ដូចគំនរ អង្គាមមិនមានគ្រាប់អង្ករ ដូចឈើមានប្រហោងក្នុង ឬដូច ដើមចេកមិនមានខ្លឹម ក៏គ្រិះរិះថា សប្បុរសធម៌ មានឈានជាដើម នៃតាបសនេះ មិនមានទេ តាបសនេះ ជាបុគ្គលប្រាសចាកភាពជា សមណៈ លះបង់សុក្កធម៌ គឺហិរិ និងឱត្តប្បៈ ព្រោះហេតុតែការ ចិញ្ចឹមជីវិត។ ក្នុងបច្ចុប្បន្នប្រទេស មានពួកចោរនៅក្នុងព្រៃធំបះបោរ បិតារបស់តថាគត ទៅបង្ក្រាបបច្ចុប្បន្នប្រទេសនោះ បានផ្តាំ (តថាគតថា) ម្ចាស់កូន ចូរចាក់ធ្វេសប្រហែស ចំពោះដដិលដែល មានតបៈដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ ចូរចាញ់ដដិលនេះ ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅតាម សេចក្តីប្រាថ្នាចុះ ព្រោះតាបសនោះ ជាអ្នកឲ្យនូវសេចក្តីប្រាថ្នា

គ្រប់យ៉ាង។ តថាគត ទៅកាន់ទីបម្រើតាបសនោះ បានពោលនូវ ពាក្យនោះថា ម្ចាស់គហបតី អ្នកសុខសប្បាយទេឬ ពួកអ្នកជំនួញ នាំ (មាស និងប្រាក់) មកឲ្យអ្នកដែរឬ។ ព្រោះពាក្យដែលតថាគត ពោលថា គហបតី កុហកតាបសនោះ អាស្រ័យនូវមានៈ ក៏ខឹង (និយាយថា) ក្នុងថ្ងៃនេះ អាត្មាភាពនឹងឲ្យស្តេចសម្លាប់ទ្រង់ ឬឲ្យ បំបរបង់ទ្រង់ចាកដែន។ លុះព្រះរាជាបង្ក្រាបបច្ចុន្តប្រទេសរួចហើយ (ត្រឡប់មកនគរវិញ ស្តេចចូលទៅកាន់ឧទ្យាន) ទ្រង់ត្រាស់សួរ កុហកតាបសថា (បពិត្រលោកម្ចាស់ដ៏ចម្រើន) ចុះលោកល្មម អត់ទ្រាំបានទេឬ រាជកុមាររាប់អានលោកស្រួលបួលទេឬ។ តាបស បាបនោះ បានទូលព្រះរាជានោះ តាមដែលខ្លួនអាចឲ្យព្រះរាជ កុមារវិនាស ព្រះរាជាជាម្ចាស់ផែនដី ទ្រង់ព្រះសណ្តាប់ពាក្យនេះ របស់តាបសនោះហើយ ត្រាស់បង្គាប់ពួកពេជ្ឈយាតថា អ្នក ទាំងឡាយ (បើឃើញកុមារក្នុងទីណា) ចូរកាត់ក្បាលចិញ្ច្រាំ ជាបួន កំណាត់ ហើយកប់ក្នុងផ្លូវច្រក បង្ហាញជនដទៃឲ្យដឹងថា នោះជាគតិ ដែលបៀតបៀនជនដទៃ។ ពួកពេជ្ឈយាតទាំងនោះ កាចអាក្រក់ មិនមានសេចក្តីអាណិត ទៅក្នុងទីនោះ ហើយទាញតថាគត ដែល អង្គុយលើចង្កេះមាតា នាំយកទៅ។ តថាគត និយាយនឹងជន ទាំងនោះ ដែលកំពុងចង់តថាគតដោយចំណងដ៏មាំមួន រាជកិច្ច មានដល់ខ្ញុំ សូមអ្នកទាំងឡាយ នាំខ្ញុំទៅជួបនឹងស្តេចមួយរំពេច សិន។ ពួកពេជ្ឈយាតទាំងនោះ នាំតថាគតទៅជួបនឹងស្តេចដែល សេពគប់នឹងតាបសលាមក លុះតថាគតបានជួប ក៏ញ្ជ្រងស្តេច ឲ្យដឹងច្បាស់ នូវការប្រព្រឹត្តិនៃតាបសនោះ ព្រមទាំងញ្ជ្រងស្តេច ឲ្យ លុះក្នុងអំណាចតថាគត។ ព្រះរាជា ជាបិតារបស់តថាគតនោះ សូមទោសតថាគត ក្នុងទីនោះ ហើយប្រទាននូវភាពជាស្តេចធំដល់ តថាគត តែតថាគតនោះឯង ទម្លាយនូវងងឹត ចូលទៅកាន់ផ្នួស វិញ។ ភាពនៃខ្លួនជាស្តេចធំ មិនមែនជាទីស្អប់របស់តថាគតទេ ទាំងការបរិភោគកាម ក៏មិនមែនជាទីស្អប់នៃតថាគតដែរ តែ សព្វញ្ញតញ្ញាណ ជាទីស្រឡាញ់របស់តថាគត បានជាតថាគតលះបង់ រាជ្យ (ចូលទៅកាន់ផ្នួស)។

ចប់ សោមនស្សចរិយា ទី២។

អយោយចរិយា ទី៣

[២៣] មានចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតកើតជា រាជកុមារឈ្មោះ អយោយរៈ ជាឱរសនៃព្រះបាទកាសិករាជ ចម្រើន វ័យវឌ្ឍនាការ ក្នុងផ្ទះជាវិការនៃដៃក។ ព្រះរាជបិតារបស់តថាគត ទ្រង់ត្រាស់នឹងតថាគតថា ម្ចាស់កូន ជីវិត (របស់កូន) រស់នៅបាន ដោយលំបាក បិតាចិញ្ចឹមថែរក្សាកូនក្នុងផ្ទះជាវិការនៃដៃកដ៏ ចង្អៀត ចូរកូនគ្រប់គ្រងមហាប្រិថពីទាំងមូលនេះ ព្រមទាំងដែន

និគម និងពួកជន ក្នុងថ្ងៃនេះ។ តថាគត ថ្វាយបង្គំ ប្រណម្យអញ្ច
 លីនូវព្រះមហាក្សត្រ ហើយពោលនូវពាក្យនេះថា ពពួកសត្វណាមួយ
 លើផែនដី ជាសត្វថោកទាប ឬខ្ពង់ខ្ពស់ និងកណ្តាល សត្វទាំងនោះ
 ពុំមានការរក្សាឡើយ តែងចម្រើនឡើង ក្នុងផ្ទះរបស់ខ្លួន
 ជាមួយនឹងពួកញាតិរបស់ខ្លួន ចំឡែកតែខ្ញុំព្រះអង្គ មានការចិញ្ចឹម
 ក្នុងផ្ទះ ជាវិការនៃដែកដ៏ចង្អៀតនេះ ចាត់ទុកជាការខ្ពង់ខ្ពស់ក្នុង
 លោក ខ្ញុំចម្រើនរយក្នុងផ្ទះ ជាវិការនៃដែក ដែលពុំមានពន្លឺ
 ព្រះចន្ទ្រ និងព្រះអាទិត្យ។ ខ្ញុំប្រសូតចេញចាកផ្ទៃនៃមាតា ដែល
 ពេញដោយសាកសព មានក្តិនស្អុយ ហើយត្រូវគេដាក់ក្នុងផ្ទះជា
 វិការនៃដែកទៀត បានសេចក្តីទុក្ខយ៉ាងខ្លាំង ជាងកាលដែល
 នៅក្នុងផ្ទៃនៃមាតានោះទៅទៀត។ ខ្ញុំបានសេចក្តីទុក្ខអាក្រក់
 ក្រៃលែង ប្រាកដដូច្នោះ បើខ្ញុំនៅត្រេកអរនឹងរាជ្យ ខ្ញុំជាបុគ្គល
 ថោកទាបបំផុត ជាងបុរសដ៏លាមកទៅទៀត។ ខ្ញុំជាបុគ្គល
 នឿយណាយនឹងកាយស្អុយ ពុំត្រូវការដោយរាជ្យឡើយ ខ្ញុំស្វែងរកនូវ
 ទីដែលមធ្យោជញ្ជុំញឹមិនបាននោះ ដែលជាទីរំលត់នូវទុក្ខ។ តថាគត
 លុះគិតយ៉ាងនេះហើយ ពួកមហាជន ក៏យំស្រែក តថាគតកាត់នូវ
 ចំណង (គឺតណ្ហា) ហើយចូលកាន់ព្រៃធំ ដូចជាដំរីដ៏ប្រសើរកាត់
 ផ្តាច់នូវទន្លឹង។ មាតាបិតា មិនមែនជាទីស្អប់របស់តថាគតទេ
 ទាំងយសដ៏ធំ ក៏មិនមែនជាទីស្អប់របស់តថាគតដែរ តែ
 សព្វញ្ញតណ្ហា ជាទីស្រឡាញ់នៃតថាគត ព្រោះហេតុនោះ បានជាត
 ថាគតលះបង់រាជ្យ។

ចប់ អយោយរចរិយា ទី៣។

ភីសចរិយា ទី៤

[២៤] មានចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតកើតក្នុង
 ត្រកូលព្រាហ្មណ៍ ក្នុងក្រុងពារាណសីដែនកាសិ មានបងប្អូនស្រី និង
 បងប្អូនប្រុស ៧ នាក់។ តថាគតជាច្បងនៃជនទាំង ៧ នាក់នុ៎ះ
 ប្រកបដោយសុក្កធម៌ គឺហិរិ និងឱត្តប្បៈ ឃើញនូវភព (មាន
 កាមភពជាដើម) ថាគួរខ្លាច ហើយត្រេកអរក្នុងនេត្តិម្មៈ។ ពួក
 សម្លាញ់មានអធ្យាស្រ័យត្រូវគ្នា ដែលមាតាបិតាប្រើឱ្យទៅអញ្ជើញ
 តថាគតដោយកាមទាំងឡាយថា អ្នកចូរទ្រទ្រង់រង្សត្រកូលចុះ។
 ពាក្យណាដែលពួកសម្លាញ់ទាំងនុ៎ះ បានពោលហើយ ជាពាក្យនាំមក
 នូវសេចក្តីសុខក្នុងគិហិភាព ពាក្យនោះជាពាក្យអាក្រក់សម្រាប់ខ្ញុំ
 ដូចជាភាជន៍ដ៏ក្តៅ។ កាលនោះ ពួកសម្លាញ់ទាំងនោះ សួរសេចក្តី
 ប្រាថ្នារបស់តថាគតនឹងតថាគត ដែលជាអ្នកបោះបង់នូវកាមថា
 ម្ចាស់សម្លាញ់ បើអ្នកមិនបរិភោគកាមទេ អ្នកចង់បានអ្វីទៅវិញ។
 តថាគត ជាអ្នកប្រាថ្នាប្រយោជន៍ខ្លួន បានពោលពាក្យនេះប្រាប់
 ពួកសម្លាញ់ទាំងនោះ ដែលស្វែងរកប្រយោជន៍ (ដល់តថាគត) ថា
 ខ្ញុំត្រេកអរក្នុងនេត្តិម្មៈ ខ្ញុំមិនប្រាថ្នានូវគិហិភាពទេ។ សម្លាញ់

ទាំងនោះ ស្តាប់ពាក្យរបស់តថាគតបានហើយ ទៅជម្រាប
មាតាបិតា (នៃតថាគត) ឯមាតាបិតា បាននិយាយនឹងតថាគត
យ៉ាងនេះថា ម្ចាស់ព្រាហ្មណ៍ដ៏ចម្រើន យើងទាំងអស់គ្នានឹងបួស
ដែរ។ មាតាបិតាទាំងគូ និងបងប្អូនប្រុសស្រីទាំង ៧ នាក់ របស់
តថាគត លះបង់ទ្រព្យរាប់មិនអស់ ចូលទៅកាន់ព្រៃធំ (ជាមួយនឹង
តថាគត)។

ចប់ ភិសចរិយា ទី៤។

សោណនន្ទបណ្ឌិតចរិយា ទី៥

[២៥] មានចរិយាដទៃទៀត កាលតថាគតកើតក្នុងត្រកូល
ព្រាហ្មណ៍មហាសាល ដ៏ប្រសើរថ្លៃថ្លា ក្នុងនគរព្រហ្មវរ្ម័នៈ។ កាលនោះ
ឯង តថាគតបានឃើញសត្វលោក ដែលដល់នូវអន្ទភាព ត្រូវ
ដង្ហើម គឺអវិជ្ជាគ្របសង្កត់ ចិត្តរបស់តថាគតក៏ខ្សររុញចាកភព
ដូចជាហត្ថានេយ្យ ដែលគេចាក់នឹងជន្លួញដោយកម្លាំង។
កាលនោះ តថាគតឃើញបាបផ្សេងៗ ក៏គិតយ៉ាងនេះថា កាលណា
ហ្ន៎ អញនឹងបានចេញចាកផ្ទះ ចូលទៅកាន់ព្រៃ។ គ្រានោះ ពួកញាតិ
អញ្ជើញតថាគត ដោយភោគៈ គឺកាមទាំងឡាយ តថាគតប្រាប់នូវ
ឆន្ទៈ (របស់ខ្លួន) ដល់ពួកញាតិទាំងនោះថា សូមអ្នកទាំងឡាយ កុំ
អញ្ជើញខ្ញុំដោយកាមទាំងនោះឡើយ។ ប្អូនប្រុសណាម្នាក់របស់តថាគត
ឈ្មោះនន្ទបណ្ឌិត ប្អូនប្រុសនោះ ក៏សិក្សាតាមតថាគត ពេញចិត្ត
នឹងបព្វជ្ជា។ កាលនោះ តថាគតឈ្មោះសោណៈ ប្អូននៃតថាគត
ឈ្មោះនន្ទៈ និងមាតាបិតានៃតថាគតទាំងពីរ លះបង់ភោគៈ
ទាំងឡាយ ហើយចូលទៅកាន់ព្រៃធំ ក្នុងកាលនោះ។

ចប់ សោណនន្ទបណ្ឌិតចរិយា ទី៥។

មុគ្គផក្ខចរិយា ទី៦

[២៦] មានចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតកើតជា
រាជឱវសនៃព្រះបាទកាសិករាជ ជនទាំងឡាយ មានមាតាបិតា
ជាដើម តែងហៅតថាគតថា មុគ្គផក្ខៈផង ថាតេមិយៈផង។
កាលនោះ ពួកស្រីស្នំ (របស់ព្រះបាទកាសិករាជ) ចំនួន ១៦ ០០០
មិនមានកូនប្រុស អស់កាលកន្លងទៅនៃថ្ងៃ និងយប់ជាច្រើន គឺ
អស់ច្រើនឆ្នាំ កើតបានតែរាជបុត្រមួយ គឺតថាគត។ ដោយបិតា
របស់តថាគត បានដោយកម្រនូវតថាគត ជាកូនជាទីស្រឡាញ់ ជា
កូនមានជាតិខ្ពស់ ទ្រទ្រង់សេចក្តីរុងរឿង ព្រះរាជាក៏យកនូវព្រះ
ស្នេហាស័ក្រ បាំងតថាគត ចិញ្ចឹមឲ្យផ្ទុំលើសិរិសយនា។ កាលនោះ
តថាគតដេកលក់លើរសយនា ហើយភ្ញាក់ឡើង បានឃើញស្នេហា
ស័ក្រ គិតថា អញទៅនរក ព្រោះតែស្នេហាស័ក្រណា។ សេចក្តីភ័យ
តក់ស្លុតកើតឡើងដល់តថាគត ជាមួយនឹងការឃើញនូវស្នេហាស័ក្រ
នោះ ពេលនោះ តថាគតពិចារណាមើលថា ក្នុងកាលណាហ្ន៎ អញ
នឹងដោះខ្លួន ឲ្យរួចពីស្នេហាស័ក្រនេះ។ ទេវតាជាសាលោហិតក្នុង

កាលមុន ជាអ្នកប្រាថ្នាប្រយោជន៍ដល់តថាគត ទេវតានោះ ឃើញ តថាគតបានទុក្ខ ក៏ឲ្យតថាគតប្រកបក្នុងហេតុ ៣ ប្រការ ដូច្នោះ ថា ចូរអ្នកកុំសម្តែងនូវភាពរបស់ខ្លួនជាបណ្ឌិត ១ ចូរឲ្យសព្វសត្វ ទាំងឡាយដឹងថាអ្នកជាពាលវិញ ១ ឲ្យពួកជនទាំងពួងមើលងាយ អ្នកវិញ ១ ប្រយោជន៍នឹងមានដល់អ្នក ដោយវិធីយ៉ាងនេះ។ កាល ទេវតានោះ ពោលយ៉ាងនេះហើយ តថាគតពោលនូវពាក្យនេះថា ម្ចាស់ទេវតា អ្នកពោលនូវពាក្យណានឹងខ្ញុំ ខ្ញុំនឹងធ្វើតាមពាក្យនៃ អ្នកនោះ ម្ចាស់ទេវតាជាម៉ែ អ្នកឈ្មោះថា ប្រាថ្នានូវសេចក្តីចម្រើន ប្រាថ្នានូវប្រយោជន៍ដល់ខ្ញុំ។ លុះតថាគតស្តាប់ពាក្យទេវតានោះ ហើយ ក៏បាននូវទ្រួល គឺទីពឹង ដូចជាបុរស កាលលិចក្នុងសាគរ ហើយបាននូវទីទ្រួល។ តថាគតមានចិត្តត្រេកអរ មានចិត្តសង្វេគ បានអធិដ្ឋាននូវអង្គ ៣ យ៉ាង គឺអធិដ្ឋានជាត ច្ចង់ និងទ្វិន រៀរចាកដំណើរធម្មតា។ តថាគតអធិដ្ឋាននូវអង្គទាំង ៣ នុះហើយ នៅអស់ ១៦ ឆ្នាំ លំដាប់ពីនោះមក ជនទាំងឡាយ ច្របាច់ដៃដើង អណ្តាត និងត្រចៀក របស់តថាគតមើល ឃើញថា អរយវៈតថាគត មិនខ្វះខាត ហើយតិះដៀលតថាគតថា ជាបុរសកាឡកណ្តី។ លំដាប់នោះ ពួកអ្នកជនបទទាំងអស់ មានសេនាបតី និង បុរាណិតជាប្រធាន ពួកជនទាំងអស់នោះ ស្រុះចិត្តគ្នាត្រេកអរក្នុង ការលះបង់ចោលតថាគត។ លុះតថាគត ស្តាប់នូវសេចក្តីយល់ឃើញ របស់ពួកជនទាំងនោះ ក៏មានចិត្តត្រេកអរ មានចិត្តសង្វេគ តបៈ ដែលតថាគតប្រព្រឹត្តហើយ ដើម្បីជាប្រយោជន៍ណា ប្រយោជន៍នោះ នឹងសម្រេចដល់តថាគតមិនខាន។ ជនទាំងឡាយ មានមាតាបិតា ជាដើម ផ្គូផ្គងក្រអូប លាបគ្រឿងក្រអូប ហើយឲ្យពាក់រាជមកុដ អភិសេកដោយស្នេតវ័ត្រ ធ្វើប្រទក្សិណបុរី ឲ្យតថាគតគ្រងរាជអស់ ៧ ថ្ងៃ លុះមណ្ឌលព្រះអាទិត្យរះឡើង សារថីនាំតថាគតដោយរថ ចេញអំពីនគរ ចូលទៅកាន់ព្រៃ។ សារថីបានទុករថក្នុងទីឱកាស មួយ ចងសេះផុតពីដៃតថាគត ហើយជីករណ្តៅដើម្បីកប់តថាគត ក្នុងផែនដី។ តថាគត គ្រាន់តែកំរាមនូវអធិដ្ឋាន ដែលខ្លួន អធិដ្ឋានហើយ ដោយហេតុផ្សេងៗ តែមិនទម្លាយនូវអធិដ្ឋាននោះ ទេ ព្រោះហេតុនៃពោធិញ្ញាណ។ មាតាបិតា មិនមែនជាទីស្អប់របស់ តថាគតទេ ទាំងខ្លួនក៏មិនមែនជាទីស្អប់របស់តថាគតដែរ តែ សព្វញ្ញតញ្ញាណ ជាទីស្រឡាញ់របស់តថាគត ព្រោះហេតុនោះ បាន ជាតថាគតតម្កល់នូវអធិដ្ឋាននោះ។ តថាគតអធិដ្ឋាននូវអង្គទាំង ៣ នុះ ហើយនៅអស់ ១៦ ឆ្នាំ អធិដ្ឋានដទៃ ស្នើដោយអធិដ្ឋាននេះ មិនមានឡើយ នេះជាអធិដ្ឋានបារមីរបស់តថាគត។

ចប់ មូគផក្ខចរិយា ទី១៤
កបិលរាជចរិយា ទី៧

[២៧] កាលដែលតថាគតកើតជាស្តេចស្វា សម្រេចទីលំនៅ ជិតឆ្នេរនៃស្ទឹងមួយ កាលណោះ តថាគតត្រូវក្រពើបៀតបៀន ហើយមិនបាននូវដំណើរចេញទៅ។ តថាគតបិតនៅលើខ្នងថ្មណា ដែលតាំងនៅក្នុងស្ទឹង ក៏បានលោតអំពីគ្រឹយអាយ ទៅកាន់ គ្រឹយនាយ ហើយទំលើខ្នងថ្មនោះ ដែលមានក្រពើនៅ ជាសត្រូវ ឃើញគួរខ្លាច។ ក្រពើនោះ និយាយនឹងតថាគតថា អ្នកចូរមកវិញ តថាគតនិយាយតបនឹងក្រពើនោះថា អើខ្ញុំនឹងមកវិញ ហើយ តថាគតលោតជាន់លើក្បាលក្រពើនោះ ទៅបិតនៅលើគ្រឹយនាយ វិញ។ តថាគតពោលនូវពាក្យសត្យ មិនពោលពាក្យមុសាវាទ ដល់ ក្រពើនោះ កុសលធម៌ដទៃ ស្មើនឹងសច្ចៈរបស់តថាគត ពុំមាន ឡើយ នេះជាសច្ចៈបរិបូណ៌របស់តថាគត។

ចប់ កបិលរាជចរិយា ទី៧។

សច្ចៈសរុយបណ្ឌិតចរិយា ទី៨

[២៨] មានចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតជាតាបស ឈ្មោះសច្ចៈ តថាគតបានរក្សាសត្វលោកដោយសច្ចៈ ធ្វើមហាជនឲ្យ ព្រមព្រៀងគ្នា។

ចប់ សច្ចៈសរុយបណ្ឌិតចរិយា ទី៨។

វដ្តកបោតកចរិយា ទី៩

[២៩] ចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតកើតជាកូនសត្វ ក្រួច ក្នុងអរញ្ញប្រទេសមួយ ទៀបដែនមគធៈ ជាសត្វតូចដូចជាដុំ សាច់ មិនទាន់ដុះស្លាបនៅក្នុងសម្បក។ កាលនោះ មាតា (របស់ តថាគត) នាំយក (ចំណី) ដោយចំពុះ មកចិញ្ចឹមតថាគត តថាគតរស់នៅដោយសារសម្មស្សរបស់មាតានោះ តថាគត មិនទាន់មានកម្លាំងកាយនៅឡើយ។ ភ្លើងព្រៃ នេះព្រៃក្នុងគិម្ព សម័យរាល់ៗ ឆ្នាំ អណ្តាតភ្លើងក៏រាលចូលមកជិតលំនៅនៃតថាគត។ អណ្តាតភ្លើងដ៏ធំ កាលធ្វើសំឡេងថា ជុំ ជុំ យ៉ាងនេះ ភ្លើងនោះ នេះ រាលចូលមករកតថាគតជាលំដាប់។ មាតាបិតាតថាគត ភ័យ តក់ស្លុតព្រោះខ្លាចសន្តះភ្លើង ក៏លះបង់ចោលតថាគតក្នុងសម្បក ហើយដោះខ្លួនចេញរួចទៅ។ តថាគត លះបង់នូវជើង និងស្លាប តថាគតមិនមានកម្លាំងកាយ តថាគតជាសត្វមិនមានដំណើរទៅ ក្នុងទីនោះ កាលណោះ គិតយ៉ាងនេះថា អញភ័យតក់ស្លុត ញាប់ញ័រ ស្ទុះទៅរកមាតាបិតាណា បើមាតាបិតាទាំងនោះ លះបង់អញ ចេញទៅហើយ តើក្នុងថ្ងៃនេះ អញត្រូវធ្វើដូចម្តេច។ ព្រះសព្វញ្ញពុទ្ធ ប្រកបដោយសីលគុណ សច្ចៈ សោចេយ្យៈ (សេចក្តីស្អាត) និង សេចក្តីអាណិត សឹងមានក្នុងលោក (បើដូច្នោះ) អញនឹងធ្វើនូវ សច្ចៈកិរិយាដ៏ឧត្តម ដោយសច្ចៈនោះ។ តថាគតពិចារណាកម្លាំងធម៌ ហើយរព្យកព្រះជិនស្រីក្នុងកាលមុន ធ្វើសច្ចៈកិរិយា ព្រោះអាស្រ័យ កម្លាំងសច្ចៈធម៌ (នោះ) ថា ស្លាបទាំងឡាយរបស់ខ្ញុំមាន តែហើរមិន

រួច ជើងទាំងឡាយរបស់ខ្ញុំមាន តែដើរមិនបាន មាតាបិតា (របស់ខ្ញុំចេញ) បាត់ទៅហើយ ម្ចាស់ភ្លើងព្រៃ អ្នកចូរចៀសចេញ ទៅ។ ព្រោះសច្ចកិរិយា ដែលតថាគតបានធ្វើហើយ ភ្លើងដែលនេះ សន្ទោសន្ទៅ ក៏ចៀសចម្ងាយ ១៦ ករិសៈ (ហើយរលត់ក្នុងទីនោះ) ដូចជាគប់ភ្លើង ដែលបុគ្គលជ្រលក់ទៅក្នុងទឹក កុសលធម៌ដទៃ ស្មើនឹងសច្ចៈនៃតថាគត ពុំមានឡើយ នេះជាសច្ចៈបារមីរបស់ តថាគត។

ចប់ វដ្តកបោកកថរិយា ទី៩។

មធ្យោជចរិយា ទី១០

[៣០] មានចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតកើតជា ស្តេចត្រីនៅក្នុងមហាស្រៈ លុះដល់គិម្ពសម័យ ដែលមានកំដៅ ព្រះអាទិត្យយ៉ាងខ្លាំង ទឹកក្នុងស្រះក៏រឹងហួតអស់។ លំដាប់នោះ ក្អែក ត្នាត ខ្លែងក្រហម ខ្លែងខ្មៅ និងខ្លែងធំ ចុះទៅទំ (លើកក់) ស៊ីនូវត្រីទាំងឡាយ ទាំងយប់ទាំងថ្ងៃ។ តថាគត ព្រមទាំងពួកញាតិ ត្រូវពួកសត្វ មានក្អែកជាដើម បៀតបៀនក្នុងទីនោះហើយ ក៏គិត យ៉ាងនេះថា ញាតិទាំងឡាយ (របស់អញ) នឹងរួចចាកទុក្ខដោយ ឧបាយដូចម្តេចហ្ន៎។ តថាគតគិតនូវធម៌ និងអត្ត ហើយបានឃើញ សច្ចៈ កាលឃើញហើយ បិតនៅក្នុងសច្ចៈនោះ ដោះញាតិឲ្យរួចចាក សេចក្តីវិនាសធំទៅបាន។ តថាគតរព្យកនូវធម៌របស់សប្បុរសទាំង ឡាយ ហើយពិចារណានូវបរមតួសច្ចៈ ធ្វើនូវសច្ចកិរិយា ដែលជា ធម្មជាតិទៀងទាត់ក្នុងលោកថា តថាគតរព្យពួកឃើញនូវខ្លួន ក្នុង កាលណា តថាគតបានដល់នូវភាពជាអ្នកដឹងក្តី ក្នុងកាលណា ក្នុង កាលនោះ តថាគតមិនដែលក្លែងបៀតបៀន សូម្បីនូវសត្វណាមួយ ឡើយ។ ដោយពាក្យសច្ចៈនេះ សូមឲ្យមេឃបង្ហូរភ្លៀងចុះ ម្ចាស់មេឃ ចូរអ្នកបង្ហូរភ្លៀងចុះមក ចូរអ្នកញ្ជ្រងកំណប់ទ្រព្យរបស់ក្អែកឲ្យ វិនាសអស់ទៅ។ ចូរអ្នកញ្ជ្រងពួកក្អែកឲ្យសោយសោក ចូរអ្នកញ្ជ្រង ពួកត្រីឲ្យរួចចាកសោក។ មេឃក៏បង្ហូរភ្លៀងចុះមក ដំណាលនឹង ពាក្យសច្ចៈដ៏ប្រសើរ ដែលតថាគតធ្វើហើយ។ តថាគតធ្វើនូវសច្ចៈដ៏ ប្រសើរ មានសភាពយ៉ាងនេះ ឲ្យជាព្យាយាមដ៏ឧត្តម ភ្លៀងក៏ ធ្លាក់ចុះមក បំពេញនូវទីទួល ទីទាប មួយរំពេច។ តថាគតអាស្រ័យ កម្លាំងគេជះនៃសច្ចៈ បានញ្ជ្រងមហាមេឃឲ្យបង្ហូរភ្លៀង គុណធម៌ ដទៃ ស្មើនឹងសច្ចៈនៃតថាគត ពុំមានឡើយ នេះជាសច្ចៈបារមីរបស់ តថាគត។

ចប់ មធ្យោជចរិយា ទី១០។

កណ្តទីបាយនចរិយា ទី១១

[៣១] មានចរិយាដទៃទៀត កាលតថាគតជាសិ ឈ្មោះក ណ្តទីបាយនៈ អង្គរហើយ នៅតែប្រព្រឹត្តព្រហ្មចរិយៈ អស់ ៥០ ឆ្នាំ បាយ។ អ្នកណាមួយ មិនដឹងនូវសេចក្តីអង្គរក្នុងចិត្តរបស់

តថាគតនុ៎ះទេ ទាំងតថាគតសោត ក៏មិនប្រាប់នូវសេចក្តីមិន ត្រេកអរ និងសេចក្តីត្រេកអរក្នុងចិត្ត ដល់អ្នកណាមួយឡើយ។ មហាគសិណ្ណោៈមណ្ឌព្យៈ អ្នកប្រព្រឹត្តធម៌ដ៏ប្រសើរស្មើគ្នា ជាសម្លាញ់ របស់តថាគត ប្រកបដោយបុព្វកម្ម ហើយបាននូវការឡើងកាន់ ដែកស្រួច។ តថាគត ថែទាំមណ្ឌព្យភាបសនោះ រហូតបានដល់នូវ ភាពជាបុគ្គលជាពេក ហើយលាមកកាន់អាស្រមនៃខ្លួន របស់ តថាគតវិញ។ ព្រាហ្មណ៍ជាសំឡាញ់ នាំប្រពន្ធ និងកូនមក ជនទាំង ៣នាក់ ចូលជុំគ្នា ចូលទៅកាន់ទីដែលភ្ញៀវមកហើយ។ តថាគត អង្គុយក្នុងអាស្រមរបស់ខ្លួន សំណេះសំណាលជាមួយនឹងជន ទាំងនោះ ឯទារកបោះកូនឃ្នីលេង បានញ៉ាំងអាសិរពិសឲ្យខឹង។ លំដាប់នោះ កុមារនោះ ស្វែងរកផ្លូវដែលកូនឃ្នីនោះរមៀល ក៏ យកដៃស្លាបត្រូវក្បាលអាសិរពិស។ ឯពស់ក៏ខឹងនឹងការស្លាបត្រូវនៃ ទារកនោះ អាស្រ័យកម្លាំងនៃពិសកម្រើក ក៏ចឹកទារក ក្នុងខណៈនោះ ដោយសេចក្តីក្រោធយ៉ាងខ្លាំង។ ទារកដែលត្រូវពស់ ចឹកហើយ ក៏ដួលលើផែនដី ដោយពិសដ៏ខ្លាំងមួយរំពេច ព្រោះហេតុនោះ បានជាតថាគត មានទុក្ខ ទុក្ខនោះផ្សាយមកដល់ តថាគត។ តថាគតល្អងលោមជនទាំងនោះ ដែលដល់នូវសេចក្តី ទុក្ខ មានសរ គឺសេចក្តីសោក បានធ្វើសច្ចកិរិយា ដ៏ថ្លៃថ្លាប្រសើរ ឧត្តមជាដម្បងថា

តថាគត មានចិត្តជ្រះថ្លា ត្រូវការដោយបុណ្យ បានប្រព្រឹត្ត ព្រាហ្មចរិយៈ អស់ ៧ ថ្ងៃ លំដាប់តទៅ តថាគតប្រព្រឹត្ត ព្រាហ្មចរិយៈណា អស់ ៥០ ឆ្នាំប្រាំបួន។ តថាគតប្រព្រឹត្ត ព្រាហ្មចរិយៈនោះ ទាំងអង្សក ដោយពាក្យសច្ចៈនេះ សូមសិរិ ស្មើកើតមាន (ដល់យញ្ញទត្តកុមារ) ពិសចូរសាបសូន្យទៅ យញ្ញទត្តកុមារ ចូររស់ឡើង។ យញ្ញទត្តមាណព ដែលញាប់ញ័រ ដោយកម្លាំងនៃពិស មិនដឹងខ្លួនសោះ ស្រាប់តែក្រោកឡើង រួច ទាំងជាបុគ្គលសៈស្បើយពេក ដំណាលនឹងពាក្យសច្ចៈ ដែលតថាគតធ្វើហើយ គុណធម៌ដទៃ ស្មើនឹងសច្ចៈនៃ តថាគត ពុំមានឡើយ នេះជាសច្ចៈបារមីរបស់តថាគត។

ចប់ កណ្តទីបាយនចរិយា ទី១១។

សុតសោមចរិយា ទី១២

[៣២] មានចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគត ឈ្មោះសុតសោម ជាម្ចាស់ផែនដី ត្រូវស្តេចបោរិសាទចាប់ តថាគតក៏បាននឹកឃើញ នូវពាក្យប្តេជ្ញា ដែលខ្លួនបានធ្វើចំពោះនន្ទព្រាហ្មណ៍។ ស្តេចបោរិ សាទ ដោតក្បួត ១០១ អង្គ គ្រង់បាតដៃ ហើយញ៉ាំងស្តេចទាំងនោះ ឲ្យស្ថិតស្រពោន ហើយចូលទៅនាំយកតថាគត ក្នុងពេលសម្រេ ចយំញ៉ា។ ស្តេចបោរិសាទសួរតថាគតថា អ្នកឯងចង់រួចខ្លួន (អំពី ដៃយើង) ឬទេ បើអ្នកអាចត្រឡប់មក (កាន់សំណាក់) យើងវិញ

យើងនឹងព្រមធ្វើតាមសេចក្តីពេញចិត្តរបស់អ្នក។ កាលនោះ តថាគតទទួល (ពាក្យ) ស្តេចបោរិសាទនោះហើយ ចូលទៅកាន់បុរី ជាទីរីករាយ ប្រគល់រាជ្យ (ដល់មាតាបិតា) នឹងបាច់និយាយថ្វី ដល់ ការត្រឡប់មកនៃតថាគតវិញ។ តថាគតរព្វកន្លងធម៌របស់សប្បុរស ទាំងឡាយ ដែលព្រះជិនស្រីទាំងឡាយ ធ្លាប់សេពក្នុងកាលមុន ឲ្យ ទ្រព្យដល់ព្រាហ្មណ៍ ហើយចូលទៅកាន់ស្តេចបោរិសាទ។ តថាគតមិន មានសេចក្តីសង្ស័យថា ស្តេចបោរិសាទនេះ នឹងសម្លាប់ ឬមិន សម្លាប់នូវអញ ក្នុងទីនោះឡើយ តថាគតរក្សាពាក្យសច្ចៈ ចូលទៅ (កាន់សំណាក់ស្តេចបោរិសាទ) ដើម្បីលះបង់នូវជីវិត គុណធម៌ដទៃ ស្មើនឹងសច្ចៈនៃតថាគត ពុំមានឡើយ នេះជាសច្ចៈបារមីរបស់ តថាគត។

ចប់ សុតសោមចរិយា ទី១២។

សុវណ្ណសាមចរិយា ទី១៣

[៣៣] កាលដែលតថាគត ជាតាបស ឈ្មោះសាមៈ នៅក្នុង អាស្រម ដែលព្រះតន្ត្រីនិម្មិតឲ្យក្នុងព្រៃ តថាគតញ្ជ័ងសីហៈ និង ខ្លាធំទាំងឡាយក្នុងព្រៃ ឲ្យចូលមកជិតដោយមេត្តាបាន។ សត្វសីហៈ ខ្លាធំ ខ្លាដំបង ខ្លាឃ្នុំ ក្របី ក្តាន់ និងជ្រូកព្រៃ មកចោមរោម តថាគត ដែលនៅក្នុងព្រៃ។ សត្វណាមួយ មិនធ្វើតថាគតឲ្យ តក់ស្លុតទេ ទាំងតថាគត ក៏មិនខ្លាចសត្វណាមួយឡើយ កាលណោះ កម្លាំងមេត្តាឧបត្ថម្ភតថាគត ឲ្យតថាគតនៅក្នុងព្រៃដោយស្មើ។

ចប់ សុវណ្ណសាមចរិយា ទី១៣។

ឯករាជចរិយា ទី១៤

[៣៤] មានចរិយាដទៃទៀត កាលដែលតថាគតកើតជា ស្តេច ឈ្មោះឯករាជ បានអធិដ្ឋានសីលដ៏ក្រៃលែង ហើយគ្រប់គ្រង មហាប្រិថពី ក្នុងកាសិករដ្ឋ។ តថាគត បានប្រព្រឹត្តកុសលកម្មបថ ១០ ឥតមានសេសសល់ សង្គ្រោះមហាជនដោយសង្គហវត្តទាំង ៤។ តថាគតមិនប្រមាទ ក្នុងលោកនេះ និងបរលោកយ៉ាងនេះ វេលា នោះ ស្តេចក្នុងដែនកោសល ឈ្មោះទព្វសេន ចូលមកដណ្តើមរាជបុរី របស់តថាគត។ ស្តេចទព្វសេន ធ្វើនូវអ្នកនិគម ព្រមទាំងពួកពល និងអ្នកជនបទ ដែលរស់នៅព្រោះអាស្រ័យស្តេចទាំងអស់ ឲ្យ តាំងនៅក្នុងដៃ ហើយជីកកប់តថាគតក្នុងរណ្តៅ។ តថាគត បានឃើញនូវមណ្ឌលនៃអាមាត្យ រាជ្យ និងរាំងដ៏ស្តុកស្តម្ភរបស់ តថាគត ដូចកូនជាទីស្រឡាញ់ ដែលត្រូវស្តេចទព្វសេនដណ្តើមយក ហើយ (ក៏ផ្សាយមេត្តាចំពោះស្តេចទព្វសេននោះ) គុណធម៌ដទៃ ស្មើនឹងមេត្តានៃតថាគត ពុំមានឡើយ នេះជាមេត្តាបារមីរបស់ តថាគត។

ចប់ ឯករាជចរិយា ទី១៤។

មហាលោមហំសចរិយា ទី១៥

[៣៥] តថាគតសម្រេចសេយ្យសន៍ កើយឆ្លឹងសាកសពក្នុង ព្រៃសួសាន ពួកក្មេងអ្នកស្រុកចូលមកជិត (តថាគត) ហើយ សម្តែងនូវប្រការដំប្លែកច្រើនយ៉ាង។ ពួកក្មេងដទៃ ជាអ្នកដឹង ការណ៍ (ឃើញទារកទាំងឡាយ) ក៏សប្បាយរីករាយ មានចិត្តសង្វេគ ទៅនាំយកគ្រឿងក្រអូប ផ្កាម្រង ភោជនផ្សេងៗ ដំច្រើន និង គ្រឿងបណ្តាការ មកឲ្យតថាគត។ ពួកក្មេងអ្នកស្រុកណា នាំយក សេចក្តីទុក្ខមកឲ្យតថាគត ពួកក្មេងអ្នកស្រុកណា ឲ្យសេចក្តីសុខ ដល់តថាគត តថាគតមានចិត្តស្មើ ចំពោះទារកទាំងអស់នោះ មិន អាណិត មិនក្រោធ។ តថាគត មានចិត្តជាកណ្តាល ក្នុងសុខ និង ទុក្ខ ក្នុងយស និងអយស តថាគតមានចិត្តស្មើក្នុងលោកធម៌ ទាំងពួង នេះជាឧបេក្ខាបារមីរបស់តថាគត។

ចប់ មហាលោមហំសចរិយា ទី១៥។

ឧទ្ទាននៃចរិយានោះ

យុធព្វាយចរិយា ១ សោមនស្សចរិយា ១ អយោយរចរិយា ១ ភីសចរិយា ១ សោណនន្ទបណ្ឌិតចរិយា ១ មូគជក្ខចរិយា ១ កបិល រាជចរិយា ១ សច្ចសង្គហបណ្ឌិតចរិយា ១ វដ្តកបោតកចរិយា ១ មច្ច រាជចរិយា ១ កណ្តទីបាយនចរិយា ១ សុតសោមចរិយា ១ សុវណ្ណសាម ចរិយា ១ ឯករាជចរិយា ១ លោមហំសចរិយា ១ ព្រះមហេសីសម្ពុទ្ធ ទ្រង់សម្តែងហើយដោយប្រការដូច្នោះ។

តថាគត រងទុក្ខច្រើនប្រការ សោយសម្បត្តិច្រើនប្រការ ក្នុងភពតូចភពធំ ដូចបានរៀបរាប់មកយ៉ាងនេះ ហើយ បានសម្រេចនូវសម្តោធិញ្ញាណដ៏ឧត្តម។ តថាគតបានឲ្យទាន ដែល ព្រះពោធិសត្វគប្បិឲ្យ ទាំងបំពេញសីលមិនមានសេសសល់ ហើយ ចេញទៅកាន់មហាភិទេសស្រុម បានដល់បារមី សម្រេចនូវ សម្តោធិញ្ញាណ ជាញ្ញាណដ៏ឧត្តម។ តថាគតបានសាកសួរវបណ្ឌិត ទាំងឡាយ បានធ្វើព្យាយាមដ៏ឧត្តម បានដល់ខន្តិបារមី ហើយ សម្រេចសម្តោធិញ្ញាណដ៏ឧត្តម។ តថាគតបានធ្វើអធិដ្ឋានយ៉ាងមាំ បានរក្សាសច្ចៈ បានដល់មេត្តាបារមី ហើយសម្រេចសម្តោធិញ្ញាណដ៏ ឧត្តម។ តថាគតមានចិត្តស្មើ ក្នុងលោកធម៌ទាំងពួង គឺលាភ អលាភ យស អយស សេចក្តីរាប់អាន និងសេចក្តីមើលងាយ ហើយ បានសម្រេចសម្តោធិញ្ញាណដ៏ឧត្តម។

អ្នកទាំងឡាយ គួរឃើញនូវកោសជ្ជៈ ថាជាភ័យ គួរឃើញនូវ ការប្រារព្ធព្យាយាម ថាជាសេចក្តីក្សេម ហើយប្រឹងប្រែងព្យាយាមចុះ នេះជាពាក្យប្រៀនប្រដៅរបស់ព្រះពុទ្ធ។ អ្នកទាំងឡាយ គួរឃើញនូវ ការទាស់ទែង ថាជាភ័យ គួរឃើញនូវការមិនទាស់ទែង ថាជា សេចក្តីក្សេម ហើយចូរព្រមព្រៀងគ្នា ទាំងជាបុគ្គលមានពាក្យពិរោះ រកគ្នាចុះ នេះជាពាក្យប្រៀនប្រដៅរបស់ព្រះពុទ្ធ។ មួយទៀត អ្នក ទាំងឡាយគួរឃើញនូវសេចក្តីប្រមាទ ថាជាភ័យ គួរឃើញនូវសេចក្តី

មិនប្រមាទ ថាជាសេចក្តីក្សេម ហើយចូរចម្រើនមគ្គ ប្រកបដោយ អង្គ ៨ ចុះ នេះជាពាក្យប្រៀនប្រដៅ របស់ព្រះពុទ្ធ។

បានឮថា ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់សរសើរនូវបុព្វចរិយា របស់ព្រះអង្គ ហើយសម្តែងនូវធម្មបរិយាយ ឈ្មោះពុទ្ធាបទាន ដោយ ប្រការដូច្នោះ។

ចប់ ចរិយាបិដក។

សមោធានកថា

[៣៦] បារមី ១០ ឧបបារមី ១០ បរមត្ថបារមី ១០ បារមី ទាំងនេះ ជាគ្រឿងញ៉ាំងពោធិញ្ញាណ ឱ្យបានសម្រេច គឺព្រះបាទសិរិ រាជ័ប្រសើរ បានបំពេញទានបារមី ព្រះបាទវេស្សន្តរ និងវេលាម ព្រាហ្មណ៍ បានបំពេញទានឧបបារមី អភិក្កិតាបស បានបំពេញ ទានដ៏មានកម្លាំង ហៅថាទានឧបបារមី កាលតថាគតកើតជា មាន់ និងទន្សាយដ៏ប្រសើរ បានបំពេញទានបរមត្ថបារមី។ កាល តថាគត កើតជាស្តេចស្វាភី ជាដំរីឆន្ទន្តភី ជាដំរីចិញ្ចឹមមាតាភី បានបំពេញសីលបារមី ពាក្យដូច្នោះនេះ ព្រះមហេសី ទ្រង់សម្តែង ហើយ។ កាលតថាគត កើតជាស្តេចឈ្មោះចម្បើយ្យៈ និងជាស្តេច នាគឈ្មោះភូរិទត្ត បានបំពេញសីលឧបបារមី កាលតថាគត កើតជាសង្ខបាលនាគរាជ ជាអ្នកប្រាជ្ញ បានបំពេញសីលបរមត្ថ បារមី។ កាលតថាគតកើតជារាជបុត្រ ឈ្មោះយុធក្រិយភី ជាមហា គោវិន្តភី ជាហត្ថិបាលភី ជាកូនព្រាហ្មណមហាសាល ឈ្មោះអយោយរ ភី ជាកណ្តាតិយៈភី ជាសុវណ្ណសាមភី ជាមឃវទេវបុត្រភី ជានេមិរាជភី បានបំពេញទានឧបបារមី។ កាលតថាគត កើតជា មហោសថបណ្ឌិតភី ធនរដ្ឋបណ្ឌិតភី កុណ្ណលបណ្ឌិតភី តណ្ហិលបណ្ឌិ តភី តិក្កិរៈភី សកុណៈភីនុ៎ះ បានបំពេញបញ្ញាឧបបារមី។ កាល តថាគត កើតជាវិធុរបណ្ឌិតភី ជាសម្បវកុមារភី ទាំងពីរនុ៎ះ បាន បំពេញបញ្ញាបារមី កាលតថាគត កើតជាសុរិយព្រាហ្មណ៍ភី ជាមា តង្គបណ្ឌិតភី ដែលជាសិស្សអាស្រ័យនូវអាចារ្យ ក្នុងកាលមុន ក៏បានបំពេញនូវបញ្ញាបារមីដែរ។ ឯបញ្ញាបរមត្ថបារមីនុ៎ះឯង (តថាគតបានបំពេញ ក្នុងកាលយោនយកកំណើតកើត) ជាសេន កបណ្ឌិត កាលតថាគត កើតប្រាកដជាស្តេចជនក មានសីល មាន ព្យាយាម មានការប្រឹងប្រែងយ៉ាងមាំ បានបំពេញវិរិយបរមត្ថ បារមី កាលតថាគត កើតជាស្តេចស្វា ជាអ្នកគោរពធម៌ ៥ ប្រការ បានបំពេញវិរិយបារមី។ កាលតថាគត កើតជាធម្មបាលកុមារ បានបំពេញខន្តិបារមី ជាគ្រឿងញ៉ាំងដោយធម៌ នូវបុគ្គលមិន ប្រកបដោយធម៌ ហៅថាខន្តិឧបបារមី។ កាលតថាគតកើតជាខន្តិ វាទីតាបស ស្វែងរកពុទ្ធកូមិ តថាគតបានធ្វើនូវអំពើដ៏កម្រ ជាច្រើនយ៉ាង ដើម្បីបំពេញនូវខន្តិបរមត្ថបារមី ដោយខន្តិវាទ។ តថាគត កើតជាទន្សាយ និងជាសត្វក្រ្រួច អាស្រ័យនូវគុណ គឺសច្ចៈ

ដូចមានខាងលើនោះ បានញ្ជ័ងភ្លើងឲ្យរលត់ដោយសច្ចៈ នេះក៏
 ជាសច្ចៈបារមី។ កាលតថាគត កើតជាគ្រីនៅក្នុងទឹក បានធ្វើនូវ
 សច្ចៈដ៏ឧត្តម ញ្ជ័ងមហាមេឃឲ្យបង្ហូរចុះ នេះជាសច្ចៈបារមីរបស់
 តថាគត។ កាលតថាគត កើតជាសុប្បារបណ្ឌិត ជាអ្នកប្រាជ្ញ បាន
 ញ្ជ័ងទូកឲ្យឆ្លងដោយសច្ចៈ កាលកើតជាឥសី ឈ្មោះកណ្ណទីបាយនៈ
 បានញ្ជ័ងពិសឲ្យសាបរលាបដោយសច្ចៈ កាលកើតជាស្វា បានឆ្លង
 ខ្សែទឹកគង្កាដោយសច្ចៈ នេះជាបារមីរបស់តថាគតជាសាស្តា ក្នុង
 កាលនោះ បារមីនោះ ជាសច្ចៈឧបបារមី។ កាលតថាគត កើតជា
 ស្តេចសុតសោម រក្សាសច្ចៈដ៏ឧត្តម ដោះក្សត្រ ១០១ អង្គ ឲ្យរួច
 (នេះ) ជាសច្ចៈបរមត្ថបារមី។ កាលតថាគតកើតជាកិរិយន្តៈ
 កាលនោះ មានបារមីដោយការអធិដ្ឋាន កាលកើតជាទុក្ខៈ និងមា
 តង្គុយៈ បានបំពេញអធិដ្ឋានឧបបារមី។ កាលតថាគត កើតជា
 ម្នាក់ផ្គូផ្គងពោធិសត្វ បានបំពេញអធិដ្ឋានបរមត្ថបារមី កាលកើតជា
 មហាកណ្ណៈ ប្រព្រឹត្តទៅដោយមេត្តា កាលកើតជារាជសោធនៈ (ក៏
 ប្រព្រឹត្តទៅ) ដោយមេត្តានោះដែរ បារមីទាំងពីរនេះ ហៅថាមេត្តា
 បារមី។ កាលតថាគត កើតជាស្តេចព្រហ្មទត្ត (ប្រព្រឹត្តទៅ) ដោយ
 សីល កាលកើតជាគណ្ឌិតិណ្ណកៈនេះ (ក៏បានប្រព្រឹត្តទៅ) ដោយសីល
 ដែរ។ កាលតថាគត កើតជានន្ទៈ បានធ្វើនូវសេចក្តីស្រឡាញ់ (ក្នុង
 សព្វញ្ញតញ្ញាណ) បារមីទាំងនោះ ជាឧបបារមី ឯបរមត្ថបារមី បាន
 បំពេញហើយ ក្នុងកាលតថាគតកើតជាស្តេចឯករាជ បារមីដទៃ
 ប្រាកដស្មើដោយមេត្តាបារមីនេះ ពុំមានឡើយ។ កាលតថាគត
 កើតជាសេកទាំងពីរ បានបំពេញឧបបារមី កាលកើតជាលោម
 ហំសនៈ បានបំពេញបរមត្ថបារមី ឯបារមី ១០ របស់តថាគតនេះ
 ជាចំណែកនៃពោធិញ្ញាណដ៏ប្រសើរ។ បារមីទាំងឡាយ មិនលើសអំពី
 ១០ មិនខ្វះអំពី ១០ បារមីទាំងអស់ ពេញត្រឹម ១០ មិនខ្វះមិន
 លើស។

ចប់ សមោធានកថា។
 ចប់ ចរិយាបិដក។
 ចប់ ភាគ៧៧។